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ACTA  NÚM.  1/2018  DEL  PLE  DEL  CONSELL  ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT 
VALENCIANA, CELEBRAT EL DIA 26 DE SETEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Julio Gómez Carbonell Tècnic educatiu del CECV

Mercè Claramunt i Diego Tècnica educativa del CECV

Consellers i conselleres

Ramon Ferrer Navarro (ACADÈMIA VALENCIANA DE LA LLENGUA)

Rosa Cañada Solaz (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

M.ª Angeles Herranz Ábalos (ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Antoni González Picornell (ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Lluís M. Segrelles Martínez (ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Inmaculada López Primo (DIRECCIÓ DE CENTRES  PRIVAT)

Jacinto Martínez Baldó (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLIC)

Mar Alcolado Fenoy (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLIC)

Josefa Doménech Zaera (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

José Vte. Galán Rodrigo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Remei Galiana Roig (INSPECCIÓ EDUCATIVA)

David Vento Dieguez (INSPECCIÓ  D’EDUCACIÓ)

Juan J. López Marinas (ORGANITZACIONS EMPRESARIALS.  CIERVAL)

Manuel Ortíz Millán (ORGANITZACIONS EMPRESARIALS)

Elena Albert Roberto (ORGANITZACIONS SINDICALS CC.OO)

José Gil Castellano (ORGANITZACIONS SINDICALS FETE-UGT)

Lorenzo Tendero Villa (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC COVAPA)

Marius Fullana Alfonso (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC G. ANAYA)

Sergio Carbonell Peral (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC CC.OO.)

Ignacio Amorós Galiana (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Beatriu Cardona i Prats (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Sonia Ibáñez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Adela Costa Catalá (PERSONALITAT DE RECONEGUT  PRESTIGI)
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Luis García Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT  PRESTIGI)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS DE CENTRES)

Invitats

Marta Tomás Pérez (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC G. ANAYA)

Justifiquen l'absència

Sergio Alonso Vila (ALUMNAT PÚBLIC FAAVEM)

Vicent Ripoll Català (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

M.ª Isabel Villaescusa Alejo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ ALUM. D'ALTRES PAÏSOS)

Laura Pastor Signes (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Laureano Bárcena Ortíz (PROFESSORAT PÚBLIC ANPE)

Encarna Salvador Muñoz (RECONEGUT PRESTIGI)

Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV PRIVAT (CEU)

Inmaculada Rodríguez Moya (UNIVERSITATS CV PÚBLIC (UJI)

Vicenta Rodríguez Arroyo (TITULARS DE CENTRES PRIVATS EDUCACIÓ I GESTIÓ)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, el Ple del Consell Escolar 
de la Comunitat Valenciana es reuneix al Castell d’Alaquàs a les 
11.30  h  en  segona  convocatòria,  amb  l'assistència  de  les 
senyores  conselleres  i  els  senyors  consellers  que  dalt  es 
relacionen per a tractar el següent Ordre
del dia:

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions del dia 28 de 
juny i 29 de setembre (extraordinària) de 2017.
2. Informe de Presidència.
3.  Informe  de  la  Comissió  de  Correspondència  i  Gestió 
Econòmica.
4. Informe dels representants del CECV en els diferents consells 
institucionals.
5. Aprovació, si escau, de Millorar la situació de la lectura en 
valencià. Propostes d’acció del CECV.
6. Manifest del CECV sobre l’esborrany d’avantprojecte de Llei 
de Millora de les condicions per a l’acompliment de la docència 
i l’ensenyament en l’àmbit de l’educació no universitària.
7. Torn obert de paraula.

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions del dia 28 
de juny i 29 de setembre (extraordinària) de 2017

La  presidenta  introdueix  el  primer  punt  de  l’ordre  del  dia: 
l’aprovació de les actes corresponents a les sessions del 28 de 
juny (Ple ordinari) i la del 29 de setembre (Ple extraordinari).  
Informa que la Secretaria Tècnica no ha rebut cap esmena ales 
actes. Demana als assistents si pensen que s’ha de realitzar algun 
canvi.  No  havent-hi  cap  objecció,  les  actes  s’aproven  per 
assentiment.

2. Informe de Presidència

Encarna Cuenca, presidenta del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana (CECV) presenta l’informe de presidència al plenari 
sobre la gestió realitzada. 

Transmet que s’ha avançat en tot allò que és preceptiu, en tots  
els dictàmens que l’Administració ha requerit.  A més,  exposa 
que s’han digitalitzat informes, dictàmens, memòries i actes des 
de  1986  fins  a  la  data  d'avui.  S’han  dut  a  terme  també  els 
informes  del  2012-2013,  2013-2014,  2014i  2015;  i  d’ací 
endavant, a més a més d’encetar  i treballar en totes les línies de 
treball suggerides des de la Permanent, el Plenari o les diferents 
Comissions.

Quant a la ponència «Repensem l’FP» , la presidenta comenta 
que l’informe es va presentar al
mes de juny i  que a hores d’ara caldrà continuar donant-lo a 
conèixer  i  promocionant  les  recomanacions  que  sorgeixen  de 
l’informe,  entre  d’altres,  segueix  la  Sra.  Cuenca,  s’estan 
dissenyant estratègies per col·laborar amb els Centres Integrals 
de  Formació  Professional  en  aquesta  tasca.  .Això  és  un 
compromís que es té amb la Comissió Mixta de Seguiment que 
es va establir en el conveni amb Bankia, de la que formen part la 
Direcció General d’FP, el Consell Escolar i Bankia. A mesura 
que  anem  avançant  en  aquest  treball  us  anirem  informant,  
conclou sobre el tema la presidenta.

La Sra. Cuenca continua exposant una altra línia d’investigació 
en  què  ha  treballat  el  CECV,  la  lectura.  El  Consell  Escolar 
autonòmic ha elaborat un informe que duu com a títol: Millorar 
la situació de la lectura en valencià. Aquest informe ocupa i es 
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tractarà en un punt de l’Ordre del dia d’avui. Informa a més a 
més, que ja ha passat per Comissió i que arriba al Ple per a la  
seua aprovació.

Aborda a continuació una altra línia de treball encetada, la de la 
participació.  En  aquest  tema  explica  que  es  va  constituir  un 
equip  de  treball  integrat  per  directors  i  directores  de  centres 
educatius  de  primària  i  secundària,  membres  del  Consell 
Escolar,  de  centres  de titularitat  pública,  pública  concertada i 
cooperatives.

Aquest equip de treball va reduir les 342 propostes d’acció que 
tenien en un principi a 190 indicadors del 5 primer eixos, que 
finalment  van  quedar  reduïts  a  60  indicadors  bàsics.  La 
presidenta  avança  que  els  60  indicadors  es  testaran  el  14  de 
novembre,  en  sessió  organitzada  de  manera  conjunta  amb  la 
Federació de Municipis i Províncies, en un acte on es convocarà 
a persones que formen part dels Consells Escolars Municipals 
(CEM), amb la idea de revitalitzar-los i que al seu entorn facen 
de mecanisme que promocione la participació.

Una vegada tinguem aqueix material, continua la Sra. Cuenca, el 
que  farem  serà  enviar-lo  als  Consells  Escolars  dels  Centres 
Educatius, que a més hauran de completar un informe en línia, 
que es  troba accessible  a  la  pàgina Web del  CECV,  sobre el 
nivell de participació del seu centre.

Al  CECV  arribaran  les  dades  de  tots  els  centres,  aleshores 
s’estarà en condicions d’elaborar un informe de recomanacions a 
la Conselleria sobre el foment de la participació, en un intent de 
fomentar la participació en les eleccions dels Consells Escolars 
de Centres, «que, com ja sabeu, és prou reduïda», comenta la 
Sra. Cuenca.

Pel que fa a la lectura, altre dels pilars en què treballa el CECV, 
la Sra. Cuenca informa que es treballa en una nova campanya 
que de moment duu com a títol: «Paraules per salvar el món». 
Comunica al Ple que el passat divendres dia 21 de setembre ja es 
va reunir la Comissión d’Innovació, havent-se encara d’oferir la 
campanya a aquelles institucions que habitualment col·laboren 
amb el CECV.

La presidenta exposa que aquesta campanya naix precisament 
durant el lliurament de premis de la segona campanya, quan el  
president  de  l’Acadèmia  Valenciana  de  la  Llengua  (AVL), 
encoratja  el  CECV a  continuar  treballant  junts  en la  mateixa 
línia. 

En aquesta ocasió es tenen en compte la demanda de Federico 
Buyolo  per  treballar  els  Objectius  de  Desenvolupament 
Sostenible (ODS), nomenat recentment director general de l’Alt 
Comissionat per a l’ Agenda 2030.

Es tindrà en compte també la petició de la Conselleria de Medi 
Ambient  per  treballar  els  tres  eixos  de  la  Guia  d’Educació 
Mediambiental: conscienciació, acció i participació. S’emprarà 
la tipologia visual i textual del còmic, tot arreplegant un altre 
dels compromisos que es té amb l’AVL.

Planteja també que es continuarà treballant en col·laboració amb 
Formació del Professorat per dissenyar un curs que actue com a 
motor  impulsor  del  projecte,  tal  com es  va  fer  a  la  primera 
campanya de lectura.
La campanya, doncs, tindrà associats un curs i un concurs.
Per a participar en el  concurs l’alumnat haurà de realitzar un 
còmic que tindrà tres parts: conscienciació, acció i participació. 
El  tema  central  serà  el  canvi  climàtic  tractat  a  través  dels 
diferents  ODS.  Els  treballs  realitzats  per  l’alumnat  haurà  de 
contenir alguna paraula o paraules per a salvar el món.

Amb els treballs guanyadors es realitzarà una publicació. Fins a 
arribar ací el concurs tindrà diverses fases: als centres educatius,  
als municipis i a la província. En la fase provincial s’exposarien 
les obres pertinents, a les fires del llibre de Castelló, València i 
Alacant

Amb els treballs guanyadors es realitzarà una publicació. Fins a 
arribar ací el concurs tindrà diverses fases: als centres educatius,  
als municipis i a la província. En la fase provincial s’exposarien 
les obres pertinents, a les fires del llibre de Castelló, València i 
Alacant. Els treballs que es «salven» d’aquesta fase passarien a 
un jurat especialitzat. Amb els còmics guanyadors se'n faria una 
publicació.

N’Encarna Cuenca continua la seua explicació donant compte 
d’un altre projecte en el qual s'està treballant, el de l’arreplega 
de dades per a la detecció de masclismes quotidians. Les dades 
proporcionades en aquest estudi s’han introduït en una base de 
dades. Les dades numèriques de sí o de no es contrastaran amb 
eixides in  situ  als  centres  educatius  on  es  faran entrevistes  a 
embres de la comunitat educativa. En aquest treball col·labora el 
Departament  de  Sociologia  de  la  Universitat  de  València.  La 
idea, continua la Sr. Cuenca, és que el departament aporte un 
document base a la Comissió de Coeducació que ens permeta 
realitzar un informe per a presentar el 8 de març de 2019.

Amb totes aquestes actuacions hauríem acabat les tasques que 
ens  proposarem  a  l’inici  de  la  legislatura  i  estaríem  en 
condicions de presentar abans que acabe l’any escolar al mes de 
juny,  els  informes,  actes,  memòries,  etc.,  fins  al  curs  2018. 
Quedant així tancats els compromisos adoptats.

La idea per a Cuenca, és finalitzar els treballs iniciats perquè 
amb el canvi de legislació, es puguen plantejar nous objectius 
que es consideren necessaris partint del treball fet.  Finalitzada 
l’exposició, la presidenta dóna la paraula a na Maite Monar, de 
la Secretaria Tècnica, que informa els assistents sobre properes 
convocatòries  de  diferents  comissions,  tenint  en  compte  que 
entren noves normatives  que han de ser  dictaminades.  A més 
comunica  que  la  maquetació  d’informes,  memòries,  actes  i 
dictàmens  d’exercicis  anteriors  ja  està  realitzada  així  com 
l’informe de lectura. La idea és que després de la reunió de la 
Comissió  d’Informes  i  Projectes  Legislatius  el  pròxim  4 
d’octubre, es convoque una Permanent que ho encabisca tot.

Finalitzada  la  intervenció  de  la  Sra.  Monar  la  presidenta 
pregunta  si  hi  ha  algun  comentari  al  respecte,  donant  pas  al 
segon  punt  de  l’ordre  del  dia:  Informe  de  la  Comissió  de 
Correspondència  i  Gestió  Econòmica  que  presentarà  la  seua 
presidenta na Lina Herranz Àbalos.

3. Informe de la Comissió de Correspondència i Gestió 
Econòmica

La presidenta de la Comissió recorda que l’última vegada que es 
van reunir va ser en juny, i com a resum explica que durant el 
darrer any s’ha fet un esforç en la part de correspondència per a 
portar controlades totes les entrades i eixides perquè qualsevol 
conseller puga consultar tots els moviments del Consell Escolar. 
Explica també que en la part econòmica s’ha fet un control de 
despeses i un esforç pressupostari per poder portar endavant tots 
els  projectes  proposats  pel  CECV.  Destaca  que  s’ha  comptat 
amb  aportacions  d’altres  institucions  que  han  permès  poder 
portar a terme les diferents propostes que si no fora així, amb el 
pressupost  propi  del  Consell  Escolar  no  es  podrien  haver 
realitzat.  Proposa  per  al  nou  any  2019  que  la  comissió  de 
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seguiment  es  reunisca de manera més anticipada per  a  poder 
controlar  millor  les  despeses.  Per  últim remet  a  l’informe on 
estan explicades totes les partides per si algun conseller les vol 
consultar.

4. Informe dels representants del CECV en les diferents 
comissions institucionals

La presidenta del CECV dona pas al Sr. Galán perquè expose la 
informació sobre el  Consell de Formació de Persones Adultes 
(CFPA).  El  Sr.  Galán explica  que el  Consell  de Formació de 
Persones Adultes ha tingut poques reunions en els últims anys, i 
per tant és una situació que s’ha intentat regularitzar convocant 
reunions en el darrer any. Explica que el Consell està format per 
31 representants de tres Conselleries (Conselleria d’Educació, de 
Treball i de Polítiques Inclusives), de la Federació Valenciana de 
Municipis  i  Províncies,  dels  sindicats  més  representatius, 
d’associacions  d’alumnat  de  Formació  de  Persones  Adultes 
(FPA), d’associacions empresarials, de les universitats públiques 
valencianes, de personal docent d’FPA i del CECV.

El Sr. Galán fa una breu explicació de les reunions dels òrgans 
de  representació  de  l’FPA.  Comenta  que  la  Comissió 
Interdepartamental de l’FPA va organitzar una sessió de treball 
el  2  de  maig  de  2018,  en  la  qual  com a  objectiu  prioritari,  
s’acordà  delegar  en  la  DGPE  la  constitució  d’una  comissió 
d’experts, amb representació de les tres conselleries implicades, 
per a l’elaboració d’un esborrany que serà remès a la Comissió 
Interdepartamental per a la redacció final.

Quant al Consell de la FPA el Sr. Galán explica que s’han fet 5 
sessions de treball distribuïdes de

la següent forma:

- 9 de març de 2016: constitució del Ple del CFPA i de les 3 
Comissions (Planificació General, Projectes Legislatius i Gestió 
Econòmica).
- 15 de febrer de 2017: línies estratègiques 2017 i planificació 
del treball per comissions.
- 14 i 21 de juny de 2017: resolució de les primeres instruccions 
d’inici de curs.
- 18 de juny de 2018: informes sobre el desplegament normatiu 
2017-2018.
-  25  de  setembre  de  2018:  informes  sobre  el  desplegament 
normatiu  2017-2019,  línies  i  actuacions  de  la  Formació 
Permanent del Professorat  de FPA i  projecte  normatiu (Ordre 
d’unitats de FPA).
En aquest punt na Xelo Valls intervé per dir que troba a faltar 
l’establiment d’un termini per a la presentació d’esmenes, igual 
que es fa en altres comissions. El Sr. Galán arreplega la proposta 
i comenta que la proposarà en la següent reunió del Consell de 
FPA.
La Sra. Cuenca puntualitza que segurament el Consell de FPA 
tindrà un reglament en el qual estaran establerts els terminis i 
caldria consultarlo per saber quins són.
La  Sra.  Cardona  i  Prats  manifesta  que  des  de  l’STEPV 
consideren que hi ha una anomalia en el  Consell de Persones 
Adultes, ja que el seu sindicat no hi està representat.

El Sr. García Trapiello explica que, des del seu punt de vista no 
s’han de traslladar cap de les

dues observacions perquè el CECV no té atribucions per entrar 
en les competències d’una altra
entitat com ho és la del Consell de FPA. El Sr. Galán afirma que 
el que diu el Sr. García Trapiello
és indiscutible, que cada consell té les seues atribucions, però tot 
i això ell ho estudiarà en l'àmbit personal.

5. Aprovació, si escau, de Millorar la situació de la lectura en 
valencià. Propostes d’acció del CECV

La Sra. Cuenca explica que en la darrera Comissió Permanent es 
va presentar per a la seua aprovació l’informe de lectura i es van 
fer una sèrie de suggeriments, la qual cosa va fer que s’hagués 
de convocar una reunió d’urgència de la Comissió d’Innovació 
per a estudiar aqueixos suggeriments que havia fet el Sr. García 
Trapiello.
Comenta que s’ha incorporat a l’informe el suggeriment de fer 
esment de dones dins d’autores clàssiques. L’altre suggeriment 
era incorporar exemples de bones pràctiques i el que s’ha fet és 
intentar posar accions molt concretes, però s’ha considerat que 
les que hi ha a l’informe eren suficients. La Sra. Cuenca diu que 
com  a  proposta  de  la  Sra.Villaescusa,  vicepresidenta  de  la 
Comissió de Coeducació, s’ha incorporat a l’informe el tema de 
lectura fàcil i pictogrames. La presidenta pregunta als consellers 
si s’accepta. Tots els consellers estan d’acord per tant s’aprova 
l’informe.

6. Manifest del CECV sobre l’esborrany d’avantprojecte de 
Llei de Millora de les condicions per a l’acompliment de la 
docència i l’ensenyament en l’àmbit de l’educació no 
universitària

La Sra.  Cuenca  explica  que  no  és  habitual  sotmetre  a  debat 
documents del Consell Escolar de l'Estat però per la rellevància 
del  tema s’ha posat  com a punt  de l’ordre  del  dia  en el  ple. 
D’aquesta forma el Consell Escolar dona suport a la iniciativa de 
millora d'inversió en educació. Es comenta que el document que 
s’ha preparat s’ha traduït al valencià per a poder presentar-lo en 
les dues llengües en el plenari del Consell Escolar de l’Estat del  
2 d’octubre. Per tant se sotmet a consideració del plenari per a la 
seua aprovació.
Les conselleres i els consellers mostren el seu acord. 
S’aprova el document per unanimitat.

7. Torn obert de paraula

La presidenta del CECV dóna pas a l’últim punt de dia, el torn 
obert  de paraula.  No havent-hi cap petició d’intervenció,  serà 
n’Encarna Cuenca la que, dirigint-se al plenari, informe que a la 
carpeta aportada per a la sessió d’avui, s'incorpora un material 
de l'Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL). Es tracta d’un 
díptic informatiu sobre el II Concurs d’escriptura en valencià per 
a estudiants d’ESO.
La  Sra.  Cuenca  dona  la  paraula  al  president  de  l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua, en Ramon
Ferrer Navarro que informa sobre el  concurs d’escriptura que 
organitza  l'Acadèmia.  El  Sr.  Ferrer  comenta  el  tema sobre  el 
qual  versarà  aquesta  edició  del  concurs:  «La  festa  que  més 
t’estimes», edició en què podrà participar tot l’alumnat d’ESO 
dels  centres  d’ensenyament  públic,  concertat  o  privat  de  la 
nostra  comunitat.  A més  a  més  explica  que  els  premis  van 
dirigits tant a l’alumnat,  com als centres.  Informa que l’AVL 
pretén,  amb  actuacions  com  aquesta,  no  sols  divulgar  la 
institució sinó també la funció de la nostra llengua.
Des  de  l’Acadèmia,  continua  el  Sr.  Ferrer,  desitgen  que  el 
Consell es faça ressò d’aquesta activitat i ajude quan arribe la 
publicitat als centres fent palès el suport rebut des del CECV.
El president de l’Acadèmia agraeix per anticipat, l’empeny dels 
presents per dur la iniciativa endavant.
Finalitzada la intervenció del president de l’AVL la Sr. Cuenca 
posa al  corrent el  plenari  sobre la jornada que es realitzarà a 
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Dénia el pròxim 14 de novembre. Comenta que el Consell està 
obert a reunir-se arreu del territori i que qualsevol proposta serà 
benvinguda.  En  aquesta  ocasió  s’ha  atès  la  proposta  de  Na 
Remei Galiana Roig, que acudeix al plenari com a representant 
del  col·lectiu  de  persones  inspectores  d’educació.  La 
convocatòria a Dénia per a n’Encarna Cuenca té a més a més un 
valor afegit, ja que el dinar anirà a càrrec de l’alumnat del Cicle 
de  Formació  de  Restauració.  La  Presidenta  del  CECV,  la  Sr. 
Cuenca aprofita per donar les gràcies a la Sra. Galiana per les  
gestions que ha realitzat.
Cuenca  demana  al  plenari  si  hi  ha  propostes  per  a  properes 
convocatòries i interpel·la directament i de manera distesa al Sr. 
Picornell.
Aquest  pren  la  paraula  i  comenta  que  ja  li  havia  parlat  a  la 
presidenta i que faria per donar a conèixer al Plenari d’Alcoi la 
possibilitat que el Consell s’hi puguera reunir en aquesta ciutat, 
tanmateix  transmetria  la  interessant  tasca  realitzada  durant 
aquests tres anys pel CECV.

La inspectora d’educació na Remei Galiana aprofita l'avinentesa 
per agrair que s’acceptara l’oferiment de Dénia, com a seu per a 
la convocatòria del pròxim 14 de novembre on a més a més,
l’alumnat del cicle de Formació de Restauració oferirà un dinar 
als  assistents.  Finalitza  amb  el  desig  que  siga  una  jornada  a 
recordar pel poble i pel CECV.
La presidenta tanca la sessió a les 13.00 h agraint l’assistència 
de  totes  les  conselleres  i  tots  els  consellers  presents  i  les 
atencions rebudes en aquesta convocatòria al Castell d'Alaquàs.

La Secretaria Tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

Encarna Cuenca Carrión
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ACTA  NÚM.  2/2018  DEL  PLE  DEL  CONSELL  ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT 
VALENCIANA, CELEBRAT EL DIA 19 DE DESEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Julio Gómez Carbonell Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres

Jeremies Moragues Benavent (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Antoni González Picornell (ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Inmaculada López Primo (DIRECCIÓ DE CENTRES  PRIVAT)

Jacinto Martínez Baldó (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLIC)

Josefa Doménech Zaera (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

José Vte. Galán Rodrigo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

David Vento Dieguez (INSPECCIÓ  D’EDUCACIÓ)

Juan J. López Marinas (ORGANITZACIONS EMPRESARIALS.  CIERVAL)

Miguel Ángel Javaloyes Del Río (ORGANITZACIONS EMPRESARIALS)

Elena Albert Roberto (ORGANITZACIONS SINDICALS CC.OO)

Lorenzo Tendero Villa (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC COVAPA)

Mercedes Alabau Siurana (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC G. ANAYA)

Gracia Vinagre Bonillo (PARES Y MARES ALUMNAT PÚBLIC G. ANAYA)

Sergio Carbonell Peral (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Pau Diaz Boïls (PROFESSORAT PÚBLIC CC.OO.)

Laura Pastor Signes (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Ignacio Amorós Galiana (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Beatriu Cardona i Prats (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Sonia Ibáñez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Encarna Salvador Muñoz (PERSONALITAT DE RECONEGUT  PRESTIGI)

Luis García Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT  PRESTIGI)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS DE CENTRES)
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Isabel López Villar (PERSONAL ADMINISTRACIÓ I SERVEIS CCOO-PV)

Invitats

Justifiquen l'absència

M.ª Isabel Villaescusa Alejo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Lluís M. Segrelles Martínez (ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Julia María Llopis Noheda (CONCAPA-CONVAL) 

D'acord amb l'oportuna convocatòria, el Ple del Consell Escolar 
de  la  Comunitat  Valenciana  es  reuneix  al  saló  d’actes  de 
Conselleria  a  les  12.30  h  en  segona  convocatòria,  amb 
l'assistència de les senyores conselleres i els senyors consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent Ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 26-
09-2018.

2. Informe de Presidència
3. Presentació de les publicacions del CECV.
4. Situació dels informes a iniciativa pròpia.
5. Constitució del grup de treball: "Reforma del regla-

ment de funcionament del CECV".
6. Torn obert de paraula. 

La presidenta del Consell escolar saluda als presents i explica 
que aquest és el segon ple ordinari de l’any i que per reglament  
era preceptiu fer-lo abans de finalitzar-lo Aprofita també per a 
donar-li  la  benvinguda  al  Sr.  Javaloyes  Del  Río  com  a  nou 
membre del ple.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del dia 26 de  se-
tembre de 2018

La  presidenta  introdueix  el  primer  punt  de  l’ordre  del  dia: 
l’aprovació de l’acta corresponent a la sessió del 26 de setembre.  
Informa que la Secretaria Tècnica no ha rebut cap esmena a les 
actes. Demana als assistents si pensen que s’ha de realitzar algun 
canvi.  No havent-hi cap objecció,  l’acta s’aprova per assenti-
ment.

2. Informe de Presidència

Encarna Cuenca, presidenta del Consell Escolar de la Comunitat 
Valenciana (CECV) presenta l’informe de presidència al plenari 
sobre la gestió realitzada. 
Transmet que des de la Junta de Participació Autonòmica s’està 
treballant en l’avantprojecte de Llei orgànica i que és preceptiu 

que la  Junta elabore un informe que passarà pel plenari del 7 i 8  
de Gener del Consell General de l’Estat.

Explica també que es compleixen 4 anys des que es va constituir 
el Consell Escolar i per tant és temps de renovar els seus mem-
bres. Comenta que la darrera renovació és del 17 de febrer de 
l’any 2015, per tant aquesta és la data límit per nomenar als nous 
membres del Ple. S’ha demanat a totes les entitats representades 
al Ple del Consell Escolar que designen els nous membres per a 
la renovació. Això implica que al Consell Escolar han d’arribar 
les propostes de nous consellers entre  els dies 7 i 11 de gener. 
La presidenta del CECV demana a totes les entitats que planifi-
quen amb antelació les seves propostes tenint en compte que els 
noms dels nous consellers han d’estar un mes abans del ple de 
renovació del Consell Escolar, que en aquest cas és el 17 de ge-
ner. Indica també que després dels resultats  de  les eleccions 
sindicals s'hauran de fer alguns canvis, però en la resta de sec-
tors no hi ha canvis en la composició del Consell. Per tant, ex-
plica la Sra. Cuenca, la idea és fer un ple que serà presidit pel  
Conseller Vicent Marzà  per a la constitució del nou Consell Es-
colar amb els nous membres nomenats per cada institució.

3. Presentació de les publicacions del CECV.

La Sra. Cuenca exposa que es presenten als consellers les diver-
ses publicacions tant en valencià com en castellà indicant que 
estan en format físic així com exposades a la pàgina web del  
CECV. Les publicacions que es presenten són: memòria 2016, 
informe del sistema educatiu 2015-16 i memòria 2017. Es co-
menta que l’informe del sistema educatiu 2016-17 està pràctica-
ment acabat i segurament es podrà aprovar en el següent ple. La 
secretària tècnica,  la Sra.  Monar,  mostra a tots els consellers 
com està estructurada la pàgina web i on estan totes les publica-
cions, que tenen el  format  pdf idèntic al format físic. També 
apareixen els informes a iniciativa pròpia. Quant a la memòria 
2018 la Sra. Cuenca comenta que està mig enllestida i com a re-
sum s’enumeren  els punts més destacats per mesos: 

• En gener, suport al projecte del Consell Valencià de la 
joventut «Un primer pas». 
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• En febrer,  es donà suport  a la llei  de millora de les 
condicions per a l’acompliment de la docència i l’en-
senyament en l’àmbit de la docència no universitària.

• En març, col·laboració en el pla director de Coeduca-
ció. 

• En abril, lliurament dels premis «Una biografia de lec-
tura en vídeo». 

• En maig,  s’aprovà  l’informe «Repensem l’FP» amb 
les recomanacions corresponents. 

• En Juny, es presentà l’informe «Repensem l’FP». 

• En Setembre, es va aprovar l’informe «Millorar la si-
tuació de la lectura en valencià».

• En l’octubre, el CECV va entrar al Consell Social de 
les llengües. 

• En novembre a Dénia es va fer la jornada «Trobada 
amb consells escolars municipals» on es varen testar 
els indicadors de participació. 

• En desembre  jornada-taller en Paiporta per a presentar 
la  campanya  «Biblioteques  en  igualtat.  Prestatgeries 
violeta» i que forma part de la campanya de lectura 
«Vinyetes per salvar el món». Amb aquesta iniciativa 
s’intenta visibilitzar la no presència de les dones en les 
biblioteques.  Amb les  dades arreplegades  passaria  a 
formar  part  del  projecte  «Llegim,  llegim,  llegim»  i 
també del pla director de coeducació. La Sra. Cuenca 
explica que participaran 8 biblioteques de Cefire i bi-
blioteques de centres.

4. Situació dels informes a iniciativa pròpia.

La Sra. Cuenca parla de l’informe «Repensem l’FP» que ja va 
ser presentat. Comenta que per mancança de temps la difusió es 
posposa per a més endavant.  Quant  l’informe de lectura explica 
que ,de les dues primeres campanyes es va fer un informe del 
qual es va extraure que el còmic era una de les portes d’entrada 
a la lectura i per això es va encetar la campanya «Vinyetes per  
salvar el món».  

El projecte de la Comissió de Coeducació «Detecció de masclis-
mes quotidians  a l’aula». Refereix la presidenta que la primera 
fase quantitativa d’arreplega de dades ja està analitzada però que 
a més a més,   s’ha fet una prova qualitativa amb tallers en di-
versos centres. Amb les dades quantitatives i qualitatives es farà 
un primer esborrany que serà analitzat per la Comissió de Coe-
ducació i per la Comissió d’Informes. 

Seguidament comenta que la data  aproximada per a presentar 
l’informe sería l’1 de Març, a més de fer-lo arribar al Síndic de 
Greuges. 

Pel que fa a  l’Informe de Participació es continuarà treballant 
traient conclusions de la jornada de Dénia.

5. Constitució del grup de treball: "Reforma del reglament 
de funcionament del CECV"

El vicepresident del Consell Sr. Baggetto explica que en la Co-
missió Permanent el conseller López Marinas va proposar la re-
forma del reglament de funcionament del CECV per a millorar 
certs aspectes  que són contradictoris o ambigus. Per això s’ha 
pensat  en  constituir un grup de treball. En l’última Comissió 
Permanent es varen demanar  voluntaris  per a formar part  del 
grup de treball i segons informa la Sra Monar  els consellers que 
ja s’han vinculat al grup de treball són: Luis García Trapiello,  
Juan José López Marinas, Ramón López Cabrera, Enrique Mar-
tínez Quirós, Vicent Monroig i Climent i Encarna Salvador. 
La Sra. Cuenca comenta que és una bona notícia el fet que hi ha 
representació en el  grup de treball  de tots els sectors,  la qual 
cosa donarà una visió més ampla de les necessitats. 

6. Torn obert de paraula

El Sr Baggetto li dóna la paraula al conseller Sr. Vento que agra-
eix al Consell Escolar la seva capacitat de treball i la sensibilitat 
que han mostrat en temes com l’FP, la llengua, la lectura, la par-
ticipació, la igualtat, la infantesa, etc. així com la capacitat per 
arribar a consensos.

La consellera Vicenta Rodríguez també destaca l'enorme treball 
que s’ha fet i el bon ambient aconseguit. Destaca també la gran 
quantitat d’iniciatives que enceta el consell i que des dels col·le-
gis donen suport. Desitja a tots un bon nadal.

La Sra. Remei Galiana comenta que el grup de treball no té una 
formació paritària i desitjaria que en la pròxima renovació del 
Consell Escolar la seva formació tingués una distribució la més 
paritària possible.

La presidenta del consell agraeix a tots els consellers la seva col-
laboració i el treball desenvolupat per tots. Gràcies a aquest tre-
ball en comú, continua la Sra. Cuenca,  es pot tindre una visió 
més global i més plural, i abordar projectes pels quals paga la  
pena treballar. També aprofita per felicitar a l'equip tècnic del 
Consell Escolar per la seva dedicació.

No havent-hi més assumptes per a tractar s’alça la sessió sent les 
13.18 h.

La Secretaria Tècnica del   CECV

                                                                                                        
Maite Monar van   Vliet                                             

Vist i plau             

                                                            La presidenta del CECV

                                                           Encarna Cuenca Carrión

11



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

Actes delActes del
Consell EscolarConsell Escolar
de la Comunitatde la Comunitat

ValencianaValenciana
20182018

Comissió Permanent

12



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 24 DE GENER DE 
2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres

Sergio Alonso Vila (ALUMNAT PÚBLIC. FAAVEM)

Ignacio Amoros Galiana (PROFESSORAT PÚBLIC. STEPV)

Jose T. Blasco Alagarda (INSPECCIÓ  EDUCATIVA)

Rosa Clement Leon (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

Luis Garcia Trapiello PERSONALITAT  DE RECONEGUT PRESTIGI

Jose Gil Castellano (FETE-UGT)

Vicent Gil Olmedo FEDERACIÓ VALENCIANA DE MUNICIPIS I PROVÍNCIES

Eva Maria Julia Tomas (PROFESSORAT PRIVAT USO)

Julia Ma Llopis Noheda (CONCAPA -CONVAL)

Inmaculada Lopez Primo (DIRECTORS DE .CENTRES PRIVATS)

Juan Jose Lopez Marinas (CIERVAL)

Vicent Monroig i Climent (STEPV) PROF. PÚBLIC

Laura Pastor Signes (FSIE – PROFESSORAT PRIVAT)

Gines Perez Gea (DIRECTORS I DIRECTORES DE CENTRES PÚBLICS)

Vicent Ripoll Catala (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA)

Benjamin Velasco Onrubia ALUMNAT. ASVAES

Alberto Villanueva Ahicart (CENTROS PRIVADOS - FECEVAL)

Substitucions

Antoni Gonzalez Picornell (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA)

Servio Carbonell Peral (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Xelo Valls Gregori (PROFESORATDO PÚBLICO CC.OO.)

Justifiquen l'absència

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ . ALUMNAT D’ALTRES PAÏSOS)

Sonia Ibanez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)
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Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV PRIVADES (CEU)

Invitats

Jose Vicente Galan Rodrigo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Lorenzo Tendero Villa  (PARES/MARES ALUMNAT-PÚBLIC (COVAPA)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, la Comissió Permanent 
del Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la 
Sala d'Actes de la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i 
Esport el dia 24 de gener de 2018 a les 11.30 hores en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les senyores conselleres i els 
senyors consellers que dalt es relacionen per a tractar el següent 
ordre del dia:

1.  Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessio  del  dia  15  de 
desembre de 2017.

2. Elaboració del dictamen sobre el Projecte d'Ordre XX/2018, 
de XXX de XXX, de la
Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport,  per  la 
qual es dicten normes per a la regulació i l’organització de la  
prova perquè les persones majors de vint anys puguen obtindre 
directament el títol de Batxiller a la Comunitat Valenciana.

3. Elaboració del dictamen sobre el Projecte de Decret XXX de 
XXX, del Consell, pel qual es
modifica  el  Decret  87/2015,  de  juny,  del  Consell,  pel  qual 
s’estableix el  currículum i  es  desplega  l'ordenació general  de 
l'Educació  Secundària  Obligatòria  i  del  Batxillerat  a  la 
Comunitat Valenciana.

4.  Elaboració  del  dictamen  sobre  el  Projecte  de  Decret 
xxx/2017, de xxx de xxx, del Consell,
de foment d’una alimentació saludable i sostenible en l'àmbit de 
l'Administració de la Generalitat.

5. Deliberació sobre la conveniència de donar suport al projecte 
«Un primer pas», a proposta
de les Comissions de Jornades de Participació i de Consens.

6. Torn obert de paraula.

En segona convocatòria, a les 10.30 h, s’obri la sessió presidida 
per la Sra. Encarna Cuenca Carrión, presidenta del CECV.

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 15 de 
desembre de 2017

La presidenta pregunta si hi ha cap esmena a l’acta anterior. No 
se’n produeix cap i s’aprova per assentiment.

 2.  Elaboració  del  dictamen  sobre  el  Projecte  d'Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria   d'Educació, 
Investigació,  Cultura i Esport, per la qual es dicten normes 
per a  la  regulació i  l’organització de  la  prova  perquè les  
persones majors de vint anys puguen obtindre directament 
el títol de Batxiller a la Comunitat Valenciana

El Sr. José T. Blasco Alagarda, conseller del CECV i cap de la 
inspecció educativa, exerceix de ponent del projecte d’ordre per 

la qual es dicten normes per a la regulació i l'organització de la  
prova perquè les persones majors de vint anys puguen obtenir  
directament  el  títol  de  Batxiller  a  la  Comunitat  Valenciana. 
Comenta  que  l’ordre  era  necessària  i  passa  a  il·lustrar  les 
novetats  que  aporta,  com  ara  que  les  matèries  aprovades  a 
l’examen resten així per a sempre, explica la manera de reclamar  
les  notes,  d’obtenir  la  certificació de  matèries,  la  composició 
igualitària dels tribunals, i altres més.

La presidenta pregunta si s’admet a tràmit l’informe emès per la 
Comissió de Projectes, cosa que s’accepta. Recorda que no s’hi 
han presentat  esmenes,  però considera que l’esmena d'addició 
presentada pel  conseller  Sr.  Lopez Marinas (CIERVAL) en la 
Comissió de Projectes podria incloure la referència de l’ordre 
reguladora  en  aquest  sentit:  «A l'article  14  Procediment  de 
revisió i reclamació de les qualificacions.

1.  La  persona  adulta  participant  te  el  dret  de  realitzar 
individualment  una  reclamació degudament  justificada  a  la  
qualificació  o  les  qualificacions  atorgades  pel  tribunal  per 
l’aplicació incorrecta  dels  criteris  d'avaluació,  segons  l'Ordre  
32/2011 de 28 de desembre (DOGV 28/12/2011), per la qual es 
regula  el  dret  de  l’alumnat  a  l’objectivitat  en  l'avaluació,  i  
s’establix  el  procediment  de  reclamacio  de  qualificacions 
obtingudes  i  de  les  decisions  de  promoció,  de  certificació  o 
d'obtenció del titol academic que corresponga».

El  Sr.  Lopez Marinas hi  està  d’acord i  la  Permanent  accepta 
agregar la referència a l’article 14.1.

3. Elaboració del dictamen sobre el Projecte de Decret XXX 
de XXX, del Consell, pel qual es modifica el Decret 87/2015, 
de juny, del Consell, pel qual s’estableix el currículum i es 
desplega  l'ordenació  general  de  l'Educació  Secundària 
Obligatòria i del Batxillerat a la Comunitat Valenciana

El ponent del nou projecte de decret és el Sr. Antoni Gonzàlez 
Picornell,  de  l'Administració  educativa  autonòmica.  El  Sr. 
Gonzàlez  destaca  al  seu  resum  les  particularitats  següents. 
L’ordre de currículum i ordenació general de l'educació planteja 
un canvi de normativa de cert abast i és molt interessant a parer 
seu.  Esmenta els tallers de reforç de les instrumentals amb la  
proposta que cada centre elabore el seu propi projecte d’acord 
amb les necessitats detectades de l’alumnat. Una altra novetat, 
diu, són els tallers d’aprofundiment amb projectes d'investigació 
en què s’impliquen un o diversos departaments. Els projectes els 
hauria d’aprovar la  Conselleria prèviament.  El ponent  explica 
els projectes interdisciplinaris de la Secundària, l'organització de 
tallers de llengua oral i escrita en llengües estrangeres, el nou 
currículum de la matèria Educació Fisicoesportiva i Salut de 2n 
de  Batxillerat,  l’augment  d’una  hora  d’angles  a  1r  ESO  per 
desplegar la competència comunicativa, la minva de la càrrega 
horària de Religió i Valors Ètics. A Batxillerat, tant la primera 
llengua estrangera com algunes matèries  augmenten una hora 
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lectiva setmanal per fer més equitativa la càrrega horària entre  
les  diferents  especialitats  de  1r  de  Batxillerat.  A  2n  de 
Batxillerat,  la  Història  de  la  Filosofia,  amb  3  hores,  es  fa 
obligatòria en totes  les especialitats excepte  la d’Arts.  Antoni 
Gonzàlez  subratlla  que  l'aplicació  del  decret  no  podrà  tenir 
incidència en els capítols de despesa assignada a la Conselleria 
d'Educació.

La presidenta pregunta si s’admet a tràmit l’informe emès per la 
Comissió de Projectes. 

Intervé  el  conseller  Vicent  Monroig  i  Climent  (Professorat 
public-STEPV) per  expressar  les  consideracions  següents.  La 
Conselleria,  diu,  hauria  de  fer  l'esforç  de  canviar  el  nom 
discriminatori  que  tenen  els  tallers  d’aprofundiment  i  reforç. 
Afig que l’ensenyament de les llengues hauria d’incorporar una 
nova  metodologia,  no  es  tracta  sols  d’incrementar  una  hora 
especifica en angles, tot deixant la resta de llengües sense aquest 
increment. Considera una trampa l’augment d’una hora en 1r de 
Batxillerat i veu una incongruència que una de les modalitats de 
Batxillerat tinga una hora més. Així doncs, proposa que el 2n de 
Batxillerat  tinga  el  mateix  nombre  d’hores  en  totes  les 
modalitats i que la Història de la Filosofia siga obligatòria en 
totes (inclús en Arts).

La presidenta pregunta si els consellers i les conselleres volen 
fer més aportacions.

La  consellera  Xelo  Valls  (CCOO-PV)  vol  que  consten  les 
consideracions  següents:  Aquest  currículum,  diu,  penja  de  la 
LOMCE, llei que no li agrada, i dóna poc marge de maniobra. 
Opina que hauria de derogar-se. Valora que algunes decisions 
del  projecte  de  Decret  a  dictaminar  pal·lien  una  mica  la 
LOMCE, pero d’altres, no. És un currículum mecanicista. Entre 
altres coses, no li agrada l’increment horari de l’alumnat. 

El  conseller  Marius  Fullana  (Confederació  Gonzalo  Anaya) 
explica que esta en la mateixa  línia dels anteriors intervinents.  
Volen suprimir la Religió però saben que estan limitats per la 
llei. Creu que les famílies no entendran les diferències horàries  
del currículum i, en definitiva, volen que es derogue la LOMCE.

La consellera Julia Llopis Noheda (CONCAPA) expressa que la 
Religió es una riquesa de valors de la persona i per això s’ha de 
mantenir. Acabades les valoracions sobre el projecte de decret,  
la  presidenta  del  CECV pregunta  de  nou  si  s’aprova  elevar 
l’informe de la Comissió a dictamen. 

La Permanent ho aprova per assentiment.

4.  Elaboracio  del  dictamen  sobre  el  Projecte  de  Decret 
XXX/2017, de XXX de XXX, del Consell, de foment d’una 
alimentació  saludable  i  sostenible  en  l'àmbit  de 
l'Administració de la Generalitat.

Aquest  punt  es  va  incorporar  a  l’ordre  del  dia  per  tràmit 
d'urgència via correu electrònic. Per tal de presentar el projecte 
de decret d'alimentació saludable en l'àmbit escolar es troben en 
la  Permanent  el  Sr.  Vicent  Yusa  Pelecha,  de  la  Subdirecció 
General de Seguretat alimentaria i laboratoris de Salut publica, i 
la Sra. Ana M. Garcia Garcia, consellera del CECV pertanyent a 
la Unitat d'educació per a la salut. Per mitjà d’una presentació 
multimedia expliquen el  marc normatiu i  de planificació,  així 
com el desplegament dels 8 articles i la disposició transitòria. 
Els objectius, diuen, són d’introduir la venda de proximitat, de 
temporada i ecològica, així com la dieta mediterrània per tal de 

fomentar una alimentació saludable i sostenible en la restauració 
col lectiva publica, tot regulant el funcionament de les MEAB 
(maquines expenedores d’aliments). Quant als centres educatius, 
els ponents expliquen que les màquines dels menjadors escolars 
hauran de complir uns requisits i que l’impacte econòmic per 
l'aplicació  del  decret  està  controlat:  els  menjadors  escolars 
s’adaptaran al decret en finalitzar els contractes,  ja que cap la 
possibilitat  que  els  preus  de  l'alimentació  saludable,  de 
proximitat i ecològica augmenten.

La presidenta del CECV agraeix les intervencions dels ponents i 
cedeix la paraula als consellers.
El Sr.  Ginés Pérez Gea (direcció centres públics de Primària) 
pregunta si s’ha establert la manera
com accedir als productes ecològics i de proximitat i quina ajuda 
de  la  Generalitat  hi  ha  per  subvencionar  les  empreses  que 
s’impliquen.  El  Sr.  Vicent  Yusa  respon  que  l'associació 
d’empreses de càtering controlen el cost i que la norma no siga 
desproporcionada.  En  productes  vegetals  podria  cobrir  el  3% 
ecològic demanat sense problema, en els productes animals, no 
tant.  Per  a  alguns,  demanar  el  3% de  productes  ecològics  és 
massa conservador. Tot açò es pot augmentar a les escoles sense 
problema.  S’ha  establert  un  calendari  de  control  dels 
percentatges,  així  doncs,  considera  que la  norma és  totalment 
aplicable.

El  conseller  Marius  Fullana  explica  que  la  Confederació 
Gonzalo  Anaya  ha  participat  en  les  comissions  d'elaboració 
d’aquest decret. Com que no en sap res, diu que s'abstindrà. La 
presidenta del CECV recorda que hi ha hagut una setmana per 
estudiar  el  decret  i  el  Sr.  Fullana contesta  que  no han  tingut 
temps.

El conseller Benjamín Velasco Onrubia pregunta si s’ha tractat 
amb la Universitat  de València aquesta legislació.  El Sr. Yusa 
respon  que  hi  ha  hagut  al ・ legacions  de  tots  els  àmbits, 
Universitat  de  València  inclosa.  La  llei  afecta  a  les 
administracions públiques, però l’advocacia entén que un decret 
no  és  el  rang  adequat  per  fer-lo  extensiu  a  altres  esferes  i  
administracions, tot i això, considera que el decret podria deixar 
la porta oberta per tal que altres administracions l’incorporen.
A la consellera Immaculada López Primo (Direcció de centres 
privats)  li  preocupa  el  menjar  que  es  llança  al  fem dins  les 
escoles.  Relata  l'experiència  d’un  centre  de  Barcelona  on  es 
regula aquest fet i sol・licita que s’habiliten els mitjans perquè 
les  sobres  puguen  arribar  a  altres  sectors  desfavorits,  en 
carmanyoles, per exemple. El Sr. Yusa respon que les deixalles 
alimentàries  també  són  un  problema  que  requereix  un  marc 
normatiu més sòlid perquè és complex pels temes dels riscos, les 
intoxicacions,  la  distribució,  etc.  És  un  tema  que  s'haurà 
d’abordar més endavant.

La presidenta, Encarna Cuenca, proposa que es dictamine que la 
Permanent del CECV no presenta cap esmena ni recomanació al 
projecte de Decret XXX2017, de XXX de XXX, del Consell, de 
foment d’una alimentació saludable i  sostenible  en l'àmbit  de 
l'Administració  de  la  Generalitat.  El  conseller  Luis  García 
Trapiello considera que no és un assumpte que haja de tractar el 
CECV i dona suport al text llegit per la presidenta. El Sr. Fullana 
Alfonso considera que si és un tema del sistema educatiu i, de 
fet,  la  seua  confederació  hi  ha  treballat.  S’estableix  un  breu 
debat sobre el text de dictamen llegit per la presidenta mostrant 
el  beneplàcit  del  CECV.  La  Sra.  Ana  Maria  Garcia  Garcia,  
lamenta la urgència amb què han presentat el decret al CECV i  
afirma no entendre la separació entre educació i salut. Tot seguit 
agraeix la comprensió i col·laboració del CECV.
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El  conseller  José  Gil  Castellano  (FETE-UGT)  agraeix  les 
paraules de la Sra. Garcia Garcia, i diu que el projecte de decret  
abordat no ha passat per mesa de negociació.  Els sindicats no 
s’han pronunciat.  El  Sr.  Yusa explica  a qui  es va remetre  les 
invitacions a  participar  en  la  confecció del  decret  de  manera 
exhaustiva.

Acabat el debat, la presidenta torna a llegir la seua proposta per 
tancar el dictamen del projecte
de decret  i  el  sotmet  a  la  consideració del  Ple.  Els  membres 
presents aproven per assentiment el
text del dictamen.

5.  Deliberació  sobre  la  conveniència  de  donar  suport  al 
projecte «Un primer pas», a proposta de les Comissions de 
Jornades i Participació i de Consens

La presidenta del CECV convida el conseller Sergio Alonso Vila 
(Alumnat públic-FAAVEM) a explicar el projecte dut a terme 
pel  Consell  de  la  Joventut  Un primer  pas,  a  proposta  de  les 
Comissions de Jornades i Participació, i de dona suport.

El conseller Sr. Alonso explica que el projecte va sorgir l’any 
passat,  quan  la  Conselleria  d'educació  va  encetar  el  procés 
participatiu de propostes per a la futura Llei d'educació LiVE, en 
què l’alumnat va quedar exclòs d’aquest procés. Llavors, les tres 
entitats de joves representades
al CECV —Consell de la Joventut, ASVAES i FAAVEM─ van 
decidir elaborar el seu propi procés participatiu,  ja que volien i 
volen presentar  propostes  a  la  futura  Llei  Integral  Valenciana 
d'Educació. A Pasqua redactaren un projecte K3 Erasmus+ i la 
Unió Europea els en va aprovar el finançament per tal de dur a 
terme el seu projecte participatiu. 

El projecte va en la línia dels cinc eixos del Decàleg del CECV, 
continua explicant. Es preveu celebrar tres encontres. El primer, 
ja  conclòs a Alacant,  ha fet  formació a  20 estudiants  que no 
estan  associats  —seria  la  seua  primera  experiència  en  aquest 
terreny, comenta— i el grup s’ha reforçat amb més alumnat que 
si  que està associat.  La formació ha girat  al  voltant dels cinc 
eixos que consideren importants: equitat, preparació per al futur, 
ciutadania  activa,  qualitat  educativa i,  finalment,  convivència. 
Ara, diu, s’ha de començar el procés participatiu, estructurat en 
una dinàmica d’aula que pretén despertar el debat dels estudiants 
sobre el sistema educatiu i passar-los  una enquesta entorn dels 
cinc eixos per tal de recaptar informació. Una vegada conclosa 
aquesta fase a les darreries de febrer, hi  haurà una posada en 
comú entre els participants, les entitats organitzadores i experts 
educatius  en  la  matèria.  S’hi  extrauran  les  reflexions  de 
l’enquesta que s’ha passat en paper i en línia, emplenable també 
amb el mòbil (http://unprimerpas.org) per arribar a 10 propostes 
bàsiques aproximadament. El tercer encontre  continua relatant 
el  Sr.  Alonso,  se  celebrara  a  la  Conselleria  d'Educació.  El 
Conseller Vicent Marzà i el Secretari autonòmic Miguel Soler es 
van  comprometre  a  assistir  a  l’acte  en  què  s’exposaran  les 
propostes de l’alumnat a la LiVE.

En acabar, la presidenta parla d'allò que es va tractar a la reunió 
conjunta de les comissions i les possibilitats de col·laboració del 
CECV  amb  aquest  projecte,  la  finalitat  del  qual  es  la  de 
fomentar la participació, coincident amb un dels objectius del  
Decàleg del CECV. Ates que els joves faran formació, el CECV 
podria comptar amb els agents formats per divulgar i aplicar als 

seus  centres  el  Decàleg.  Informa  la  presidenta  que  s’estan 
reduint  el  nombre  d’indicadors  del  Decàleg  per  tal  que  es 
puguen  treballar  als  consells  escolars  dels  centres.  Un  cop 
estiguen  terminats,  proposa  la  Sra.  Cuenca  Carrión  que  els 
agents  ja  formats  de  l’alumnat  puguen  participar  en  els  seus 
centres educatius per emplenar els indicadors.

La  presidenta  recorda  que  la  consellera  Encarna  Salvador 
Munoz recomanava que s’intentara veure la manera com es pot 
canalitzar  aquesta  informació  en  la  Federació  de  Municipis  i 
Províncies  pel  que fa  a  consells  escolars  municipals.  I  es  va 
quedar que s’estudiarien mecanismes per organitzar jornades i la 
manera de fer arribar aquesta formació.  També s’hi va parlar, 
diu, de convocar un ple del CECV el 8 de marc, coincident amb 
la  tercera  fase  relatada,  per  tal  que  els  organitzadors  tinguen 
l’oportunitat d’explicar els resultats del projecte Un primer pas a 
tots els membres del Consell Escolar. El Sr. Alonso Vila remarca 
la  importància  del  suport  del  CECV  al  seu  projecte.  La 
presidenta pregunta si la Permanent està d’acord a donar suport 
a aquest projecte. S’accepta per assentiment. La consellera Xelo 
Valls (CCOO-PV) considera mala data el 8 de marc per fer el 
plenari,  ja  que  hi  ha  prevista  una  forta  mobilització,  i  el  Sr. 
Alonso  contesta  que  la  data  no  es  tancada  i  que  tindran  en 
compte aquesta consideració.

6. Torn obert de paraula

La presidenta del CECV informa que el diumenge4 de marc, al 
Palau de les Arts, en col·laboració amb l’IES La Sénia, de Quart 
de  Poblet,  el  Consell  Escolar  organitza  una  representació 
anomenada Los invisibles,  basada en els  Drets  Humans.  S’hi 
convidara  el  Ple  del  CECV i  tota  la  gent  a  qui  es  vulga  fer 
extensiu. Anuncia que si en aquesta data es té acabat l’informe 
que  ha  sol·licitat  el  Síndic  de  Greuges,  s’hi  presentaria, 
altrament es deixaria per al 25 de novembre.
Considera que per tal de presentar un bon informe, és més 
probable que se n’haja  d’endarrerir la presentació.

La Sra. Cuenca Carrión conta la seua assistència a la Junta de 
Participació Autonòmica que forma part del Consell Escolar de 
l’Estat (CEE), celebrada a Málaga la setmana passada.

El  ministre  d'Educació  va  demanar  a  la  CEE  en  la  reunió 
anterior  que  es  pronunciara  sobre  el  pacte  educatiu.  S'està 
pensant la fórmula més adient perquè es pronuncie el Consell 
Escolar de l’Estat.
S’acorda a la reunió de Màlaga que a partir dels 15 punts de la 
subcomissió d'educació les comunitats autònomes hi encabiran 
els acords a què ha arribat cada comunitat autònoma. D’aquest 
document comú es constituiran equips de treball que els aniran 
polint  i  reduint  a  tres  o  quatre  propostes  concretes.  Aquest 
document  passara  per  la  Permanent  de  la  CEE i  després  pel 
plenari. La presidenta es compromet a continuar informant del 
procés relatat. 

Com que no hi ha més intervencions, la Sra. Cuenca Carrión,  
presidenta del CECV, alça la sessió a les 12.12 hores.

La secretaria tècnica del CECV
                                       Vist i plau

     Maite Monar van Vliet
                                           La presidenta del CECV 

        
                                           Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 2/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 31 DE GENER DE 
2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres

Ignacio Amoros Galiana (PROF.PUB. STEPV)

Jose T. Blasco Alagarda (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Ramón Ferrer Navarro (ACADÈMIA. VALENCIANA. DE LA LLENGUA)

Marius J. Fullana Alonso (GONZALO ANAYA)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DERECONEGUT PRESTIGI)

Jose Gil Castellano (FETE-UGT)

Manuel Alcaide (ENTITATS LOCALS) (ENTITATS LOCALS)

Sonia Ibáñez Abad (PROF.PÚBLIC STPV) (PROFESSORAT PÚBLIC. STPV)

Eva Maria Julia Tomas (PROFESSORAT. PRIVAT. USO)

Julia Ma Llopis Noheda (CONCAPA -CONVAL)

Ramón López Cabrera (COVAPA) (COVAPA)

Juan José López Marinas (CIERVAL (CIERVAL)

Inmaculada Lopez Primo (DIRECCIÓ DE CENTRES. PRIVATS)

Vicent Monroig i Climent  (PROFESSORAT  PÚBLIC. STEPV)

Laura Pastor Signes (PROFESSORAT PRIVAT. FSIE )

Gines Perez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Vicent Ripoll Catala (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS DE  CENTRES PRIVATS - FECEVAL)

Antoni González Picornell (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC. CCOO)

Sefa Domenech Zaera (FORMACIÓ  DEL PROFESSORAT)

Mª José González Solaz (UNIVERSITAT PRIVADA -CEU)

Justifiquen l'absència

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ ALUMNAT ALTRES PAÏSOS)
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Encarna Salvador Muñoz (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Invitats

Màbel Villaescusa Alejo (DIRECTORA DEL CEFIRE D’INCLUSIVA)

Rafael Fresquet Fayos (CAP DE SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)

Ximo Mas Llorens (CAP DE SECCIÓ D’EDUCACIÓ ESPECIAL)

La Comissió  Permanent  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat 
Valenciana  es  reuneix  a  la  Sala  d'Actes  de  la  Conselleria 
d'Educació, Investigació, Cultura i Esport el dia 31 de gener de 
2018 a les 10.30 hores en segona convocatòria, amb l'assistència 
de les senyores conselleres i els senyors consellers que dalt es 
relacionen per a tractar el següent ordre del dia:

1.  Elaboració del dictamen sobre les Instruccions de XXX de 
desembre de 2017, de la Direcció General de Política Educativa 
i de la Direcció General de Centres i Personal Docent per la qual  
es  fixen  els  criteris  generals  per  a  la  modificació  de  la 
composició  per  unitats,  llocs  de  treball  docent  i  altres 
característiques,  en centres  de titularitat  de la  Generalitat  que 
imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle),  Educació  Primària  i 
Educació Especial i  per a la modificació del nombre d'unitats 
concertades en centres privats concertats, per al curs 2018-2019.

2. Elaboració del dictamen sobre el Projecte de Decret XXX de 
XXX, del Consell, pel qual es desenvolupa el principi d’inclusió 
en el sistema educatiu valencià.

3. Torn obert de paraula.

En segona convocatòria, a les 10.30h, s’obri la sessió presidida 
per la Sra. Cuenca Carrión, presidenta del CECV.

La Secretària tècnica del CECV explica que no es disposa de 
l’acta  de  la  sessió  anterior  i  que  en  la  propera  sessió  de  la  
Permanent s’aprovaran les dues actes.

1. Elaboració del dictamen sobre les Instruccions de XXX de 
desembre  de  2017,  de  la  Direcció  General  de  Política 
Educativa  i  de  la  Direcció  General  de  Centres  i  Personal 
Docent  per la  qual  es  fixen  els  criteris  generals  per a  la 
modificació  de  la  composició  per  unitats,  llocs  de  treball 
docent i altres característiques, en centres de titularitat de la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle), 
Educació Primària i Educació Especial i per a la modificació 
del  nombre  d'unitats  concertades  en  centres  privats 
concertats, per al curs 2018-2019

La  Sra.  Cuenca  Carrión  dóna  la  benvinguda  als  assistents  i 
presenta  al  Sr.  Fresquet  Fayos  i  al  Sr.  Blasco  Alagarda,  que 
actuaran com a ponents.

El Sr. Blasco Alagarda explica breument el Projecte de Decret 
sobre  arranjament  escolar  i  en  destaca  els  aspectes  més 
importants, sobretot pel que fa a les variacions de les ràtios. Tot 

seguit, s’eleva a tràmit l’informe i es dóna pas al debat sobre les 
esmenes.

En  relació  a  l’esmena  número  1,  el  Sr.  Monroig  i  Climent 
explica que des de l’STEPV continuen defensant una baixada de 
les  ràtios  en  Educació  Infantil,  Primària  i  Secundària 
Obligatòria,  per  tal  que  el  professorat  puga  atendre 
adequadament l’alumnat. Per tant, caldria que el CECV elevara 
insistentment una recomanació a l’Administració Educativa per 
tal que es faça l’esforç necessari per tornar, com a mínim, a les 
ràtios de 2012. Per altra banda, pel que fa a l’àmbit rural, s’estan 
tancant  aules  perquè  hi  ha  pocs  alumnes.  Això  afecta 
negativament a aquestes poblacions, ja que acaben quedant-se 
despoblades.  El  Sr.  López  Cabrera  i  el  Sr.  Fullana  Alonso 
recolzen també la proposta de baixar les ràtios.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Fresquet  Fayos,  qui  explica  que 
l’Administració Educativa sí que és molt sensible a la qüestió de 
les ràtios, però es troba amb els problemes pressupostaris, així 
com  amb  d’altres  de  menor  incidència,  però  no  de  menor 
importància,  com  és  la  falta  d’espais.  Molts  centres  estan 
limitats  pel  que  fa  a  infraestructures.  Per  tant,  s’han  d’anar 
conjugant totes les necessitats. Pel que fa a poblacions amb pocs 
habitants,  s’han mantingut aules amb 2 alumnes,  i  això és un 
gran esforç tenint en compte que el límit està en 5 alumnes. Es 
necessita una col·laboració molt estreta amb els ajuntaments i 
que hi haja demanda per part de les famílies. Si no, les aules 
amb menys de 5 alumnes passen a estar «inactives» de forma 
temporal, podent-se reactivar quan augmente la demanda.

La Sra. Cuenca Carrión proposa revisar l’anterior dictamen del 
CECV referent al  debat sobre l’arranjament escolar per veure 
com es va fer la redacció. S’ajorna la finalització del debat sobre 
aquest punt de l’ordre del dia. En acabar el segon punt de l’ordre 
del dia es reprendrà el debat.

2. Elaboració del dictamen sobre el Projecte de Decret XXX 
de XXX, del Consell, pel qual es desenvolupa el principi 
d’inclusió en el sistema educatiu valencià

Tot  seguit,  la  Sra.  Cuenca  Carrión  dóna  la  paraula  a  la  Sra. 
Villaescusa  Alejo,  Directora  del  CEFIRE  d’Inclusiva,  qui 
realitza un breu resum del concepte actual d’educació inclusiva, 
com a fonament del Projecte de Decret. Destaca la importància 
que tots els centres esdevinguen centres inclusius, que han de 
donar una resposta educativa. Aquesta resposta s’estructurarà en 
quatre  nivells,  segons  la  seua  especificitat.  Explica  que  és 
important  no  caure  en  l’error  interpretatiu  de  pensar  que  es 
classificarà l’alumnat per nivells. Els nivells fan referència a la  
resposta  educativa  que  caldrà  donar  a  l’alumnat,  segons  les 
seues necessitats.
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La Sra.  Cuenca  Carrión  agraeix  aquesta  presentació.  Afegeix 
que,  prèviament  a  la  reunió  de  la  Comissió  de  Projectes 
Legislatius  del  passat  16  de  gener,  es  van  convidar  diversos 
col·lectius  per  tal  que  pogueren  fer  aportacions  en  relació  al 
Projecte de Decret.  Concretament,  es va convidar LAMBDA, 
CERMI,  el  Síndic  de Greuges,  el  Col·lectiu  Gitano,  València 
Acull i Moviment Contra la Intolerància. Aquestes associacions, 
mitjançant  els  seus  representants,  van  fer  aportacions  molt 
interessants  que  s’han  de  tenir  en  compte  des  de  l’escola 
inclusiva.

Tot seguit, s’admet a tràmit l’informe i es passa al debat sobre 
les esmenes. La Sra. Cuenca Carrión dóna la benvinguda a la 
Sra. Doménech Zaera com a consellera titular.

La Sra.  Valls Gregori  pren la paraula.  Abans de presentar les 
seues esmenes, planteja una consideració en relació al preàmbul,  
en el sentit que per a dur a terme tot allò que es recull en aquesta  
normativa caldrà formar tot el professorat i,  en general, tot el 
personal educatiu del  centre.  A més,  també és necessària  una 
memòria econòmica per poder abastar un canvi com el que es 
planteja. Caldrà fer referència també als centres d’ensenyaments 
artístics,  d’idiomes i  a la universitat.  La Sra.  Cuenca Carrión 
aclareix que en l’informe que s’està redactant fruit del treball del 
Projecte de Decret en la Comissió de Projectes Legislatius,  sí 
s’han  fet  constar  aquestes  recomanacions:  acompanyar  la 
normativa d’una memòria  econòmica i  explicitar els plans de 
formació del professorat.

Esmena 1 (article 2)
El Sr. García Trapiello destaca que aquest Projecte de Decret és 
d’aplicació  a  tots  els  centres  sostinguts  amb fons  públics  no 
universitaris. Per tant, no pot abastar la Universitat. La Sra. Valls 
Gregori la retira.

Esmena 2 (article 4.2)
La  Sra.  Valls  Gregori  explica  que  es  demana  el  canvi  en  la 
redacció  «les  seues  cultures» per  «diferents  cultures»,  perquè 
consideren  que  la  redacció  és  més  inclusiva.  El  Sr.  García 
Trapiello
opina  que  «les  seues  cultures»  no  és  despectiu  perquè 
precisament es vol atendre la seua cultura pròpia. La Sra. Valls 
Gregori  assenyala que,  tot  i  compartir  la idea de fons,  manté 
l’esmena. El Sr. Fullana Alonso també està d’acord en canviar la 
redacció. El Sr. Mas Llorens aclareix que l’expressió «les seues 
cultures» fa referència a la cultura inclusiva que té cada centre, i  
per  tant,  pot  haver  hagut  una  confusió  terminològica.  El  Sr. 
Fullana Alonso demana que, en eixe cas, es canvie la redacció 
per «cultures inclusives». El Sr. Mas Llorens està d’acord que 
caldrà  modificar-ho.  Per  tant,  es  transacciona  i  es  revisarà  la 
redacció.

Esmena 3 a 7 (articles 5.9, 5.13, 8.2 i 10.3)
La Sra. Valls Gregori explica que aquestes esmenes plantegen la 
necessitat  d’explicitar  els  professionals  a  què es  fa  referència 
quan es parla de «personal» i de la relació entre les famílies els  
centres. El Sr. García Trapiello sol·licita que es clarifique si es 
tracta  d’una  reflexió  o  si  són  esmenes  concretes.  El  Sr.  Mas 
Llorens explica que en el Projecte de Decret no s’ha explicitat el 
personal  que  ha  d’intervenir  en  cada  actuació  perquè  es  va 
considerar que podia resultar limitador. Sovint caldrà comptar 
amb personal  d’altres  conselleries.  Per  tant,  es  va  considerar 
important deixar-ho obert per valorar les necessitats dels centres 
i anar concretant-ho en el desenvolupament normatiu posterior. 
En  tot  cas,  es  podria  utilitzar  l’expressió  «dispositius 

multidisciplinaris».  La  Sra.  Valls  Gregori  proposa canviar  les 
esmenes  per  la  recomanació  que  en  el  desenvolupament 
normatiu  posterior  es  concrete  la  composició  d’aquests 
«dispositius  multidisciplinaris».  La  Sra.  Cuenca  Carrión,  per 
tancar  el  debat  sobre  aquestes  esmenes,  aclareix  el  que  s’ha 
acordat:  transaccionar  amb  l’expressió  «dispositius 
multidisciplinaris»  i  fer  una  recomanació  genèrica  perquè  es 
visualitzen,  en  la  normativa  posterior,  quins  tipus  de 
professionals actuaran en cada cas. 
S’acorda per assentiment.

Esmena 8 (article 11.2)
L’esmena planteja canviar l’expressió «col·laboració» per 
«participació». 
S’acorda per assentiment.

Esmena 9 (article 11.3)
Abans de presentar l’esmena, la Sra. Doménech Zaera agraeix la 
Presidenta del CECV la confiança dipositada en proposar el seu 
nomenament com a consellera titular del CECV. L’esmena va en 
el sentit de fer partícips els tècnics de serveis socioculturals i a la 
comunitat, ja que tenen una preparació adequada en relació a la 
intervenció educativa que es planteja en el Projecte de Decret. 
La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que  caldrà  incloure  aquesta 
esmena també dins de la recomanació general que s’ha esmentat 
anteriorment. 
S’acorda fer-ho així.

Esmena 10 (article 13.2)
La  Sra.  Valls  Gregori  explica  que  l’esmena  fa  referència  a 
explicitar els criteris d’agrupament de l’alumnat. El Sr. García 
Trapiello sol·licita que s’explicite més la redacció de l’esmena. 
La  Sra.  Valls  Gregori  proposa  la  següent  redacció:  «Els 
agrupaments dels diversos grups-classe s’han de fer amb criteris 
inclusius».  La Sra. Cuenca Carrión proposa que s’afegisca un 
punt més en l’article 13.2 que contemple aquest punt introduït 
per la Sra. Valls Gregori. El Sr. García Trapiello proposa que la 
redacció  siga  «L’establiment  de  criteris  d’agrupació  de 
l’alumnat», per tal que quede redactat com a una actuació. 
S’acorda transaccionar revisant la redacció.

Esmena 11 i 12 (articles 14.5 i 15)
Ambdues esmenes es retiren.

Esmena 13 (article 19.2)
La Sra. Valls Gregori planteja amb aquesta esmena afegir que 
l’Administració  Educativa  promourà  la  revisió  dels  serveis 
d’orientació  dels  centres  educatius.  El  Sr.  García  Trapiello 
argumenta que l’article fa referència a la transició entre etapes 
educatives. A més, ja hi ha una recomanació general del CECV 
en el  sentit  que  s’ha  d’incorporar  una  memòria  econòmica,  i 
això també afectaria els equips d’orientació.
 L’esmena es retira.

Esmena 14 (article 20.6)
La Sra.  Doménech Zaera presenta  aquesta  esmena que tracta 
sobre la necessitat de formació específica per al professorat d’FP 
en matèria d’educació inclusiva. El Sr. Mas Llorens argumenta 
que la qüestió de la formació del professorat està reflectida en 
molts  punts  del  text.  S’ha  detectat  una  manca  de  continguts 
inclusius  en  les  carreres  de  les  professions  orientades  a 
l’educació. Per això cal incidir en la importància d’una educació 
universal per a tothom des d’una perspectiva inclusiva.  En el 
desenvolupament posterior s’anirà concretant. 
La Sra. Doménech Zaera retira l’esmena.
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Esmena 15 (article 21.2)
Aquesta esmena s’incorpora a la recomanació general.

Esmena 16 a 19 (article 22, 24, 25.2, 25.4)
La Sra. Valls Gregori proposa una addició abans del punt 22.3,  
en el sentit d’explicitar la voluntat per part de l’Administració 
educativa d’anar cap a la gratuïtat dels serveis educatius. El Sr. 
García Trapiello assenyala que hi ha actuacions que necessiten 
ajudes, i per això cal fer referència a beques. Però tot el referent  
a beques transcendeix a aquest Projecte de Decret. La Sra. Valls 
Gregori opina que cal insistir-hi, ja que si tots els serveis foren 
gratuïts i universals, no existirien les beques. Si escau, es pot 
replantejar  l’esmena  per  a  passar  aquesta  especificació  al 
preàmbul. 

El Sr. Fullana Alonso està d’acord que cal explicitar la necessitat 
d’avançar cap a la gratuïtat.

El Sr. García Trapiello insisteix a dir que, partint del principi que 
l’ensenyament  obligatori  és  universal  i  gratuït,  si  es  vol  que 
serveis com el menjador o el transport  escolar siguen gratuïts 
també, que es redacte així i es valorarà. També cal clarificar si es  
planteja aquesta gratuïtat per als centres públics solament. El Sr. 
López  Cabrera  destaca  que  l’organització  a  què  representa 
també estan a favor de la gratuïtat. El Sr. Pérez Gea opina que en 
el  Projecte  de  Decret  queda  bastant  clar  tot  el  relatiu  a  les 
beques,  de  manera  que  en  el  moment  de  valorar  el 
desenvolupament  normatiu del  Decret,  el  CECV haurà de fer 
aportacions concretes,  si  escau.  La Sra.  Valls  Gregori  explica 
que les següents esmenes van en el mateix sentit. Finalitzat el  
debat al voltant de les mateixes, la Sra. Valls Gregori les retira.

Esmena 20 (article 27.4)
Es passa a les recomanacions generals.

Esmena 21 (article 28.2)
La Sra.  Doménech Zaera planteja  la importància  de clarificar 
que les adaptacions en les proves d’accés als ensenyaments de 
formació professional siguen d’accés, i no de contingut. El Sr. 
Mas Llorens està d’acord. Caldrà especificar que en cap cas les 
adaptacions suposaran una modificació dels continguts mínims 
exigibles. Així mateix, en relació al punt 1 del mateix article,  
caldrà  especificar  que  l’Administració  Educativa  és  qui  té  la 
competència per a dissenyar aquestes proves d’accés. 
S’aprova per assentiment.

Esmena 22 (article 29.4)
L’esmena es retira.

Esmena 23 (article 30.2)
La Sra. Valls Gregori explica que la seua proposta és afegir «la 
millora de la plantilla i les ràtios actuals». El Sr. García Trapiello 
assenyala que ja es va debatre sobre aquesta qüestió en la 
Comissió de Projectes i es va incloure en recomanacions de 
l’informe. L’esmena es retira.

Esmena 24 (article 31)
L’esmena es retira.

Esmena 25 (article 31.1)
La Sra. Doménech Zaera explica que l’esmena va en el sentit de 
facilitar les matrícules parcials de l’alumnat d’FP i ERE. Ara per 
ara,  la  matrícula  es  fa  del  cicle  complet  i  amb  posterioritat  
l’alumnat pot renunciar a algun mòdul. Això fa que el procés de 
matriculació siga més complex. El Sr. Baggetto i Torres explica 
que en l’informe de la ponència d’FP ja es fa referència a eixa 

qüestió. La Sra. Doménech Zaera retira l’esmena. En relació a 
aquest punt, el Sr. García Trapiello   assenyala que la redacció 
referida a «ensenyaments de règim especial...» no s’ajusta a la 
reglamentació actual. L’Administració pren nota.

Esmena 26 (article 31.2)
La Sra. Doménech Zaera assenyala que les accions de suport per 
a  persones  amb  discapacitat  que  estan  fent  cicles  formatius, 
sovint no es poden dur a terme per falta de recursos horaris i 
personals. El Sr. Mas Llorens explica que la flexibilització dels 
horaris a què es fa referència en l’article s’ha d’aplicar a tot el  
professorat, i no sols en el cas concret del professorat d’FP, per 
tal  d’atendre  l’alumnat  amb  NESE.  El  Sr.  García  Trapiello 
proposa  incloure-ho  com  a  recomanació  en  relació  a  la 
confecció  dels  horaris,  per  tal  que  es  tinga  en  compte  en  el  
desenvolupament  normatiu  posterior.  S’acorda  passar-ho  a 
recomanació general.

Esmena 27 (article 31.3)
La Sra.  Doménech Zaera destaca la  importància  de tindre en 
compte  la  incorporació  d’empreses  que  es  preocupen  per 
l’alumnat amb NESE. Caldria incentivar aquestes empreses. El 
Sr. Baggetto i Torres destaca que aquest aspecte s’ha incorporat 
en el document de treball sobre la ponència «Repensem l’FP» 
per  al  seu  debat.  Per  tant,  la  Sra.  Doménech  Zaera  retira  
l’esmena.

Esmena 28 (Capítol VII)
Es passa a recomanacions generals.

Esmena 29 (article 33.5, 33.6 i 33.8)
La Sra. Doménech Zaera destaca que, donada la importància de 
l’orientació  i  la  tutoria  en  l’FP,  caldria  donar  continuïtat  al 
personal que desenvolupe aquestes accions als centres educatius. 
La Sra. Villaescusa Alejo també assenyala que l’acció tutorial és 
una peça clau de l’educació inclusiva. S’acorda que es passe a 
recomanacions  generals  perquè  es  tinga  en  compte  en  el 
desenvolupament normatiu posterior.

Esmena 30 (article 38.4)
La  Sra.  Valls  Gregori  planteja  que  cal  substituir  «podrien 
constituir meses» per «constituirà meses». El Sr.  Mas Llorens 
està d’acord que cal
modificar  la  redacció.  S’aprova  l’esmena.  La  Sra.  Cuenca 
Carrión recorda que falta per concloure el primer punt de l’ordre 
del dia, en relació al debat sobre l’esmena presentada al Projecte 
de Decret d’arranjament escolar. Llegeix la recomanació 2a del 
dictamen  1/2016,  on  diu  «[...]  quan  siga  pressupostàriament 
factible,  però  al  més  aviat  possible,  s’accepten  les  següents 
ràtios  màximes:  Educació  Infantil  2n  cicle,  20  alumnes; 
Educació Primària, 20 alumnes; ESO, 25 alumnes». Aquest text 
es va incorporar en el dictamen arran de l’esmena presentada per 
la Sra. Ibàñez Abad (STEPV) en la Comissió Permanent de 19 
de gener de 2016. Per tant, s’aprova elevar aquesta recomanació 
a l’administració amb aquesta redacció.

3. Torn obert de paraula

Pren la paraula  la  Sra.  Ibàñez Abad,  qui  explica que el  6 de 
febrer es reunirà la Comissió del Consell de Participació Social. 
Si es poden tenir propostes consensuades del CECV, es podran 
incorporar  al  treball  que  s’està  realitzant  en  el  Consell  de 
Participació Social. La Sra. Cuenca Carrión explica que, per una 
qüestió de procediment, caldria passar les propostes també per la 
Permanent.  Es  tindrà  en  compte  aquesta  proposta  per  poder 
establir  les  sessions  de  la  Comissió  de  Consens  i  de  la 
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Permanent,  d’acord  amb  el  procediment  establert.  La  Sra. 
Cuenca Carrión explica el treball que s’està duent a terme a la 
Junta de Participació en relació al Pacte Educatiu. S’han buidat 
les  343  propostes  d’acció  del  Decàleg  del  CECV  en  un 
document  base  que  té  15  punts.  La  informació  que  s’està 
aportant és tot  allò que ja està consensuat pel CECV. S’anirà  
informant de tot el treball que s’està realitzant. 

Com que no hi ha més intervencions, la Sra. Cuenca Carrión, 
presidenta del CECV, alça la sessió a les 12.40 hores.

 La secretària tècnica del CECV

 Maite Monar van Vliet
            Vist i plau

La presidenta del CECV

Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 3/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 21 DE FEBRER 
DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic educatiu del CECV

Consellers i conselleres

Jose T. Blasco Alagarda (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Pau Díaz Boïls (PROFESSORAT PÚBLIC CCOO)

J.Vicent Galán Rodrigo (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Luis Garcia Trapiello (RECONEGUT PRESTIGI)

Jose Gil Castellano (FETE-UGT)

Inmaculada Giner Fillol (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Mª Angeles Herranz Abalos (ADMONISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Jeremies Moragues Benavent (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Laura Pastor Signes (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ PROFESSORAT)

Encarna Salvador Muñoz (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS DE  CENTRES PRIVATS. - FECEVAL)

Justifiquen l'absència

Rosa Clement León (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

Ramón Ferrer Navarro (ACADÈMIA VALENCIANA LLENGUA)

Marius Fullana Alfonso (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

Ana M.ª García García (UNITAT D’EDUCACIÓ SALUT)

Sonia Ibáñez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Eva M.ª Julià Tomás (PROFESSORAT PRIVAT USO)
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Ramón López Cabrera (PARES I MARES COVAPA)

Carlos Tormo Signes  (PROFESSORAT PRIVAT FSIE)

Rosa Visiedo Claverol  (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Ensenyaments de Règim especial 

Montserrat Navarro

D'acord amb l'oportuna convocatòria, la Comissió Permanent 
del Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la 
Sala d'Actes de la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i 
Esport el dia 21 de febrer de 2018 a les 11.00 hores en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les senyores conselleres i els 
senyors consellers que dalt es relacionen per a tractar el següent 
ordre del dia:

1. Aprovació si escau de les actes de les sessions 
celebrades els dies 24 i 31 de gener.

2. Informe de Presidència.
3. Elaboració del dictamen sobre el Projecte d’ordre de la 

Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport 
per la qual es regula l’accés i l’admissió als cicles 
formatius de grau mitjà i grau superior dels 
ensenyaments professionals d’Arts Plàstiques i 
Disseny de la Comunitat Valenciana.

4. Proposta de nomenament de membre suplent del 
consell de Participació Ciutadaba d eka Comunitat 
Valenciana.

5. Torn obert de paraula.

La presidenta del CECV obri la sessió i dóna la benvinguda al 
nou  conseller  representant  de  la  confederació  de  CCOO Pau 
Díaz Boïls.

1. Aprovació si escau de les actes de les sessions 
celebrades els dies 24 i 31 de gener

No s’han rebut esmenes a les dues actes per aprovar ni se’n 
presenten en la sessió. A pregunta de la presidenta, els assistents 
aproven les dues actes per assentiment.

2. Informe de Presidència

Encarna  Cuenca  Carrión  repassa  les  activitats  pròximes 
previstes  pel  CECV.  El  4  de  març  es  representa  el  musical  
Invisibles de l’IES La Senda de Quart de Poblet a l’auditori del 
Palau de les Arts i la inscripció per entrar amb invitació finalitza 
demà  dijous  22  de  febrer.  Com que  l’actuació  és  a  benefici 
d’Unicef, diu que també es pot comprar l’entrada a 5 euros. 

Recorda  que  el  termini  de  presentació  dels  vídeos  dins  la 
campanya de lectura Una biografia de lectura en vídeo acaba el 
31 de març, i explica que ara se n’està fent formació en cinc  
CEFIRE. 

Informa que participarà com a presidenta del CECV en les X 
Jornades de directors i directores de Secundària a Elx el 22 de 
febrer amb una conferència per a presentar les actuacions dutes a 
terme i previstes pel Consell Escolar. 

Explica que en la Junta de participació autonòmica del Consell 
Escolar de l’Estat el CECV presentarà les accions consensuades 
en  el  Decàleg  encabides  en  els  quinze  punts  establits  per  la 
Comissió del Congrés a fi d’elevar-hi propostes encaminades al 
pacte educatiu. 

Quant a l’informe de l'FP diu la presidenta que es troba molt 
avançat i que la setmana pròxima es reuneix el grup de treball de 
la Ponència per tal d’enllestir-lo i dur-lo a l’aprovació de CECV.

3. Elaboració del dictamen sobre el Projecte d’ordre 
de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport 
per la qual es regula l’accés i l’admissió als cicles formatius 
de  grau  mitjà  i  grau  superior  dels  ensenyaments 
professionals  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  de  la  Comunitat 
Valenciana

La presidenta presenta el Sr. García Trapiello com a ponent del 
projecte d’Ordre a estudiar per la Permanent, i la Sra. Montserrat 
Navarro,  representant  de  l’Administració  educativa 
(Ensenyaments de Règim especial), que podrà aclarir dubtes en 
relació a l’Ordre que s’estudia. 
El Sr. García Trapiello diu que el dictamen serà senzill per tal  
com l’informe elaborat per la comissió de Projectes legislatius 
no  presenta  esmenes.  El  projecte  d’ordre,  explica,  és  la 
translació de les instruccions publicades l’any passat. Es tractava 
de redactar una norma atemporal en la qual el tipus de proves 
queda relegat a l’àmbit de l’Administració autonòmica. 
El contingut de les proves passa a ser un annex, modificable per 
la  mateixa  Administració.  El  Reial  Decret  de  2007  és  tan 
determinista que no deixa marge a fer-hi altres modificacions. 

La presidenta  pregunta  si  s’admet  a  tràmit l’informe sobre el 
projecte abordat i s’accepta per assentiment. Com que no s’han 
rebut  esmenes  a  l’informe  ni  cap  dels  assistents  hi  fa 
observacions, pregunta si s’eleva l’informe a dictamen. 
S’aprova per assentiment.

4. Proposta  de nomenament de membre suplent del 
consell  de  Participació  Ciutadaba  de  la  Comunitat 
Valenciana

La  presidenta  aborda  la  substitució  del  membre  suplent  que 
representava el CECV en el Consell de Participació Ciutadana,  
el  Sr.  Miquel  Puig  Cuadau,  per  haver  estat  baixa  en  aquest 
Consell  Escolar.  Recorda que la titular continuasent  na Sònia 
Ibáñez Abad (Professorat-STEPV).

S’estableix un breu debat en què es recorda que s’havia decidit 
que la persona representant i la substituta foren provinents del 
sector  del  professorat  i  assistiren  a  les  reunions  del  CPC en 
qualitat de representants del CECV, al qual havien d’informar de 
les reunions mantingudes.
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S’acorda per assentiment que la consellera Consol Valls Gregori 
(Professorat públic – CCOO-PV) siga la representant substituta 
del Consell Escolar en el Consell de Participació Ciutadana.

5. Torn obert de paraula

Com que no hi ha més intervencions, la Sra. Cuenca Carrión, 
presidenta del CECV, alça la
sessió a les 12.20 hores del migdia.

 La secretària tècnica del CECV

 Maite Monar van Vliet
                         Vist  i plau

La presidenta del CECV

Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 4/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 23 D’ABRIL DE 
2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Antoni de la Torre Chocano Actúa com a secretari tècnic

Consellers i conselleres

Merce Alabau (PARES  I MARES GONZALO ANAYA)

Beatriu Cardona (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Remei Galiana (INSPECTOR’ES D’EDUCACIO) (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE  CENTRES PÚBLICS)

Antonio Pérez Sabater  (FORMACIÓ PROFESSORAT)

Encarna Salvador Muñoz (RECONEGUT PRESTIGI)

JLorenzo Tendero  (PARES I MARES ALUMNAT-PÚBLIC (COVAPA)

Carlos Tormo Signes  (PROFESSORAT PRIVAT (FSIE)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS DE CENTRES PRIVATS. - FECEVAL)

Justifiquen l'absència

Rosa Clement León (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

Sonia Ibáñez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ ALUMNAT D’ALTRES PAÏSOS)

Eva M.ª Julià Tomás (PROFESSORAT PRIVAT USO)

Isabel Vazquez Navarro (UNIVERSITATS CV – PÚBLIC (UV)

Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Vicent Gil Olmedo (ENTITATS LOCALS  FVMP)

Persones invitades

Rosa Cañada Solaz (PONENT)

Rafael Fresquet Fayos (SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)
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D'acord  amb  la  convocatòria,  la  Comissió  Permanent  del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la Sala 
d'Actes  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport  el  dia 23 d’abril  de 2018 a les 11.00 hores en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent ordre del dia:

1. Aprovació de l’acta de la sessió de data 21-02-2018.

2. Elaboració per via d'urgència del projecte de dictamen sobre 
l’Ordre  de  la  conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport, per la qual es fixa el nombre màxim d’alumnes per unitat 
en  el  nivell  d'educació  infantil  (3  anys)  en  determinades 
localitats de la Comunitat Valenciana per al curs 2018/19.

3. Torn obert de paraula.

La Presidenta del CECV, Encarna Cuenca Carrión, obri la sessió 
en 2a convocatòria sent les 11h. Saluda els membres assistents i 
recorda que celebrem en aquesta data el dia del llibre. Llegeix 
un  poema  de  l’autora  Joana  Raspall:  “Feliç  dia  a  totes  les 
princeses que volen muntar a cavall...”

1. Aprovació de l’acta de la sessió de data 21-02-2018

S’aprova l’acta de la sessió anterior per assentiment.

2.  Elaboració per via d'urgència del  projecte  de dictamen 
sobre  l’Ordre  de  la  conselleria  d'Educació,  Investigació, 
Cultura  i  Esport,  per  la  qual  es  fixa  el  nombre  màxim 
d’alumnes per unitat en el nivell d'educació infantil (3 anys) 
en determinades localitats de la Comunitat Valenciana per al 
curs 2018/19

Tot  seguit  dóna la  paraula  a  la  Sra.  Rosa Cañada Solaz,  que 
actua  com a  ponent  de  l’ordre  que  es  tramita   amb caràcter 
d’urgència, sol·licitada pels tràmits corresponents.

La Sra. Cañada Solaz informa que el projecte d’ordre respon a la 
contínua  i  vella  reivindicació  de  la  comunitat  educativa  per 
reduir la ràtio de les unitats, des de l’augment de 2012. La ràtio 
‒diu‒ s’havia abordat en altres nivells però no així en el de tres  
anys, on entra massivament alumnat per escolaritzar-se. Aquesta 
ordre és anual i l’any pròxim s’afegiran més municipis al llistat 
de localitats on es produiran reduccions.

La  presidenta  dóna  la  paraula  a  la  representant  de  la 
Confederació  Gonzalo  Anaya,  Merxe  Alabau,  per  tal  que 
presente les seues esmenes. La consellera explica que la seua 
Confederació  propugna  que  la  ràtio  màxima  de  les  unitats 
d’Infantil siga de 20 i la de Primària de 23, i de tal manera que 
es generalitze a tots els municipis. Aquest és l’objectiu de les  
esmenes.

Comença  el  debat.  El  representant  del  Servei  de  Planificació 
Educativa convidat a l’acte, Rafael Fresquet Fayos, afirma que 
baixar  les  ràtios  de  manera  generalitzada ara  per  ara  implica 
dotar  de més unitats  i  més professorat  la  majoria  de centres.  
Informa que s’ha treballat només en aquelles en què es pot fer la 
reducció sense augmentar recursos, per això consten a l’Ordre 
certes localitats. A les altres, no es podria garantir l’accés a tot el  
nou alumnat si s’abaixa la ràtio, ja que no es podran crear unitats 
noves.  En  conseqüència,  quedarien  fora  per  no  tenir  places 
disponibles  en cap lloc.  Coneixent  els  padrons,  diu,  es  podrà 

dissenyar una mesura consolidable de la baixada de ràtios en les 
diferents poblacions.

En el debat, el Sr. García Trapiello proposa que les esmenes de 
la Gonzalo Anaya apareguen al dictamen com a reflexió de la 
Permanent,  i  la  Sra.  Cuenca  Carrión  que  apareguen  com  a 
recomanacions.
La Sra. Mercedes Alabau accepta que les seues cinc esmenes, 
inclosa  la  de  la  disposició  addicional,  es  transformen en  una 
recomanació a l’Administració i es consensua el text:

RECOMANACIÓ 1   

La Comissió Permanent rep de bon grat la reducció de ràtios i 
recomana  a  l'Administració  educativa  que  continue  aquesta 
línia,  tot  superant  limitacions  pressupostàries  imposades  per 
altres normatives de rang superior.

El Sr. J.J. López Marinas veu una contradicció entre l’enunciat  
del  títol  de  l’ordre  i  l’article  2,  i  pregunta  si  l’ordre  abraça 
només el curs pròxim o els 9 anys propers.

Es realitza un debat sobre la possible contradicció en els termes 
emprats amb interpretacions diverses donades pels assistents. En 
conseqüència,  es  decideix recomanar  també a l’Administració 
que redacte millor la norma en aquest punt a fi  de no deixar 
espai a l’ambigüitat:

RECOMANACIÓ 2

La Comissió Permanent insta a l'Administració a revisar i 
adequar la redacció del segon article atesa la possible ambigüitat 
de la redacció actual. 
El conseller Carlos Tormo pregunta, i li ho confirmen, si les 
localitats llistades a l’annex de l’ordre tornaran a eixir novament 
el curs 2019-20 per a continuar en la mateixa ràtio.
El Sr. Tormo relata que els Consells Escolars Municipals estan 
intentant baixar les ràtios de les localitats. Pregunta si les ràtios 
que  aproven  ara  els  CEM  afecten  el  curs  2019-20.  Rafael 
Fresquet  confirma  que  alguns  CEM  sol·liciten  formar  part 
d’aquest llistat de reducció de ràtio, i afig que en la mesura que 
la norma està pràcticament enllestida ara arribarien tard per al 
2018-19. Intervé de nou el Sr. Tormo: la norma, el que proposa 
és  la  reducció  de  la  ràtio  màxima fins  a  Primària,  val  a  dir,  
comença en Infantil  i  la  promoció d’aquest  alumnat  continua 
amb la baixada de ràtio fins a 6é de Primària.  Pregunta si  la 
mateixa ràtio tindrà continuïtat a Secundària.  Li interessa saber-
ho perquè els centres concertats solen tenir tots els nivells des 
d’Infantil fins a Secundària, no així els públics i, si a Secundària 
es  manté  la  mateixa  ràtio  de  l’actualitat,  els  concertats 
necessitaran 7 alumnes més per arribar al mínim necessari per 
mantenir les mateixes unitats que ara té el concert. El Sr. Rafael  
Fresquet li respon que per arribar a aquest cas falten nou anys. I 
tampoc no són 7 alumnes els que calen per arribar a la ràtio 
mínima, sinó màxima. El mínim es fa per un altre càlcul. Desitja 
que hi haja una norma estatal que abaixe les ràtios a totes les 
etapes abans d’arribar a aquesta situació. Ara bé, no s’atreveix a 
parlar-ne a nou anys endavant.

La consellera Rosa Cañada explica que també s’està produint la 
reducció d’alumnat  des  de 1r  ESO i  que hi  ha actuacions de 
disminució que ja són efectives, a l’espera d’una norma estatal. 
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La Sra. Remei Galiana demana que es done coherència al tema 
de la diversificació de les ràtio en el  sentit  que cada any pot  
aparèixer  el  mateix centre  o pot  no aparèixer  en el  llistat  de  
reducció  de  ràtio.  La  Sra.  Rosa  Cañada  li  respon  que  s’està 
sempre a les demandes anuals de places necessàries perquè tot 
l’alumnat es puga escolaritzar  sense deixar-ne cap fora.  Cada 
any  es  revisa  les  necessitats  de  la  població  de  tres  anys  per 
abaixar o no la ràtio a 23, i aquesta ràtio s’haurà de mantenir els 
cursos i nivells posteriors que seguisca l’alumnat afectat.

3. Torn obert de paraula

La presidenta del CECV, al  torn obert  de paraula,  recorda les 
activitats de l’acte del dissabte dia 28 d’abril: Matí d’intercanvi 
de lectures. A l’interior del Palau de la Generalitat s’atorgaran 
els premis i reconeixements de la 2a Campanya «Una biografia 
de lectura en vídeo» de 10 a 11.45 h. Mentrestant, a la plaça de 
la Mare de Déu hi haurà les actuacions de Dani Miquel i els Ma-

me-mi-mo-Músics, els Tornejants i la Muixeranga de l’Alcúdia, 
la representació teatral  del centre Comenius,  i  una carpa amb 
motxilles i punts de lectura per tal de promoure un intercanvi de 
llibres  que  els  assistents  hagen  dut.  Els  actes  exteriors  són 
lliures.

Com que no hi ha més intervencions, la Sra. Cuenca Carrión,  
presidenta del CECV, alça la sessió a les 11.40 hores del migdia.

La secretaria tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet
        

Vist i plau

La presidenta del CECV 

   Encarna Cuenca Carrión 
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ACTA NÚM. 5/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 15 DE MAIG DE 
2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Immaculada Ròdenas i Marco Actúa com a secretaria tècnica

Consellers i conselleres

José Blasco Alagarda  (INSPECTOR/ES D’EDUCACIÓ)

Inés Escoí Betoret (ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA.)

Luis Garcia Trapiello (RECONEGUT PRESTIGI)

José Gil Castellano (ORGANITZACIONS SIND. FETE-UGT)

Mª Angeles Herranz Ábalos (ADMON. EDUC.AUTON)

Inmaculada Giner (PROFESS. PÚBLIC STEPV)

Ramón López Cabrera (PARES/MARES ALUM.PÚB. (COVAPA)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Inmaculada López Primo (DIRECTORS/ES CENTRES PÚB.)

Vicent Monroig i Climent (PROF. PÚBLIC STEPV)

Antonio Pérez Sabater  (FORMACIÓ PROFESSORAT)

Encarna Salvador Muñoz (RECONEGUT PRESTIGI)

David Vento Diéguez (INSPECTORS/ES D’EDUCACIÓ)

Josep Vicent Galán Rodrigo  (ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA.)

Justifiquen l'absència

Ramón Ferrer Navarro (ACADÈMIA VALENCIANA LLENGUA)

Vicent Ripoll Catalá (  (ADMONNISTRACIÓ EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

Inmaculada Carda Isach  (INTEGRACIÓ ALUMNAT D’ALTRES PAÏSOS)

Màrius Fullana Alonso  (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC GONZALO ANAYA)

Francisco Pacheco Serrano (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Magdalena Maciá Ballester  (PERS. ADM. I SERVEIS CC.OO.)

Sonia Ibáñez Abad (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Eva M.ª Julià Tomás (PROFESSORAT PRIVAT USO)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC CC.OO.)

Carlos Tormo Signes  (PROFESSORAT PRIVAT (FSIE)

Rosa Visiedo Claverol  (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)
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Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS  CENTRES PRIVATS. - FECEVAL)

Persones invitades

Salvador Valle Ramírez ((ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA.))

Eva M.ª Simó Monrabal ((ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA.))

D'acord  amb  la  convocatòria,  la  Comissió  Permanent  del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la Sala 
d'Actes  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport el dia 15 de maig de 2018 a les 11.00 hores en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 23-04-2018.

2. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe de la Comissió de 
Projectes Legislatius sobre el projecte de Decret del Consell pel 
qual  s’aprova  el  Reglament  orgànic  i  funcional  dels  centres 
integrats  públics  de  Formació  Professional  de  la  Comunitat 
Valenciana.

3. Aprovació, si escau, de l’informe de la Ponència Repensem 
l’FP.

4. Torn obert de paraula.

La Presidenta del CECV, Encarna Cuenca Carrión, obri la sessió 
en  segona  convocatòria  sent  les  11h  i  saluda  els  membres 
assistents.  Presenta  i  dóna  la  benvinguda  al  Sr.  David  Vento 
Diéguez, que s’incorpora com a membre titular a la Permanent,  
com a representant de la Inspecció educativa.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 23-04-
2018
S’aprova l’acta de la sessió anterior per assentiment, no havent 
rebut cap esmena.

2. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe de la Comissió de 
Projectes Legislatius sobre el Projecte de Decret del Consell 
pel  qual  s’aprova  el  Reglament  orgànic  i  funcional  dels 
centres  integrats  públics  de  Formació  Professional  de  la 
Comunitat Valenciana

La Sra. Encarna Cuenca Carrión dóna la paraula a la Sra. Eva 
Mª Simó Monrabal, que actuarà com a ponent. La Sra. Eva Mª 
Simó Monrabal  explica  breument  l’estructura  i  els  principals 
continguts del Projecte de Decret pel qual s’aprova el ROF dels 
centres integrats públics de Formació Professional.
Finalitzada  aquesta  exposició,  l’informe  s’admet  a  tràmit.  La 
Sra. Encarna Cuenca Carrión dóna la paraula al Sr. Luis García 
Trapiello, qui ha presentat unes recomanacions.

Recomanació nº 1 i 2, preàmbul

En relació al preàmbul, el Sr. Luís García Trapiello aporta unes 
reflexions referides a qüestions d’estil en la redacció. Proposa 
substituir «ordena» per «té com a objecte l’ordenació». Així 
mateix, en el segon paràgraf, caldria afegir «entre d’altres», ja 
que sols es parla dels centres integrats públics.  La ponència 
manifesta que es tindran en compte aquestes recomanacions.
En relació a la primera recomanació, s’accepta.
Pel  que  fa  a  la  segona  recomanació,  la  Sra.  Eva  Mª  Simó 
Monrabal  planteja  la  redacció  acordada  per  l’administració: 

«...xarxa de la  qual  també formaran part  els  centres  integrats 
públics». Per tant, es transacciona.

Recomanació nº3, art. 2.3

El Sr. Luis García Trapiello explica que en l’apartat 3 de l’article 
2  es  determina  que  la  denominació  dels  centres  serà  en  la 
llengua pròpia del municipi en el qual es troben. Proposa que, 
amb  la  finalitat  d'evitar  confusions  o  controvèrsies,  seria 
recomanable que es substituira tot  l'apartat  per una referència 
explícita del Decret 61/2017, de 12 de maig (article 4 en relació 
amb  el  7).  La  Sra.  Eva  Mª  Simó  Monrabal  proposa  que  la 
redacció  siga  «la  normativa  que  regula»  perquè,  en  ser  més 
genèrica,  es  dóna  més  durabilitat  a  la  norma.  Per  tant,  se’n 
revisarà la redacció en aquest sentit.

Recomanació nº4, art. 5.2

El Sr. Luis García Trapiello proposa que en el Decret de ROF es 
transcriga la disposició addicional de la Llei 5/2002, de 19 de 
juny, de les Qualificacions i de la Formació Professional. El Sr.  
Salva Valle Ramírez explica que el Decret 220/2017 que regula 
a la Comunitat Valenciana la borsa temporal d’experts docents 
estableix  que  qualsevol  professor  o  professora  d’Educació 
Secundària podrà formar part d’aquesta borsa d’experts i podrà 
completar el seu horari en els termes en què s’explica. Per tant, 
la proposta de la ponència és que en el punt 2 de l’article 5 del  
Decret de ROF es reculla el que diu la disposició addicional 1ª 
del Decret 220/2017, que està redactada no sols pensant en el  
personal d’educació, sinó en els experts docents. La Sra. Eva Mª 
Simó  Monrabal  afegeix  que  el  sentit  d’aquesta  disposició 
addicional és donar preferència al professorat d’aquests centres 
integrats  que,  tenint  carència  horària,  vulga  completar  el  seu 
horari.

La Sra. Encarna Cuenca Carrión  planteja que el CECV ha de 
decidir si es continua mantenint l’esmena presentada per CCOO 
o si es revisa la redacció d’aquest apartat, eliminant l’esmena de 
CCOO,  i  que  l’Administració  estudie  les  fórmules  més 
convenients.  S’aprova  aquesta  segona  proposta.  Per  tant,  es 
transacciona.

Recomanació nº5, art. 6

El Sr.  Luis García Trapiello planteja la revisió de la redacció 
d’aquest apartat, per evitar incongruències, ja que es fa esment a 
la vicesecretaria, però no se’n diu res, pel que fa  a les seues 
funcions, a l’article 14 del mateix Decret. La Sra. Eva Mª Simó 
Monrabal explica que, en la redacció del projecte de decret, el 
càrrec de secretaria s’ha deixat obert a la regulació de la norma 
de  plantilles,  ja  que  és  més  fàcil  modificar  posteriorment,  si  
escau, una ordre que un decret. Finalment, es transacciona.

Recomanació nº6, art. 15

El  Sr.  Luís  García  Trapiello  planteja  que  en  l’apartat  2  de 
l’article  15  es  torna  a  supeditar  aquest  Decret  a  la  part 
dispositiva d’una Ordre. Es reitera el que manifesta respecte al 
mateix assumpte en relació a l’article 5. La Sra. Eva Mª Simó 
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Monrabal  explica  que  es  farà  referència  al  que  disposa   la 
normativa  que  regule  els  Consells  Socials.  Per  tant,  es 
transacciona.

Recomanació nº7, art. 21.5

El  Sr.  Luís  García  Trapiello  planteja  que en l’apartat  21.5 es 
prescriuen  les  competències  dels  departaments  de  famílies 
professionals de manera excessivament exhaustiva,  de manera 
que seria recomanable revisar el llistat. La ponència es mostra 
d’acord.  Per  tant,  s’aprova  i  es  transacciona  perquè 
l’Administració en revise la redacció.

Recomanació nº8, art. 22.1

El  Sr.  Luis  García  Trapiello  planteja  que en l’apartat  22.1 es 
determina  que  la  direcció  del  departament  serà  nomenada 
d’acord amb el ROF dels instituts d’educació secundària.  Cal 
clarificar  si  es  considera  que  el  ROF pot  ser  d’aplicació  als 
centres  la  titularitat  dels  quals  siga  la  conselleria  amb 
competències en matèria d’ocupació, atés que en aquest article 
no  es  fa  distinció  del  tipus  de  centre.  El  Sr.  Salvador  Valle 
Ramírez explica que la idea és que el professorat de secundària 
assumisca la direcció dels departaments, també en els centres del 
SERVEF,  i  no  el  professorat  temporal,  per  garantir-ne  la 
continuïtat.  Per  això,  s’ha  matisat   i  s’ha  fet  la  referència  al 
procediment  establert  en  el  ROF d’educació  secundària,  amb 
caràcter general. Per tant, es transacciona.

Recomanació general segona

El  Sr.  Luís  García  Trapiello  planteja  que  caldria  revisar  la 
redacció per tal que siga estèticament i sintàcticament correcta, 
sobretot evitant un llenguatge sexista. S’aprova i es revisarà.

Pren la paraula el  Sr. Ramón López Cabrera. Planteja que no 
s’ha  recollit  a  l’informe  la  recomanació  que  es  va  fer  en  la 
Comissió de Projectes perquè es considerara que una persona 
representant  de l’AMPA d’un centre formara part  del  Consell 
Social del centre. La Sra. Eva Mª Simó Monrabal explica que 
l’ordre  que  regula  la  formació  dels  Consells  Socials  és 
d’aplicació tant per als centres sostinguts amb fons públics com 
per als privats. Per tant, no correspon al decret de ROF regular la 
composició dels Consells Socials dels centres educatius, ja que 
sols  seria  d’aplicació  en  els  públics.  Caldria  que  aquesta 
modificació es realitzara des de l’ordre que regula els Consells 
Socials, ja que és d’aplicació a tot tipus de centres. 
El Sr. Ramón López Cabrera sol·licita que se sotmeta a votació 
la seua proposta de modificar l’article 36, per tal que s’incloga 
una persona representant de l’AMPA com a membre del Consell 
Social  en  els  centres  integrats  d’FP.  En  aquest  punt,  la  Sra. 
Encarna  Cuenca  Carrión   aclareix  que  aquesta  proposta  no 
consta en l’informe de la Comissió de Projectes perquè no es va 
presentar una esmena per escrit,  sinó que es va debatre sense 
arribar a votar-se. Fet aquest aclariment, pren la paraula el Sr. 
Salva Valle Ramírez, qui explica que, tot i que un decret té un 
rang normatiu superior a una ordre, hi ha una ordre que regula 
els Consells Socials per als centres sostinguts amb fons públics i 
una altra ordre per als centres privats. Per això, des del punt de 
vista de l’administració, no sembla oportú des d’aquest Decret 
modificar l’estructura i composició dels Consells Socials, ja que 
sols afectaria els centres públics. 

En aquest punt, la Sra. Encarna Cuenca Carrión proposa fer una 
recomanació genèrica per a què es revise el decret per tal que es 
puguen incorporar els dos tipus de centres. El Sr. Ramón López 
Cabrera sol·licita que,  si  no es vota la seua proposta,  es faça 

constar com a vot particular. La Sra. Encarna Salvador Muñoz 
destaca  que  aquesta  petició  ja  es  va  fer  quan  es  crearen  els 
centres  integrats  d’FP,  tenint  en  compte  que,  encara  que  la 
majoria d’alumnat són majors d’edat, també hi ha alumnes que 
no i que, per tant, és necessari que els pares i mares puguen estar 
representats  en  els  Consells  Socials.  El  Sr.  Salvador  Valle 
Ramírez  insisteix  en  la  idea  que  no  s’està  qüestionant  la 
proposta, sinó la petició que es faça  d’aquest Decret, ja que sols 
afectaria  els centres  públics.  Finalitzat  el  debat,  es passa a la 
votació:
- vots a favor de la proposta de l’Administració: 11 vots
- vots a favor de la proposta presentada per COVAPA: 6 vots
- 0 abstencions.
Per tant, s’accepta la proposta presentada per l’Administració.

Finalitzat  el  debat  sobre  les  recomanacions  i  esmenes 
presentades,  s’aprova  l’informe  elaborat  per  la  Comissió  de 
Projectes Legislatius.

3. Aprovació, si escau, de l’informe de la Ponència Repensem 
l’FP

La Sra. Encarna Cuenca Carrión explica que no s’ha rebut cap 
esmena  sobre  l’informe  «Repensem  l’FP».  Aquest  s’ha 
completat amb el segon cognom que faltava d’algunes persones, 
així com el nom d’alguns centres d’FP que havien col·laborat en 
les fases inicials. També mostra el disseny final que s’ha pensat 
per a l’informe i que ja s’ha presentat a la Comissió d’Informes. 
L’informe s’aprova per assentiment. 

També  es  planteja  la  qüestió  de  com  presentar  l’informe  a 
l’Administració.  La  Sra.  Encarna  Cuenca  Carrión  recorda  als 
presents  que  hi  ha  un  compromís  amb  Bankia  per  fer-ne  la 
presentació pública a la seua seu, però abans s’haurà de lliurar a 
l’Administració. S’acorda presentar l’informe a l’Administració 
mitjançant una nota interna.
Pel  que  fa  a  la  presentació  a  Bankia,  caldrà  convocar  a  la  
comissió de seguiment per organitzar aquesta presentació.
També  s’està  valorant  la  possibilitat  de  fer  difusió  d’aquest 
informe perquè arribe a les famílies, especialment pensant en les 
famílies de l’alumnat amb un major risc d’exclusió social.  En 
aquest sentit, s’ha parlat amb la Sra. Inma Carda Isach, directora 
general  d’Inclusiva,  per  valorar  diferents  propostes  en  aquest 
sentit.

Pren la paraula el Sr. Vicent Baggetto i Torres per agrair a totes 
les  persones  que  han  participat  en  el  procés  d’elaboració  de 
l’informe la seua implicació, procés que ha sigut llarg i complex 
i, sobretot, un exemple de participació i presa de decisions per 
consens.  La  Sra.  Encarna  Cuenca  Carrión  subscriu  aquest 
reconeixement.

4. Torn obert de paraula

La  Sra.  Encarna  Cuenca  Carrión  explica  que,  fruit  de  les 
darreres  reunions  dels  grups  de  treball  de  la  Subcomissió 
d’Educació del Consell  Escolar de l’Estat,  ja  es disposa d’un 
document consensuat que es debatrà el pròxim 16 de maig, que 
ha de servir de base per a l’elaboració del Pacte Educatiu.

I sense més assumptes que tractar, s’alça la sessió a les 11.55 h.

La secretaria tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet
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Vist i plau

La presidenta del CECV 
   Encarna Cuenca Carrión 
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ACTA NÚM. 6/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT  VALENCIANA,  CELEBRADA  EL  DIA  17  DE 
SETEMBRE DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt i Diego
Julio Gómez Carbonell

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Mª Angeles Herranz Ábalos (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ PROFESSORAT)

Vicent Ripoll Catalá (  (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Encarna Salvador Muñoz ((PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

David Vento Diéguez (INSPECCIÓ  D’EDUCACIÓ)

Joan Cervantes (ALUMNAT-PRIVAT (ASVAES)

Sergio Alonso Vila (ALUMNAT- PÚBLIC (FAAVEM)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Manuel Alcaide Olmos (ENTITATS LOCALS (FVMP)

Julia M.Llopis Noheda (PARES I MARES ALUMNAT PRIVAT (CONCAPA CONVAL)

José A. Rodríguez Salinas (PARES I MARES ALUMNAT PRIVAT (CONCAPA CONVAL)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Màrius Fullana Alonso PARES I MARES ALUMNAT .PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Magdalena Macià Ballester (PERSONAL ADMINISTRACIÓ I SERVEIS (CCOO)

Eva M.ª Julià Tomás (PROFESSORAT PRIVAT USO)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC CC.OO.)

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS CENTRES PRIVATS FECEVAL))

Justifiquen l'absència

José Gil Castellano (ORGANITZACIONS SINDICALS  FETE-UGT)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Ramón Ferrer Navarro (ACADÈMIA VALENCIANA DE LA  LLENGUA)

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ ALUMNAT D’ALTRES PAÏSOS)

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT. FSIE)
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Ana MªGarcía García (UNITAT D’EDUCACIÓ PER A LA SALUT)

Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Isabel Vázquez Navarro (UNIVERSITATS CV-PÚBLIC (UV) (UNIVERSITATS CV-PÚBLIC (UV)

Persones invitades

María Verchili Martí (ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÓMICA)

Vicent Sebastián Fabuel (ADMINISTRACIÓ. EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

D'acord  amb  la  convocatòria,  la  Comissió  Permanent  del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la Sala 
d'Actes  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport el dia 17 de setembre de 2018 a les 11.00 hores en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 15-
05-2018.

2. Estudi, per procediment d’urgència, de l’esborrany de 
l’avantprojecte  de  Llei  per  a  la  Millora  de  les 
condicions  per  a  l’acompliment  de  la  docència  i 
l’Ensenyament  en  l’àmbit  de  l’educació  no 
universitària.

3. Proposta  de  nomenament  d’una  persona  en 
representació del CECV per a formar part del Consell 
Social de les Llengües.

4. Aprovació,  si  escau,  de  Bases  per  a  l’estudi  de  la 
situació de la lectura en valencià.

5. Fixació de l’ordre del dia del Ple del 26 de setembre.

6. Elaboració del Dictamen sobre el Projecte d’Ordre per 
la  qual  es  regula  l’organització  i  el  funcionament 
d’Escoles infantils de primer cicle de titularitat públic.

7. Torn obert de paraula.

A les 11.30 h en segona convocatòria la  Presidenta del CECV, la 
Sra. Cuenca Carrión, obri la sessió presentant als 2 nous tècnics 
educatius,  Mercè  Claramunt  i  Julio  Gómez,  donant-los  la 
benvinguda al Consell Escolar i agraint a les conselleres i als 
consellers la seua presència.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 15-05-
2018

S’aprova l’acta de la sessió anterior per assentiment, no havent 
rebut cap esmena.

2.  Estudi,  per  procediment  d’urgència,  de  l’esborrany  de 
l’avantprojecte de Llei per a la millora de les condicions per 
a l’acompliment de la docència i l’ensenyament en l’àmbit de 
l’educació no universitària

La  Sra. Cuenca Carrión indica que la inclusió d’aquest punt, per 
procediment  d’urgència,  ve  donada  per  la  publicació  de  la 
normativa  (avantprojecte  de  llei)  a  escala  nacional  sobre  la 

millora de l’exercici de la docència, i que s’ha convocat un Ple 
del  Consell  Escolar  de  l’Estat  per  al  dia  2  d’octubre  per  a 
estudiar-lo. Tot i que els consells escolars autonòmics no tenen 
l’obligació  d’estudiar  les  normes  de  l’estat  donada,  la 
transcendència d’aquesta norma, s’ha considerat convenient fer 
un  comunicat  des  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat 
Valenciana, i que es presentarà al Ple del 2 d’octubre del Consell 
Escolar de l’Estat.

La Sra.  Cuenca Carrión fa lectura del comunicat adjunt en la  
documentació i demana al Ple la seua opinió per a dir si es dóna 
suport  al comunicat tal com està o es fa alguna aportació. La 
Sra. Cuenca Carrión dóna la paraula als consellers.

El  Sr.  Monroig  i  Climent  comenta  que  el  comunicat  hauria 
d’haver estat escrit en valencià, però es congratula que per fi es 
torne   a  les  condicions  que  hi  havia  abans  de  les  retallades. 
Destaca que les conseqüències de la contenció de despeses per a 
l’educació  han  estat  desastroses  per  a  aquesta  generació  de 
xiquets i xiquetes  i critica que s’ha tardat massa temps a posar 
en marxa aquesta normativa. Expressa també el seu desig que la 
Conselleria aplique  al més prompte possible aquesta normativa 
de forma que el professorat de Secundària torne a les 18 hores 
lectives al curs 2019-20. Manifesta els seus dubtes que es puga 
aplicar ja per a eixe curs.

La Sra.  Valls Gregori valora molt positivament la derogació del  
Decret 14/2012 quant  a ràtios  i  hores  lectives,  però critica la  
forma  que  el  Govern  ha  utilitzat,  deixant  en  mans  de  les 
Comunitats  Autònomes  l’aplicació  d’aquesta  normativa  en 
funció de les seues possibilitats pressupostàries, i més si tenim 
en  compte  l’infrafinançament  que  pateix  la  Comunitat 
Valenciana.  Proposa  que  s’elabore  una  norma  en  l'àmbit 
nacional  que  fixe  les  ràtios  i  les  hores  lectives,  i  que  quede 
plasmat per escrit.

El Sr. García Trapiello remarca que sí que està en la normativa 
de la Llei orgànica del 2006 fixat el màxim de les ràtios i les 
hores  lectives,  i  després  les  comunitats  autònomes  deuen 
legislar,  en funció de les  seues possibilitats econòmiques,  per 
baix si així ho consideren necessari.

El  Sr.   Alonso  Vila  comenta  que,  per  a  ell,  el  punt  3r  del 
comunicat fa referència al 1 i al 2 , i per tant proposa la seua 
eliminació i  afegir en el   primer  punt «invertir  en infància i  
educació». Totes les conselleres i els consellers consideren que 
es encertada la modificació del comunicat i  per tant s’accepta la 
seua inclusió dins del text final. S’aprova el comunicat i la seua 
remissió al  Consell Escolar de l’Estat.
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3. Proposta de nomenament d’una persona en representació 
del  CECV  per  a  formar  part  del  Consell  Social  de  les 
Llengües

La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que,  des  del  gabinet  del 
Conseller,  es  demana el  nomenament  de dues persones per  a 
formar part  del  Consell Social de les Llengües. La proposta de 
la presidenta del CECV és nomenar Presidenta i Vicepresident 
per al  Consell Social de les Llengües, ates que en  la normativa 
que es puga desenvolupar del CECV les persones que ocupen 
càrrecs  de Presidència   i  Vicepresidència  han de ser  homes i  
dones.  Tots  els  components  de  la  comissió  mostren  la  seua 
conformitat, per tant, s’aprova per assentiment.

4. Aprovació, si escau, de Bases per a l’estudi de la situació 
de la lectura en valencià

La Sra. Cuenca Carrión indica que no s’han rebut esmenes al  
document,  tot  i  que si  es planteja alguna,   en aquest moment 
s’estudiaria. Explica que des del CECV hi ha una proposta que 
consistiria en canviar el nom del document definitiu pel següent 
Millorar la situació de la lectura  en valencià. Propostes d’acció, 
ja  que està  més en coherència  en la  tasca desenvolupada pel 
CECV.
El Sr. García Trapiello exposa que troba a faltar la referència a 
escriptores. Segons la seua opinió haurien d’aparèixer tant en les 
propostes  com en  el  document    una  menció  explícita  a  les 
autores i així reivindicar l’existència de la figura femenina dins 
de la literatura. També proposa incloure accions concretes i fica 
com a exemple la creació d’un banc de llibres per a famílies, que 
en la seua opinió si  que és una mesura que promocionaria la 
lectura.
La  Sra.  Cuenca  Carrión  comenta  que  s’ha  fet  un  esforç  per 
incorporar materials que faciliten  l’accés a la lectura i en aquest 
sentit  promoure que a  eblibio  s’afegiren més títols en valencià  
dintre del seu catàleg. Proposa  fer una reunió d’urgència de la 
Comissió  d’Innovació  en  la  qual  es  faria  una  bateria  de 
propostes  per  al  Ple.  També  anima  a  tots  a  què  presenten 
propostes per afegir al document com propostes d’acció.

El Sr.  Vento Diéguez manifesta que li crida l’atenció l’estudi  
respecte a la quantitat de llibres que lligen a l’any els alumnes i 
que  considera  prou  elevat.  De  tota  manera  comenta  que 
l’important és llegir i que als centres moltes vegades  proposen 
lectures obligatòries que no motiven a l’alumnat a la lectura i 
per tant considera que és millor que els propis alumnes puguen 
escollir  el  que volen llegir com a element motivador vers  la 
lectura. També com a proposta explica que els alumnes poden 
fer una exposició oral als companys  dels llibres que han llegit.  
La Sra. Cuenca Carrión  explica que es tracta d’un estudi que 
s’ha  fet  entre  l’alumnat  lector  i  s’adverteix  d’aquesta 
circumstància a l’informe.

5. Fixació de l’ordre del dia del Ple del 26 de setembre

La Sra. Cuenca Carrión explica que per al pròxim Ple del 26 de 
setembre s’ha pensat en fer-ho al  castell  d’Alaquàs perquè es 
celebra  el  seu  centenari  com  a  Bé  d’Interès  Cultural  (BIC). 
Explica  que  abans  de  la  celebració  del  Ple,  en  el  claustre 
renaixentista del castell, una alumna  de Batxillerat  interpretara 
una peça per a violí.  En acabar la peça l’alcaldessa donara la 
benvinguda i ens acompanyara en la visita al castell. El Ple es 

celebrarà dins d’una sala del propi castell,  i  tindrà el  següent 
ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió anterior
2. Informe de presidència. 
3. Aprovació, si escau, de les propostes per al document 

de lectura en valencià
4. Aprovació,  si  escau,  sobre  el  manifest  respecte  a 

l’avantprojecte de llei
5. Torn obert de paraula

La Sra.   Salvador  Muñoz sol·licita  incloure a  l’ordre  del  dia 
l’informe  de  comptes  i  correspondència,  i  la  Sra.  Cuenca 
Carrión  li  respon  que  no  hi  hauria  cap  problema,   ja  que  a 
l’última reunió de la Comissió de Correspondència i Gestió es 
va celebrar al  mes de maig.  Per tant s’inclou com punt  3 de 
l’ordre del dia i proposa un altre punt que seria  Informe de les 
Comissions en el que hi haja  representants del CECV. S’aprova 
l’ordre del dia del Ple del 26 de setembre, que quedaria de la 
següent manera:

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de les actes de les sessions del dia 
28 de juny i 29 de setembre (extraordinària) de 2017.

2. Informe de Presidència.
3. Informe de la Comissió de Correspondència i Gestió 

Econòmica.
4. Informe dels representants del CECV en les diferents 

comissions institucionals.
5. Aprovació,  si  escau,  de  Millorar  la  situació  de  la 

lectura en valencià. Propostes d’acció del CECV.
6. Manifest del CECV sobre l’esborrany d’avantprojecte 

de  Llei  de  Millora  de  les  condicions  per  a 
l’acompliment  de  la  docència  i  l’ensenyament  en 
l’àmbit de l’educació no universitària.

7. Torn obert de paraula.

6. Elaboració del Dictamen sobre el Projecte d’Ordre per la 
qual  es  regula  l’organització  i  el  funcionament  d’Escoles 
infantils de primer cicle de titularitat públic

La Sra. Cuenca Carrión dóna la paraula al Sr. García Trapiello,  
que actuarà com a ponent. El  Sr. García Trapiello comenta que 
totes les propostes han estat aprovades  per unanimitat, i destaca 
que el més important de la norma és que per fi es determina  qui 
és  l’equip  educatiu  on  tots  són  membres  actius  de 
l’ensenyament.  La  presidenta  sol·licita  l’admissió  a  tràmit. 
S’admet i es passa a debatre les esmenes que han arribat de la 
Federació Valenciana de Municipis i Províncies (FVMP) 

La Sra. Cuenca Carrión dóna la paraula al Sr.  Alcaide Olmos 
que defén  les esmenes presentades per la institució a la qual  
representa, inclou dues tipus d’esmenes, unes de caràcter formal 
i altres de contingut. Indica algun exemple: pel que fa a horaris,  
explica que la norma pot regular la quantitat d'hores que estiga 
oberta l’escoleta, i pot marcar l’horari d’apertura i tancament en 
escoles infantils pròpies de la Conselleria, però no pot marcar 
l’horari  en escoletes  de titularitat  municipal  que poden tindre 
altres horaris d’apertura i tancament segons les circumstàncies 
del municipi. 
Es passa a debatre cada esmena per separat.

Esmena núm. 1 Disposició Addicional 3a
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Substituir per “Escoles infantils dependents de les corporacions 
locals”
Totes les conselleres i els consellers accepten l’esmena.
L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena núm. 2 Disposició Addicional 3a
Afegir 2.3 i 2.11.3 

El Sr.  Alcaide Olmos explica que les sol·licituds d’instàncies 
del menjador segons com s’ha escrit la norma deu regir per als 
centres de titularitat de conselleria, però no ha de ser el mateix 
per  a  les  escoletes  de  les  corporacions  locals  que  poden 
gestionar l’assumpte des de la regidoria corresponent  i no des 
del centre, com diu la norma.
El Sr.  Pérez Gea entén que una escola infantil  municipal també 
es pot considerar com a pública.
El  Sr.   Alcaide  Olmos  admet  que  les  escoles  infantils  dels 
ajuntaments són públiques, però tenen diferent titularitat que les 
de Conselleria i per tant la forma de tramitar les instàncies de 
menjador hauria de ser diferent.
La Sra. Herranz Ábalos admet que potser la fórmula d’inscripció 
per instància normalitzada que ve en la norma és un poc rígida i  
si els ajuntaments consideren que es pot fer d’una altra forma 
més  oberta,  per  tant  hauria  de  redactar-se  el  punt  2.11.3  de 
diferent forma
El Sr.  Pérez Gea proposa una redacció alternativa on s’elimine 
la part que diu que la instància es facilitarà pel centre quedant de  
la  següent  forma:  «El  servei  de  menjador  escolar  pot  ser 
sol·licitat pels pares, mares o tutors de l’alumnat matriculat en el  
centre docent que preste aquest servei. A tal efecte, s’haurà de 
presentar  la  instància  normalitzada  en  què  se  sol·licitarà  el 
servei de menjador escolar en nom de l’alumnat interessat en el 
termini de presentació de sol·licituds».
El Sr.   Alcaide Olmos diu que si  eixe punt es redacta d’eixa  
forma la  FVMP està  d’acord  ja  que  permet  als  ajuntaments 
organitzar el procés segons les seues circumstàncies.
Quant  al  punt  2.3  el  Sr.   Alcaide  Olmos  comenta  que  no 
apareixen  els  canvis  proposats  per  la  Comissió  reflectits  en 
l’informe i  que l’horari mínim ve establert per la Resolució del 
30 de maig de 2018, però considera que no pot marcar de forma 
tan rígida els horaris d’apertura i  tancament per a les escoles 
infantils dependents dels ajuntaments.
El   Sr.  García  Trapiello  explica  que  en  l’informe  ja   està 
modificat. 
El Sr.  Alcaide Olmos manifesta que si és d’aquesta forma la 
redacció del punt 2.3,  la FVMP retira l’esmena.
L’esmena referent al punt 2.3 es retira.

La Sra. Herranz Ábalos  comenta que les escoles infantils com 
que no tenen ROF no té clar si es podria retirar totalment.
La Sra. Cuenca Carrión proposa una redacció alternativa de la 
següent  forma  i  així  transaccionar:  El  CECV  proposa  a 
l'Administració que en la redacció d'aquest apartat es considere 
la possibilitat  de fixar horaris d'apertura i tancament, remeta a la 
normativa  vigent  que  regula  calendari,  horari  escolar, 
funcionament i organització del centre.

L’esmena referent al punt 2.11.3 es transacciona i s’aprova per 
assentiment.

Esmena núm. 3 i núm.4  Annex punt 3 i 3.2.1
Substituir  per  “Escoles  infantils  de  primer  cicle  de  titularitat 
pública” 

El Sr.  Alcaide Olmos explica que tant l’esmena 3 i  la 4 són 
semblants i tracten sobre la dualitat en quant a la denominació 
de les escoles infantils. En el primer punt de l’Ordre es defineix 
i diferencia entre  les escoles  infantils de titularitat pública dels 
ajuntaments i escoles infantils de l’administració, però al llarg 
del  text  ja  no  s’utilitza  aquesta  nomenclatura  i  s’utilitza  una 
altra. Per tant sol·licita utilitzar la nomenclatura del punt 1 en els 
punts  3  i  3.2.1  de  forma  que  s’evite  la  confusió  en  la  seua 
interpretació i així hi ha una coherència en tota la norma.
Ambdues esmenes s’aproven per assentiment.

La  Sra.  Cuenca  Carrión  concreta  que  totes  les  esmenes 
plantejades per a la Permanent ja s’han tractat, però indica que 
en l’esmena 8 de modificació, que es va transaccionar es tenen 
dubtes  sobre  la  seua  redacció  i  proposa  que  s’estudie  per 
intentar, si fos possible millorar la seua redacció.
El   Sr.  García  Trapiello  explica  que  el  CECV pot  proposar 
diverses redaccions possibles d’eixe punt,  ja que amb això el 
que es vol fer és recalcar que és un punt problemàtic, ja que és 
estrany  que  la  persona  que  elabore  la  Programació  General 
Anual (PGA) també l’aprove. Per tant diu que es pot fer  un 
suggeriment  a  l’Administració  perquè  canvie  la  redacció  del 
punt.
La Sra.   Macià Ballester pregunta si  és necessari  posar si  les 
associacions de mares i pares estan constituïdes, perquè en el cas 
de les escoletes infantils els xiquets no solen estar més de dos 
cursos acadèmics i de vegades no estan ni  constituïdes.
El  Sr. García Trapiello explica que es tracta d’una salvaguarda 
jurídica, ja que si no estan constituïdes les associacions de mares 
i pares no es podria fer la consulta i per tant podria condicionar  
la norma.
El Sr. Villanueva Ahicart considera que sí que és necessari que 
aparega en la  norma si  estan constituïdes  les  associacions de 
mares i pares per a poder establir una comunicació oficial entre 
pares i escola.
L’esmena s’aprova per assentiment.

7. Torn obert de paraula
I sense més assumptes que tractar s’alça la sessió a les 12.56 h.

La secretaria tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet
   Vist i plau

        
                La presidenta del CECV 

   Encarna Cuenca Carrión 

35



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

ACTA NÚM. 7/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT  VALENCIANA,  CELEBRADA  EL  DIA  6  DE 
NOVEMBRE DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt i Diego
Julio Gómez Carbonell

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Lucía Arenas Pastor (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV)

Immaculada López Primo (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Vicent Ripoll Catalá  (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

Encarna Salvador Muñoz (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

David Vento Diéguez (INSPECCIÓ EDUCATIVA )

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ EDUCATIVA )

Enrique Martínez Quirós (ALUMNAT PÚBLIC FAVAEM

Juan J. López Marinas (CEV)

Manuel Alcaide Olmos (ENTITATS LOCALS (FVMP)

Julia M.Llopis Noheda (PARES I MARES ALUMNAT PRIVAT (CONCAPA CONVAL)

Gracia Vinagre Bonillo PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Mercè Alabau PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Laura Pastor Signes PROFESSORAT PRIVAT FSIE) 

Ana Mª García García (D.G. DE SALUD PÚBLICA) D.G. DE SALUD PÚBLICA)

José Gil Castellano (ORGANITZACIONS SINDICALS FETE-UGT)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Carlos Tormo Signes  (PROFESSORAT PRIVAT (FSIE)

Justifiquen l'absència

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS CENTRES PRIVATS FECEVAL))

Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Pedro Sigler Vizcaino (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

Persones invitades
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Inmaculada Clemente Paulino  (SUBDIRECCIÓ GENERAL  PROMOCIÓ DE LA SALUT Y 
PREVENCIÓ)

Rafael Fresquet Fayos (CAP DE SERVEI  DE  PLANIFCACIÓI.EDUCATIVA)

Mireia Folques Lloret      (ALUMNA EN PRÀCTIQUES  CECV)

D'acord  amb  la  convocatòria,  la  Comissió  Permanent  del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la sala 
d'actes  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport el dia 6 de novembre de 2018 a les  11.30 h en segona 
convocatòria, amb l'assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 17-
09-2018.

2. Elaboració  del  Dictamen  sobre  la  proposta  d’Ordre 
XXX/2018 per la qual es creen les zones territorials 
d'actuació dels centres públics específics de formació 
de  persones  adultes  i  s’estableix  la  composició  per 
unitats  dels  centres  de  titularitat  de  la  Generalitat 
Valenciana i de les seues extensions.

3. Elaboració  del  Dictamen  sobre  la  proposta 
d'Instruccions  de  XXX  de  XXX  de  XXX  de  la 
Direcció General de Política Educativa i de la Direcció 
General de centres i  Personal Docent per la qual es 
fixen els criteris generals per a la modificació de la 
composició per unitats, llcs de treball docent i altres 
característiques,  en  centres  de  titularitat  de  la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n 
cicle) Educació Primària i Educació Especial i per a la 
proposta  de  modificació  del  nombre  d’unitats 
concertades en centres privats concertats, per al curs 
2019/2020.

4.  Proposta  de  nomenament  d’una  persona  en 
representació  del  CECV per  a  formar  part  de  l’Alt 
Consell  Consultiu  per  al  Desenvolupament  de 
l’Agenda 2030.

5.  Estudi  i  aprovació,  si  escau,  de  l’informe sobre  la 
situació  del  Sistema  Educatiu  a  la  Comunitat 
Valenciana  2015/2016,  i  la  Memòria,  Actes  i 
Dictàmens de 2016.

6. Torn obert de paraula. 

La presidenta del Consell Escolar de la Comunitat Valenciana 
(CECV), n'Encarna Cuenca comença la sessió tot saludant els 
assistents i donant la benvinguda a les conselleres i conselleres 
que s’incorporen a la Comissió Permanent per primera vegada. 
Les  noves  incorporacions  són:  Gràcia  Vinagre  Bonillo, 
consellera  en  representació  de  la  Gonzalo  Anaya;   la 
subdirectora  general  de  la  salut  i  prevenció  n’Inmaculada 
Clemente Paulino; l’alumne Enrique Martínez Quirós de l’IES 
la Sénia de Paiporta que actuarà en representació de l’alumnat 
de FAVAEM i Lucia Arenas en representació de l’Administració 
educativa  autonòmica,  .  A continuació  dóna  la  benvinguda  a 
l’alumna en pràctiques assignada al Consell Escolar na Mireia 
Fonqués  que  es  presenta  a  la  Comissió  i  manifesta  la  seua 
satisfacció per aquesta oportunitat.

Realitzades les presentacions pertinents la Sra. Cuenca demana 
disculpes per l’errada en la data de la convocatòria en castellà  i  
a més agraeix al Sr. Montroig que va demanar al CECV que es 
compartira  a  intranet  del  CECV,   un  arxiu  que  faltava  en  la 
convocatòria.  Tot seguit dóna pas al primer punt de l’ordre del 
dia.

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió de data 17-09-
2018

La   presidenta  comenta  que  en  aquesta  ocasió  hi  ha  dues 
observacions a l’acta. 
Una d’elles presentada per  n’Encarna Salvador. A les pàgines 9-
10 l’acta transcriu  Programació General d’Aula quan caldria 
que expressara Programació General Anual, errada que a hores 
d’ara ja està esmenada.  
L’altra  observació  ve  de  la  mà  d’Ana  Mª  García  que  havia 
observat que el càrrec que ostenta  no és el que està reflectit a 
l’acta.  N’Encarna Cuenca informa que no es sol ficar el càrrec 
sinó el sector a què es representa en la Comissió. 
No havent-hi cap observació més, s’aprova per assentiment i es 
dóna pas al punt 2 de l’ordre del dia.

2.  Elaboració  del  Dictamen  sobre  la  proposta  d’Ordre 
XXX/2018  per  la  que  es  creen  les  zones  territorials 
d’actuació  dels  centres  públics  específics  de  formació  de 
persones adultes  i  se  n’estableix la  composició per unitats 
dels centres de titularitat de la Generalitat Valenciana i de 
les seues extensions

N’Encarna  Cuenca  exposa  que  l’Informe  sobre  la  proposta 
d’Ordre que ens ocupa en aquest punt   de l’ordre del dia el va 
elaborar la Comissió de Projectes Legislatius en la reunió del 5 
d’octubre de l’any en curs. 

Continua la presidenta comentant que aquesta proposta s'hauria 
d'haver tractat en una Permanent que es va desconvocar a causa 
de les fortes pluges en la zona.
Seguidament  dóna  pas  a  n’Encarna  Salvador  que  exercirà  de 
ponent de la proposta d'ordre.  Cuenca li agraeix que acceptés 
realitzar  la  ponència  havent-li-la  demanat  amb tan poc temps 
d'antelació,   ja  que  el  ponent  previst  havia  excusat  la  seva 
absència just el dia anterior.

Pren la paraula n’Encarna Salvador que saluda afablement els 
assistents  a  la  Comissió  Permanent  i  sense  dilacions  passa  a 
presentar l’Informe.  
Exposa l’estructura formal d'aquest, fa referència al caràcter de 
la consulta i comenta quin ha estat el procediment d’elaboració i 
recollida d’aportacions,  sobre el que la Sra. Salvador destaca 
que es fa a través de diferents comissions;  entre elles i sobretot 
la Comissió de projectes Legislatius.  
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A continuació  expressa  que  l’Informe  tracta  del  procés  de 
reestructuració de la norma d’Instruccions de principi de curs 
mentre que els annexos recullen el que és la nova planificació i 
com  es  desenvolupen  les  zones  territorials  que  s’han  anat 
modificant. 

Seguidament  comenta  que  en   la  Comissió  de  Projectes 
Legislatius  s’han  presentat  diferents  esmenes   i  que  algunes 
s’han recollit per addició però d’altres, considera la consellera,hi 
haurà encara que puntualitzar-les i valorar-les. 

Referent  als  annexos,  aporta  n’Encarna  Salvador,   s’hi  troba 
recollit el referent a les  zones territorials de Castelló, València i  
Alacant. 
Informa també que des del Consell de la Formació de Persones 
Adultes  la Comissió de Planificació s’ocupa de revisar  tota 
l’estructura i  les zones, de les quals, hi ha algunes ampliades i 
altres eliminades. 

Amb aquest tema dóna per conclosa la intervenció. 

Seguidament la Sra. Cuenca intervé expressant que d’acord amb 
el  reglament  seria  procedent  sol·licitar  l’admissió a  tràmit  de 
l’informe però després d’elaborat i revisant-lo han detectat que 
algunes de les propostes que es van fer  des de la Comissió de 
Projectes Legislatius, no són procedents.

Atreu l’atenció dels consellers presents cap a una de les esmenes 
que a més va ser aprovada per assentiment.  Ubica l’esmena a la  
pàgina  5  quan  es  fa  referència  a  les   unitats  que  són  de  la  
Generalitat però la seu és municipal . El text que es va afegir diu 
el següent: « i a efectes tècnics i pedagògics als centres públics 
de les corporacions locals».

Amb  aquesta  redacció,  estem  dient  que  un  centre  de  la 
Generalitat  està  depenent  a  efectes  organitzatius  i  pedagògics 
d’un de l’Administració local. La proposta seria passar al text 
inicial o eliminar del nostre  informe aquesta esmena. N’Encarna 
Cuenca pensa que seria millor eliminar-ho tot.
Per assentiment s’elimina i es deixa la proposta original.
Seguidament  comenta  altra  esmena  aprovada  per  assentiment 
que  no  es  va  plasmar  com caldria.  Continua  dient  que  si  la 
deixem redactada   tal  com es  va  aprovar  estaríem dient  que 
l’annex de la mateixa ordre és nul, quan el que volíem dir és que 
la coordinació dels centres de cada zona vindrà recollida en una 
resolució posterior,  però no que es canvie l’annex. Per tant la 
proposta seria: « la coordinació entre els centres de cada zona 
vindrà recollida per una resolució posterior». 

Intervé el Sr. García Trapiello per manifestar que no entén que 
es duga a resolució el tema de la coordinació de centres. Troba 
que no correspon.  

El Sr. Fresquet  saluda i comenta que a l’annex 1 s’estableixen 
zones  d’actuació  dels  centres  de  titularitat  de  la  Generalitat 
valenciana (GVA). Informa que dintre del que són centres GVA 
hi ha un element que funciona molt bé malgrat que darrerament 
sembla emprar-se poc; i passa a explicar-lo. Dintre dels grups de 
cada  zona  d’actuació   un  o  dos  centres  GVA actuen  com a 
centres  coordinadors  amb  la  resta,  el  que  s’intenta  quan 
s’estableix aquesta zonificació és una coordinació per zones. Es 
coordinaran els centre GVA de diferents localitats entre ells. En 
aquella resolució es preveu que es pense quin de cada zona serà 
centre coordinador. 

El Sr. García Trapiello afix que aquesta reflexió que acaba de fer 
Fresquet, no concorda amb el que s’acaba de dir. Considera que 
el que s’ha tractat  és la coordinació entre els centres GVA amb 
els  municipals.  Continua  dient   que  jurídicament  això  seria 
complicat  ja  què  els  municipals  són  ens   autònoms,  així, 
continua,  ens trobem davant d’una actitud ètica d’una ordre i  
suggereix  retirar  l’esmena  i  que  l’Administració  després 
determine on cal publicar-la. 

Pren la paraula la presidenta Sra.  Cuenca per dir que d’acord 
amb el  que diu  el  conseller  García  Trapiello  caldria  eliminar 
l’esmena 3 i pregunta si els assistents estarien d’acord. 
S’aprova per assentiment eliminar l’esmena.

Exposa seguidament  n’Encarna Cuenca  que el  18 d’octubre 
CCOO  PV   demanava  que  s’incloguera  en  la  recomanació 
genèrica el text complet que na Consol Valls  havia presentat a la 
Comissió  de  Projectes  Legislatius.  Ella  entenia  que  en  la 
Comissió s’havia acordat la incorporació del text proposat. 
Continua n’Encarna  Cuenca  comentant  que s’ha realitzat  una 
transcripció exacta escoltant els àudios de la Comissió. Dóna pas 
a la Sra. Monar perquè la llegisca. Una vegada escoltada es fa 
palès que no es va aprovar la incorporació del text complet.  

N’Encarna  Cuenca  demana  si  algun  conseller  o  consellera  té 
alguna objecció.

En Vicent Montroig pensa que es tracta d’una esmena i no una 
recomanació i en Luis García
Trapiello comenta que si en aquests moments no hi ha ningú que 
puga dir  res  d’aquesta  proposta  que és  «ex novo» perquè no 
apareix a l’informe, entén que ha de decaure.  

Assenteixen  les  conselleres  i  els  consellers  i  la  Sra.  Cuenca 
expressa   la  recomanació  genèrica  quedaria  tal  com es  troba 
contemplada a l’informe.
A continuació realitzades aquestes modificacions eleva a tràmit 
el dictamen. 
S’aprova per assentiment.
Procediria  ara,  continua la  presidenta,   realitzar  observacions, 
modificacions, etc. No havent cap suggeriment, el text proposat 
s’eleva a dictamen i es passa al següent punt de l’ordre del dia.

3. Elaboració del Dictamen sobre la proposta d'Instruccions 
de XXX de XXX de XXX de la Direcció General de Política 
Educativa  i  de  la  Direcció  General  de  centres  i  Personal 
Docent  per la  qual  es  fixen  els  criteris  generals  per a  la 
modificació  de  la  composició  per  unitats,  llocs  de  treball 
docent i altres característiques, en centres de titularitat de la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle) 
Educació Primària i Educació Especial i per a la proposta de 
modificació  del  nombre  d’unitats  concertades  en  centres 
privats concertats, per al curs 2019/2020

Pren la paraula n’Encarna Cuenca que informa que actuarà com 
a ponent en José Blasco i en representació de la Conselleria en 
Rafael Fresquet.
El Sr. Blasco saluda i  comenta que la ponència que ensocupa 
tracta  sobre les  instruccions que any rere  any es  publiquen a 
l’inici  de curs,  el  que ve denominant-se  arranjament  escolar. 
Informa que simplement assenyalarà les novetats i els temes que 
es vam tractar a la Comissió de Projectes Legislatius.   

Les novetats que presenta sobre l’Informe les resumeix en les 
següents:

38



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

- L’oferta d’arranjament escolar aquest curs ja inclou les unitats 
de nivell educatiu de 2 a 3 anys que es troben en determinats  
centres públics de la GVA. 
- La ràtio per a les unitats de dos anys es queda en 18 alumnes.  
- Per suggeriment del conseller López Marinas durant la sessió 
de  la  Comissió  de  Projectes  Legislatius,  s’han  canviat  els 
epígrafs de la taula 3.1.1. que conduïen a error. 
- D’acord amb la progressiva baixada de ràtio que duu a cap 
l'Administració des del 2015, en aquest curs es fixa la ràtio de  
25 alumnes per aula a primer de primària. Per tant a les unitats  
ordinàries de primer i segon cicle d’infantil la ràtio màxima ja 
està en 25 alumnes per aula.
-  En  la  taula  6  y  7  es  troben  les  instruccions  per   agrupar 
l’alumnat   amb distints  nivells  o  etapes  als   centres  que no 
disposen  com a  mínim d’una  unitat  per  nivell  acadèmic.  No 
obstant  això,  la  taula  7  no  s’aplicarà  als  centres  CAES  per 
motius  de necessitats  de  compensació educativa i  tampoc  als 
centres CRA per motius de despoblació de les zones rurals.
- Les places d’audició i llenguatge donada la seua especificitat 
encara que estiguen assignades a un centre inclús pertanyent a 
l’SPE  seran  places  de  caràcter  itinerant,  sempre  que  la  seua 
disponibilitat horària així ho permeta. 
- Referent al tema dels centres d’educació especial  en Blasco 
anomena les cinc tipologies.  Afegeix a més que cal tindre en 
compte  que  en  aquests  casos  caldria  fer  una  taula  de  doble 
entrada i tindre en compte per exemple,  que no seria pedagògic 
agrupar alumnes d’una mateixa tipologia y edats molt diferents.  
Es fixa en aquest punt el nombre màxim per aula. 
- Per últim el conseller comenta que aquest procediment es va 
endarrerir molt el curs passat on la data de lliurament fou el 21 
de febrer. En aquesta ocasió s’ha avançat al 14 de desembre. En 
Blasco ho considera un avanç important.
Amb aquest tema finalitza la seua exposició. 

Pren la paraula la Sra. Cuenca per sol·licitar l’admissió a tràmit 
de l’informe.
S’aprova per assentiment.

La presidenta dóna la paraula a en Carlos Tormo que comença la 
intervenció  exposant  que  la  primera  i  segona  esmena   estan 
relacionades i per tant les pot defensar al mateix temps. 

Es procedeix a tractar les dues esmenes conjuntament. 

ESMENA 1..   Article  3.1.1.  Supressió  del  paràgraf  “D’acord 
amb la Disposició Final Primera.” En aspectes generals
ESMENA 2. Article 5.3 Supressió del paràgraf “D’acord amb la 
Disposició Final Primera….” en 5.3 . Nombre màxim d’alumnes

El Sr.  Tormo comença dient que malgrat que la Comissió de 
Projectes legislatius estiga a favor de recomanar la baixada de 
ràtio, el cert és que hi ha una sentència que especifica que la  
disposició final primera no s’ajusta a la llei. Proposa eliminar els 
paràgrafs on es fa referència a aquesta qüestió i que es troben als  
articles    3.1.1.  i   5.3.  A més,   continua  el  representant  del  
professorat privat (FSIE), es tracta d’unes instruccions i per tant,  
si  d’acord  amb  la  recomanació  tractada  a  la  Comissió  de 
Projectes Legislatius, es modifica el Real Decret, al curs que ve 
podrien aparèixer en les instruccions aquests paràgrafs.  El Sr. 
Tormo llig els paràgrafs esmentats i argumenta que mentre no es 
modifique el RD 132/2010 de 12 de febrer, cal complir amb el 
precepte estatal bàsic. 
Seguidament el Sr. Blasco llig l’article 7 del RD on s’explicita 
que com a màxim hi haurà 25 alumnes per unitat escolar. Blasco 
subratlla l’expressió “com a màxim” i facilita exemples d’altres 
comunitats autònomes on ha  davallat la ràtio màxima. 

El Sr. García Trapiello  intervé fent  referència a  dues de les 
recomanacions que es van realitzar a la  Comissió de Projectes 
Legislatius. La primera en la qual es recomana a l’Administració 
ajustar la redacció de la normativa al Real Decret vigent i l’altra, 
en la que s’insta a la nostra Administració a què l’Administració 
central  modifique aquest  Real  Decret.  El  Sr.  García  Trapiello 
fica de manifest que no entén per què encara no està modificat,  
ja que és un tràmit fàcil que pot realitzar el mateix ministre. A 
més a  més comenta que els exemples aportats  pel Sr.  Blasco 
sobre altres comunitats autònomes i que realment suposen una 
millora per a l’ensenyament, no han estat recorreguts.  
Blasco reitera que cal complir les sentències, ho vol deixar palès 
i  assumeixen  instar  al  ministeri  i  l’Administració  central  a 
canviar el RD.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Montroig  per  recordar  algunes  de  les 
darreres actuacions realitzades pel CECV  a favor de la millora 
educativa  en  general  i  de  la  baixada  de  ràtios  en  particular.  
Concretament recorda un comunicat del 2 d’octubre que es va 
realitzar en aquest sentit per aportar al Ple de l’Estat. 

Seguidament  comenta  que  més  endavant  es  tractarà  un  tema 
relacionat  amb  tels  objectius  de desenvolupament sostenible, 
en  els  que  l’objectiu  4  tracta,  superant  l’objectiu  d’educació 
universal,  arribar  a  aconseguir  una  educació  de  qualitat. 
Continua el conseller parlant sobre la sentència manifestant que 
el tribunal no vol entrar en el contingut i que no obstant això 
reconeix que la baixada de ràtio suposa una millora.  D’acord 
amb el  que  ha  dit  en  Luis  Garcia  Trapiello,  el  Sr.  Montroig 
convé,  que caldria demanar a l’Administració valenciana que 
recomanarà a l’Administració de l’Estat la derogació del RD que 
estreny i  limita;  a més recomanaria també que si  en aquestes 
localitats alguna persona fent ús legítim d’aquesta sentència del 
Tribunal  Superior  de  Justícia,  demanara  l’escolarització  per 
damunt de 23, l’Administració valenciana  desdoblara aquesta 
unitat.  El  conseller  pensa  que  no  suposarien  unes  despeses 
elevades atès que poden ser molt poques les localitats d’aquests 
tipus que superaren la ràtio de 23 alumnes.
Intervé el Sr. Tormo per matisar que no proposa aquesta esmena 
per trobar-se en desacord amb la baixada de ràtio sinó perquè 
pensa  que  la  redacció  del  document  no  està  d’acord  amb  la 
sentència.
Arribats a aquest punt es produeix un debat entre els consellers i 
les  conselleres  en  uns  casos  per  deixar  la  redacció  de  la 
recomanació a l’Administració Valenciana en el sentit aportat a 
la Permanent i el Sr. Tormo que entén que s’han de suprimir els 
paràgrafs citats. 

Finalment el Sr. García Trapiello proposa la redacció del següent 
text:
«La  Comissió  Permanent  recorda  a  l'Administració  educativa 
que la ràtio màxima ha de ser l'establerta  en l'Article 7 del Reial 
Decret-Llei 132/2010, de 12 de febrer, pel qual s’estableixen els 
requisits mínims dels centres que imparteixen els ensenyaments 
de  segon  cicle  de  l’educació  infantil,  l’educació  primària  i 
l’educació  secundària,  i  a  l'hora  li  recomana  que  inste  a 
l'Administració de l'Estat a modificar l'esmentat Reial Decret-
Llei,  en el  sentit  de  permetre  a  les  comunitats  autònomes un 
marge major de decisió».

S’aprova per assentiment la proposta de Garcia Trapiello.

Esmena 3 d’addició RECOMANACIÓ 4
La  Comissió  de  Projectes  Legislatius  i  Planificació  de 
l'Ensenyament  conscient  de  la  importància  en  la  prevenció, 
detecció  i  atenció  de  les  dificultats  en  l'aprenentatge  de 
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l’alumnat  en  les  edats  més  tempranes,  recomana  articular  la 
incorporació de la figura de l’orientador en les plantilles de tots 
els centres sostinguts amb fons públics de les etapes d’Infantil i 
Primària.

El  Sr.  Tormo planteja  com a representant  de  FSIE  que a  la 
Comissió de Projectes Legislatius va proposar una recomanació 
que no veu reflectida en el document del dictamen. 
Proposa  el  text  que  encapçala  l’esmena  i  argumenta  que 
incorporar la figura de l’orientador en els centres  d’infantil  i 
primària  sostinguts  amb  fons  públics  seria  més  útil,  ja  que 
restaria  al  mateix  centre.  Comenta  que  altres  consellers  i 
conselleres estaven d’acord amb la proposta i que aquesta  es va 
produir  mentre  debatien  sobre  la  figura  d’educadors  i 
educadores,

La presidenta del CECV n’Encarna Cuenca comenta que es va 
produir  en la  Comissió de Projectes  una  discussió  que  es  va 
iniciar  al  voltant  del  tema dels  educadors  i  educadores  i  que 
finalment es va resumir en fer una recomanació genèrica com a 
forma d’incloure totes aquestes millores.

El Sr. Tormo continua dient que la conclusió a què es va arribar 
va ser la de prioritzar els menors davant d’altres circumstàncies i 
continua dient «això sí que queda reflectit, però no la figura de 
l'orientador».

La Sra. Cuenca comenta que aquest tema formaria part d’altra 
normativa. 
Per la seua part el Sr. Baggetto continua dient que el debat va 
començar pel tema dels educadors i el dret del menor, en aquesta 
línia  troba  que  no  tindria  sentit  que  aparegueren  al  text  els 
orientadors i no així els educadors, pels que s’inicia el debat. 
El Sr. Tormo insisteix a dir que no veu reflectida la recomanació 
que proposava.

Pren la paraula en David Vento que opina que  una instrucció no 
és el lloc per reflectir aquest tema, però aprofita la conjuntura 
per comentar el tema dels gabinets psicopedagògics dels centres 
educatius  suggerint  una  possible  solució,  la  de  fusionar  els 
departaments  d’orientació  de  secundària,  els  serveis 
psicopedagògics escolars (SPE), els gabinets municipals,etc 

La Sra. Cuenca i el Sr. Blasco recorden que aquest tema és de 
plantilles i estem en unitats i que aquest forum i el moment no 
són els adequats per tractar el tema.

El Sr.  Tormo diu que precisament per això,  el  que fa  és una 
recomanació. Que ha volgut trencar una llança a favor d'aquesta 
necessitat. Així,  amb el desplegament del decret d'inclusiva es 
tingués en compte que el  CECV té aquesta sensibilitat  cap al 
tema i que encara que no pertany a les Instruccions, li agradaria 
que es recollira aquesta reflexió on fos pertinent.

La  Sra.   López  pensa   que  aquesta  reivindicació  no  cap  en 
aquesta ordre. Felicita a l'administració per impulsar la inclusió, 
però  addueix  que  encara  hi  ha  un  decret  que  per  exemple,  
demana  els  metres  de  què  disposa  l’aula  de  PT  i  depenent 
d’aquest  tema  s’aporten  o  no   els  recursos,  açò  entra  en 
contradicció amb  el decret d’inclusió que promou la integració 
de l’alumne dintre de l’aula del seu grup de referència. També 
pensa que s’hauria de revisar el  tema de construcció de nous 
edificis o els que ja tenim. 

El Sr.  Blasco comenta que el decret  132 de 2010,   obliga a 
demanar els metres de l’aula. 

Respon la consellera que caldria pensar en canviar-lo.  
Intervé la presidenta del Consell que aporta un possible text per 
a transaccionar que diu el següent: «La Comissió de Projectes 
legislatius  i  planificació  de  l’ensenyament  mostra  una 
sensibilitat  especial  amb  la  inclusió  i  recomana  a 
l’Administració   educativa  valenciana   que  en  tots  els 
desenvolupaments  normatius  educatius  i  especialment  en  el 
desplegament normatiu del decret 104/2018 de 27 de juliol del 
consell  pel  qual  es  desenvolupen  els  principis  d’equitat  i 
d’inclusió  en  el  sistema  educatiu  valencià  en  els  centres  de 
titularitat  de  la  Generalitat  Valenciana,  es  partisca  de  la 
consideració de les necessitats d’espais i recursos humans reals 
de l’alumnat i en cas de conflicte entre diferents drets, prevalga 
sempre el principi d’interès superior del menor.»  Així, continua 
Cuenca,  fem  esment  als  recursos  humans  necessaris,  ja  que 
engloba a totes les figures que es desenvoluparan en plantilles i 
estaríem també contemplant el tema d’espais. 

El Sr.  López Marinas intervé per  recordar que  no estem en 
Comissió de projectes, com s’ha fet esment en el text anterior,  
sinó en la Comissió Permanent. 

La Sra. Cuenca comenta que ha llegit sobre el text proposat en 
la  Comissió  de  Projectes  Legislatius,   però  al  passar-ho  a 
dictàmens  es  ficarà  Comissió  Permanent,  li  agraeix  la 
puntualització  i   pregunta  si  estarien  d’acord  amb  aquesta 
formulació. 

El Sr. Tormo comenta que està d’acord però troba a faltar que 
faça menció a la reivindicació sobre la figura de l’orientador que 
considera fonamental. 

Al que respon la presidenta que en el desenvolupament normatiu 
es podran fer esmenes al respecte. 

Pregunta si estan tots d’acord amb la transacció. 
S’aprova per assentiment. 

No  havent  cap  altre  suggeriment,  el  text  proposat  s’eleva  a 
dictamen i dóna pas al següent punt de  l’ordre del dia. 

4. Proposta de nomenament d’una persona en representació 
del CECV per  formar part de l’Alt Consell Consultiu per al 
Desenvolupament de l’Agenda 2030

La Sr.  Cuenca intervé dient que fa la mateixa proposta i  pels 
mateixos motius tractats en altres Consells.  
Proposa presidència i vicepresidencia. 
La presidenta pregunta si estan tots d’acord. No havent-hi cap 
objecció,  s'aprova per assentiment. 

5.  Estudi i aprovació, si escau, de l’informe sobre la Situació 
del Sistema Educatiu a la Comunitat Valenciana 2015/2016, i 
la Memòria, Actes i Dictàmens de 2016

Intervé  n’Encarna  Cuenca  donant  la  paraula  a  Laura  Pastor, 
representant  del  professorat  de  titularitat  privada,  que  aporta 
dues observacions  pendents de l’anterior Permanent que es va 
suspendre per pluges.  
Comenta que tractarà dues errades de caràcter tècnic. La primera 
té a veure amb una de les gràfiques del punt A 3.1.3,Proporció 
d’alumnat en centres públics i en privats per província.  Pastor 
proposa  que  es  revise  perquè  la  gràfica  no  reflecteix  els 
percentatges d’ensenyament privat, que sí s’anomena al text. 
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En segon lloc presenta una proposta de modificació al punt C 
3.1.4 Centres, alumnat i unitats. Na Laura Pastor exposa que en 
aquesta secció les dades dels centres concertats no apareixen en 
les  gràfiques  d’alumnat  i  unitats  de  batxiller.  En  la  gràfica 
apareixen  agrupades  les  dades de batxiller  i  cicles  formatius, 
quan hi ha una secció de cicles formatius independent. 
Proposen que les gràfiques incloguen aquesta diferenciació.  

Per  últim la  Sra.  Pastor  exposa  que  a  l’informe s’analitza  la 
situació del sistema educatiu diferenciant entre centres públics, 
concertats i privats, però en algunes seccions, les comparacions 
es limiten a la distinció entre centres públics i privats per falta de 
dades.
Considera  a  més  que  l'anàlisi  d’aquestes  seccions  hauria 
d’incloure un esment a la falta d’aquesta informació en les seues 
conclusions, ja que no es pot realitzar una avaluació global de la 
situació quan falta una part important de les dades.
 Per tant proposa que es faça constar que, a causa de la falta de  
dades, les conclusions d’aquestes seccions ho són d’una part de 
les dades, no de la totalitat. 

La presidenta del CECV li dóna la paraula a en Julio Gómez 
Carbonell, assessor tècnic educatiu del CECV, que exposa que 
en un principi les dades no coincidien amb les gràfiques, però 
que en aquest moment a l’informe s’han separat les dades per 
etapes, per províncies i d’acord amb la titularitat dels centres: 
públic, privat i concertat. Subratlla que sempre d’acord amb les 
dades que disposava. 

Intervé  el  Sr.  García  Trapiello  per  introduir  un  suggeriment. 
Troba el conseller que en l’etapa d’Educació Infantil, seria molt 
important distingir les etapes de 0 a 3 anys de les de 3 a 6 anys. 

En  Julio  Gómez  comenta  que  a  les  dades  de  l’informe  sols 
apareix el tram de 3 a 5 anysi  que a més hi ha un problema 
afegit quant a l’actualització de dades,  ja que el ministeri les 
actualitza constantment i per tant no coincideixen amb les dades 
de l’informe que es va realitzar ara ja més d’un any.

A continuació intervé n’Encarna Cuenca que comenta que per a 
futurs informes es demanaran les dades desagregades.
Demana a les conselleres i consellers si tenen alguna  observació 
més,  que tinga a veure amb  l’informe,  la memòria, actes o  
dictàmens del 2016. 

No havent-hi cap observació es donen per aprovats.
La Sra. Cuenca informa que la idea és aportar al Ple de fi d’any 
tot el material publicat i dóna pas al següent punt de l’ordre del  
dia. 

6. Torn obert de paraula

Pren la paraula la Sra. Cuenca per informar sobre la Trobada 
sobre Participació de Consells Escolars Municipals que tindrà 
lloc  a  Dénia  el  dia  14  de  novembre  per  a  treballar  els   60 
indicadors bàsics del Decàleg. Exposa que la Trobada es realitza 
en col·laboració amb la  Federació de Municipis  i  Províncies, 
responsables  de  convocar  els  Consells  Escolars  Municipals. 
Dóna a  conèixer  la  col·laboració de l’Ajuntament  de Dénia  i 
l’objectiu de la trobada, que no és altre que testejar, validar i si 
cal modificar aquesta eina de participació que són els indicadors 
bàsics,  abans  de  lliurar-la  als  centres  educatius.   La  idea, 
continua la Sra.  Cuenca no és altra que amb anterioritat  a  la 
finalització del curs,  fer un informe sobre participació per tal  
d’intentar  millorar  la  participació  en  les  eleccions  al  Consell  
Escolar. 
Pren la paraula la consellera Mercedes Alabau,  que suggereix 
insistir  durant  la  jornada  sobre  la  derogació  de  la  LOMCE 
perquè els consells no siguen únicament un òrgan consultiu sinó 
que es potencie la seua participació.
La  Sra.  Cuenca  comenta  que  l’informe  es  realitzarà  en 
col·laboració amb el  departament  de sociologia  de la  UV.   A 
partir  de la informació que s’arreplegue, continua, es redactarà 
l’informe  i  es  pensarà  com  es  poden  incorporar  les 
recomanacions.
En segon lloc n’Encarna Cuenca informa els consellers sobre la 
Campanya de Lectura d’enguany, «Vinyetes per salvar el món». 
Exposa que  ja  està  elaborada  la  pàgina Web i  que  a  més  de 
l’Acadèmia Valenciana de la Llengua, participen la Conselleria 
d'Agricultura,  Medi  Ambient,  Canvi  Climàtic  i 
Desenvolupament  Rural,  la  Conselleria  de  transparència 
responsabilitat social,  participació i cooperació i la Subdirecció 
General de Formació del professorat.  
Comenta dades generals  del  disseny i  desenvolupament  de la 
Companya en la qual es treballaran els ODS i es fomentarà un 
concurs  entre  l’alumnat  de  tots  els  nivells  educatius  menys 
l’universitari. Assenyala també la data de   l’acte de lliurament 
de premis que tindrà lloc el 5 de juny, dia del medi ambient.
No havent-hi més assumptes a tractar  s’alça la sessió sent  les  
12.46 h.

La secretaria tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet

        
Vist i plau

La presidenta del CECV 

  Encarna Cuenca Carrión 

ANNEX 1

COMUNICAT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA SOBRE 'Esborrany d'avantprojecte de Llei de 
millora de les condicions per a l'acompliment de la docència i l'ensenyament en l'àmbit de l'Educació no universitària’ 

Sent coneixedor el Consell Escolar de la Comunitat Valenciana de la convocatòria de Ple del Consell Escolar de l'Estat per a estudiar  
l'esborrany d'avantprojecte de Llei de millora de les condicions per a l'acompliment de la docència i l'ensenyament en l'àmbit de  
l'Educació no universitària i a proposta de la Comissió Permanent, després de realitzar un debat sobre la norma esmentada, aquest Ple 
ha decidit pronunciar-se sobre aquest tema a fi que la seua presidència trasllade el parer del Ple del Consell Escolar de la Comunitat  
Valenciana,  al Ple del Consell Escolar de l'Estat en la sessió del dia 2 d'octubre de 2018. 
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Per tot açò i tenint en compte que:

• Invertir de partida en infància suposa superar les desigualtats inicials de caràcter social i econòmic.

• L'educació és la porta d'accés al desenvolupament personal i a la participació plena en la societat. 

• Els Estats han de prioritzar el dret a la millor educació possible i, per tant, invertir en educació fins i tot en situacions  
econòmiques recessives.

• El Consell Escolar de la Comunitat Valenciana en diferents ocasions ha recomanat engegar accions que permeteren tant la  
baixada de ràtios com la millora de les condicions laborals del professorat. 

El Ple del Consell  Escolar de la Comunitat  Valenciana manifesta unànimement la seua satisfacció i  suport  al  text proposat pel  
Ministeri d'Educació i Formació Professional, esborrany d'avantprojecte de Llei de millora de les condicions per a l'acompliment de  
la docència i l'ensenyament en l'àmbit de l'Educació no universitària, perquè possibilita la consecució dels objectius educatius i  
socials exposats anteriorment, estant d'acord amb les recomanacions formulades per aquest consell escolar. 

València, a 26 de setembre de 2018 
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ACTA NÚM. 8/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ PERMANENT DEL CONSELL 
ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT  VALENCIANA,  CELEBRADA  EL  DIA  10  DE 
DESEMBRE DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt i Diego
Julio Gómez Carbonell

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Mª Angeles Herranz Ábalos ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Ginés Pérez Gea  (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Manuel Alcaide Olmos ENTITATS LOCALS.  FVMP

Inés Escoí Betoret ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA AUTONÒMICA

Encarna Salvador Muñoz (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

David Vento Diéguez (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Marius Fullana Alfonso PARES i MARES GONZALO ANAYA

Ignacio Amorós Galiana PROFESSORAT PÚBLIC STEPV

Sonia Ibáñez Abad PROFESSORAT PÚBLIC STPV

Alberto Villanueva Ahicart (TITULARS CENTRES PRIVATS FECEVAL))

Inmaculada Clemente Paulino (SUBDIR. G. PROMOCIÓ DE LA SALUT I  PREVENCIÓ

Gracia Vinagre Bonillo PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Mercè Alabau PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Ana Mª García García (D.G. DE SALUD PÚBLICA) D.G. DE SALUT PÚBLICA)

José Gil Castellano (ORGANITZACIONS SINDICALS FETE-UGT)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Justifiquen l'absència

Antonio Pérez Sabater (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Inmaculada Carda Isach (INTEGRACIÓ ALUMNAT D’ALTRES PAÏSOS)

Rosa Visiedo Claverol  (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Laura Pastor Signes (PROFESSORAT PRIVAT.  FSIE) 

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT. FSIE)

Isabel Vázquez Navarro UNIVERSITATS CV-PÚBBLIC (UV
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Persones invitades

Rafael Fresquet Fayos (CAP SERVEI PLANIFICACIÓ .EDUCATIVA)

Montserrat Navarro Giménez (ENSENYAMENTS RÈGIM ESPECIAL)

D'acord  amb  la  convocatòria,  la  Comissió  Permanent  del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana es reuneix a la sala 
d'actes  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport el dia 10 de desembre de 2018 a les  11.00 h en segona  
convocatòria, amb l'assistència de les conselleres i els consellers 
que dalt es relacionen per a tractar el següent ordre del dia: 

1.  Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió de data 06-11-2018.

2.  Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  de  Decret  del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol de 
Tècnic/a  Superior  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  en  Còmic, 
pertanyent a la família professional artística de Comunicació 
Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la  Comunitat 
Valenciana.

3.  Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  de  Decret  del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol de 
Tècnic/a  Superior  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  en  Gràfica 
Audiovisual, pertanyent a la família professional artística de 
Comunicació  Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la 
Comunitat Valenciana.

4.  Elaboració  de  l’informe  relatiu  al  Projecte  d’Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació,  Cultura  i  Esport,  per  la  qual  s’estableix  la 
distribució geogràfica de les escoles oficials d’idiomes i les 
seues seccions.

5. Elaboració de l’informe sobre el Projecte d’Ordre XXX/2019, 
de XXX de XXX de la Conselleria d’Educació, Investigació, 
Cultura  i  Esport,  per  la  qual  se  fixa  el  nombre  màxim 
d’alumnat  per  unitat  en  el  procediment  d’admissió  del 
primer nivell del segon cicle d’educació infantil (3 anys) a 
partir del curs 2019/2020, en determinades localitats de la 
Comunitat Valenciana.

6. Proposta de constitució d'un grup de treball per a estudiar la 
Reforma del Reglament de funcionament del CECV.

7. Informació sobre l'activitat dels diferents consells en què té 
representació el CECV.

8. Fixació de l'ordre del dia del Ple.

9.  Precs i preguntes.

 
La  presidenta  n’Encarna  Cuenca,  dóna  la  benvinguda  a  les 
conselleres  i  els  consellers  a  aquesta  sessió  de  la  Comissió 
Permanent.  Comença  suggerint  que  s’agrupen  els  assistents  i 

facen servir el micròfon per a les seues intervencions per tal de 
facilitar la transcripció de l’acta. 

Felicita al conseller Ginés Pérez, director del CEIP El Fabraquer 
de El Campello, centre que ha obtingut el premi Francisco Giner 
de los Ríos a la millora de la qualitat educativa, que concedeix el 
Ministeri pel projecte Conecta-t, vinculat al treball amb alumnat 
d’altes capacitats.

Els  consellers  i  conselleres  s’alcen  en  un  aplaudiment  en 
reconeixement a la tasca realitzada pel CEIP El Fabraquer. 

La Sra. Cuenca continua informant que avui també  se celebra el  
70 aniversari de la Declaració dels Drets Humans. Recorda que 
la  felicitació  nadalenca  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat  
Valenciana  (CECV) va  estar  un  xicotet  homenatge  a  aquesta 
declaració  i  manifesta  la  necessitat  de  treballar  en  educació 
d’acord amb aquests principis. 

Cuenca exposa que el  Consell  caldrà fer els canvis pertinents 
una  vegada  finalitzat  el  nomenament  de  quatre  anys  dels 
consellers.

Amb aquest preàmbul, dóna pas al primer punt de l’ordre del 
dia. 

1.  Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió de data 06-11-
2018

La  Sra.  Cuenca  demana  si  hi  ha  alguna  observació  o 
suggeriment  a  l’acta  anterior.  No  havent-hi  cap  intervenció 
s’aprova per assentiment.

2. Elaboració de l’informe sobre el  Projecte de Decret  del 
Consell, pel qual s’estableix el currículum dels ensenyaments 
artístics  professionals  corresponents  al  títol  de  Tècnic/a 
Superior d’Arts Plàstiques i Disseny en Còmic, pertanyent a 
la  família  professional  artística  de  Comunicació  Gràfica  i 
Audiovisual, en l’àmbit de la Comunitat Valenciana

3. Elaboració de l’informe sobre el  Projecte de Decret  del 
Consell, pel qual s’estableix el currículum dels ensenyaments 
artístics  professionals  corresponents  al  títol  de  Tècnic/a 
Superior d’Arts Plàstiques i Disseny en Gràfica Audiovisual, 
pertanyent a la família professional artística de Comunicació 
Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la  Comunitat 
Valenciana

La presidenta  llig  el  punt  2  de l’Ordre del  dia  presenta  a  en 
Vicent  Baggetto,  vicepresident  del  CECV,  com  a  ponent  de 
l’informe  que  ens  ocupa,  ja  que  Josefa  Doménech  que 
inicialment estava previst que  realitzara la ponencia, assisteix 
en  aquests  moments  a  una  reunió  de  Directors  de  centres 
formació i recursos del  professorat.

Assisteix  en  representació  de  l’Administració  l’assessora 
d’ensenyaments  de  règim  especial  Montse  Navarro  que  va 
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participar  també en  la  Comissió  de Projectes  Legislatius  junt 
amb Raül Juncos. 

Pren la paraula el vicepresident el qual inicia la seua intervenció 
dient que els informes corresponents als projectes de decret es 
van elaborar en la Comissió de Projectes Legislatius, van estar 
enviats a la Comissió Permanent i no han estat objecte de cap 
esmena; amb la qual cosa quedaria fer un breu recordatori de 
com s’estructuren aquests dos projectes de decret, els quals els 
tractarà  conjuntament  tal  com  es  va  realitzar  a  l’esmentada 
comissió.  En  Vicent  Baggetto  passa  a  descriure  l’estructura 
formal dels decrets. 

Pel  que  respecta  a  ensenyaments  artístics  professionals 
corresponents al  títol  de Tècnic/a Superior d’Arts Plàstiques i  
Disseny en Còmic consta de: Un preàmbul, tres capítols, cinc 
disposicions  addicionals,  una  derogatòria  única,  tres 
disposicions finals i una sèrie d’annexos. 

Pel  que  fa  a  comunicació  gràfica  i  audiovisual,  el  decret 
s’estructura  en  un  preàmbul,  3  capítols,  20  disposicions 
addicionals, 1 derogatòria, 3 finals i els annexos corresponents 
per desenvolupar el contingut. 

Continua  el  Sr.  Baggetto  dient  que  en  absència  d’esmenes 
s’accepten els informes i es continua la seua tramitació

Pren la paraula la Sra. Cuenca i pregunta si s’accepta a tràmit  
l’informe del punt número 2.

L’informe s’admet a tràmit. 

Continua la presidenta preguntant si hi ha cap esmena, dubte, 
aclariment, etc.

No  havent-hi  cap  esmena,  s’entén  que  s’aprova  l’informe, 
s’elevem a dictamen i es passa a l’administració.

La presidenta pregunta ara si s’admet a tràmit l’informe del punt 
número 3 de l’ordre del dia.

L’informe s’admet a tràmit. .

Seguidament  pregunta  si  els  assistents  tenen  cap  dubte, 
suggeriment  o  canvi;  i  no  havent-hi  caqp  esmena  al  respecte 
s’aprova  l’informe,  s’eleva  a  dictamen  i  es  passa  a 
l’administració. 

N’Encarna Cuenca agraeix la presència de la Sra. Navarro que 
s’acomiada i abandona la sala. 

4.  Elaboració  de  l’informe  relatiu  al  Projecte  d’Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació,  Cultura  i  Esport,  per  la  qual  s’estableix  la 
distribució geogràfica de les escoles oficials d’idiomes i  les 
seues seccions

Intervé com a ponent el  conseller en Josep Blasco i  assisteix 
com a representant de l’Administració en Rafael Fresquet.

Exposa el Sr. Blasco que es tracta d’una ordre de curta extensió 
que consta de tres articles, una disposició addicional única i una 
disposició derogatòria única, dues disposicions finals i un annex 
únic, la qual estableix la distribució geogràfica de les Escoles 

Oficials d’Idiomes. Comenta el conseller que en la Comissió de 
Projectes Legislatius va tindre molt bona acceptació i s’adreça a 
les conselleres i consellers per comunicar que si hi ha dubtes el 
Sr. Fresquet els podrà resoldre.

No  es  produeix  cap  altra  intervenció  amb  la  qual  cosa  la 
presidenta pregunta si s’admet a tràmit l’Informe. No havent-hi 
cap resposta s’admet a tràmit per assentiment. Tot seguit demana 
si hi ha  aclariments, dubtes o suggeriments respecte de l’Ordre.

La Sra. Cuenca exposa que a l’informe apareix com a data el 10 
del 2018 quan caldria que diguera 13 del 2018.

Continua dient que si no hi ha més observacions tot corregint 
aquesta errada, s’eleva a dictamen l’informe. 

Agraeix  a  l’Administració  el  treball  realitzat  i  dóna  pas  al 
següent punt de l’ordre del dia.

5.  Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  d’Ordre 
XXX/2019, de XXX de XXX de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es fixa el nombre 
màxim d’alumnat per unitat en el procediment d’admissió 
del primer nivell del segon cicle d’educació infantil (3 anys) a 
partir del curs 2019/2020, en determinades localitats de la 
Comunitat Valenciana

Exercirà de ponent en José Blasco Alarda. 
El conseller comenta que aquesta ordre va produir discussió en 
la passada sessió de la Comissió de Projectes Legistatius però 
que finalment es van realitzar propostes de consens dirigides a 
l’Administració central.
El Sr. Blasco exposa l’estructura de la norma. 
El  projecte  d’Ordre  consta  d’un  preàmbul  on  se  citen  unes 
determinades  lleis,  tres  articles  on  s’especifica  l'objecte  de 
l’ordre,   el  nombre màxim d’alumnes i  la  determinació de la 
ràtio,  una disposició addicional  única de no incrementació de 
despeses  públiques,  una   disposició  derogatòria  única,  dues 
disposicions  finals  i  un annex únic.  A més,  a  més conté  un 
annex únic on s’estableixen les localitats amb el nombre màxim 
d’alumnat en el primer nivell del segon cicle d’educació infantil 
que es fixa en 23 alumnes. 

N’Encarna Cuenca pregunta si s’admet a tràmit l’informe. 

El Sr. Monroig intervé dient que no van poder estar en la sessió 
de la Comissió de Projectes Legislatius,  però que ja van deixar 
clara la seua postura quan es va parlar de l’arranjament escolar.  
Segueix dient que a l’organització de la qual és representant li  
agradaria que anara calant en la gent, l’horitzó on es vol treballar 
i en aquest horitzó, que les xifres vagen sonant. 

Estan  satisfets  per  l’esforç  que  s’està  fent  respecte  de  la 
disminució  de  ràtio,  No  obstant  això  que  cal  recordar  que 
l’Administració té un deute sobretot amb les escoles d’Infantil i 
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primària.  Comenta el conseller que ràtios en 3 anys de 23 són 
encara ràtios altes. 

Deixa palès a més a més,  que cal demanar a l’Administració 
central  que la  competència  autonòmica puga defensar  la ràtio 
màxima i puga treballar i distribuir els seus pressupostos segons 
les seves necessitats, els seus objectius i les seues prioritats.

La presidenta comenta que  en la mateixa línia que suggereix el 
conseller Monroig està redactada la recomanació genèrica que 
va sorgir de la Comissió de Projectes Legislatius. 

En Màrius Fullana comenta que des de la Gonzalo Anaya estan 
d’acord amb aquesta línia de  defensa de baixada de ràtio i si fos 
possible, la reduirien més. Postil·la que no haurien de produir-se 
les restriccions estatals que manifesten les sentències respecte de 
la ràtio.  

La Sra. Cuenca exposa que de fet en la recomanació feta per la 
Comissió de Projectes Legislatius la redacció diu que «es manté 
en el seu posicionament» i això és perquè ja s’ha demanat en 
altres  normatives  recomanar  a  l’Administració  educativa  que 
continue en la  línia  pel  que fa  a  la  baixada de ràtio.  A més,  
continua es reclama a l’Administració que revise el decret 132 
de manera que les autonomies puguen tindre la facultat de fixar 
la ràtio.  

Realitzats aquests aclariments la presidenta pregunta si es passa 
a  tràmit  l’informe  de  la  Comissió  de  Projectes  Legislatius,  
considerant que el dictaen aniria amb la recomanació genèrica 
esmentada.

S’aprova per assentiment passar a tràmit l’informe, i no havent-
hi cap observació s’eleva a dictamen. 

N’Encarna Cuenca agraeix a Rafael Fresquet la seua presència i 
dóna pas al punt 6 de l’ordre del dia.

6. Proposta de constitució d'un grup de treball per a estudiar 
la Reforma del Reglament de funcionament del CECV

La  Sra.  Cuenca  inicia  aquest  punt  exposant  que  l’actual 
reglament té problemes d’interpretació i  que a més a més,  el  
conseller López Marinas va fer la  proposta de creació d’un grup 
de treball que  estudiara el reglament. 

Aporta  la  presidenta  dues  dades  més  que  aconsellarien   la 
creació d’aquest grup de treball. La primera és que al mes de 
gener  es  produirà  la  renovació dels  membres del  CECV i  en 
segon lloc a causa dels resultats electorals es pot veure afectat el 
nombre de representants al plenari i també a la permanent. 

La seua idea és proposar a tots els membres del Consell escolar i  
no únicament els de la Comissió  Permanent si volen formar part 
del grup de treball. Segueix n’Encarna Cuenca dient que el grup, 
si  normativament  es  pot  fer,   es  podria  constituir  el  dia  del 
plenari  de  manera  que  al  mes  de  gener  podria  estar  en 
funcionament. 

Pren la paraula el Sr. López Marinas, conseller que va proposar 
la creació del grup, el qual exposa que la creació de la comissió 
o grup de treball és competència d’aquesta Comissió permanent 

mentre que decidir les persones que l’integraran és competència 
de  la  presidenta.  Si  per  decidir  qui  formarà  part  del  grup  la 
presidenta vol  valdre’s  d’una comunicació adreçada a tots els 
membres del  plenari,  és  una decisió completament  seua.   La 
Comissió el que sí que haurà de fer és revisar el reglament i si es 
pot,   modificar-lo  per  a  un  millor  funcionament  del  consell 
escolar. En aquest sentit no té res a veure que s’hagen realitzat 
eleccions  sindicals,  per  al  Sr.  López  Marinas  és  un  tema 
intranscendent a efectes de reglament.  

Prossegueix dient que l’actual reglament és de l’any 2011 i que 
provoca  alguns  problemes  de  funcionament  que  es  podrien 
solucionar sense tocar el que diga el decret, però que el que ara 
ens ocupa és aprovar la creació o no del grup de treball i que 
serà  el  mateix  CECV  qui  aprovarà  el  reglament  i  la  seua 
modificació, si fora el cas. 

Intervé la presidenta exposant que com deia el conseller hi ha un 
tema en el qual no es pot entrar però sí que es poden suggerir 
canvis a l'Administració. Posa com a exemple una proposta pel 
que fa  a  la  presència  de les  dones en el  consell  escolar,  que 
podria  provocar  una  recomanació  genèrica  dirigida  a 
l'administració perquè canviara  el  decret pel que fa a la seva 
composició.

Continua la Sra Cuenca dient que la primera decisió seria si 
aquesta Comissió està d'acord en entrar a estudiar el reglament 
per fer propostes de millora,   crear la comissió de treball, grup 
de treball o ponència. La fórmula que proposa és la de ponència 
o grup de treball que  condicionaria menys que crear una 
comissió que està subjecta per exemple a un  nombre de 
membres determinat. 

Intervé en Luis García Trapiello que exposa a la Permanent els 
seus dubtes respecte de les atribucions i aspectes a què es pot 
dedicar  aquest  grup  de  treball  i  la  utilitat  de  parlar  de 
funcionament quan està condicionada la composició del propi 
consell.  A més opina que amb la conjuntura actual, a poc mesos 
de les eleccions autonòmiques, si les conclusions a què arribe el 
grup podran fer-se servir  o no.  Subratlla  que són simplement 
dubtes, però que no té problema en reflexionar i donar la seua 
opinió respecte del reglament i la seua possible millora. 

Al respecte la Sra. Cuenca entén que deixar una reflexió del que 
pensa  el  CECV del  que  hauria  de  ser  el  consell  escolar  és  
gairebé una obligació. 

Recorda que fa dos anys estava prevista una reunió a València 
per repensar el que són els consells escolars, convocatòria a la 
qual  s’havien  d’aplegar  els  presidents  de  tots  els  consells 
autonòmics però es va produir el canvi i tot allò es va deixar una 
mica de banda. 

Entenc, continua Cuenca, que amb independència del que vagi a 
passar després, deixar per escrit el que pensem sobre el que ha 
de  ser  la  participació  i  el  que  significa  representar  a  un 
col·lectiu, pot ser convenient.

A  més,  segueix,  de  vegades  ens  trobem  amb  problemes 
d’interpretació del reglament que sí interessaria tindre clars. Hi 
ha alguns temes que són d'actualització normativa. 

Finalitza  la  intervenció  dient  que  si  està  en  mans  de  la 
presidència, es pronuncia en què caldria crear un grup de treball  
per estudiar el reglament.

El  conseller  Marius  Fullana  dóna  suport  a  la  iniciativa  i 
considera important el tema de la participació. 
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La presidenta comenta al respecte que la participació ha estat 
una de les naus insígnia  d’aquest  període del consell  escolar. 
Nomena alguns dels projectes realitzats sobre el tema pel CECV 
(el decàleg, els indicadors de participació, l’assaig realitzat amb 
els consells escolars municipals,  el  formulari  passat a tots els 
centres  educatius  per  tal  que  reflexionen  també  sobre  la 
participació, etc) i considera que fer aquest esforç paga la pena. 

El Sr. Fullana és crític respecte d’aquest tema considerant que es 
podria millorar la participació de les famílies, no tant en aquest  
òrgan consultiu, però sí en qüestions de la Conselleria.

La  presidenta  apunta  que  segurament  a  partir  d’aquestes 
reflexions podran eixir més temes que es podran incorporar a les 
recomanacions generals.

Exposa seguidament que pel que fa a l’elecció dels membres el 
que pensa és oferir a tot el plenari l’oportunitat de treballar en 
aquest grup de treball.

Els assistents assentixen i es dóna  pas al punt 7 de l’ordre del 
dia.

7. Informació sobre l'activitat dels diferents consells en què 
té representació el CECV.

La presidenta nomena tots els llocs on té representació el CECV: 
el  Consell  Escolar  de  l’Estat,  la  Junta  de  Participació 
Autonòmica,  el  Consell  Social  de  les  Llengües,  el  de 
participació ciutadana, el de formació de persones adultes i l’Alt 
Consell  Consultiu  per  al  Desenvolupament  dels  Objectius  de 
Desenvolupament Sostenible. 

Pel que fa al  Consell  Escolar de l’Estat la presidenta informa 
que es va produir un canvi de presidència  el dia 3 de desembre, 
passant a ser president Enrique Roca. El Sr. Roca va treballar al 
ministeri,  sent  director  de  l’Institut  d’Avaluació  i  amb  una 
trajectòria  important en tot el referit a estudis, informes, etc.

Seguidament n’Encarna Cuenca transmet que també s’ha produït 
un canvi de presidències condicionat pels canvis polítics en la 
Rioja i Aragó on la presidenta passa a ser alta inspectora.

Comunica  que  l’endemà  es  reuneix  la  Junta  de  Participació 
Autonòmica per treballar de manera conjunta amb el president i 
reflexionar sobre el projecte de llei orgànica pel que es modifica 
la LOE i que serà tractat en un plenari el pròxim 8 de gener de 
2019.

Vicent Baggetto representant del CECV en el Consell Social de 
les  Llengües,   ens  informa que  es  va  constituir  en  sessió  de 
treball el 23 de novembre de 2018 al  Reial Monestir de Santa 
Maria de la Valldigna  sota la presidència del molt honorable 
President de la Generalitat.  Consta de membres designats per 
diferents entitats,  organitzacions,  etc  i  altres  equivalents a les 
nostres  personalitats de reconegut prestigi. 

La presidència, continua el Sr. Baggetto,  l'ostenta el president 
de la generalitat, la vicepresidència el conseller d’educació i la 
secretaria  el  Director  general  de política  lingüística.  Entre  els 
seus  membres  es  troba  el  conseller  de  transparència,   la 
consellera de justícia,  el conseller autonòmic,  el president de 
l'Acadèmia  de  la  llengua,  el  Consell  Social,  sindicats,  RTV, 
Radiotelevisió  Espanyola,  personalitats  lliurement  designades, 
etc.

Exposa que es va crear pel decret 73 de 2018 . Nomena alguna 
intervenció que trobava a faltar algunes entitats, organitzacions 
que no estaven representades en l’actual fórmula del Consell, 
però  que no obstant això, l’acte es va desenvolupar amb total  
normalitat.

Informa a més que hi haurà una comissió permanent a proposta 
de  la  presidència  del  consell  que  estarà  integrada  per 
representació del  Consell Valencià de la Dona,  de la corporació 
valenciana,   de  mitjans  de  comunicació,   de  la  Federació 
Valenciana  de  Municipis  i  Províncies,   pel  Consell  de  la 
Joventut,  el  de  consumidors,    la  Reial  Acadèmia  i  de  la 
Federació de Persones Sordes, a més a més de  personalitats de 
reconegut  prestigi  que  també  s’integraran  a  la  permanent. 
Finalitza la seua intervenció el Sr. Baggetto comunicant que la 
llista tancada es va aprovar en aquesta sessió constitutiva el dia 
23. 
Pren  la  paraula  Marius  Fullana  per  demanar  si  hi  havia 
representants de la Universitat, de l’Institut d’Estudis Catalans, 
de la xarxa Luis Vives.

El Sr. Baggetto comenta que la Universitat està representada per 
Eva Alcón del  Consell  Valencià  d’Universitats  i  de  Formació 
Superior. 

Continua la presidenta informant sobre l’activitat de la resta de 
consells  on  el  CECV té  representació.   Sobre  el  consell  de 
Participació Ciutadana assenyala que la titular és  Sonia Ibáñez i 
suplent Xelo Valls, aquesta última va  estar en la sessió anterior i  
també va informar en el plenari. També  va informar el plenari 
d’Alaquàs el representant del Consell de Persones Adultes del 
que és titular n’Encarna Salvador a la que va substituir el seu 
suplent en Vicent Galan.

Amb aquesta intervenció finalitza el punt 7 de l’ordre del dia i es 
passa al següent punt.

8. Fixació de l'ordre del dia del Ple

La presidenta  posa en coneixement  dels  assistents   que és  la 
Comissió Permanent qui fixa l’ordre del dia del plenari. 

Cuenca proposa el dia 19 a les 12 h en la sala que ara ocupa la 
comissió i  exposa el  desig d’organitzar un dinar de germanor 
després del Plenari. 

Exposa un possible ordre del dia per treballar a partir d’ell.

Ordre del dia per al plenari:

1. Aprovació de l’acta
2. Presentació de les publicacions del CECV             
3.  Informar  sobre  la  situació  dels  informes  a  iniciativa 
pròpia
4.  Constitució  del  grup  de  treball  per  a  la  reforma  del 
reglament de funcionament
5. Torn obert de paraula

La presidenta comenta que  caldria incloure un punt: Informe de 
presidència,  per  si  s'haguera  de  comunicar  al  plenari  alguna 
novetat.   Demana  n’Encarna  Cuenca  a  les  conselleres  i 
consellers si tenen algun suggeriment. 

Els consellers i conselleres mantenen un diàleg distès al voltant  
del dinar de germanor.
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La presidenta finalitza aquest punt de l’ordre del dia citant a una 
dona que va tenir un paper importantíssim en la signatura dels 
drets humans, Eleanor Roosevelt: «No n'hi ha prou amb parlar 
de pau.  S’ha  de  creure en ella  i  treballar  per  aconseguir-la». 
Dóna les gràcies i manifesta estar contenta perquè els membres 
del consell  escolar  autonòmic han cregut  en el  consens i  han 
treballat per  aconseguir-lo. 

Es dóna pas a l’últim punt de l’ordre del dia.

9.  Precs i preguntes

El Sr. López Marinas pregunta si seria molt costós lliurar a cada 
membre  del  consell  un  exemplar  de  les  publicacions  que  es 
presentaran al plenari.

La presidenta comenta que hi ha una limitació   econòmica.
Després  de  diversos  suggeriments  per  part  dels  consellers 
s’informa que les podran trobar al Web.  

El  Sr.  Garcia  Trapiello  aporta  la  idea  que  aquell  conseller  o 
consellera que ho vulga que ho demane.

S’acorda finalment que es lliuraran exemplars a demanda.

No havent-hi més preguntes ni suggeriments la presidenta tanca 
la sessió sent les 11.53 h i s’acomiada fins al  plenari del dia 19. 

La secretaria tècnica  del CECV

Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV
                                                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS I 
PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 12 DE GENER DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic educatiu

Consellers i conselleres

Mercè Alabau PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV)

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT - FSIE)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ  D’EDUCACIÓ)

Persones invitades

Antonio González Picornell (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

 Maria Verchili Martí (CAP DEL SERVEI D’ORDENACIÓ   ACADÈMICA)

Carla Moreno Solaz (COORDINADORA DE BATXILLERAT)

Vicent Galán (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades més amunt es reuneixen el  dia 12 de gener de 
2018 en segona convocatòria a les 10.30 h en la Sala d’Actes 
de la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport 
amb el  següent ordre del dia: 

1. Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  5  de 
desembre de 2017.

2. Elaboració  de  l'Informe  sobre  el  Projecte  d'Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria d'Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es dicten normes 
per  a  la  regulació  i  l'organització  de  la  prova  perquè les  
persones majors de vint anys puguen obtenir directament el 
títol de Batxiller a la Comunitat Valenciana.

3. Elaboració de l'Informe sobre el Projecte de Decret XXX de 
XXX, del Consell, pel qual es modifica el Decret 87/2015, 

de juny, del Consell, pel qual s’estableix el currículum i es 
desplega  l’ordenació  general  de  l’Educació  Secundària 
Obligatòria i del Batxillerat a la Comunitat Valenciana.

4. Torn obert de paraula.

A les  11:00  h.  en  segona  convocatòria,  la  presidenta  de  la  
Comissió de Projectes legislatius, na Vicenta Rodríguez Arroyo 
(Titulars de centres privats), obri la sessió i presenta els ponents 
que  introduiran  sengles  projectes  de  decret,  el  conseller  en 
Vicent  Galán  i  el  ponent  Antoni  González  Picornell,  i  les 
tècniques de la Conselleria Maria Verchili i Carla Moreno. 
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1. Aprovació,  si  escau, de l'acta de la sessió del dia 5 de 
desembre de 2017

No  hi  ha  esmenes  a  l’acta  anterior  i  queda  aprovada  per  
assentiment.

2.  Elaboració  de  l'Informe  sobre  el  Projecte  d'Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria d'Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es dicten normes 
per a la regulació i  l'organització de la prova perquè les  
persones majors de vint anys puguen obtindre directament 
el títol de Batxiller a la Comunitat Valenciana

La presidenta de la comissió convida el  conseller  en Vicent 
Galán a presentar l’esmentat projecte d’ordre. Aquest conseller 
explica  que  el  projecte  d’ordre  es  basa  en  dos  pilars: 
possibilitar les persones adultes majors de 20 anys d’obtenir el 
títol  de  Batxiller  mitjançant  una  prova;  i,  la  segona,  que 
l’alumnat  que  haja  esgotat  el  límit  de  quatre  cursos  de 
Batxillerat i no tinga totes les matèries aprovades puga també 
obtenir el títol de Batxiller mitjançant la realització d’aquesta 
prova. 

Al projecte, diu, s’ha presentat una sola esmena pel conseller 
Juan José López Marinas (Org. Empresarials-CIERVAL) en la 
qual es proposa que s’elimine l’enunciat de l’article 14 per tal  
com  no  s’hi  adverteix  regulació,  ni  tan  sols  esment  de  la 
possible  revisió  de  les  qualificacions  que  s’esmenta  a 
l’articulat.  En  Vicent  Galán  corrobora  que  no  apareix  cap 
referència però eliminar l’article comportaria privar l’alumnat 
d’un  dret  indefugible  com  és  la  revisió  i  la  reclamació 
d’exàmens.  Així  és  que  l’administració  proposa  una  nova 
redacció de l’article 14 que millore aquest punt. 

Intervé  el  Sr.  López  Marinas  per  explicar  que  només  volia 
destacar la incongruència entre el títol i el contingut, ja que el  
títol  anuncia  com  abordar  la  revisió  i  la  reclamació  i  el  
desplegament  de  l’article  només  explica  el  procediment  de 
reclamació.  En  Vicent  Galán  li  explica  que  el  que  pensa 
l’Administració és de mantenir el títol de l’article i d’ampliar 
l’explicació del concepte i el procediment de revisió. 

S’arriba  a  l’acord  per  unanimitat  de  proposar  una  nova 
redacció al contingut de l’article en què aparega el concepte i  
el procediment de revisió dels exàmens. 

3. Elaboració de l'Informe sobre el Projecte de Decret XXX 
de  XXX,  del  Consell,  pel  qual  es  modifica  el  Decret 
87/2015,  de  juny,  del  Consell,  pel  qual  s’estableix  el 
currículum i es desplega l’ordenació general de l’Educació 
Secundària  Obligatòria  i  del  Batxillerat  a  la  Comunitat 
Valenciana

Na  Vicenta  Rodríguez  convida  el  Sr.  Antoni  González 
Picornell (Direcció centres Secundària públics) a presentar el 
nou  projecte  de  Decret.  N’Antoni  González  destaca  al  seu 
resum les particularitats següents. Planteja canvi de normativa 
de cert  calat  i  és  molt  interessant  a  parer  seu.  Esmenta els  
tallers de reforç de les instrumentals amb la proposta que cada 
centre elabora el seu propi projecte d’acord amb les necessitats 
detectades de l’alumnat. Una altra novetat, diu, són els tallers 
d’aprofundiment  amb  projectes  d’investigació  en  què 

s’impliquen  un  o  diversos  departaments.  Aquest  projecte 
l’hauria  d’aprovar  la  Conselleria.  El  ponent  explica  els 
projectes interdisciplinaris de la Secundària, l’organització de 
tallers de llengua oral i escrita en llengües estrangeres, el nou 
currículum de la matèria Educació Fisicoesportiva i Salut de 
2n de Batxillerat, l’augment d’una hora d'anglès a 1r ESO per 
desplegar la competència comunicativa, la minva de la càrrega 
horària  de  Religió  i  Valors  Ètics.  A Batxillerat,  tant  la  1a 
llengua estrangera com algunes matèries augmenten una hora 
lectiva setmanal per fer més equitativa la càrrega horària entre 
les  diferents  especialitats  de  1r  de  Batxillerat.  A  2n  de 
Batxillerat,  la  Història  de  la  Filosofia,  amb  3  hores,  es  fa 
obligatòria  en  totes  les  especialitats  excepte  la  d’Arts. 
N’Antoni González recalca el fragment on diu que l’aplicació 
del decret no podrà tenir incidència en els capítols de despesa  
assignada a la Conselleria d’Educació.

En  acabar  l’exposició,  el  ponent  passa  a  les  esmenes 
presentades.  En  primer  lloc  aborda  les  esmenes  que  fan 
referència  a  errades  aparegudes  al  projecte  de  decret  i  que 
l’administració esmenarà. Aquestes són les esmenes 5 i 7 en 
relació a l’expressió de la càrrega horària d’Ed. Plàstica de 2n 
ESO, i  de Ciències i  Educació Física de 4t ESO. El ponent 
explica  que es  corregiran.  L’esmena  10,  d’en Carlos  Tormo 
(Professorat privat-FSIE) de modificar les troncals obligatòries 
de  1r  de  Batxillerat,  el  ponent  corrobora  que  també  estan 
malament  i  es  corregiran  per  l’administració.  L’esmena  11 
presentada per en Vicent Monroig (professorat públic-STEPV) 
fa referència a una errada: Anglès ha de tenir 4 hores i Castellà, 
3. També es corregirà. Sobre l’esmena 12 d’en Carlos Tormo, 
informa el ponent que s’han de suprimir els subíndexs 5, 6 i 7, 
ja que no fan referència a cap anotació.  

El Sr. López Picornell passa a tractar l’esmena 13 presentada 
de manera coincident pels consellers Vicent Monroig i Carlos 
Tormo. Els esmenants consideren que hi ha un error en l’horari 
de 2n de Batxillerat d’Arts, ja que no inclou la Història de la  
Filosofia  com a  obligatòria.  S’aclareix  que  no  és  un  error. 
Apareix com una optativa en les específiques opcionals.  

Intervé en Vicent Monroig: Mentre que els altres batxillerats 
carreguen una específica opcional de 4 hores amb la Filosofia 
obligatòria,  aquest  d’Arts  carrega  dues  d’específiques 
opcionals i es posa una hora lectiva per damunt de la resta. No 
comparteix la idea que hagen de triar dues d’opcionals per a 
completar  la  seua  formació  específica  mentre  que  els  altres 
batxillerats només en trien una. La proposta que en fa ara, tot  
refent l’esmena i ja que no coneixia que era un error, és que es  
mantinga  com  a  específica  obligatòria  la  Història  de  la 
Filosofia en 2n de Batxillerat d’Arts i que només puguen triar 
una específica opcional. El Sr. Monroig anuncia que al final de 
la sessió farà una valoració del que li sembla aquest decret.

Intervé na Maria Verchili (Servei d’Ordenació acadèmica) per 
anunciar que el tema està estudiant-se després que es proposara 
el dia d’ahir a la mesa de negociació. Podria incloure’s com a 
específica opcional, diu. 

Intervé na Carla Moreno Solaz (Coordinadora de Batxillerat) 
per  explicar  que  aquest  batxillerat  específic  s’imparteix  en 
pocs  instituts  i  per  això,  matèries  com  ara  Tècniques 
d’expressió graficoplàstica o Història de la música i la dansa, o 
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Dibuix  artístic,  no  s’ofereixen  en  els  centres  que  no 
imparteixen Batxillerat artístic perquè no hi ha professorat que 
les  puga  impartir.  Només  els  alumnes  d’Arts  trien  aquestes 
matèries  i  amb la  doble  opcionalitat  es  dóna l’oportunitat  a 
l’alumnat  de  triar  dues  matèries  específiques  de  la  seua 
especialitat. 

Intervé  en  Luis  García  Trapiello.  Considera  un  error  greu 
privar l’alumnat de la Història de la Filosofia perquè és l’únic 
marc en què es trobarà paradigmes d’Estètica, essencials per a 
ells. 

La Sra. Moreno Solaz replica que la idea és no de privar-los-
en,  sinó  de  posar-la  en  el  llistat  d’opcionals  per  tal  que  la  
puguen triar a tres hores dins d’aquest llistat al costat d’Anàlisi 
musical i Ciències de la Terra.

El Sr. Monroig manté l’esmena i la reformula així: Posar en el 
Batxillerat d’Arts la Història de la Filosofia com a específica 
obligatòria i mantenir el text erroni de triar només una de les 
específiques opcionals. 

La  presidenta  de  la  comissió  procedeix  a  la  votació  de 
l’esmena 13 amb el resultat següent:
A favor de l’esmena: 9
Abstencions: 1
En contra: 0

Queda  aprovada  l’esmena  presentada  pel  Sr.  Monroig  i 
Climent.

El Sr. González Picornell passa a l’esmena núm. 1 presentada 
per na Merxe Alabau (Conf. Gonzalo Anaya). Hi sol·licita més 
recursos materials  i  humans per  decidir  optatives.  N’Antoni 
González  li  recorda  que  la  disposició addicional  diu que la 
Conselleria no pot aportar més recursos dels que aporta ja.

La  consellera  na  Merxe  Alabau  defensa  la  seua  esmena 
replicant que el  paper és molt  bonic però després la realitat  
dels centres educatius es queda molt curta. En Vicent Monroig 
replica que l’increment de dues hores a 1r de Batxillerat, que 
passa de 32 a 34, 35 o 36 hores amb les troncals d’un altre 
batxillerat que es puguen cursar, ja suposa un cost i deu estar  
avaluat,  tot  i  que troba que,  en la pràctica de l’organització 
d’horaris,  no  pot  ser,  llevat  que  l’horari  setmanal  del 
professorat se’n vaja a 21 o 22 hores lectives, i açò no pot ser.

El Sr.  González Picornell  explica que als centres actuals els 
batxillerats  tenen  de  31  a  34  hores,  però  quan  es  passa  la 
plantilla als centres  no suposa un increment d’hores,  ja  que 
funciona així: tants grups, tantes hores. Està tancat. D’aquesta 
manera s’organitza  el  centre  i  s’ofereix  allò  que es  pot.  Hi 
replica en Vicent Monroig: dues hores més a batxillerat són un 
cost i d’aquesta manera l’optativitat és de cara a la galeria. Na 
Merxe Alabau insisteix que la seua proposta és que s’invertisca 
més en educació, ja que quan es xafen els centres educatius un 
es troba que no s’ofereix optativitat.

El  vicepresident  del  CECV  fa  una  proposta  transaccional: 
formular com una recomanació a l’Administració. Na Merxe 
Alabau reformula el text proposat: Recomanar que als centres 
on hi haja demanda de l’alumnat, com diu el decret, es valore 
aquesta demanda i que no es talle d’entrada la possibilitat de  
demanar diferents optatives per falta de recursos. La proposta 

de  la  Sra.  Alabau  Siurana  prospera  per  assentiment  de  la 
comissió.

La presidenta de la comissió passa a tractar l’esmena n. 2 feta a 
l’annex IV per na Merxe Alabau. Aquesta consellera explica 
que  la  seua  confederació  planteja  la  recuperació  de 
l’assignatura de Valors ètics, per tal que tot l’alumnat la puga 
rebre,  i  segregar  l’assignatura  de Religió de la  d’Ètica,  així 
com recuperar l’Educació per a la ciutadania: assignatures amb 
continguts  per  assimilar  temes  de  la  vida,  la  llibertat  de 
pensament i criteri.

En Vicent Monroig planteja que si s’ha de tenir en compte la  
demanda de l’alumnat, una cosa que l’STEPV ha demanat i 
que considera que el CECV hauria de demanar és saber quanta 
gent cursa Religió i quant a Valors ètics.  La majoria, estima el 
conseller, demana Valors ètics i, amb la reducció a una hora, 
se’ls està restringint el dret i perd el pes curricular que hauria  
de tenir  l’assignatura.  Les assignatures  d’una hora no tenen 
sentit,  ja  que  perden  valor,  l’interés  de  l’alumnat  i  se  sol 
utilitzar  l’hora  per  a  cobrir  altres  matèries  de  vegades.  És 
conscient  que  la  LOMCE  marca  que  aquestes  assignatures 
s’han d’oferir en tots els cursos acadèmics i que per això no es 
poden agrupar en dues hores en cursos alternatius, si més no. A 
més, la pèrdua d’hores (vora 12-14 hores en un institut) afecta 
també  a  les  places  del  professorat,  suposa  un  ERO.  En 
conclusió,  diu  el  conseller,  no  entén  la  reducció  horària 
proposada ni la fragmentació del currículum (d’11 assignatures 
en 1r ESO a 13 en 3r ESO); insisteix que aquest decret es fa de 
cara a la galeria per incrementar una hora d’Anglés i reduir una 
hora de Religió i posa en dubte la necessitat d’aquest decret  
per tal com s’està negociant un pacte educatiu i es preveu que 
la LOMCE tinga els dies comptats. 

El  conseller  afirma que  no  s’observen  gaires  avanços en el 
pacte  educatiu  i,  dins  de  l’autonomia  de  cada  comunitat  es 
tracta  de  veure  com  es  poden  plantejar  millores  en 
l’ensenyament-aprenentatge. 

Es reprenen les esmenes 2 i 3 a l’annex IV de na Merxe Alabau 
(segregar  Valors  ètics  de  Religió,  i  introduir  l’assignatura 
d’Educació per a la ciutadania). Na Vicenta Rodríguez Arroyo 
li  recorda  que  no  és  factible  ni  tan  sols  votar-la  perquè  es 
cauria en una il·legalitat. Llavors, la consellera Alabau Siurana 
retira les esmenes 2 i 3.

Intervé  en  Vicent  Monroig  per  explicar  que  no  hi  ha  cap 
impediment  per  afegir  l’assignatura  d’Educació  per  a  la 
ciutadania,  proposta  que  es  demana  des  de  l’assemblea  de 
Filosofia. Diu que el Departament de Filosofia dels centres no 
imparteix  cap  assignatura  obligatòria  com  la  resta  de 
departaments,  i  l’alumnat  pot  cursar  els  seus  estudis  sense 
abordar  les  qüestions  de  les  matèries  d’Ètica,  Filosofia  o 
Ciutadania.  Es  debat  novament  aquesta  esmena.  El  Sr. 
Monroig proposa reduir la càrrega horària de Matemàtiques i 
Anglés  de  4  a  3  hores  i  fer-ne  desdoblaments  per  a  no 
augmentar la càrrega horària de l’alumnat. Així es pot introduir 
l’assignatura  de Ciutadania,  o  bé crear  dues d’opcionals.  El 
conseller explica que aquesta és la proposta que fa a les seues 
esmenes. 
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El Sr. González Picornell li recorda que els desdoblaments que 
proposa impliquen l’augment de recursos, que vénen limitats 
per  la  normativa.  A  més,  diu  que  l’augment  d’una  hora 
d’anglés  es  dedica  específicament  a  l’expressió  oral.  El 
conseller  Sr.  Monroig li  recorda que en Castellà  o  Valencià 
també es  necessita  treballar  l’expressió oral  pels  dèficits  de 
l’alumnat  i  no s’han  augmentat  les  hores.  El  que cal  és  un 
canvi metodològic en l’ensenyament de la llengua, l’extensió a 
la comunicació i l’ús oral. L’increment d’una hora d'anglès no 
aconseguirà el fi buscat.

Intervé  la  presidenta  del  CECV  per  opinar  que  el  canvi 
metodològic és la peça clau, però, per tal de trobar mecanismes 
per a introduir Educació per a la ciutadania, el Consell Escolar 
podria  proposar  que  a  les  opcionals  de  lliure  configuració 
autonòmica es puga oferir l’Educació per a la ciutadania. La 
presidenta  fa  aquesta  transaccional  a  la  proposta  del  Sr. 
Monroig. 

Na Carla Moreno recapitula: Ciutadania, dins el llistat de lliure 
configuració autonòmica, competiria amb Informàtica, tallers 
de reforç, i augmentaria l’oferta en aquest espai.

En  Luis  García  Trapiello  discrepa,  ja  que  l’educació  cívica 
l’entén  amb caràcter  universal  i,  per  tant,  hauria  de  ser  de 
caràcter obligatori per a tothom. A més, entra en conflicte amb 
l’alternativa  a  la  Religión,  podria  donar-se  una  duplicitat 
d’optatives.  La  idea  és  bona  si  esdevé  una  assignatura 
obligatòria. 

Intervé  en  Vicent  Monroig  per  explicar  que  a  les  seues 
esmenes el que proposa és que el reforç de Matemàtiques i de 
la  Llengua  estrangera  es  faça  d’una  altra  manera,  amb 
desdoblaments.

Intervé en  Ginés  Pérez Gea  per  comentar  que  ell  imparteix 
Valors en 5é i 6é de Primària, i el currículum i els objectius són 
els  mateixos  que  els  d’Educació  per  a  la  ciutadania.  Posar 
Ciutadania a 1r i 2n ESO seria duplicar. 

En Vicent Monroig proposa l’esmena 4 a l’annex IV: reduir de 
4 a 3 hores lectives l’Anglés i les Matemàtiques  d’ESO i amb 
les  dues  hores  alliberades  fer  que  l’alumnat  puga  triar  una 
d’opcional de lliure configuració autonòmica. 

La presidenta de la Comissió, na Vicenta Rodríguez, procedeix 
a la votació de la proposta d’esmena.
Vots a favor de l’esmena: 1
Vots en contra: 8
Abstencions: 1
Queda rebutjada l’esmena.

En Luis García Trapiello proposa a la Permanent que l’informe 
d’aquesta  comissió hauria  d’anar  acompanyat  d’una reflexió 
que contemple l’esmena: per molt que s’augmenten les hores 
d’una matèria, si no es canvia la metodologia, la didàctica en el 
seu  ensenyament,  l’augment  és  ineficaç.  La  Permanent  ho 
accepta per assentiment.

La  presidenta  de  la  Comissió  pregunta  al  Sr.  Monroig  si 
l’esmena  6  està  en  la  mateixa  línia  (a  l’horari  de  2n  ESO, 
modificar Anglés). Aquest formula l’esmena així: que l’Anglés 

de 2n ESO tinga 3 hores en lloc de 4 i aquesta hora de més 
incremente la de Valors ètics.

Es passa a la votació de l’esmena 6.
Vots a favor: 1
Vots en contra:                 7
Abstencions: 2
Queda rebutjada l’esmena.

El Sr. Carlos Tormo presenta l’esmena 8 consistent a remarcar 
al  decret  que la  Religió siga d’oferta obligatòria en tots els 
horaris, com marca la LOMCE. El Sr. Baggetto i Torres respon 
que  la  LOMCE  hi  obliga.  Només  es  destaca  el  que  és 
obligatori  quan  és  l’Administració  autonòmica  la  que  ho 
indica. En Luis García aclareix que ja és explicat a l’articulat i 
no cal afegir-ho a l’annex. El Sr. Tormo retira l’esmena.

Na Merxe Alabau fa la proposta d’esmena n. 9 a l’annex V: 
retirar  les  tres  hores  de  Religió  de  l’horari  lectiu  de  1r  de 
Batxillerat.  L’escola  laica  no  entén  la  Religió  com  a 
assignatura,  argumenta. El Sr.  González Picornell li contesta 
que la mateixa estructura de la LOMCE ho estipula així per a  
1r de Batxillerat.

Es realitza un debat sobre l’esmena, l’augment de la càrrega 
lectiva a 3 hores de Religió i es barallen diverses propostes de 
càrrega  horària  i  de  matèries.  Finalment,  la  consellera  na 
Merxe Alabau retira l’esmena presentada.

4.Torn obert de paraula.

La presidenta de la Comissió cedeix la paraula al conseller, Sr. 
Monroig i Climent, el qual vol plantejar un seguit de reflexions 
al voltant d’aquest projecte de decret.

Aquest conseller declara no saber si era el moment oportú de 
fer  una  modificació  del  currículum  en  aquests  moments. 
Assistim, diu, a una fragmentació major del currículum quan 
les veus dels experts i dels treballadors de l’ensenyament va en 
direcció contrària  de  les  necessitats  del  sistema educatiu,  ja 
que  reclamen  la  concentració  de  més  hores  en  menys 
assignatures,  per  tal  d’evitar  l’assignaturització  que,  a  més, 
s’està traslladant a Primària. S’ha de fer un debat, proposa, fins 
i tot de l’augment d’especialistes a Primària, ja que es perd la 
visió global que té el currículum. 

En Vicent Monroig parla també dels tallers d’aprofundiment i 
reforç. Li sembla que aquestes denominacions classifiquen la 
gent  en  intel·ligents  i  menys  intel·ligents.  A parer  seu,  cal 
eliminar la discriminació per raons acadèmiques. Cadascú té 
les  seues  necessitats  des  del  punt  de  vista  de  l’atenció 
personalitzada, que han de ser satisfetes. S’ha de millorar la 
reducció de ràtios i, quant a les metodologies, poder tractar de 
manera  personalitzada  les  necessitats  que  cada  alumne  o 
alumna  té.  Troba  que  seria  convenient  canviar  el  nom 
d’aquests tallers. Quant al Taller de projectes interdisciplinars, 
tampoc no sap si  tindrà  efectivitat  o  serà  una concessió als 
equips directius per tal que en aquestes hores puguen repartir 
millor les hores sobrants dels departaments didàctics i quadrar 
horaris. És cert que el currículum està molt tancat, opina, i el 
professorat vol tenir més llibertat d’actuació. Troba que amb 
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açò es vol compensar una mica la injecció de diners públics a 
les editorials a fi de compensar-los per Xarxa Llibres. 

Acaba la intervenció declarant que està a favor de l’autonomia 
organitzativa dels centres educatius i demana, a tal efecte, una 
major democratització en l’elecció dels equips directius i no la 
semiprofessionalització que hi ha ara.

Na Merxe Alabau intervé per agrair el treball de la Conselleria. 
Creu que, si bé està la LOMCE, s’intenta cobrir uns mínims 
per poder fer una mica de canvis. Agraeix la gestió, i observa 
que els reforços, encara que marquen diferències, fan falta als 
centres educatius perquè, si no, no s’arribarà a tot l’alumnat.

Com  que  no  hi  ha  més  intervencions,  la  presidenta  de  la 
comissió,  na Vicenta  Rodríguez Arroyo,  alça  la  sessió a  les 
12.30 hores.

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

          Vist i plau
               La presidenta del CECV

                                                               Encarna Cuenca Carrión

                

54



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

ACTA NÚM. 2/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 16 DE  GENER DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnic educatiu

Consellers i conselleres

Mercè Alabau Siurana PARES  I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Ferran Garcia Ferrer (FE CCOO)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Juan J. López Marinas (CEV)

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ EDUCATIVA)

Persones invitades

Inma Carda Isaach (DIRECTORA GENERAL D’INCLUSIÓ)

Màbel Villaescusa Alejo (DIRECTORA DEL CEFIRE D’INCLUSIVA)

Rafael Fresquet Fayos (CAP DE SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)

Ximo Mas Llorens (CAP DE SECCIÓ D’EDUCACIÓ ESPECIAL)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades més amunt es reuneixen el  dia 16 de gener de 
2018 en segona convocatòria a les 11.00 h en la Sala d’Actes 
de la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport 
amb el  següent ordre del dia:

1. Elaboració de l'Informe sobre les Instruccions de XXX de 
desembre  de  2017,  de  la  Direcció  General  de  Política 
Educativa  i  de  la  Direcció General  de  Centres  i  Personal 
Docent  per  la  qual  es  fixen  els  criteris  generals  per  a  la 
modificació  de  la  composició  per  unitats,  llocs  de  treball 

docent i altres característiques, en centres de titularitat de la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle), 
Educació Primària i Educació Especial i per a la modificació 
del  nombre  d'unitats  concertades  en  centres  privats 
concertats, per al curs 2018-2019.

2. Elaboració de l'Informe sobre el Projecte de Decret XXX de 
XXX,  del  Consell,  pel  qual  es  desenvolupa  el  principi 
d’inclusió en el sistema educatiu valencià.
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3. Torn obert de paraula.

A les 11h en segona convocatòria, la presidenta de la Comissió 
de  Projectes  Legislatius,   la  Sra.  Rodríguez  Arroyo,  obri  la 
sessió i presenta els ponents que introduiran ambdós projectes 
de  Decret,  el  Sr.  José  Blasco  Alagarda  i  la  Sra.  Villaescusa 
Alejo, Directora del CEFIRE d’Inclusiva, així com els tècnics de 
la Conselleria, el Sr. Fresquet Fayos i el Sr. Mas Llorens. Dóna 
la benvinguda també a la Sra. Carda Isaach, Directora General 
d’Inclusió,  i  al  Sr.  Garcia  Ferrer,  com  a  representant  de  FE 
CCOO.

Abans de passar al primer punt de l’ordre del dia, explica que ha 
arribat al CECV el Projecte de Decret d’alimentació saludable i 
sostenible  de la  Conselleria  de  Sanitat.  Proposa incloure’l  en 
l’ordre del dia per al seu estudi.

El Sr. García Trapiello opina que l’esmentat projecte de Decret 
no  tracta  de  matèria  educativa  sinó  sanitària  i  que,  per  tant, 
excedeix les competències del CECV. La Sra.  Alabau Siurana 
argumenta que sense que ho puga valorar la confederació a què 
representa, no pot opinar. I sí que considera que l’ha de valorar 
el CECV perquè es fa referència als menjadors escolars.

La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que  l’informe  del  CECV 
referent a aquest Projecte de Decret ha d’estar redactat  en un 
termini de deu dies. Tenint en compte que l’esmentat projecte de 
Decret  ha  arribat  al  CECV  abans  de  la  reunió,  proposa 
incorporar-ho  en  el  punt  de  l’ordre  del  dia  de  la  propera 
Permanent i tramitar-ho com a urgència. El Sr. López Marinas 
destaca que en el projecte de Decret sí que s’especifica que és 
d’aplicació als centres educatius. Si es volguera incloure-ho com 
a  punt  de  l’ordre  del  dia,  haurien  d’estar  presents  tots  els 
membres de la Comissió. Per tant, és més raonable demorar les 
valoracions per a la propera Permanent. Per tant, s’acorda fer-ho 
així.

1. Elaboració de l'Informe sobre les Instruccions de XXX 
de desembre  de 2017,  de la  Direcció General  de Política 
Educativa i de la Direcció General de Centres i Personal 
Docent per la  qual  es  fixen els  criteris generals per a la 
modificació de la  composició per unitats,  llocs  de treball 
docent i altres característiques, en centres de titularitat de 
la Generalitat que imparteixen Educació Infantil (2n cicle), 
Educació  Primària  i  Educació  Especial  i  per  a  la 
modificació  del  nombre  d'unitats  concertades  en  centres 
privats concertats, per al curs 2018-2019

La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  dóna  la  paraula  al  Sr.  Blasco 
Alagarda, qui realitza un breu resum del Projecte de Decret i 
destaca els aspectes més importants.

El Sr. Monroig i Climent explica que presentarà a la Permanent 
una proposta de modificació de les ràtios que apareixen en el  
Projecte de Decret,  perquè no hi estan d’acord.  La proposta 
anirà en la línia de tornar a les ràtios prèvies a les retallades de  
l’any 2012.

Tot  seguit,  es  passa a  la  valoració d’esmenes.  El  Sr.  López 
Marinas explica que no presenta cap al·legació en relació al 
contingut del projecte, sinó en relació a la forma.  La forma 
jurídica  d’«Instruccions»  no  dóna  cobertura  legal  a  tots  els 
centres  educatius,  públics  i  privats.  Caldria  modificar-ho  al 
format  de  «Resolució».  El  Sr.  García  Trapiello  destaca  una 
diferència  en  la  redacció  de  l’article  1,  segons  es  referix  a 
centres  públics  o  centres  privats  concertats.  En  l’article  1.1 
apareix la redacció «es regula el procediment... en centres de 

titularitat  de  la  Generalitat»,  mentre  que  en  l’article  1.2,  la 
redacció és «es regula la proposta [...] en els centres docents 
privats concertats». El Sr. Fresquet Fayos explica que la idea 
és que amb aquestes instruccions es desenvolupen els criteris 
sobre els concerts, criteris que s’aplicaran per a l’elaboració de 
l’informe per a fer la posterior planificació.  Està d’acord en 
revisar la redacció de l’esmentat punt 2. El Sr. López Marinas 
retira l’esmena. 

2. Elaboració de l'Informe sobre el Projecte de Decret XXX 
de XXX, del Consell,  pel qual es desenvolupa el principi 
d’inclusió en el sistema educatiu valencià

La Sra. Rodríguez Arroyo dóna la paraula a la Sra. Villaescusa 
Alejo,  directora  del  CEFIRE  d’Inclusiva,  qui  fa  una  breu 
exposició sobre el concepte d’Educació Inclusiva, tal com es 
recull a nivell europeu des dels darrers anys fins a l’actualitat. 
Es parteix de la idea que l’educació inclusiva té a veure amb 
tot  l’alumnat,  i  no  sols  amb  l’alumnat  amb  necessitats 
educatives o discapacitats. A més, la inclusió és un procés i  
requereix  una  planificació.  Presenta  també  un  mapa  de 
recursos  i  explica  la  importància  de  promocionar  entorns 
d’aprenentatge i entorns de socialització positius. Així mateix, 
destaca  la  importància  de  la  confidencialitat  en  l’àmbit 
educatiu,  en el sentit de tenir cura de com es comparteix la  
informació de l’alumnat. Fa esment també a la importància de 
transformar els centres en entorns lliures de barreres, no sols 
físiques,  sinó  també  polítiques,  culturals,  de  gènere,  etc. 
Explica  el  concepte  de  DUA  (Disseny  Universal  per  a 
l’Aprenentatge), la importància de la intervenció primerenca, 
de l’avaluació inclusiva, de la participació de la comunitat i el 
compromís amb la sostenibilitat. Tot seguit, destaca breument 
els aspectes més importants del Projecte de Decret. Presenta 
una graella  on  s’esquematitzen els  nivells  de suport  en què 
s’estructura la resposta educativa, des del nivell general fins el 
nivell intensiu. Assenyala que caldrà acompanyar el projecte 
d’un desenvolupament normatiu i de formació del professorat 
per tal que puguen dur a terme tant l’anàlisi de les necessitats 
com la resposta educativa a aquestes. 

La Sra. Rodríguez Arroyo agraeix la presentació realitzada per 
la Directora del CEFIRE d’Inclusiva. Abans de donar pas al 
debat sobre les esmenes, el Sr. García Trapiello planteja que el 
projecte ha arribat al mateix moment a la mesa sectorial i al  
CECV. La funció del CECV és informar sobre el document ja  
treballat i negociat en les meses. El Sr. Monroig i Climent i el  
Sr.  García  Ferrer  manifesten,  en  el  mateix  sentit,  que  si  el 
primer  esborrany  ja  ha  passat  per  les  meses  sectorials,  no 
hauria de passar també el mateix document pel CECV.

La Sra. Cuenca aclareix que en la relació de les esmenes no 
estan incorporades les del Sr. García Trapiello. També explica 
que estan incloses les de la Sra. Doménech Zaera, tot i que 
com  que  no  forma  part  de  la  Comissió  de  Projectes,  es 
debatran  directament  en  la  sessió  de  la  Permanent.  El  Sr.  
Manolo Ávila  és  conseller  suplent  de reconegut  prestigi  del 
CECV. Ha fet moltes aportacions al Projecte, però no les hem 
rebut per escrit. A més, com que no forma part de la Comissió 
de Projectes, es valoraran directament les seues aportacions, si 
escau, en la sessió de la Permanent.

La Sra. Rodríguez Arroyo dóna pas al debat sobre les esmenes. 
El  Sr.  López  Marinas  manifesta  que  és  un  projecte  molt 
necessari  i  molt  ambiciós.  Opina  que  no  s’hauria  de 
singularitzar en el col·lectiu gitano pel que fa al fracàs escolar. 
Però atès que la mateixa representant del col·lectiu, en la seua 
intervenció prèvia a la sessió de la Comissió de Projectes, no 
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ha manifestat cap objecció en aquest sentit, retira l’esmena. El 
Sr. Pérez Gea proposa que es podria canviar la redacció «fracàs 
escolar» per «realitat escolar». Per tant, es pot transaccionar. El 
Sr. Baggetto i Torres proposa la següent redacció: «L’educació 
inclusiva també és el marc per a donar resposta a la situació 
escolar de l’alumnat  del poble  gitano».  El Sr.  García Ferrer 
opina  que  en  la  redacció  caldria  fer  esment  a  les  barreres, 
perquè  és  important  la  visibilització  d’aquest  col·lectiu.  La 
redacció podria ser «... donar resposta a les barreres que pateix 
l’alumnat  gitano...».  La  Sra.  Carda  Isaach  explica  que  la 
Direcció General d’Universitat va presentar una al·legació per 
tal que es tinguera en compte la realitat d’aquest col·lectiu, i 
això  és  el  que  va  motivar  que  s’incloguera  aquesta 
especificació. El Sr. Pérez Gea es mostra d’acord però opina 
que la paraula «fracàs» s’hauria de canviar. La Sra. Rodríguez 
Arroyo,  en  conclusió,  planteja  que  es  propose  a 
l’Administració  fer  una  redacció  diferent.  L’Administració 
pren nota.
La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que  les  aportacions  de 
LAMBDA  són molt  extenses i  per això no s’han fotocopiat. 
Una de les peticions més destacades és utilitzar un llenguatge 
més coeducatiu en el Projecte de Decret. S’accepta passar-ho a 
recomanació general. El Sr. Monroig i Climent manifesta, com a 
reflexió general, que aquest decret és molt important i requereix 
incorporar  totes  les  noves realitats.  Per  tant,  s’hauria  d’haver 
disposat de més temps. Aporten tres reivindicacions: millora de 
les plantilles (molt minvades des de les retallades, sobretot en 
Educació Primària, i també amb l’augment de l’horari lectiu en 
Educació  Secundària);  disminució  de  les  ràtios;  i  el 
desenvolupament d’un pla de formació del professorat. Pel que 
fa  a  l’esmena  presentada  a  l’article  3.6,  el  Sr.  Mas  Llorens 
explica  que  en  l’article  5.3  ja  es  fa  referència  al  fet  que  es  
proveiran els centres amb els mitjans necessaris. Per tant, seria 
redundant afegir a cada article el tema de les dotacions. El Sr. 
García Trapiello destaca que en l’article 14.1 es fa referència al  
fet que els centres docents organitzaran els suports personals i 
materials  «de  què  disposen».  Es podria  interpretar  que  no  es 
donaran recursos nous.  Si  no  hi  ha una  memòria  econòmica, 
aquest projecte es quedarà en el paper. A més, tenint en compte 
que s’estan incrementant les funcions del professorat, pel que fa 
a  informes,  burocràcia,  etc.  si  no  s’incrementen  els  recursos, 
suposaran una sobrecàrrega de feina. Per això és important que 
en el  CECV s’haguera valorat el  document ja treballat  en les 
meses sectorials. El Sr. Mas Llorens assenyala que en l’article 
13.4 sí que s’explicita que la Conselleria pot dotar les plantilles 
amb  professorat  addicional.  El  Sr.  Pérez  Gea  destaca  la 
importància  d’acompanyar  el  projecte  amb  una  memòria 
econòmica, donada la seua importància, i per tal que es puga dur 
a terme d’una manera efectiva i real. El Sr. Mas Llorens remarca 
que  el  desenvolupament  de  les  actuacions  descrites  en  el 
Projecte no suposaran un increment en els pressupostos. El Sr. 
García Trapiello planteja  que una cosa són els pressupostos i 
altra la memòria econòmica. A la comunitat educativa se li han 
de donar garanties que el  Projecte té possibilitats de dur-se a 
terme, i això s’ha de fer mitjançant una memòria econòmica. El 
Sr. Garcia Ferrer afegeix que, aleshores, es tracta d’una qüestió 
de garantia de transparència en els pressupostos. La Sra. Alabau 
Siurana ho subscriu. El Sr. Monroig i Climent opina que, tot i  
que pot ser redundant, és important insistir en la idea que, amb 
els  mateixos recursos,  no es  pot  dur  endavant  el  Projecte  de 
Decret.  La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  proposa  al  Sr.  Monroig  i 
Climent  retirar  les  esmenes  número  2,  3  i  4,  i  elaborar  una 
transaccional de recomanació general a tot l’articulat del Decret.  
Aquest es mostra d’acord.

El Sr. García Trapiello planteja que la redacció del Projecte de 
Decret és més pròpia d’una llei que d’un decret. El Sr. Mas 

Llorens destaca que el Projecte de Decret ha passat per altres  
conselleries i no han fet cap esmena. El Sr. García Trapiello 
destaca que és important que s’implique d’altres conselleries 
però insisteix en la idea que la redacció és més pròpia d’una 
llei.

El  Sr.  Garcia  Ferrer  assenyala  que,  tot  i  que  la  tasca  dels 
CEFIRE és molt  bona,  no és suficient en la mesura que no 
abasta tot el professorat. D’acord amb els principis de l’escola 
inclusiva, és fonamental que tot el professorat estiga format, i  
això hauria de fer-se explícit en el Decret. En aquest sentit, el 
Sr. García Trapiello planteja que caldria afegir en l’article 5.6 
«plans  de  formació  del  professorat».  El  Sr.  Mas  Llorens 
aclareix  que  aquesta  qüestió  ja  va  sorgir  en  una  mesa  de 
negociació  i  ja  s’ha  incorporat  en  la  nova  redacció.  El  Sr.  
García  Trapiello  insisteix,  doncs,  en  la  importància  que  el 
CECV treballe amb el document que resulte de les meses de 
negociació.  El  Sr.  Monroig  i  Climent,  en  resposta  a  la 
intervenció  del  Sr.  García  Ferrer,  planteja  que  en  la 
recomanació  general  que  s’ha  proposat  s’inclouen  tres 
aspectes:  l’increment  dels  recursos  personals,  dels  recursos 
materials i que els plans de formació abasten tot el professorat. 
Per  tant,  s’entén  que  així  quedaria  coberta  la  qüestió  de  la 
formació de tot el professorat. La Sra. Cuenca Carrión proposa 
mantenir la proposta del Sr. Monroig i Climent, incloent també 
en la formació el personal de l’administració i d’altres agents 
que  intervenen  en  els  centres.  La  Sra.  Villaescusa  Alejo 
assenyala que la formació és del professorat, però també caldrà 
formar les famílies i d’altres altres agents. En aquest sentit, el  
Sr. García Trapiello destaca, en relació a l’article 6 del Projecte  
de Decret, que els centres no es formen. Caldria clarificar les  
persones que s’han de formar. El Sr. Mas Llorens es pren nota i 
afirma que es reelaborarà la redacció. El Sr. García Trapiello 
proposa també que es canvie la redacció de l’article 5.14, per a 
especificar  que  des  de  la  Conselleria  es  duran  a  terme 
polítiques de beques que garantisquen la igualtat entre totes les 
persones. El representant de l’Administració pren nota.

El Sr. López Marinas retira l’esmena número 5. Pel que fa a 
l’esmena  número  6,  el  Sr.  Monroig  i  Climent  aclareix  que 
entraria  dins  del  mateix  bloc  que  les  anteriors,  com  a 
recomanació general.  El Sr.  García Trapiello  explica que en 
l’article 7 s’introdueix una competència als consells escolars 
municipals que no existeix, ja que d’acord amb l’article 13 de 
la Llei de Consells Escolars, els consells escolars municipals 
seran consultats, però no tenen competència per elaborar plans. 
El Sr.  García  Ferrer  argumenta que tot  el  relacionat amb la 
matriculació de l’alumnat en els centres d’un municipi sí que 
s’hauria de consultar en els consells escolars municipals. Per 
tant, proposa que sí que s’hauria de fer aquesta recomanació 
des del CECV. Així mateix, el Sr. Monroig i Climent planteja 
l’esmena  número  7  (article  7.2),  perquè  s’afegisca  «Així 
mateix  es  garantirà  una  matriculació  equitativa». 
L’Administració  pren  nota.  Es  passa  l’esmena  amb  les 
anteriors per incloure-la com a recomanació general. 

El  Sr.  Monroig  i  Climent  proposa,  en  relació  a  l’esmena 
número 9  (article  10.3),  incloure  el  «benestar  emocional  de 
l’alumnat  [...]  així  com  del  professorat  i  del  personal 
educador». S’aprova per assentiment. Pel que fa a les esmenes 
número 10 (article 10.3) i 15 (article 21.6), s’inclouran també 
com a recomanació general. El Sr. Monroig i Climent proposa 
també modificar la redacció de l’article 21.2, per tal que en  
lloc  de  «podran  aportar»,  diga  «aportaran».  S’aprova  per 
assentiment.

Pel que fa a l’esmena número 16 (article 22.2), el Sr. Monroig i 
Climent destaca que l’objectiu hauria de ser que la inclusió es 
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puga fer en tots els centres. El Sr. Pérez Gea argumenta que si 
s’està  demanant  que  es  faça  una  distribució  equilibrada  de 
l’alumnat  amb  NESE  i  compensació  educativa,  alguns  no 
podran matricular-se en el centre que tenen més a prop. El Sr. 
Monroig i Climent la retira.

L’esmena  número  17  (article  22)  s’inclou  també  dins  de  la 
recomanació general.

Pel que fa a l’esmena número 18 (article 25.2), el Sr. López 
Marinas la retira.  El Sr.  García Ferrer li  sol·licita que no la 
retire perquè la referència percentual pot generar dubtes. El Sr. 
López Marinas explica que, tenint en compte les modificacions 
que s’han anat aprovant pel que fa a la redacció al llarg de la  
present  Comissió,  la  retira  i,  en  tot  cas,  es  debatrà  en  la 
Permanent.

El Sr. García Trapiello planteja la reflexió que amb les actuals 
plantilles és molt  complicat que el  professorat puga assumir 
totes les funcions que es recullen en el Projecte de Decret. Per 
tant, s’hauria de reflectir que s’incrementaran les plantilles del 
professorat quan calga. A més, també assenyala que la redacció 
de l’article  31 no és  correcta,  perquè no hi  ha instituts  que 
impartisquen  ensenyaments  de  règim  especial. 
L’Administració pren nota i ho revisarà.

El Sr. Monroig i Climent presenta l’esmena número 25 (article 
38.4), per afegir «sindicats de professorat». El Sr. Mas Llorens 
argumenta que la redacció ja contempla la participació de les 
organitzacions  sindicals.  El  Sr.  Monroig  i  Climent  retira 

l’esmena,  tot  i  que  destaca  la  importància  que  la  paraula 
«sindicats» apareguera.

El Sr. López Marinas presenta l’esmena número 26, referida a 
la  disposició  addicional  1ª,  per  tal  de  canviar  la  paraula 
«desplegar»  per  «desarrollar»  en  la  versió  en  castellà. 
L’esmena s’aprova per assentiment.

La  Sr.  Rodríguez  Arroyo  tanca  el  debat  en  relació  a  les 
esmenes.

3. Torn obert de paraula
La Sra. Cuenca Carrión explica que s’enviarà una rectificació 
de la convocatòria de la propera reunió de la Permanent per a 
incloure el Projecte de Decret de Sanitat.
Com  que  no  hi  ha  més  intervencions,  la  presidenta  de  la 
Comissió de Projectes, la Sra. Rodríguez Arroyo, alça la sessió 
a les 13.30 hores.

  

  
Vist i plau

La secretaria tècnica  del CECV
                                                La presidenta del CECV

Maite Monar van Vliet
 
                                                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 3/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 13 DE   FEBRER DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnica educativa

Consellers i conselleres

Mercè Alabau Siurana PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC. GONZALO ANAYA)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Luis Garcia Trapiello (RECONEGUT PRESTIGI)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Juan J. López Marinas (CEV)

Excusen absència

Ramón López Cabrera (COVAPA)

Persones invitades

Raúl Juncos Castillo (CAP DE SERVEI D’ENSENYAMENTS DE RÈGIM ESPECIAL)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més amunt es reuneixen el dia 13 de febrer de 2018 en segona 
convocatòria a les 12.00 h en la Sala  4 de la Conselleria 
d'Educació, Investigació, Cultura i Esport amb el següent ordre 
del dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió dels dies 12 i 16 de 
gener de 2018.

2. Elaboració  de  l'informe  sobre  el  Projecte  d'Ordre  de  la 
Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport per la 
qual es regula l'accés i l'admissió als cicles formatius de grau 
mitjà i grau superior dels ensenyaments professionals d'Arts 
Plàstiques i disseny a la Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

A les  12.  00  h  en  segona  convocatòria,  la  presidenta  de  la 
Comissió de Projectes Legislatius,  la Sra.  Rodríguez Arroyo, 
obri la sessió i presenta els ponents que introduiran el Projecte 
d’Ordre, el Sr. García Trapiello i el Sr. Juncos Castillo, Cap de 

Servei  d’Ensenyaments  de  Règim  Especial  de  la  Conselleria 
d’Educació, Investigació, Cultura i Esport. 

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió dels dies 12 i 16 
de gener de 2018

La Sra. Rodríguez Arroyo explica que cal aprovar les actes de 
les dues sessions anteriors de la Comissió de Projectes. Tot i que 
no s’ha rebut  cap esmena a  les  actes,  el  Sr.  García  Trapiello  
matisa que en l’acta de 16 de gener de 2018 el Sr. García Ferrer  
no  està  representant  el  sector  professorat.  Per  això  s’ha  de 
rectificar «FE – CCOO» per «CCOO – PV». 

Fet aquest aclariment, ambdues actes s’aproven per assentiment.

2. Elaboració de l'informe sobre el  Projecte d'Ordre de la 
Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport per la 
qual es regula l'accés i l'admissió als cicles formatius de grau 
mitjà i grau superior dels ensenyaments professionals d'Arts 
Plàstiques i disseny a la Comunitat Valenciana

La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  dóna  la  paraula  al  Sr.  García 
Trapiello, qui destaca que el Projecte de Decret no ha generat 
esmenes. 
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La Sra. Cuenca Carrión planteja diverses propostes de millora 
de redacció del text. Per una part,  no s’entén bé la redacció 
«conforme/oït».  El  Sr.  Juncos  Castillo  explica  que  quan  es 
tinga l’informe del Consell Jurídic Consultiu, s’escollirà una 
de les dues formes. El Sr. García Trapiello destaca que caldria, 
doncs, fer constar la puntualització en el text. Per altra banda, 
la  Sra.  Cuenca  Carrión  destaca  que  caldria  fer  servir  un 
llenguatge més coeducatiu.  El  Sr.  Juncos Castillo  pren  nota 
d’aquestes observacions.

Segueix  explicant  que  pel  que  fa  a  les  Arts  Plàstiques  i  
Disseny, des de fa 3 anys s’han publicat resolucions, i ara ja es 
disposa de coneixements  i  experiències  suficients  per  poder 
publicar una normativa de rang superior, com és una ordre. Pel 
que  fa  a  les  proves  del  bloc  general,  s’està  donant  també 
validesa a la part general d’altres ensenyaments com és l’FP, 
de manera que una persona que supera la prova d’accés a FP, la 
part general també li serveix per a Arts Plàstiques i Disseny. El 
ventall d’opcions per aconseguir qualificacions i ocupabilitat 
s’amplia. S’està duent a terme una campanya d’informació als 
orientadors  dels  instituts,  ja  que  hi  ha  algunes  especialitats 
d’Arts Plàstiques,  com barreteria o animació,  que tenen una 
ocupabilitat per damunt del cent per cent, i no hi ha titulats en 
eixes  especialitats.  Per  això  s’ha  de  donar  major  difusió  a 
aquests ensenyaments, a més d’acompanyar-los de normativa, 
per  tal  de  millorar  les  possibilitats  d’ocupació  d’aquests 
titulats. 

La  Sra.  Alabau  Siurana  pregunta  si  existeix  suficient  oferta 
formativa.  El  Sr.  Juncos  Castillo  explica  que  actualment 
existeixen cinc centres públics. El Sr. García Trapiello destaca 
que  actualment  aquests  ensenyaments  estan  integrats 
formalment  en  l’ISEA  (Institut  Superior  d’Ensenyances 
Artístiques), de manera que quan els estudiants acaben obtenen 
el títol de grau. Convindria que els cicles formatius d’aquests 
ensenyaments es desvincularen i s’integraren en l’estructura de 
l’FP.  Aquest  debat  existeix des  de fa  anys i  encara  no s’ha 
resolt.  El Sr. Juncos Castillo destaca,  a més, la conflictivitat 
que  sorgeix  pel  fet  que  el  professorat  pertanga  a  diferents 
cossos  docents.  Ja  s’ha  integrat  en  Itaca  tot  el  sistema  no 
universitari, cosa que és molt important per poder disposar de 
dades.  Caldria  també  poder  disposar  de  dades  dels  nivells 
superiors, per poder prendre mesures. La Sra. Alabau Siurana 
assenyala  la  importància,  doncs,  que  els  orientadors  dels 
instituts estiguen formats. El Sr. Juncos Castillo destaca que el 
curs  passat  es  van  formar  vora  140  orientadors  d’Educació 
Secundària.  A  més,  s’està  intentant  desenvolupar  molta 
normativa  per  evitar  que  es  generen  tants  dubtes.  És  molt 
significatiu que en ensenyaments com aquests que condueixen 
a l’obtenció del títol de tècnic o tècnic superior no s’elaboren 
instruccions  d’inici  de  curs.  Es  planteja  la  importància  de 

debatre sobre aquesta qüestió per evitar que continue generant 
conflicte i enfrontament.

El Sr. García Trapiello proposa que es podria obrir un debat al  
voltant  d’aquesta  qüestió  al  CECV,  atés  que  és  un  òrgan 
consultiu i les conclusions a què s’arribara no serien vinculats, 
sinó propostes adreçades a l’administració educativa. Proposa 
que  es  plantege  en  la  Comissió  de  Projectes  Legislatius  i  
Planificació General de l’Ensenyament. 

El Sr. Juncos Castillo explica que fa uns anys es va demanar al 
Ministeri que ampliara el concepte d’FP dual perquè s’aplicara 
també  als  ensenyaments  professionalitzats,  com  són  els 
ensenyaments de règim especial. El Sr. Pérez Gea pregunta si 
la situació és la mateixa en la resta de comunitats autònomes 
d’Espanya.  El  Sr.  Juncos Castillo  explica  que,  amb algunes 
diferències,  la  qüestió  de  fons  és  la  mateixa  en  totes  les 
comunitats.

3. Torn obert de paraula

Finalitzat  el  debat  al  voltant  del  Projecte  d’Ordre,  la  Sra.  
Rodríguez Arroyo pregunta si hi ha algun prec o pregunta. La 
Sra. Alabau Siurana explica que l’organització a què representa 
ha fet una proposta per revisar els percentatges que apareixeran 
en  la  resolució  que  regula  la  matriculació.  La  Sr.  Cuenca 
Carrión  proposa  que  es  debata  al  voltant  d’aquesta  qüestió 
quan es dispose de la normativa corresponent.
Com  que  no  hi  ha  més  intervencions,  la  presidenta  de  la 
Comissió de Projectes, la Sra. Rodríguez Arroyo, alça la sessió 
a les 12.45 h.

La secretària tècnica del CECV

 Maite Monar van  Vliet

                                                                         Vist  i plau           

                                                             La presidenta del CECV  

                                                            Encarna Cuenca Carrión 
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ACTA NÚM. 4/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 8 DE   MAIG DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnic educatiu

Consellers i conselleres

Ramón López Cabrera (COVAPA)

Juan J. López Marinas (CEV)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC (COVAPA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC.   CC.OO

Eugenio R. Alós Carbonell (PARES  I  MARES  ALUMNAT  PÚBLIC  – 
GONZALO ANAYA)

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Persones invitades

Eva Maria Simó Monrabal (ADMINISTRACIÓ)

Salvador Valle Ramírez (ADMINISTRACIÓ)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades més amunt es reuneixen el dia 8 de maig de 2018 
en segona convocatòria a les 10.30 h en la Sala d’Arquitectura 
de  la  DG  de  Cultura  de  la  Conselleria  d'Educació, 
Investigació, Cultura i Esport amb el següent ordre del dia:

1. Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  14  de 
febrer de 2018.

2. Elaboració  de  l'informe  sobre  el  Projecte  de  Decret  del 
Consell, pel qual s'aprova el Reglament Orgànic i Funcional 
dels centres integrats públics de Formació Professional de la 
Comunitat Valenciana.

3. Torn obert de paraula.

A  les  10.30 h  en  segona  convocatòria,  el  vicepresident  del 
CECV, el Sr. Vicent Baggetto i Torres, obri la sessió i dóna la 
paraula a la presidenta de la Comissió de Projectes Legislatius, 
la Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo, qui presenta els ponents que 
introduiran el Projecte d’Ordre, la Sra. Eva Mª Simó Monrabal, 
consellera del CECV, i el Sr. Salvador Valle Ramírez (Servei de 
gestió  de  la  formació  i  qualificació  professional  de  la 
Conselleria  d’Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport),  que 
actuaran ambdós com a ponents.

1.  Aprovació,  si  escau,  de l'acta de la sessió del dia 14 de 
febrer de 2018

L’acta s’aprova per assentiment.
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2. Elaboració de l'informe sobre el Projecte de Decret del 
Consell,  pel  qual  s'aprova  el  Reglament  Orgànic  i 
Funcional  dels  centres  integrats  públics  de  Formació 
Professional de la Comunitat Valenciana

La Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo dóna la paraula a la Sra. Eva 
Simó  Monrabal,  qui  explica  breument  l’estructura  i  els 
continguts  més  destacables  del  Projecte.  Cal  destacar  que 
actualment  hi  ha  13  centres  integrats  depenents  de  la 
Conselleria  d’Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport,  i  2 
centres  integrats  depenents  de  la  Conselleria  d’Ocupació. 
Aquest Projecte es redacta per atendre les necessitats d’aquests 
centres, tot i que el seu funcionament no és igual en tots els 
aspectes, donada la dependència de les diferents conselleries. 
Cal destacar també que el Projecte preveu la creació de nous 
departaments que responen a les necessitats d’aquests centres 
d’enllaçar la tasca acadèmica amb la tasca ocupacional. Així  
mateix es reconeix la figura del secretari o de la secretària del 
centre,  com  a  personal  docent  que  realitza  funcions 
d’administració. També es regulen aspectes relacionats amb la 
gestió econòmica dels centres integrats.

Es passa al debat sobre les esmenes.

Esmena nº1, preàmbul

El Sr. Vicent Monroig i Climent planteja que caldria substituir 
el terme «competitivitat» per «competència laboral», atès que 
en  tractar-se  de  centres  educatius,  sembla  una  terminologia 
més adient. La ponència argumenta que es tracta de conceptes 
diferents,  ja que per «competitivitat» s’entén «competir  dins 
d’un mercat lliure i oferir al client alternatives que diferencien 
unes ofertes d’altres. L’esmena es retira.

Esmena nº2, preàmbul

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  proposa  també  eliminar 
«capitalització»  i  substituir  «empoderament»  per 
«d’apoderament», pel mateix motiu que en l’esmena anterior. 
La ponència està d’acord. L’esmena s’accepta.

En relació al preàmbul, el Sr. Luis García Trapiello aporta unes 
reflexions referides a qüestions d’estil en la redacció. Proposa 
substituir «ordena» per «té com a objecte l’ordenació». Així 
mateix, en el segon paràgraf, caldria afegir «entre d’altres», ja 
que sols es parla dels centres integrats públics.  La ponència 
manifesta que es tindran en compte aquestes recomanacions.

Esmena nº3, art. 5.2

La Sra. Xelo Valls Gregori proposa afegir «L’horari total del 
professorat que impartesca esta oferta més l’oferta ordinària, 
no podrà superar les hores lectives que estableix la normativa 
docent». La ponència planteja modificar-ne la proposta amb la 
següent redacció: «d’acord amb el que establisca la normativa 
general  que  regula  l’horari  docent».  Per  tant,  l’esmena 
s’aprova i es transacciona.

En  relació  a  aquesta  esmena,  el  Sr.  Luis  García  Trapiello 
planteja un dubte pel que fa a la impartició d’hores lectives per 
part de professorat funcionari de carrera, quan aquestes hores 
estan  sostingudes  amb fons  europeus.  El  Sr.  Salvador  Valle 
explica  que  no  es  produeix  cap  incompatibilitat,  tenint  en 
compte el Decret d’Experts Docents ja aprovat.

Esmena nº4, art. 5.2

El Sr. Vicent Monroig i Climent aclareix que es tracta d’una 
consideració general, no una esmena. El Sr. Vicent Baggetto i 

Torres  suggereix,  aleshores,  que  aquesta  consideració  entre 
dins  de  la  recomanació  general  que  s’ha  proposat  fer  a 
l’administració, atés que algunes de les esmenes presentades 
s’han  de  tenir  en  compte  en  la  normativa  que  desenvolupe 
posteriorment el ROF.

En aquest punt, es decideix tractar en primer lloc les esmenes 
presentades per CCOO-PV.

Esmena nº21, art. 19.2.f

La  Sra.  Xelo  Valls  Gregori  presenta  l’esmena  en  què  es 
proposa  afegir  «així  com  l’opció  del  cooperativisme».  La 
ponència planteja que es transaccione l’esmena modificant la 
redacció  de  la  següent  manera:  «Promoure  la  cultura 
emprenedora  [...]  i  el  cooperativisme,  com  a  possibilitat 
d’inserció en el mercat laboral». Per tant, l’esmena s’aprova i  
es transacciona.

Esmena nº25, art. 29.3

La  Sra.  Xelo  Valls  Gregori  presenta  l’esmena  en  què  es 
proposa  eliminar  la  paraula  «discrecional»  en  l’esmentat 
article. La ponència es mostra d’acord, ja que es fa referència  
també  al  control  per  part  de  la  Comissió  de  Coordinació 
Pedagògica i el Consell Social.  Per tant, l’esmena s’aprova.

Esmenes nº27 i 28, art. 30.1 i 31.2

La  Sra.  Xelo  Valls  Gregori  presenta  l’esmena  en  què  es 
proposa explicitar «Pla d’Igualtat i Pla de Convivència», ja que 
són dos documents diferents. L’esmena s’aprova.

Esmena nº31, General

La  Sra.  Xelo  Valls  Gregori  presenta  l’esmena  en  què  es 
proposa revisar des d’una perspectiva inclusiva el llenguatge 
emprat en el Projecte de Decret. L’esmena s’aprova.

En aquest punt, el Sr. Vicent Baggetto i Torres planteja quines 
haurien  de  ser  les  esmenes  que  s’inclogueren  en  la 
recomanació general a l’Administració, perquè es tingueren en 
compte  en  la  redacció  posterior  de  la  normativa  de 
desenvolupament del Projecte de Decret. La Sra. Maite Monar 
van Vliet  assenyala  que aquestes  esmenes haurien de ser  la 
número 4, 7, 10, 11, 17, 19 i 26. S’acorda fer-ho així.

Finalitzada la revisió de les esmenes presentades per CCOO-
PV, es continua amb les presentades per STEPV.

Esmena nº5, art. 6.1

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena en què es 
proposa afegir «secretari o secretària», atés que aquesta figura 
assumeix  les  funcions  de  l’administrador,  quan  no  hi  ha 
administrador al centre educatiu. El Sr. Luís García Trapiello 
planteja que s’ha de revisar la redacció, perquè si apareix una 
figura nova que no està contemplada en el Decret 115 /2008, 
d'1  d'agost,  del  Consell,  pel  qual  es  regulen  els  centres 
integrats de formació professional a la Comunitat Valenciana, 
aleshores també s’haurien de detallar les seues funcions. El Sr. 
Salvador  Valle  Ramírez  es  mostra  d’acord  en  revisar-ne  la 
redacció. El Sr. Vicent Monroig i Climent pregunta quins són 
els  criteris  que  determinen  en  quins  centres  ha  d’haver-hi 
administradors i en quins no. El Sr. Salva Valle contesta que 
l’assignació  d’un  administrador  o  administradora  depén  de 
funció pública, perquè es tracta de personal no docent. Per tant, 
no  correspon  a  l’àmbit  del  ROF.  Tot  i  això,  es  revisarà  la  
redacció. L’esmena es retira.
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Esmena nº6, art. 6.3.a

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta la recomanació de 
quin serà el criteri per triar el cap o la cap del departament que  
agrupa Orientació Educativa i FOL. També resultarà necessari 
organitzar les seues reunions de manera que s’optimitze el seu 
funcionament. Cal, per tant, que el text ho aclarisca. La Sra. 
Eva Simó Monrabal està d’acord i proposa incorporar que, en 
el cas de FOL, serà d’entre el personal d’aquesta especialitat, 
atés que el nou departament incorpora la docència d’aquesta 
matèria.  Pel  que fa  a  les  reunions,  s’entén  que correspon a 
l’organització  interna  i  l’autonomia  del  centre.  Per  tant, 
l’esmena s’aprova.

Esmena nº7, art. 6.3.c

Es passa a la recomanació general.

Esmena nº8, art. 6.3.d

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena en què es 
proposa afegir «... i l’assessorament a la vehiculació de mòduls 
en anglés per professorat d’altres departaments». La ponència 
accepta l’esmena i aclareix que, en tot cas, s’haurà de regular  
més específicament en l’àmbit de la normativa de plantilles. 
Per tant, l’esmena s’aprova.

Esmena nº9, art. 6.3.g

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena en què es 
proposa  afegir  «Equip  de  tutors  i  tutores».  La  ponència 
aclareix que la decisió de crear un òrgan col·legiat d’equip de 
tutors afecta a la resta d’IES. Ha de ser,  per tant, en aquest  
àmbit on es decidesca i es regule. En el cas que es regulara  
seria  d’aplicació  també  en  els  CIPFP.  Per  tant,  l’esmena es 
retira.

Esmena nº12, art. 6.4.d

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena en què es 
proposa  substituir  l’expressió  «segons  idiomes»  per 
«plurilingüisme». La ponència explica que un departament de 
plurilingüisme tindria altres funcions que no competix regular 
a  aquest  ROF.  Tot  i  això,  s’acorda  revisar  l’expressió 
«Departament de segons idiomes» i es proposa «Departament 
d’altres  idiomes».  Per  tant,  l’esmena  es  transacciona  i  se’n 
revisarà la redacció.

Esmena nº13, art. 6.4.e

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta la recomanació de 
vincular la gestió mediambiental al departament de Seguretat i 
Salut Laboral del centre, com se sol fer en moltes entitats i  
empreses.  La ponència aclareix que s’entén que el centre és 
autònom per decidir  en funció dels  seus projectes.  Per  tant,  
l’esmena es retira.

Esmena nº14, art. 6.4.f

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  presenta  l’esmena  de 
supressió del paràgraf «En cas de no disposar de crèdit horari, 
les esmentades àrees podran organitzar-se com a comissions de 
treball  o  òrgans  de  coordinació  atenent  igualment  al  que 
disposa  el  projecte  funcional»  La  ponència  aclareix  que  es 
deixa a criteri de l’autonomia del centre. Per tant, l’esmena es  
retira.

Esmena nº15, art. 8.1

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  presenta  l’esmena  de 
supressió de tot l’apartat 1 de l’article 8, que fa referència al  
procediment de nomenament del director o directora per lliure 

designació. La ponència destaca que la intenció del ROF no és 
modificar  el  Decret  115/08,  sinó  complementar-lo  i 
desenvolupar-lo. El Sr. Salvador Valle Ramírez afegeix que la 
Llei  5/2002  de  Qualificacions  Professionals  regula  aquest 
aspecte  i,  mentre  no  es  modifique  aquesta  Llei,  és  el 
procediment establert. Per tant, l’esmena es retira.

Esmena nº16, art. 10.15

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena d’addició a 
l’article  10  d’un  apartat  més,  que  seria  el  15,  definit  de  la 
següent manera: «Contractar, si és el cas, els recursos humans 
necessaris  per  a  dur  a  terme les  accions formatives  i  altres  
serveis  programats».  La  ponència  argumenta  que  no  és 
competència d’aquest ROF, sinó que caldria revisar altres lleis 
de rang superior. Per tant, l’esmena es retira.

Esmena nº18, art. 11.1

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena d’addició a 
l’apartat 1 de l’article 11 de l’expressió «...del mateix centre». 
La ponència explica que si es fera aquesta modificació, hauria 
d’aplicar-se a tots els centres educatius i, per tant, s’hauria de 
regular en lleis de caràcter més general. Per tant, l’esmena es  
retira.

Recomanació nº20, art. 11.3

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  presenta  la  recomanació 
d’aclarir si el professorat especialista i el que imparteix cursos 
de FPO formen part del claustre, així com el professorat que es 
troba en situacions específiques, com la baixa laboral o vacants 
afectades  (comissió  de  serveis,  alliberament  sindical...).  La 
ponència  explica  que  l’article  17.2  del  projecte  de  decret 
contempla  que  tot  el  professorat  que  imparteix  docència 
pertany  al  Claustre,  però  sí  que  caldria  matisar  en  quines 
condicions: si amb veu però sense vot o amb veu i vot, tenint 
en compte que, per exemple, el professorat que accedeix per la  
borsa de treball del SERVEF per impartir un curs de FPO sols 
estarà al centre durant 3 mesos. Si durant eixe temps s’ha de 
debatre  al  Claustre  una  qüestió  important,  caldrà  decidir  si 
aquesta  persona  té  dret  a  votar  o  no.  El  Sr.  Luis  García 
Trapiello planteja que és la mateixa situació la que es dóna als 
centres  d’Infantil,  Primària  i  Secundària  quan  s’incorpora 
temporalment una persona interina a  fer  una substitució.  En 
aquest cas, s’incorpora com a membre del Claustre amb dret a 
veu i vot, independentment de la durada que vaja a tindre la 
substitució. El Sr. Vicent Monroig i Climent també destaca que 
un professor o professora que estiga de baixa té dret a assistir a 
un Claustre i votar, alhora que també ho pot fer la persona que 
està substituint-lo. Per tant, l’esmena es transacciona per tal de 
revisar-ne el contingut i la redacció.

Esmena nº22 (art. 21.5.f), nº23 i nº24

El  Sr.  Vicent  Baggetto i  Torres  planteja  que la  ponència  ha 
proposat, en relació a aquestes tres esmenes, incloure-les en la 
recomanació general. S’accepta.

Esmena nº29, art. 35

El Sr. Vicent Monroig i Climent presenta l’esmena d’addició a 
l’article  35  del  text  següent:  «Els  alumnes  tenen  el  dret  a 
associar-se, una vegada acabada la seua relació amb el centre 
integrat,  en  entitats  que  reunisquen  els  antics  alumnes  i 
col·laborar  a  través  d’estes  en  el  desenrotllament  de  les 
activitats del centre». El Sr. Luis García Trapiello destaca que 
en els centres integrats d’FP es dóna una característica pròpia i 
és que la majoria d’alumnes són majors d’edat. La ponència 
argumenta que això s’hauria de regular en una normativa de 
caràcter més general, i per tant no correspon al ROF regular 
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aquest  aspecte,  ja  que  es  refereix  únicament  als  centres 
integrats. El Sr. Vicent Baggetto i Torres planteja que, en eixe 
cas, s’hauria de tindre en compte aquesta especificitat quan es 
regule amb caràcter general. Finalment, l’esmena es retira. 

Recomanació nº30, 1ª Disposició Final

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  presenta  la  recomanació 
referida a la 1ª disposició final, en el sentit que convindria, en 
cas d’haver-se d’aplicar el ROF dels IES o una altra normativa, 
que s’explicite de manera clara en l’apartat corresponent. La 
ponència aclareix que és una pràctica administrativa habitual 
per a evitar oblits. Finalment, l’esmena es retira.

Pren la paraula  el  Sr.  Ramón López Cabrera  i  presenta  una 
esmena  en  relació  al  capítol  3,  sobre  el  Consell  Social  del 
Centre, i el capítol 5 relatiu a les associacions de mares i pares. 
Tot i que la majoria d’alumnes són majors d’edat, també hi ha 
alumnes menors d’edat. Per això, planteja la necessitat que hi 
haja un representant del sector de mares i pares en el Consell  
Social. L’administració es compromet a revisar-ho.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Luis  García  Trapiello  per  a  remarcar 
algunes qüestions d’estil que s’haurien de revisar. En relació a 
l’article  13,  per  no  repetir  els  substantius  en  masculí  i  en 
femení,  es  podria  utilitzar  l’expressió  «funcions  de  qui 
acompleix la direcció d’estudis». Pel que fa a l’article 15, en 
què  es  fa  referència  a  l’Ordre,  per  a  no  trencar  el  principi 
jeràrquic,  proposa  incloure en  el  Decret  el  text  a  què es  fa 
referència  de  l’Ordre.  En  relació  a  l’article  19,  caldria 
replantejar la quantitat de funcions assignades, perquè resulta 
excessivament exhaustiu. Finalment, en relació a l’article 22, 
sobre  la  direcció  dels  departaments,  planteja  que  no  està 
suficientment  especificat.  El  Sr.  Salvador  Valle  Ramírez  es 
mostra  d’acord,  de  manera  que  l’administració  pren  nota 
d’aquestes observacions i se’n revisarà la redacció.

3. Torn obert de paraula 

El Sr.  Luis  García  Trapiello  pregunta  a  la  presidència  si  es 
podria instar des del CECV a un diàleg entre tots els membres 
de  la  comunitat  educativa  a  efectes  de  redactar  un  text 
consensuat en relació a tota la polèmica relativa als processos 
de  denúncia  del  professorat.  El  propòsit  seria  desactivar  la 
campanya a favor i en contra de denúncia del professorat per  
adoctrinament per part del Partit Popular.

El Sr. Vicent Baggetto i Torres contesta que, com que es tracta 
d’un prec, no es debat en aquest punt, sinó que s’ajorna a la 
propera  reunió  de  la  Permanent  que  tindrà  lloc  d'ací  a  poc 
temps.

La Sra. Vicenta Rodríguez Arroyo agraeix als ponents les seues 
aportacions.

Com  que  no  hi  ha  més  intervencions,  la  presidenta  de  la 
Comissió  de  Projectes,  la  Sra.  Vicenta  Rodríguez  Arroyo, 
agraeix als ponents  la seua assistència  i  alça  la  sessió a  les  
11.40 h.

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

                                      
                  Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 5/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 10 DE   SETEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt Diego
Julio Gómez Carbonell

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Juan J. López Marinas (CIERVAL)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Carlos Tormo Signes (Professorat privat - FSIE)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC. CCOO)

Excusen absència

Eugenio R. Alós Carbonell (PARES  I  MARES  ALUMNAT  PÚBLIC 
GONZALO ANAYA)

Ginés Pérez Gea  (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS)

Persones invitades

Vicent Sebastian Fabuel (SERVEI D’ORDENACIÓ ACADÈMICA)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades més amunt es reuneixen el dia 10 de setembre de 
2018 en segona convocatòria a les 11.30h a la seu del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana amb el següent ordre del 
dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 8 de maig 
de 2018.

2. Elaboració  de  l'informe  sobre  el  Projecte  d'Ordre  de  la 
Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport, per la 
qual  es  regula  l'organització  i  el  funcionament  d'Escoles 
Infantils de primer cicle de titularitat pública.

3. Torn obert de paraula.

A les  11.30  h  en  segona  convocatòria,  la  presidenta  de  la  
Comissió de Projectes Legislatius, la Sra.   Rodríguez Arroyo, 
obri la sessió.

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 8 de maig 
de 2018

No  hi  ha  esmenes  a  l’acta  anterior  i  queda  aprovada  per  
assentiment.

2. Elaboració de l'informe sobre el Projecte d'Ordre de la 
Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport, per 
la qual es regula l'organització i el funcionament d'Escoles 
Infantils de primer cicle de titularitat pública

La  Sra.   Rodríguez  Arroyo  fa  una  introducció  i  cedeix  la 
paraula a cada conseller  perquè explique les seues esmenes.

Esmena número 1, Preàmbul
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El Sr.  García Trapiello explica que  faria falta una referència 
més explícita a la funció socialitzadora de l’escola infantil, ja 
que és la primera vegada que  l’individu  socialitzarà, i no sols 
amb l’escola. Tots els components de la Comissió consideren 
que es pot afegir l’esmena. 

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 2,  al Preàmbul

El Sr.  García Trapiello  argumenta que  malgrat que apareix 
dins del capítol 1 de la norma, l’imperatiu coeducatiu podria 
ser interessant que apareguera dins del preàmbul com a  resum 
pedagògic de la norma. 

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 3, Disposició Addicional 3

El Sr.  García Trapiello  indica que dins d’aquest apartat hi ha 
diferents tipologies de centres  quant a titularitat (Conselleria, 
Diputació,  ajuntaments,  empreses  privades,  etc.)  i,  per  tant, 
seria recomanable substituir el text «de cada centre» pel text  
«que els siga d’aplicació».

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 4, Disposició addicional 5

El Sr. García Trapiello explica que es tracta d’una qüestió de 
precisió,  ja  que  sols  s’ha  de  parlar  respecte  als  centres  de 
titularitat de la Conselleria. Des de la comissió es comenta que 
la  idea  de  la  norma  és  que  a  Conselleria  no  li  supose  un 
increment en les despeses, és a dir, les ajudes i beques no han 
d’eixir  del  pressupost  de  Conselleria.  El  Sr.  López  Marinas 
considera que la redacció del text està bé com està i la resta de 
la  Comissió  també  creu  que  està  prou  clara  i  no  s’ha  de 
modificar. 

L’esmena es retira.

Esmena número 5, Disposició addicional 6

La Sra. Valls Gregori proposa que s’elimine al 6c «superior a 
3» perquè ja s’aplica la ràtio màxima, ja que són criatures molt 
menudes i  necessiten molta atenció.  El Sr.  Sebastián Fabuel 
comenta  que  això  segurament  incrementaria  la  despesa 
pressupostària. La Sra. Valls Gregori comprén els problemes 
de  pressupost  però  insisteix  que  l’atenció  dels  menuts  és 
necessària. La Sra.  Cuenca Carrión proposa que es pot fer una 
recomanació  general  a  Conselleria  de  rebaixar  les  ràtios 
actuals.  El  Sr.  López Marinas   explica  que  de totes  formes 
l’ordre no pot legislar per damunt del decret que té un rang 
jurídic superior.  La Comissió acorda que el  Consell  Escolar 
farà  una  recomanació  final  general   de  ràtios  i  plantilles  a  
Conselleria. 

L’esmena  es  transacciona  i  s’aprova   com  a  recomanació 
general.

Esmena  número  6  i  número  7,  Disposició  Transitòria  - 
Disposició Derogatòria

El Sr. García Trapiello explica que existeix una contradicció 
entre  els  punts  1.2.1  i  1.2.2   i  la  forma  de  salvar  aquesta 
contradicció és copiar el text  en la Disposició Transitòria. Per 
tant  es  presenta  esmena  de  supressió  perquè  s'elimine  la 
contradicció  que  existeix  entre  el  text  de  la  Disposició 
Transitòria  única  i  la  Disposició  Derogatòria,  ja  que  en  la 
Transitòria  es  fa  referència  a  l'Ordre  7/2015  que  queda 
derogada en la Disposició Derogatòria. S'opta per transcriure 
en la Disposició Transitòria el que es diu en 1.2.1 i 1.2.2 de 
l'Ordre que es deroga.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 8, Annex 1.2.2 

La Sra. Valls Gregori explica que presenten l’esmena següent 
afegint a  l’annex 1.2.2  “possibilitarà el  seu accés en format 
digital”,  ja que tots els centres disposen d’accés a internet i 
pàgina  web  i  continuant  així  per  la  línia  d’avançar  en 
l’administració telemàtica.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 9, Annex 1.3.2

La  Sra.  Valls  Gregori  exposa  que  no  sols  els  docents  i  les 
docents han d’aparéixer a la redacció del text, sinó també altre 
personal que està a les escoles d’infantil com per exemple els  
educadors  i  les  educadores.  Caldria  doncs modificar-lo   per 
“L’equip educatiu realitzarà el seguiment...”. D’aquesta  forma 
es posa en valor la seua tasca. El Sr. García Trapiello afirma 
que  la  norma  és  clara  i  no  hi  ha  lloc  a  error,  ja  que  els 
educadors  i  les  educadores  estan  inclosos  dins  de  l’equip 
educatiu i, per tant, ja s’està tenint en compte aquest personal.

La Sra.  Cuenca Carrión proposa una redacció alternativa de la 
forma  següent  «El  seguiment  i  l’avaluació  de  la  proposta 
pedagògica  la realitzarà l'equip educatiu sota la coordinació de 
la persona que exercisca com a mestre o mestra d’Educació 
Infantil».  La  presidenta  de  la  Comissió  pregunta  a  tots  els 
consellers i totes les conselleres si estan d’acord i la resposta és 
afirmativa.

L’esmena es transacciona i s’aprova per assentiment .

Esmena número 10, Annex 1.12

El  Sr.  García  Trapiello  explica  que  aquesta  esmena,  afegir 
referència a tindre cura dels llibres,  la proposa per remarcar 
que les criatures han de considerar que els llibres són peces  
valuoses i meravelloses i, per tant, han de tenir cura d’ells.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 11, Annex 2.2.1

El Sr.  García Trapiello  presenta esmena de modificació de 
l'apartat 2.2.1 ja que si la direcció del centre és qui redacta la  
PGA no té sentit  que l’aprove la mateixa direcció,  per tant,  
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caldria canviar la forma de redacció. La Sra.  Cuenca Carrión 
proposa  una  redacció  alternativa  de  la  forma  següent  «La 
direcció del centre ha de coordinar l’elaboració de la PGA i  
dels seus apartats. Se’n responsabilitza de la redacció d’acord 
amb  els  criteris  proporcionats  pel  Consell  Escolar,  l’equip 
educatiu  i  per  les  associacions  de  mares  i  pares,  si  estan 
constituïdes, i  oït el Consell Escolar, la trasllada d’acord amb 
la normativa vigent».

L’esmena s’aprova per assentiment i es transacciona.

Esmena número 12, Annex 2.3.1

El  Sr.  García  Trapiello  explica  que  és  tracta  d’una  qüestió 
tècnica, ja que és preferible remetre a la normativa que regula 
calendari i horari escolar, en compte de fixar horaris d’apertura 
i tancament.

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena número 13, Annex 2.5.1

Afegir “d’acord amb les funcions dels seus membres”

La Sra. Valls Gregori indica que caldria afegir la frase “d’acord 
amb les funcions dels seus membres” a la fi de l’apartat,  ja 
que  les  funcions  del  personal  educador  d'educació  venen 
determinades  per  la  Llei  10/2010  i  el  Pacte  de  la  Mesa 
Sectorial de Funció Pública sobre Millora de les Condicions de 
Treball (3/07/2018).

L’esmena s’aprova per assentiment.

Esmena num. 14, Annex 2.7.2

El Sr. García Trapiello proposa en aquesta esmena suprimir els 
exemples. Comenta que no té sentit dir-li a un professional els 
materials  que  ha  d’utilitzar,  per  tant  recomana  eliminar  els 
exemples.

L’esmena s’aprova per assentiment

Esmena número 15 i num. 16, Annex 9.1.1 i 9.1.2

En aquestes esmenes es proposa modificar els següents punts:

1/8, 1/13 i 1/20 per 1/5, 1/11 i 1/14 i el 1/8, 1/11 i 1/15 per 1/5, 
1/8 i 1/10.

Com s’ha parlat en l’esmena nº 5 (Disposició Addicional 6), 
aquestes esmenes transaccionen en la recomanació general 

final en la qual la Comissió de Projectes Legislatius recomana 
a l'Administració que continue treballant en la mateixa línia 
d'adequació de les ràtios i les plantilles a les necessitats reals.

Les esmenes es transaccionen i s’aproven per assentiment.

Esmena número 17 i número 18, Annex 9.1.4 i 9.1.5

La Sra.  Valls Gregori proposa afegir dos  punts a l’annex 9.1. 
Explica  que  així  com  en  altres  nivells  d’escolarització  es 
contempla  el  fet  que  s’escolaritze,   o  bé  en  necessitats 
educatives  especials o  bé,   si  es  tracta d’un centre  que està 
ubicat en un barri d’acció preferent, també es tinga en compte 
per a l’etapa d’infantil. Comenta a més,  que és una proposta 
que els arriba de les escoles infantils municipals. 

El  Sr.   García  Trapiello  diu  que  no  tindria  sentit  fer  un 
dictamen que coincidiria en l’etapa de gestació de la mare, ja 
que  és  l’etapa  de  0-3  anys  quan  es  detecten  les  necessitats  
educatives futures.

La  Sra.    Valls  Gregori  suposa  que  les  escoles  infantils 
municipals  hauran  fet  la  següent  proposta  per  un  tema  de 
reducció de ràtios , però admet que no té molt sentit i per tant 
accepta  la  retirada  que  de  forma  unànime  recomana  la 
Comissió.

Les esmenes es retiren.

3. Torn obert de paraula

La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  agraeix  als  ponents  les  seues 
aportacions.

Com  que  no  hi  ha  més  intervencions,  la  presidenta  de  la 
Comissió  de  Projectes,  la  Sra.  Vicenta  Rodríguez  Arroyo, 
agraeix als ponents  la seua assistència  i  alça  la  sessió a  les  
12.40 h.

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

                                      
                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 6/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 5 D’OCTUBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt Diego

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ D’EDUCACIÓ)

Juan J. López Marinas (CEV)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT - FSIE)

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC CCOO)

Excusen absència

Eugenio R. Alós Carbonell (PARES  I  MARES  ALUMNAT  PÚBLIC 
GONZALO ANAYA)

Luis Garcia Trapiello (RECONEGUT PRESTIGI

Persones invitades

Josep V. Galán Rodrigo (SERVEI DE FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Rafael Fresquet Fayos (SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades  més amunt  es  reuneixen el  dia  5  d’octubre de 
2018 en segona convocatòria a les 12.30 h a la sala xicoteta de 
l’Ermita de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport, amb el següent ordre del dia:

1. Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  10  de 
setembre de 2018.

2. Elaboració  de  l'informe  sobre  la  proposta  d’Ordre 
XXX/2018  per  la  qual  es  creen  les  zones  territorials 
d’actuació  dels  centres  públics  específics  de  formació  de 
persones adultes i se n’estableix la composició per unitats 
dels centres de titularitat de la Generalitat Valenciana i de les 
seues extensions.

3. Torn obert de paraula.

A  les  12.30h  en  segona  convocatòria,  la  presidenta  de  la 
Comissió  de  Projectes  Legislatius,  la  Sra.  Rodríguez  Arroyo, 
obri la sessió i presenta els ponents que introduiran la proposta 
d’Ordre, el conseller en Vicent Galán i el Sr  Fresquet Fayos.

1.  Aprovació,  si  escau,  de l'acta de la sessió del dia 10 de 
setembre de 2018

No  hi  ha  esmenes  a  l’acta  anterior  i  queda  aprovada  per 
assentiment.

2.  Elaboració  de  l'informe  sobre  la  proposta  d’Ordre 
XXX/2018  per  la  qual  es  creen  les  zones  territorials 
d’actuació  dels  centres  públics  específics  de  formació  de 
persones adultes i se n’estableix la composició per unitats 
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dels centres de titularitat de la Generalitat Valenciana i de 
les seues extensions

El Sr. Galán Rodrigo fa una introducció de l’ordre i explica 
que en la reunió de la Comissió s’han d’estudiar i acceptar, si 
s’escau, les set esmenes presentades. Per a situar als presents 
explica que la proposta d’ordre ha passat el 13 de setembre per 
la Comissió de projectes legislatius  del Consell  de persones 
adultes i ha fet les esmenes corresponents. Aquestes esmenes 
van ser acceptades i posteriorment introduïdes en el text que es 
va estudiar en el Consell de les persones adultes celebrat el 25 
de setembre.  

Feta la introducció es passa a tractar les esmenes.

Esmena 1 de transacció, referida a l’article 1.2 

Na Consol Valls Gregori com a representant de la Federació 
d’Ensenyament  de  Comissions  Obreres  del  País  Valencià 
(FECCOOPV),  demana  afegir  «i  als  efectes  tècnics  i 
pedagògics als centres públics de les corporacions locals». 

El Sr. Galan demana a la Sra. Valls que explique  l’expressió 
de l’esmena: «efectes tècnics»

La Sra. Xelo Valls exposa que les esmenes que ha fet arribar 
troba  que  ja  s’havien  admés  al  plenari  del  Consell  de  la 
Formació de Persones Adultes (FPA) però que a l’esborrany 
que  els  ha  arribat  a  la  Comissió  no  apareixen.  Per  aquesta 
qüestió  s’ha  vist  en  la  necessitat  d’acabar  amb  el  tràmit  
administratiu i presentar-les, donat que no apareixen. Aquestes 
esmenes, continua na Consol Valls, ja tenen el vist-i-plau del 
Consell de l’FPA. 

El  Sr.  Galan  puntualitza  que  si  són  esmenes  que  ja  estan 
aprovades no caldria presentar-les en aquesta Comissió.

La Sra Valls comenta que ha procedit com en altres ocasions i  
reitera que a l’esborrany que ha arribat a aquesta Comissió no 
estaven reflectides les esmenes que ja estaven acceptades.

Intervé n’Encarna Cuenca, presidenta del Consell Escolar de la 
Comunitat Valenciana (CECV). 

La Sra Cuenca exposa com arriba la documentació al CECV. 
Es pressuposa que tot el que arriba al CECV ja ha passat pels 
tràmits necessaris i que  tot allò que l’Administració considera 
que  es  pot  acceptar,  està  incorporat  al  document.  Aquest 
passaria  al  CECV  on  es  proposarien  els  canvis  que 
l’administració  incorporaria   si  es  consideraren  oportuns 
passant posteriorment al Jurídic Consultiu.

 Pel que diu na Xelo Valls, continua la Sra. Cuenca, el text que 
s’ha passat és el mateix, sense les esmenes aprovades i per tant 
les torna a presentar perquè el CECV no és coneixedor. 

La Sra. Consol Valls reitera que el coneixement que ella tenia 
és  que  ja  estaven  acceptades.  Pren  la  paraula  en  Rafael  
Fresquet,  representant  del  Servei  de  Planificació  Educativa, 
dient  que  va  assistir  com convidat  al  Plenari  i  que  en  cap 
moment es va nomenar que les esmenes s’hagueren acceptat.  
Comenta que es presentaren perquè el Ple estiguera assabentat 
però en cap moment es van aprovar. L’única cosa de la qual va 
haver un pronunciament va ser de l’últim document, que sí que 
es va votar.

La  informació  que  acaba  de  dir  Fresquet,  comenta  Galan, 
segons el que tinc entés, el Consell no es va pronunciar sobre 
les esmenes.

La Sra Cuenca es dirigeix a na Consol Valls observant que tot i 
que  són  dos  Consells  que  podrien  ser  complementaris,  tal 
vegada  l’Administració  ha  considerat  convenient  enviar  el 
mateix text i que es consideren ací aquestes esmenes. 

Intervé  la  presidenta  de  la  Comissió  na  Vicenta  Rodríguez 
Arroyo, per recordar que la Comissió ha de realitzar la seua 
comesa. 

El Sr Monroig intervé per dir que aporta una esmena prèvia de 
caràcter general que no ha dut per escrit. Expressa la dificultat 
que troba en relacionar el títol de la norma amb el contingut.  
Argumenta que el títol fa referència a les zones d’extensió de 
l’educació i  s’estableix la  composició de les  unitats  però el 
contingut parla de cessament de les extensions,  adscripcions 
del professorat, etc.

El Sr. Galan pren la paraula per dir que la norma sí que parla 
d’extensions, al que el Sr. Monroig respón que és cert quant a 
la composició de les unitats i les seues extensions però no de 
supressió.

En Josep Vicent Galan afig que els annexos no estan referits a 
supressió, estan referits al catàleg.

Fet l’aclariment, intervé la presidenta de la Comissió per donar 
pas a la primera esmena.

Galan torna a introduir la primera esmena i demana a la Sra.  
Valls que explique  l’expressió de l’esmena: «efectes tècnics»

La Sra. Valls explica que hi ha centres als quals conviuen dues 
administracions:  la  Generalitat,  a  efectes  jurídics  i 
administratius i  la Corporació Municipal.   Aleshores pensen 
que d’alguna forma la corporació municipal i el personal que 
depén d’ella haurien de tindre aspectes  tècnics i  pedagògics 
que depengueren d’elles. 

El Sr. Galan exposa que els centres públics municipals  pel que 
fa a qüestions curriculars pedagògiques, d’inspecció educativa, 
depenen de la GVA. Però pel que fa al tema de contractacions i 
aspectes  «tècnics» depenen de la Corporació Municipal.  Per 
tant el concepte «tècnic» des del seu punt de vista, és ambigu, 
perquè  no  es  sap  si  es  refereix  a  temes  de  contractació  
personal, a temes d’horaris.

Na Xelo Valls corrobora que es tracta d’horaris. 

Continua Galan dient que això són aspectes en els quals no té 
competència  la  Conselleria  d’Educació.  Té  competència  en 
aspectes  curriculars,  fins  i  tot  en  aspectes  d’implementació 
d’alguns  programes,  pel  que  fa  al  tema  de  formació  del 
professorat, PGA, etc. però no als aspectes de contractacions i  
horaris,  ja que aquest és un tema de personal i  pertany a la 
regidoria corresponent.

Intervé  la  presidenta  de  la  Comissió  després  d’aquest 
aclariment, i demana als assistents si es retira l’esmena.

Galan suggereix concretar més el terme i no ficar  la paraula 
«tècnics»  que  li  sembla  un  terme  excessivament   ample  i 
proposa el terme «organitzatius».

La  presidenta  diu  que  queda  aprovada  l’esmena.  El  text  es 
transacciona substituint «tècnics» per «organitzatius».

Esmena 2. Article 2.2 
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L’esmena  presentada  per  na  Consol  Valls  Gregori  tracta 
d’afegir «i d’altres entitats públiques»

El Sr. Galan transmet que no té cap objecció a l’esmena

El Sr. Fresquet explicita que hi ha un acord entre la Diputació 
de  València  i  la  Generalitat  pel  qual  i  de  manera  gradual 
s’anirà substituint el professorat que es jubile de la Diputació 
pel de la Generalitat..  

L’esmena s’aprova.

Esmena 3. Article 2.4 Transaccional.

El Sr. Galan no té cap objecció a l’esmena 3 on es demana 
afegir un punt 4 a l’article segon amb la següent expressió:  
«Delimitació de zones...».

El Sr. Fresquet exposa que això el que fa és donar peu a un 
desenvolupament  de  l’Ordre  mitjançant  una  resolució  que 
establisca les zones de coordinació i precisament ací, continua 
en Rafael Fresquet,  és on es podria afinar la coordinació dels 
centres GVA entre ells i els municipals.

En Josep Vicent Galan fa referència al fet que en el que es diu 
subjau  la  necessitat  imperiosa  que  es  coordinen  a  tots  els 
nivells.

El  Sr.  Fresquet  comenta  que  per  això  a   l’Annex  1  està 
recollida  tota  la  informació  que  tenim:  centres  GVA  , 
extensions  GVA i  centres  municipals,  donant  una  visió  de 
conjunt.

En Sergio Alonso representant de l’alumnat públic (FAAVEM) 
proposa en la redacció de l’esmena canviar la coma per una «i» 
quedant de la següent manera: S’explicitarà la delimitació de 
les zones i el procés d’elecció.

Pren la paraula la presidenta per dir que s’accepta l’esmena i es 
substitueix la «,» per «i».

Esmena 4 Addicional 2a.1 i Esmena 5 Addicional 2a.1

Aquestes  esmenes   s’aproven  conjuntament.  Cap  dels 
assistents té cap objecció. D’acord amb l’esmena 4 es modifica 
«té la potestat de» per «podrà» i en l’esmena 5 es modifica:  
«dels ensenyaments» per «del centre públic específic»

S’aproven per assentiment.

Esmena 6 que pertany a l’Annex I

L’esmena presentada per na Consol Valls Gregori pertanyent a 
l’Annex  1  presenta  modificar  les  zones  i  establir  les  que 
estaven en la comarcalització del 98.

En Josep Vicent Galan comenta que alguns dels canvis de zona 
que es van presentar es van proposar pels mateixos centres i  
que canviar sense que ells ho revisen  i tornar a un model que 
no coneixen,  seria molt dificultós. Aquest és el resultat d’un 
treball de tres anys.

Na Consol Valls comenta que es va tractar en la reunió del 
consell fer canvis. 

El Sr. Fresquet dubta si  l’estructura nova que va eixir de la 
Comissió de Projectes Legislatius  del Consell de les Persones 
Adultes  equival  estrictament  a  la  del  98.  S’ha  vist  que  la 
proposta  tenia  més  sentit  i  que  recollia  alguna  proposta  de 
centres.

El Sr.  Galan argumenta la dificultat  del tema,  ja que hi ha 
zones immenses, a la qual cosa el Sr. Fresquet comenta que 
aquest aspecte ha trencat l’estructura comarcal estricta i que es 
va fer per proximitat i per operativitat.

S’aprova per assentiment amb la puntualització que presenta el 
Sr. Fresquet que no es estrictament la comarcalització del 98 
sinó les modificacions que es van formular al si del consell de 
l’FPA.

La  Sra.  Cuenca  demana  com  quedaria  formalment  la 
recomanació  de  l’Informe  de  CECV  per  a  passar  a  la 
Permanent.

El Sr. Galan respon que lliuraran el text corresponent. 

La  Sra.  Cuenca  indica  que  si  estan  d’acord  els  assistents, 
s’incorporarà  a  l’informe  del  CECV el  text  que  aportaran. 
Així tots els consellers i conselleres de la permanent podran 
opinar sobre un text que es proposa.

S’aprova per assentiment la proposta de la Sra. Cuenca.

Es passa a l’esmena 7.

Esmena 7 Annex II

L’esmena 7 presentada per na Consol Valls Gregori, mostra el 
desacord  de  FECCOOPV amb  l’Ordre,  no  donant  suport  a 
l’Annex II

El Sr. Galan exposa que al document arreplega el que existeix 
com a centres, extensions, centres municipals, etc.  La proposta 
que  es  barallava  és  que  no  està  ajustat  a  les  necessitats  
específiques de cada zona, un treball extensíssim, que no es 
pot fer a curt termini. 

El que es presenta des de la Formació de Persones Adultes  és  
un document  mapa que no s’havia fet  des de l’any 95,  que 
aclareix quina es la situació dels centres d’FPA al país valencià 
i respecte de la seua ubicació, els llocs de catàleg. 

Continua dient als assistents que el que proposa FECCOOPV, 
la paralització de l’Annex II, comporta continuar amb un mapa 
irreal, el del 95. Altra qüestió segons el Sr. Galan, serien les  
necessitats  que caldria  implementar.  Amb eixe treball  Galan 
està  d’acord  que  s’ha  de  fer  però  no  en  aquest  moment. 
Demana un esforç dels implicats en el tema,  que quan es parle 
d’aquestes  qüestions  tinguen  en  compte  el  conjunt  de  la 
població de les persones adultes,  els seus centres i un benefici 
genèric i holístic per a totes les persones que treballen en el  
sector. La regulació normativa sempre està referida al conjunt.  
No es pot legislar en particularitats. Per tant si aquesta feina 
està  feta  i  està  referida  al  conjunt  de  persones  adultes, 
possiblement siga una tasca posterior abordar les particularitats 
que  no  tindrien  cabuda  en  aquest  treball  perquè  no  s’ha 
realitzat.

Intervé la presidenta per dir que és una mirada de largo alcance 
a la qual cosa Galan corrobora que és una fotografia, un mapa 
de la FPA. 

El Sr.  Fresquet Fayos fa una introducció per explicar com era 
la situació quan es va començar a desenvolupar la norma que 
era la següent: 

Existia  la  LLEI  1/95,  de  20  de  gener,  de  la  Generalitat 
Valenciana,  de  Formació  de  les  Persones  Adultes,  i 
posteriorment  es  van  publicar  en  l’any  2005  dues  ordres, 
l’ordre de catàleg i l’ordre de plantilles. Comenta que l’ordre 
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que s’ha elaborat ara, en el seu annex II, el que fa és actualitzar 
aquella  ordre  de  catàleg,  és  a  dir,  establir  quina  serà 
l’estructura   d’unitats  dels  centres  d’FPA de titularitat  de la 
Generalitat Valenciana, i que és molt semblant a l’estructura 
d’un centre de primària. Explica també que des de l’any 2005 
s’han produït diversos canvis normatius com que el Ministeri 
d’Educació  ha  canviat  les  especialitats  docents  d’educació 
primària  i  per  tant  comenta  que  des  de  personal  tenen 
problemes per a cobrir  les vacants,  ja que és una estructura 
d’unitats  referida  a  l’esmentat  any  2005.  Indica  també  que 
actualment pràcticament tots els centres d’FPA poden expedir 
el  títol  de  Graduat  en  educació  secundària,  ja  que  s’han 
incorporat unitats d’educació secundària que es fan mitjançant 
habilitacions anuals per a cobrir  eixe increment de demanda 
per  traure  el  Graduat.  El  resultat  d’aquesta  situació  és  una 
situació d'inestabilitat de les plantilles en els centres d’FPA que 
no és bona. És per això que s’ha demanat informes als centres  
d’FPA per què analitzen la seua situació, i amb les respostes de 
cada centre  i  unes altres  variables,  l’administració elaborarà 
una ordre de plantilles.

La  Sra.Valls  Gregori  comenta  que  per  al  seu  sindicat  la 
Comissió interdepartamental formada per les tres Conselleries 
(Educació,  Treball  i  Polítiques  inclusives)  encara  no  està 
funcionant amb la regularitat que seria desitjable. Indica que el 
«mapa» que es descriu en l’annex II és un reflex del que s’ha 
fet fins ara, és a dir una foto de la situació, però per al seu 
sindicat  aquesta  visió  no  reflecteix  com  ha  de  ser 
l’organització de l’FPA, en la qual per exemple han de tindre 
prioritat  els  grups  d’alfabetització  enfront  d’una  altra  tipus 
d’oferta formativa. Segons el seu punt de vista sols es té la 
visió de la Conselleria d’Educació amb l’estudi previ que ha 
fet  però  caldria  tindre  també  la  visió  de  la   Comissió 
Interdepartamental que serà una visió més global i puga tindre 
en  compte  el  sector  de  població  més  desfavorit.   Per  això 
manifesta  que  el  seu  sindicat  amb  aquests  arguments  fica 
damunt la taula una recomanació amb els motius explicats i no 
ha donat suport a aquest annex II.

El Sr. Galán Rodrigo demana la paraula per a indicar que està 
totalment  d’acord,  però  diu  que  no  troba  la  relació  entre  la  
formació de persones adultes per a famílies en risc d’exclusió i 
l’annex II. De fet, comenta que s’han fet campanyes per poder 
captar  persones  d’aquest  perfil.  Pel  que  fa  a  la  Comissió 
Interdepartamental precisa que si s’està treballant en les altres 
dues  Conselleries.  Amb  la  Conselleria  de  Treball  hi  ha  un 
conveni amb el SERVEF  i 29 centres d’FPA per a un programa 
de competències clau de nivell 2. En el cas de la Conselleria de  
Polítiques  Inclusives  s’han  tingut  converses  amb  la  cap  de 
servei d’Inclusió per a establir uns protocols per a l’accés de 
persones amb problemes d’aprenentatge a les  escoles d’FPA. 
També comenta que a pesar que estava contemplat en els SPE 
unes hores d’atenció als centres d’FPA, aquests no han tingut ni 
una  sola  demanda  per  part  de  les  escoles  d’FPA.  Comenta 
també que, encara que desconeix la raó, per als centres d’FPA 
pareix ser més interessant tindre alumnes de GES 1 i GES 2, en 
comptes d'alumnes de cicle 1.

La presidenta de la Comissió, la Sra. Rodríguez Arroyo, li dóna 
la paraula a la presidenta del CECV, la Sra. Cuenca Carrión que 
argumenta que les conseqüències de no donar suport a l’annex 

II seria tornar a una situació que no és la real, ja que aquest 
annex és una foto fixa de la situació actual.  Per tant la seva 
proposta  seria  la  següent:  Donar  suport  a  la  proposta  de  la 
Conselleria  i  fer  una  recomanació  general  de  continuar 
avançant en el mateix sentit que proposa l’esmena del sindicat 
CCOO.

El Sr.  Fresquet Fayos explica que el no acceptar l’annex II  
comportaria tornar a una situació d’interinitat en les plantilles 
que no li donen estabilitat als centres d’FPA.

La Sra.  Valls Gregori argumenta que on el sindicat vol incidir 
en què s’ha donat prioritat a un tipus d’oferta que no és la que 
dóna rendibilitat perquè si s’ofereix a gent sense recursos, no 
pot aprofitar-la. Aquesta rendibilitat sí que es dóna en gent que 
té recursos i a més estan completant la seua formació al llarg  
de la vida, i és en aquest cas on el sindicat vol incidir. 

Com la Sra. Valls Gregori considera que aquest punt és molt 
important, si es recull com una recomanació li sembla correcte 
perquè la proposta arreplega el tipus de sistema educatiu que 
es vol, però la seua reflexió anava en el sentit que hi ha un 
sector de la població no té una formació suficient per a tindre 
una vida digna. Assenyala que ha sigut molt important que el 
reglament de la renda d’inclusió vaja lligat al nivell formatiu 
de les persones, obligant així, en certa manera a la Generalitat  
a què augmente la seua oferta formativa.

La presidenta de la Comissió pregunta a tots els assistents si  
estarien d’acord en retirar l’esmena i transaccionar-la com una 
recomanació  general  en  la  qual  s’accepta  l’annex  II,  però 
recordant a l’administració que s’ha de continuar treballant en 
aquest sentit. Tots els assistents accepten la transacció.

L’esmena  es  transacciona  i  s’aprova  com  a  recomanació 
general.

3. Torn obert de paraula

La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  agraeix  als  ponents  les  seves 
aportacions.

No havent  més intervencions, la presidenta de la Comissió de 
Projectes,  la  Sra.  Vicenta  Rodríguez  Arroyo,  agraeix  als 
ponents la seva assistència i alça la sessió a les 13.30 h.

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

                                      
                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 7/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 26 D’OCTUBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt Diego

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

Sergio Alonso Vila  (ALUMNAT PÚBLIC (FAAVEM)

Juan J. López Marinas (CEV)

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Ginés Pérez Gea (DIRECCIÓ DE CENTRES  PÚBLICS)

Pau Díaz Boïls (PROFESSORAT PÚBLIC CCOO)

José Blasco Alagarda (INSPECTORS/ES D’EDUCACIÓ)

Mercedes Alabau (PARES/MARES ALUMNAT PÚB- GONZALO ANAYA)

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT - FSIE)

Luis Garcia Trapiello (PERSONALITAT DE RECONEGUT PRESTIGI

Excusen absència

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC- COVAPA)

Persones invitades

Rafael Fresquet Fayos (SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades  més  amunt,  sota  la  presidència  de  na  Vicenta 
Rodríguez  Arroyo,   es  reuneixen  a  les  10.30 h  en  primera 
convocatòria el dia 26 d’octubre de 2018 a la sala xicoteta de 
l’Ermita de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport, amb el següent ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 5 d’octubre 
de 2018.

2. Elaboració de l'informe sobre la proposta d’Instruccions de 
XXX de XXX de XXX de la Direcció General de Política 

Educativa  i  de  la  Direcció General  de  Centres  i  Personal 
Docent  per  la  qual  es  fixen  els  criteris  generals  per  a  la 
modificació  de  la  composició  per  unitats,  llocs  de  treball 
docent i altres característiques, en centres de titularitat de la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle), 
Educació Primària i Educació Especial i per a la proposta de 
modificació  del  nombre  d’unitats  concertades  en  centres 
privats concertats per al curs 2019-2020.

3. Torn obert de paraula.
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1.  Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  5 
d’octubre de 2018

La presidenta  de la  Comissió de Projectes  Legislatius  obri  la 
sessió demanant si hi ha algun suggeriment a l’acta de la sessió 
anterior.  Sense cap objecció per part de les persones assistents, 
queda aprovada per assentiment.

2. Elaboració de l'informe sobre la proposta d’Instruccions 
de XXX de XXX de 201__, de la Direcció General de Política 
Educativa  i  de  la  Direcció  General  de  Centres  i  Personal 
Docent  per la  qual  es  fixen  els  criteris  generals  per a  la 
modificació  de  la  composició  per  unitats,  llocs  de  treball 
docent i altres característiques, en centres de titularitat de la 
Generalitat  que  imparteixen  Educació  Infantil  (2n  cicle), 
Educació Primària i Educació Especial i per a la proposta de 
modificació  del  nombre  d’unitats  concertades  en  centres 
privats concertats per al curs 2019-2020

La Sra. Rodríguez saluda a en José Blasco Alarda i a en Rafael 
Fresquet que exposaran a la Comissió les línies bàsiques de la 
proposta  d’Instruccions  que  ens  ocupa  en  aquest  punt  de 
l’ordre del dia. Els dóna la benvinguda  i els  insta a començar 
sabent-se entre amics. 

Pren la paraula el Sr. Blasco que s’adreça als membres de la 
Comissió  amb  un  bon  dia.    Comença  a  presentar  aquesta 
proposta d’instruccions que segons el Sr. Blasco es repeteixen 
any rere any. 

Informa que el  preàmbul  no ha canviat  i  per  tant  destacarà 
sobretot les  novetats que hi ha respecte d’altres cursos. 

El  Sr.  Blasco  indica  que al  primer punt  de les  Instruccions 
titulat:  Objecte i  àmbit  d’aplicació,  a l’apartat  3 ja no es fa 
referència  al  projecte  experimental  de  2  a  3  anys  atès  que 
aquest  període  consta   a  hores  d’ara  integrat  a  l’oferta 
educativa  de  les  escoles  d’infantil  de  segon  cicle  i  les 
d’educació d’infantil i primària de titularitat de la Generalitat.

Quan  a  la  ràtio,  destaca  que  als  centres  públics,  privats  i  
concertats es va seguint la planificació prevista. Exposa que en 
el primer any de legislatura van començar a aplicar la baixada 
de ràtio a 25 alumnes en Infantil 3 anys. En aquests moments 
ja s’aplica al primer cicle d’educació primària.

Remarca a continuació que en l’apartat 3.1 (pàg 6) es comenta 
que la taula 7 no s’aplicarà als centres catalogats com a CAES 
ni a aquells que s’han constituït en CRA .  

Segueix el Sr. Blasco dient que aquesta afirmació té a veure 
amb les característiques del propi centre.  En el cas dels CAES, 
per necessitats de compensació educativa i en l’altre cas per la  
despoblació que pot representar el món rural, la ràtio sol ser 
menor.

A continuació l’inspector general, destaca al punt 3.2., que els 
llocs  docents  de  l’especialitat  d’audició  i  llenguatge  tindran 
caràcter itinerant en la localitat  on presten el  servei quan la  
disponibilitat horària dels professionals així ho permeta.

Arribats  a  aquest  punt  pren  la  paraula  en  Juan  José  López 
Marinas,  representant  en  la  Comissió  de  les  organitzacions 
empresarials  (CIERVAL),  que  introdueix  un  suggeriment 
referent  a  la  primera taula  del  punt  3.1.1  de la  pàgina 4.  Es 
refereix als tres grups en què s’estructura la taula: nivells, cursos 

i número màxim. Qüestiona el Sr. López Marinas si on diu «la 
resta de nivells», voldria dir «la resta de cursos». 

Pren la paraula en Rafael Fresquet que comenta que canviaran 
els epígrafs de la taula i on diu nivell ficaran etapa, i on diu curs  
ho canviaran per nivell. En aquest mateix sentit  intervé el Sr. 
Blasco comentant que d’aquesta manera la taula quedarà més 
clara i adaptada a la realitat.

Sobre les unitats específiques anomenades al punt 3.4. Apartat 
C),   el  Sr.  Blasco  informa que  l’Administració  vol  aportar  a 
aquestes  unitats  específiques  els  recursos  necessaris  perquè 
l’alumnat amb necessitats educatives especials desenvolupe amb 
èxit les seues capacitats, tenint en compte que si es dispersen, 
això no seria possible. Aquest punt diu i cita textualment el Sr.  
Blasco  «en la mesura que siga possible»,  ja que caldrà també 
tindre  en  compte  a  l’hora  d’escolaritzar  aquest  alumnat  la 
distància a què es troba del centre més pròxim que dispose dels 
recursos necessaris per a la seua discapacitat. . 

Per  acabar  l’exposició,  altre  dels  aspectes  que  destaca  el  Sr. 
Blasco és a l’apartat  3.5.2.2.,  referent  al  text  d’expedients  de 
constitució,  en  José  Blasco,  informa  que  hi  ha  un  avanç 
important respecte d’anys anteriors, ja que el text de la proposta 
diu:  «...  els  expedients  de constitució d’un CRA, una vegada 
incoats,  hauran  de  tindre  entrada  en  la  Direcció  General  de 
Política Educativa amb anterioritat al 14 de desembre anterior a 
l’any natural corresponent».  En anys anteriors, continua Blasco, 
la data proposta arribava a mitjan febrer, la data actual citada 
facilitarà la feina. 

El Sr. Blasco tanca la seua exposició tot dient que ha analitzat 
les novetats més importants que a parer seu, presenta la proposta 
d’informe.

Seguidament  intervé  el  Sr.  López  Marinas  per  exposar  altre 
suggeriment, en aquesta ocasió referit a la pàgina 15 apartat 3.7 
sobre els centres docents privats concertats, el qual exposa: «i la 
LLei Orgànica 8/2013, de 9 de desembre, per a la millora de la  
qualitat educativa (LOMCE)». Exposa el Sr. López Marinas que 
la LOMCE l’únic que fa és modificar la LOE i que si s’aplica la 
LOE, està de més la referència a la LOMCE. 

A continuació en Vicent Monroig i Climent pren la paraula per 
preguntar   per  què  hi  ha  un  altre  epígraf  que  parla 
específicament dels centres concertats. 

En Rafael Fresquet respon que s’explicita  un epígraf diferent 
perquè en alguns casos hi ha una normativa específica per als 
centres concertats que s’ha d’acomplir. El Sr. Fresquet il·lustra 
el tema amb un exemple.

Tot  seguit  el   representant  del  professorat  privat  (FSIE)  en 
Carlos  Tormo  Signes,  pregunta  si  d’acord  amb  la  sentència 
publicada el 24 d’octubre sobre ràtios màximes l’Administració 
té  previst  modificar  aquestes  instruccions  atès  que  afecta 
diversos paràgrafs, com ara un paràgraf de la pàgina 4, també  al 
punt 5. 3, etc.

El Sr. Fresquet comenta que en el punt que  refereix el Sr. Tormo 
no parla de l’Ordre sinó que fa referència al Decret.

Pren la paraula en Luis García Trapiello que recorda que a la 
sentència el que diu és que eixe decret entra en contradicció amb 
el  decret. Continua la seua reflexió dient que a més a més, el 
decret està citat  a la sentència on diu que no es pot acollir  a 
aquesta  disposició  addicional.   El  problema  està  en  el  Real 
Decret, que a més és norma bàsica tal com diu la sentència, i 
subratlla en Garcia Trapiello que «Es norma bàsica  el artículo 
que regula que el máximo són 25.» 
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El Sr. López Marinas sintetitza dient que el que diu la sentència 
és que les administracions educatives no tenen competències per 
a modificar el Real Decret i que si el Real Decret estableix una 
ràtio,  les administracions no poden reduir-la. No vol atacar el 
fons  de  la  norma,  ja  que  la  reducció  de  ràtio  li  sembla  una 
mesura  que  beneficia  la  qualitat  de  l’ensenyament.  Però  no 
obstant  això,  publicada  la  sentència,  el  fet  d’establir  noves 
instruccions  que  van  en  contra  de  la  sentència  sembla  un 
desacatament  per  part  de  l’Administració  que  no  acata  les 
resolucions judicials.

Respon el Sr. Fresquet que aquesta Administració compleix les 
sentències i ajustaran la redacció final.

Seguidament torna a intervenir el senyor García Trapiello que 
suggereix  que  el  Consell  Escolar  podria  recomanar  que  la 
redacció s’ajustara al contingut del fonament de dret d’aquesta 
sentència.

En aquests  moments intervé la  presidenta de la  Comissió per 
donar la benvinguda als  membres que s’incorporen en aquest 
moment  a  la  sessió.  S’explica  als  nouvinguts  que  com  les 
esmenes  van  totes  en  un  mateix  sentit,  es  tractaran 
conjuntament. 

Pren la  paraula  en Pau Díaz Boïls  per  comentar  les  esmenes 
realitzades per  Comissions Obreres  del  País  Valencià  (CCOO 
PV) .

El  Sr.  Díaz  exposa  que  com hi  ha  acord  en  el  plantejament 
general,  li  ha  semblat  correcte  tractar  les  tres  propostes  de 
manera  conjunta.  En  aquest  sentit,  continua  el  Sr.  Díaz, 
defensarà  les esmenes però intentat  cercar  complicitats  en els 
companys, tot pensant que les propostes són molt semblants i 
van en la línia de la reducció de ràtio. Aquest tema, la reducció 
de la ràtio, suposa per al Sr. Díaz un plus en la millora de la  
qualitat educativa tant des del punt de vista del professorat com 
pel  de  les  famílies  i  per  tant  aquestes  mesures  caldria  foren 
implementades com més aviat i arreplegades a les Instruccions. 

Entenem, continua el representant del sindicat CCOO PV, que 
superada la situació de crisi econòmica i tot i pensar que mai no 
estan justificades les retallades en educació, ara per ara no hi ha 
cap excusa per a bancar en la qualitat  educativa i  una de les  
mesures a implementar seria aquesta. 

La  Sra.  Rodríguez  Arroyo  li  dóna  les  gràcies  per  la  seua 
intervenció  i  dóna  la  paraula  al  Sr  Montroig  i  Climent  que 
comença  dient  que  aquesta  qüestió  la  comparteixen  i  que 
reiteradament  tots  els  cursos  i  tots  els  anys,  la  ràtio,  com a 
element que aporta qualitat educativa, ve produint aquest debat.

Pensa  que  les  línies  que  ha  de  seguir  el  Consell  Escolar, 
independentment  de  les  sigles  que  defense  cadascú,  cal  que 
vagen  una  mica  més  enllà  de  la  situació  en  què  es  trobe 
l'Administració pertinent.

Comenta que en la seua exposició el Sr. Blasco ha nomenat que 
en la pràctica, la majoria de centres ja compten amb una ràtio 
màxima de 25 alumnes. El Sr. Montroig troba que caldria ser 
decidits i fixar-ho per norma.

Seguidament comenta que compren que l’Administració ha de 
dur endavant una gestió eficient dels recursos de què disposa 
però que a l’informe que nosaltres hem de fer com a Consell 
Escolar, hem d’anar una mica més enllà. 

En  Vicent  Monroig  continua  l’exposició  valorant  a 
l’Administració la baixada de ràtios dels últims cursos, valorant-
li a més l’esforç realitzat, però manifesta que com a CECV cal  
encoratjar l’administració a ser més decidida i  anar més enllà.  

Continua  dient  que  nosaltres,  referint-se  al  Consell  Escolar, 
caldria  que  fixàrem  un  model  a  llarg  termini,  un  horitzó 
competent i analitzar quant ens falta per arribar-hi. 

La  presidenta  de  la  Comissió  agraeix  la  intervenció  del  Sr. 
Monroig i dóna la paraula a na Merxe Alabau representant de 
mares i pares de centres públics (Gonzalo Anaya).

La Sra. Alabau exposa que coincidint amb els sindicats la petició 
com a representants de les famílies era la reducció de ràtio però 
a més altre dels punts que volien introduir té a veure amb la  
sensibilitat vers els centres CAES,  ja que és on més carències té 
l’alumnat.  Entenen  que  les  unitats  específiques  en  centres 
ordinaris  han  d’ajustar-se  a  les  necessitats  de  l’alumnat.  Cal 
contemplar sempre, a parer de la Sra. Alabau les necessitats i les 
carències  on  es  necessiten.  En  referència  a  les  aules  CIL 
l’associació que representa, pensa que falten professionals a les 
aules.  No es pot esperar,  continua Alabau,   que es completen 
unitats  si  es  necessiten  recursos.  Totes  aquestes  esmenes, 
finalitza  na  Merxe  Alabau,  van  en  el  sentit  de  contemplar  i  
sensibilitzar-se davant les necessitats de l’alumnat. 

Na  Vicenta  Rodríguez  li  dóna  les  gràcies  i  qüestiona  si 
s’aproven totes les esmenes de l’ordre del dia referides al  punt 
3.

El  Sr  Monroig  intervé  per  proposar  que  s’adjunten  els 
documents  aportats  (vegeu  annex)  i  fer  una  recomanació  del 
CECV   valorant  l’esforç  que  ha  fet  l’Administració  en  la 
baixada  de  ràtio  com a  un  dels  elements  més  importants  de 
qualitat  educativa,  però  que  alhora  inste  a  l’Administració 
perquè  assigne  els  recursos  necessaris  per  a  la  millora  de  la 
realitat actual. Insistint en el fet que hi ha una sensibilitat en el 
CECV per anar més enllà.

La Presidenta del CECV, la Sra. Cuenca comenta que es podia 
fer esment també al comentari realitzat per la Gonzalo Anaya.

Pren la paraula Rafael Fresquet que en aquest sentit i referit al  
que  exposava  la  Sra.  Alabau  comenta  que  quan  l’Informe fa 
referència a unitats específiques el  que expressa  és que amb 
caràcter  general  es  procurarà  que  hi  haja  més  d’una  unitat 
específica  per  centre,  tot  i  tenint  en  compte  que  són  unitats 
específiques d’educació especial  en centres  ordinaris  i  que la 
idea, ara que tenim el Decret d’Inclusió,  és precisament afavorir 
al màxim la inclusió. En aquest sentit tant l’aula específica com 
l’aula CIL haurien de ser l’últim recurs en un centre ordinari. 

Subratlla  el  Sr.  Fresquet  que per  això la  redacció  especifica 
«amb  caràcter  general»  la  qual  cosa  no  exclou,  que  en 
determinats  contextos  més  rurals  o  amb  més  dificultats  de 
comunicació, puga haver-hi més dotació,  com de fet  passa en 
algun centre.  Alguns centres tot  i  ser centres ordinaris actuen 
com a centres de recursos comarcals amb 2,3, i inclús 4 unitats 
específiques.

Respecte del comentari  sobre els centres CAES, intervé dient 
que li agradaria explicar i si a més els membres de la Comissió 
observen la taula 16 de la proposta d’Informe, (en la versió en 
valencià es troba a la pàgina 13) es veu que aquesta planteja una 
dotació addicional als centres CAES. En la segona columna la 
dotació que planteja està assegurada per a tots els centres CAES 
però  que  a  més  a  més  es  preveu  una  dotació  addicional  per 
aquells casos que superen el 55%. Finalitza aquesta intervenció 
dient que el mínim ja existeix i en alguns casos la dotació ja es  
completa.

La  Sra.  Alabau  qüestiona  si  no   estaria  en  contra  del  decret  
d'inclusió que no marca el 55% sinó que marca el 25%.

74



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

En Rafael  Fresquet  li  respon que el  Decret  encara  no té  una 
normativa de desenvolupament i què des de l’Administració es 
té  una especial sensibilitat cap als centres CAES com unitats 
específiques.

Seguidament  intervé  el  Sr.  García  Trapiello  en  el  sentit  de 
recomanar  que  la  nostra  Administració  inste  l'Administració 
central a modificar el Real Decret  o introduïsca un punt que 
deixe  llibertat  a  les  administracions  autonòmiques  perquè 
puguen establir els màxims que ara per ara el decret impedeix. 

La  Sra.  Cuenca  expressa  si  els  membres  de  la  Comissió 
assistents estarien d’acord en recomanar que es continue en la 
línia  que  estableix  el  decret  d’inclusiva  encara  que no  s’haja 
desenvolupat.

Pren la paraula el Sr. Montroig per dir que hi ha malestar en 
centres  d’infantil  i  primària  quan  als  recursos  per  atendre  a 
l’alumnat amb necessitats especials de suport educatiu respecte 
la  modificació  de  les  atribucions  realitzades  a  les  persones 
educadores.  Hi  ha  situacions,  comenta,  que  en  funció  de  les 
modificacions  en  les  atribucions  d’aquest  personal  i  amb els 
pactes realitzats des de Funció Pública no es compleix el paper 
que estaven fent i que no obstant això és necessari,  ja que no 
han  de  ser  els  mestres  els  encarregats  de  desenvolupar 
determinades funcions. No sé, continua en Vicent Montroig, si la 
Conselleria ha rebut queixes  en aquest sentit i demana quina 
seria la resposta de la Conselleria davant aquesta situació. 

Seguidament pren la paraula el Sr. Pérez Gea representat dels 
directors  de  centres  públics,  per  expressar  el  desacord  amb 
l’acord dels educadors. En Ginés Pérez continua dient que el que 
pensen  d’aquest  acord  els  directors  dels  centres  d’infantil  i 
primària  és  que  ha  estat  un  acord  nefast  per  a  l’alumnat.  
Considera en Ginés que el primer que caldria fer quan es fa un 
acord és pensar a qui va dirigit o a qui atén aquest personal. Està 
bé que el personal reclame drets laborals però no en detriment 
de  l’atenció  a  l’alumnat.  Hi  ha  sindicats  que  estan  anant  als 
centres  i  fent  propostes  descabdellades  i  fent  que  des  de  la 
direcció dels centres  es canvie l’horari  dels educadors perquè 
acaben a les tres, quan els sindicats no tenen cap atribució per 
indicar als directors quins horaris han de posar al personal. El 
tema a  més és  molt  preocupant  a  l’hora del  menjador,  i  està 
suposant  a  més  unes  despeses  importants  per  a  la  propia 
Conselleria d’Educació i fica l’exemple dels centres d’educació 
especial que han hagut de contractar més monitors de menjador 
per aquells alumnes que necessiten ajuda. No pot ser, continua el  
Sr. Pérez que pel tema del menjar, control d'esfínters hi haja una 
franja horària on els educadors,  sent la seua funció, no hagen 
d’estar.  A més  els  sindicats  insten  a  aquest  personal  a  què 
agrupen hores sense demanar permís, i és greu. Un dels sindicats 
és la intersindical que és precisament on jo estic. Per al Sr. Pérez 
Gea Des del Consell Escolar caldria fer una recomanació  des de 
la  Comissió  de  Projectes  Legislatius  o  des  de  la  Permanent 
perquè quan s’haja de realitzar un acord es pense a qui va dirigit, 
en  aquest  cas  a  l’alumnat  amb  necessitats  especials,  al 
tetraplègic,  a  l’alumnat  que  no  pot  menjar  sol,  que  no  té 
autonomia,  que no té  control  d'esfínters,  etc.  Està  bé que els 
treballadors  demanen  millores  laborals  però,  en  detriment 
sempre i repeteix, sempre de l’alumnat, no pot ser.

En Luís García Trapiello subscriu les paraules del Sr. Pérez Gea, 
a més a més comenta que en un conflicte de dos béns, en aquest 
cas  entre  el  professorat  i  l’alumnat,  caldria  respondre  a  una 
pregunta:  d'aquests  dos  béns  quin  està  constituït  com  a  dret 
constitucional? Una vegada contestada, continua en Luis García, 
tota acció política ha d’estar adequada a aquesta resposta.  La 
resposta no és altra que el  bé constitucional i aquest és el de 
l’alumne.  Com  a  ciutadà  en  García  Trapiello,  en  general  se 

sorprèn  que  hi  haja  alumnat  sense  professorat  i  en  Educació 
Especial en particular que l’alumnat puga estar sense l’atenció 
que necessite. Es sorprèn com a ciutadà  que hi haja alumnat que 
no té un professor perquè el  professor diu que no va allí.  En 
aquest sentit  continua en Luis Garcia,  caldria fer alguna cosa 
inclús nomenar algunes maneres de compensar al personal, però 
aquest no pot dir que no va i en educació especial l’alumnat no 
pot estar sense l’atenció que necessite. Per això subscric el que 
ha dit el Sr. Pérez Gea. 

La Sra Alabau també subscriu el que s’ha dit sobre el tema és  
més, comenta que presentaren una queixa al Síndic de Greuges i 
no ha estat precisament fins avui que han rebut una resposta des 
de  Funció  Pública,  una  resposta  que  fa  mesos  que  estan 
esperant-la.  La  resposta  no  ha  estat  altra  que  s’ha  de 
desenvolupar la normativa, una normativa que és recent ique es 
va aprovar  al  mes  de  juliol.  Y entre  tant,  postil·la  na  Merxe 
Alabau, hi ha alumnat desatès i amb moltes carències.

El  Sr.  Blasco  intervé  per  dir  que  s’ha  de  contrastar,  fer  un 
seguiment i veure el que cal modificar.

Pren la  paraula  el  Sr.  Pérez Gea per  comentar  que l’alumnat 
d’educació especial ha de ser una prioritat. Continua dient que el 
decret d'inclusió i tot el que l’Administració bé realitzant, està 
bé però ha d’anar acompanyat dels recursos necessaris perquè 
això siga una realitat. Pensa que  es tracta dels més desprotegits, 
els que necessiten més suport i tindre professionals al seu costat 
i que això hauria de ser una prioritat per a la Conselleria. En 
això estem des de l'associació de directors i directores. Es sap 
que es  camina  cap ací  però  ha arribat  un moment  en què la 
Generalitat ha de fer valdre el que està fent, amb els recursos 
que calguen.

Intervé ara el Sr. Tormo Signes, per comentar que arran del que 
diu en Ginés Pérez de l’alumnat amb necessitats especials i com 
ja es va comentar en la reunió de la Comissió de Seguiment, 
caldria considerar també la figura de l’orientador psicopedagog 
en Infantil i Primària en els mateixos centres  a l’igual que en  
secundària.  Argumenta  que  si  el  que  es  vol  és  previndre  o 
detectar situacions als centres, el  més recomanable seria que un 
professional del mateix centre puguera actuar en els claustres i  
orientar els tutors que estan al mateix centre. Per al Sr. Tormo 
caldria  fer  una  recomanació,ja  que  al  decret  d’Inclusiva  a 
l’article 32, estan especificades aquestes figures perquè d’alguna 
manera  quan  es  vaja  a  desenvolupar  el  decret  es  tinga  en 
compte.

Pren la  paraula  el  Sr.  Pérez Gea  per  comunicar  que  des  de 
l’associació de directors  ho estan demanant  constantment.  De 
vegades  es  impensable  que  centres  fins  i  tot  grans  amb 550 
alumnes,  inclús  amb  aula  d’específics  i  20  ó  30  dictàmens 
d’escolarització no hi haja la figura de l’orientador; mentre que 
altres centres d’ensenyament obligatori sense dictàmens i sense 
aula d’específics tinguen orientador a temps complet. Per al Sr 
Pérez caldria que tots els centres el tingueren. El més trist  és  
que de vegades tot es reduesca al capítol de pressupostos.

Seguidament el Sr. Tormo pren la paraula per transmetre que li 
crida l'atenció que els horaris dels orientadors de secundària en 
l'únic lloc on es troben és en la llei de pressupostos, ja que no 
estan especificats en cap altra norma.

La  presidenta  del  Consell,  Sra  Cuenca,  comenta  que  totes 
aquestes sensibilitats que no formen part de la convocatòria ni 
punt de l’ordre de dia caldria veure de quina manera incorporar-
les.

El  vicepresident,  en  Vicent  Baggetto  Intervé  dient  que  per 
encabir-les,  ja  que  tenen  una  connexió  evident,  es  poden 
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incorporar les reflexions que han fet entre tots i totes en el sentit 
que ha comentat en José Blasco  d’instar a l’Administració a 
través de la Comissió de Seguiment, que extreme la vigilància 
sobre  els  termes  d’aplicació  de  l’acord  de  les  persones 
educadores atès que sembla que hi ha problemes evidents en la 
seua aplicació. 

La Sra. Cuenca  comenta que aquesta seria una possible fórmula 
que permet cridar l’atenció sense eixir-se’n de l’ordre del dia.

Els  membres  assistents  de  la  Comissió  assenteixen  i  la 
presidenta  na  Vicenta  Rodríguez  dóna  per  aprovat  i  per 
unanimitat que siguen redactades les recomanacions.

Intervé na Maite Monar per comentar que ho ha reduït  a tres 
recomanacions generals. La primera seria arran les paraules del 
conseller Vicent Montroig quan parla de la valoració de l’esforç 
positiu vers l’Administració  però instar-la a què pose tots els 
recursos i  es  tinga en compte el  tema de la  ràtio.  La segona 
agafant les paraules del conseller Luis García Trapiello que ha 
parlat que l’Administració valenciana inste a la central  per a la 
modificació... , intervé en aquest moment el Sr. García Trapiello 
per  dir  que  ell  comentava  la  modificació  amb  relació  a  una 
primera que era que l’Ordre s'adeqüe mentre no es modifique el  
Real Decret al contingut de la sentència. Aquesta seria, segons 
García Trapiello, la primera, ja que la que ha proposat està en 
relació a aquesta. Continua dient que si més endavant el Real  
Decret decau, la sentència no tindria sentit. 

La  tercera  recomanació  que  resumeix  na  Maite  Monar  es 
refereix al tema de la inclusió i pel que fa a l’acord comentat per  
en Ginés  i al que havia comentat na Merxe Alabau .

Pren la paraula en Pau Díaz Boïls que afig instar a tindre cura en 
l’aplicació  i  el  desenvolupament  de  l’acord  de  les  persones 
educadores al que afig na Vicenta Rodríguez que caldria també 
afegir el tema dels psicopedagogs.

En aquest punt en García Trapiello comenta que no anomenaria 
l’acord, ja que probablement el mal vinga de l’acord i entraríem 
en competències que són laborals i per tant competències que 
com a Consell  no ens pertoquen.  D’acord amb el  que ha dit 
Gines, continua en García,  l’alumnat ha d’estar atès. Centrem-
nos en temes pedagògics  i  organitzatius  escolars  i  en  el  dret 
constitucional de l’alumne que ha d’estar protegit. 

A continuació  el  Sr.  Tormo  Signes  reitera  la  proposta  feta 
anteriorment,  què quan es desenvolupe el decret d’inclusiva a 
l’article 32 que fa referència als gabinets psicopedagògics,   el  
tema dels  orientadors  es  desenvolupe  amb prioritat,  atès  que 
tracta  temes  que  afecten  els  alumnes  amb  necessitats 
específiques.  Continua  el  Sr.  Tormo  dient  que  els   centres 
concertats ja tenen gabinets psicopedagògics,  es podria utilitzar 
la fórmula de concertar-los. Per altra part el que s’aconseguiria 
així és que l’SPE no tindria tanta sobrecàrrega de tasca i podria 
atendre  millor  els  centres  públics.  Per  altra  banda  reivindica 
incloure  la  figura  de  l’orientador  en  infantil  i  primària  pels 
motius que ha justificat en la seua anterior intervenció.

Pren la paraula el Sr.  Montroig corroborant que és el que també 
ha dit en Ginés Pérez, quant als centres d’infantil i primària dels 
centres sostinguts amb fons públics. El Sr. Montroig seguint la 
dissertació  troba  que  aquest  tema hauria  de  tindre  primer  un 
debat per veure quin seria el model a seguir,

La Sra. Cuenca també pensa que seria un tema a estudiar.

El Sr. Tormo  comenta que aquest tema també es troba a l’Ordre, 
que fa referència als SPE, a les unitats de suport i a la integració 
o es demana informes. Fica l’exemple dels punts  3.1, 3.2. és a 
dir que l’Informe fa referència als gabinets psicopedagògics.

El Sr. Montroig opina que quan es menciona fa referència al fet 
que aquests llocs de treball són itinerants. Respon el Sr. Tormo 
que  la  norma  distingeix  entre  centres  públics  i  centres 
concertats. 

Pren la paraula la Sra.  Cuenca per preguntar si  es fa aquesta 
recomanació genèrica.

El Sr. Tormo assenteix i  comenta que es tracta de dues coses 
com s’havia fet la recomanació  d’educadors i educadores és una 
cosa  mentre  que  gabinet  i  orientadors  són  una  altra  cosa.  
Conclou dient que voldria que s’incloguera. 

N’Encarna Cuenca diu si aniria en la mateixa línia proposada 
per  la  representant  de  la  Gonzalo  Anaya,  en  funció  de  les 
necessitats de l’alumne.

La presidenta de la Comissió, conclou amb paraules positives 
dient que s’ha arribat a un acord i està molt bé. Dóna pas al punt 
tres de la convocatòria torn obert de paraula. 

3. Torn obert de paraula

No havent-hi  cap  altra  intervenció  agraeix  la  presència  d’en 
Rafael  Fresquet  i  d’en  José  Blasco  que  ens  han  convidat  a 
reflexionar. 

Amb bon  humor  els  comenta  que  se’n  duen  un  bon  full  de 
suggeriments  perquè  els  transmeten  on  corresponga  i  siga 
escoltat en general, el CECV i aquesta Comissió en particular. 
Desitja un bon cap de setmana i tanca la sessió sent les 11.30 h. 

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

                                      
                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 8/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE PROJECTES LEGISLATIUS 
I PLANIFICACIÓ GENERAL DE L'ENSENYAMENT DEL CONSELL ESCOLAR DE LA 
COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 28 DE NOVEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet
Mercè Claramunt Diego

Secretaria tècnica

Consellers i conselleres

Juan J. López Marinas (CEV)

Lorenzo Tendero Villa (PARES I MARES ALUMNAT PÚB- COVAPA)

José Blasco Alagarda (INSPECCIÓ EDUCATIVA D’EDUCACIÓ)

Miguel Vargas Rodríguez (CONSELL DE LA JOVENTUT CV)

Mercedes Alabau (PARES/MARES ALUMNAT PÚB- GONZALO ANAYA)

Excusen absència

Luis Garcia Trapiello (RECONEGUT PRESTIGI

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC.  STEPV

Carlos Tormo Signes (PROFESSORAT PRIVAT - FSIE)

Xelo Valls Gregori (Prof.Públic CC.OO.)

Persones invitades

Josefa Doménech Zaera (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Rafael Fresquet Fayos (SERVEI DE PLANIFICACIÓ EDUCATIVA)

Raül Juncos (CAP DE SERVEI ENSENYAMENT RÈGIM ESPECIAL 

 Montserrat Navarro Giménez (ENSENYAMENTS RÈGIM ESPECIAL) 

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades  més  amunt,  sota  la  presidència  de  na  Vicenta 
Rodríguez  Arroyo,   es  reuneixen  a  les  11.00 h  en  segona 
convocatòria el dia 28 de novembre de 2018 a la sala de juntes 
núm. 3 de la Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport, amb el següent ordre del dia: 

1. Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  26 
d’octubre de 2018.

2. Elaboració  de  l’informe  relatiu  al  Projecte  d’Ordre 
XXX/2018, dXXX de XXX, de la Conselleria d’Educació, 

Investigació,  Cultura  i  Esport,  per  la  qual  s’estableix  la 
distribució geogràfica de les escoles oficials d’idiomes i les 
seues seccions.

3. Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  de  Decret  del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol de 
Tècnic/a  Superior  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  en  Còmic, 
pertanyent a la família professional artística de Comunicació 
Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la  Comunitat 
Valenciana.
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4. Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  de  Decret  del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol de 
Tècnic/a  Superior  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  en  Gràfica 
Audiovisual, pertanyent a la família professional artística de 
Comunicació  Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la 
Comunitat Valenciana.

5. Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  d’Ordre 
XXX/2019, de XXX de XXX de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual se fixa el nombre 
màxim d’alumnat per unitat en el procediment d’admissió 
del primer nivell del segon cicle d’educació infantil (3 anys) 
a partir del curs 2019/2020, en determinades localitats de la 
Comunitat Valenciana.

6. Torn obert de paraula.

1.  Aprovació,  si  escau,  de  l'acta  de  la  sessió  del  dia  26 
d’octubre de 2018

La presidenta de la Comissió de Projectes Legislatius D.ª 
Vicenta Rodríguez Arroyo obri la sessió demanant si hi ha 
algun suggeriment a l’acta de la sessió anterior.  Sense cap 
objecció per part de les persones assistents, queda aprovada 
per assentiment.

2.  Elaboració  de  l’informe  relatiu  al  Projecte  d’Ordre 
XXX/2018, de XXX de XXX, de la Conselleria d’Educació, 
Investigació,  Cultura  i  Esport,  per  la  qual  s’estableix  la 
distribució geogràfica de les escoles oficials d’idiomes i  les 
seues seccions

La Sra. Rodríguez dona pas al segon punt de l’ordre del dia. 
Pren la paraula el Sr. Fresquet. 

En  Rafael  Fresquet  exposa  que  es  tracta  d’una  ordre 
conseqüència  del  decret  pel  qual  s’estableix  el  reglament 
orgànic  i  de  funcionament  de les  Escoles  Oficials  d’Idiomes 
(EOI), en la que es defineix que aquestes escoles tindran seus i 
seccions. Continua explicant que després d’haver-se creat EOI 
noves,  publicades als decrets de creació al mes de setembre, 
des de l’Administració es volgué organitzar territorialment la 
seua distribució i van pensar que era necessari un document on 
aparegueren les seccions que depenen de les EOI. No obstant 
això   informa  que  durant  la  setmana,  reflexionant  sobre  el 
document, els va sorgir la possibilitat d’eliminar de l’annex la 
informació relativa a les seccions.  Comenta que estan ubicades 
en instal·lacions municipals però que aquest fet pot canviar i 
una instal·lació municipal passar a una de la Generalitat.  Per 
tant no és efectiu que aquest fet aparega a una ordre. 
Per tant pensaven reformar el títol de l’ordre eliminar la part 
final de les seccions i al punt tercer afegir a la fi del paràgraf «i 
determinarà  la  ubicació  de  les  seccions  i  d’altres  espais 
acadèmics».
Seguidament el Sr. Fresquet comenta que amb aquesta mesura 
aconseguiran tindre cada any la situació real i per tant, estaria 
cobert  tot  el  personal i  l’alumnat en cas de riscos laborals o 
d’algun accident.

Intervé  el  Sr.  López Marinas  per  preguntar  qui  determina la 
creació de les seccions.

Contesta el Sr. Fresquet que ho determina la Direcció General 
de Política Educativa i continua dient que és una competència 
reservada a l’Administració que apareix publicat al mateix ROF 
de les EOI. Portar-ho a una resolució anual, segueix, «...  ens 
dóna agilitat per atendre la demanda en altra localitat i poder 
ubicar una secció si es detecta una necessitat immediata».

Pren la paraula la presidenta de la Comissió per demanar si els 
presents aproven el projecte i les possibles modificacions. 

Queda aprovat per unanimitat. 

La presidenta dóna pas al següent punt de l’ordre del dia.

Na Maite Monar, de la secretaria tècnica del CECV comenta 
que la ponent està de camí i proposa alterar l’ordre del dia. 
Els assistents no veuen cap inconvenient.

Es passa al punt 5 de l’ordre del dia. 

5.  Elaboració  de  l’informe  sobre  el  Projecte  d’Ordre 
XXX/2019, de XXX de XXX de la Conselleria d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport, per la qual es fixa el nombre 
màxim d’alumnat per unitat en el procediment d’admissió 
del primer nivell del segon cicle d’educació infantil (3 anys) 
a partir del curs 2019/2020, en determinades localitats de la 
Comunitat Valenciana

La  presidenta  dóna  la  paraula  al  Sr.  Blasco  que  exposa  que 
l’Ordre estableix la ràtio que hi ha en determinades localitats de 
les tres províncies de la Comunitat i que es xifra en 23.
S’incorpora  a  la  sessió  la  presidenta  del  Consell  n’Encarna 
Cuenca. Se li comunica que s’ha alterat l’ordre del dia i que en 
aquest moment s’està tractant el punt 5.
Continua el Sr. Blasco dient que se n’ha adonat que inclús en 
poblacions riques s’està  perdent població sobretot  a l’interior, 
fica d’exemple la Ribera del Xúquer. Segueix dient que aquest 
fet produeix distorsions i que la mesura es fa per poder donar 
una  millor  qualitat  d’ensenyament  amb  menys  alumnes,  al 
mateix temps  que  així  es  respecta  tota  la  pluralitat  de  centre 
sense haver de tancar. Per això, afegeix en Blasco, la Conselleria 
planteja aquesta ordre.  A títol  personal el  conseller opina que 
inclús en alguna població establiria una ràtio menor. 
El conseller dóna per acabada la seua exposició i afegeix que 
sabent que el tema suscitarà debat, l’inicia.

L’article 7 del text consolidat del RD parla de ràtio màxima de 
25 alumnes,  per tant estem dintre del màxim, diu el Sr. Blasco. 
La Generalitat el que no podria ficar és una ràtio per dalt de 25 
alumnes, però el Tribunal Superior de Justícia s’ha pronunciat 
en contra d’una ràtio màxima de 23. No obstant això, a hores 
d’ara la sentencia no és ferma, ja que està recorreguda. 

Per  altra  banda  el  tema  de  l'extemporaneïtat  es  corregeix  en 
aquesta  ordre,  ja  que  encara  no  s’havien  constituït  les 
comissions d’escolarització,  de fet encara no s’han publicat ni 
les  resolucions  del  les  direccions  territorials  on s’estableix  el 
calendari d'admissió, per tant estem en temps de fer-ho.  

En  aquest  moment  s’incorporen  a  la  Comissió  Na  Montse 
Navarro i en Raül Juncos.

Na Vicenta Rodríguez Arroyo dona la paraula a en Juan José 
López Marinas per  defensar  les  dues esmenes presentades en 
aquest punt de l’ordre del dia, atès que segons la Sra. Rodríguez,  
van en la mateixa línia. 
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El  Sr.  López  Marinas,  conseller  en  representació  de  les 
organitzacions  empresarials,  comença  la  seua  dissertació 
comentant  que  aquest  assumpte  ja  es  va  debatre  quan  es 
presentaren  les  Instruccions  d’inici  de  curs.  Argumenta  que 
aquestes  tenen  un  àmbit  restrictiu  al  funcionament  de 
l’administració i per tant no farà cap al·legació al respecte, però 
l’Ordre té un àmbit general, sent una disposició que obliga a tota 
la ciutadania.  Llavors expressa, que la mesura de la reducció de 
la ràtio és beneficiosa, no solament per a l'àmbit educatiu sinó 
per  a  tota  la  societat,  que  rebrà  alumnes  millor  formats  per 
incorporar-se  el  dia  de  demà  al  món  laboral,  professional  o 
empresarial i per tant no ho discuteix, la mesura és bona. El que 
s'està discutint és si podent-se fer les coses bé, no s'han fet bé. 
Incideix a més en el fet que el govern actual  ha estat capaç de 
modificar  una  llei  orgànica,  la  Llei  Orgànica  de  Millora  de 
l'Educació (LOMCE), i  davant d’aquest fet  es pregunta el  Sr. 
López Marinas, com no és capaç de modificar un real decret sent 
molt més senzill. 
Amb això, continua el conseller, no tindríem absolutament res a 
discutir  ací,  perquè  l'Administració  seria  molt  competent  en 
aquesta qüestió. 
Per  tant,  continua  el  conseller,   caldrà  dirigir-se  a  qui 
corresponga perquè això es modifique i que no ens quede aquest 
obstacle legal que ens impedeix implantar una mesura que,  si 
tira endavant, possiblement siga objecte d'un nou recurs i siga 
motiu d'una nova sentència en la mateixa línia.

D'altra banda la mateixa sentència afirma que s'incorre en un 
defecte de falta de motivació, ja que no s'acredita per què 
s'inclouen determinades localitats i no altres. La meua opinió, 
segueix dient el Sr. López Marinas, és que aquest projecte s'ha 
de retirar i esmenar en els termes adequats, començant per la 
denominació de l'Ordre que la sala ja ens diu que no és correcte. 
En síntesi, bé la mesura, malament la forma en què s'implanta.

La presidenta de la Comissió  dóna la paraula al Sr. Fresquet.

El Sr. Fresquet comenta que li agradaria explicar la posició de 
l’Administració educativa. Exposa que des de l’Administració 
es respecten les sentències judicials. En aquest cas, continua, la 
sentencia no és ferma, ja que l’administració l’ha recurrida i 
per tant estan a temps d’elaborar-ne una de nova. Comenta que 
han eliminat un element que tenien les dues anteriors, que era 
la repetició curs a curs, la qual cosa provocava la necessitat de 
publicar una ordre nova cada curs amb la complexitat que té  
des del punt de vista de la tramitació i sobretot fer-ho a temps. 
Si abans que s’haja publicat l’ordre arriba la sentència ferma, 
es  retirarà  però  el  que  no podem fer  és  esperar,  perquè  els 
temps de tramitació s’acaben. A més a més un dels fonaments 
d’aquesta  ordre  té  a  veure  amb  els  pressupostos  perquè 
l’Administració  és  conscient  que  es  pateix  una  situació 
d’infrafinançament, no poden créixer pressupostàriament i per 
tant baixen la ràtio on poden. Segueix el Sr. Fresquet dient que 
com expressava el Sr. Blasco podíem haver proposat una ràtio 
més  baixa  en  alguna  localitat,  però  pensen  que  no  és  el 
moment. Repeteix la pregunta del Sr. López Marinas: «Per què 
aquestes  poblacions  i  no  d’altres?»  Informant  en  Rafael 
Fresquet que ho han fet per un criteri de prudència perquè en 
algunes  localitats  fent  un  càlcul  d’alumnat  nascut  per  a 
escolaritzar  o  potencialment  escolaritzable  en  un  curs 
determinat  i  pensant  en  les  unitats  previstes  en  centres 
sostinguts amb fons públics, podria eixir una distribució de 23 
alumnes,  però no es pot tallar exactament en 23 perquè pot 
haver-hi alumnat nouvingut. 

Continua dient que han dirigit el focus d’atenció a localitats 
que estarien en una ràtio al voltant de 18 o 19 alumnes, així  
poden mantenir un marge que els permetria créixer i en cas que 
calguera escolaritzar alumnat nouvingut, poder-ho fer tal com 
marca la normativa d’admissió. 

El  Sr.  Fresquet  resumeix  dient:  «acatem  la  sentència  però 
donat que no es ferma i està recorreguda, continuem el procés 
de tramitació. Si a la fi calguera retirar-la, ho faríem i ni es 
tramitaria ni es publicaria».

Pren la paraula el Sr. López Marinas que argumenta que poden 
passar fins a dos anys a què hi haja una sentència que resolga 
el recurs.  
Al que respon el  Sr.  Fresquet que també és possible que es 
canvie el Real Decret abans que es dicte sentència.

El  conseller  López  Marinas  insisteix  a  dir  que  no  és  un 
problema de fons sinó de pura tècnica jurídica. 

Intervé en Rafael Fresquet comentant que els serveis jurídics 
no van fer cap comentari a aquesta qüestió.
Finalitza dient que el  fet  positiu és que tots els consellers i  
conselleres coincidixen  en el fet que la baixada de ràtio és un  
element positiu per a la qualitat del sistema educatiu, i que la 
resta són interpretacions de procediment. 

Pren la paraula el Sr. Pérez Gea, el qual llig literalment una 
part de l’artícle 7 del Real Decret: «...tendrán como máximo 25 
alumnos»,  entén  el  conseller  que l’Ordre vulneraria  el  Real 
Decret si la Conselleria establira una ràtio superior. 

En aquest moment la presidenta de la
 Comissió comenta que caldrà decidir què es fa amb aquest  
punt. Fa palès que el punt anterior s’ha aprovat per unanimitat 
però troba que almenys en aquest,  hi haurà dos vots en contra. 

La presidenta del Consell Escolar, n’Encarna Cuenca, intervé 
suggerint que es pot aprovar per majoria o es pot arribar a un 
acord  en  nom  de  la  unanimitat  que  sempre  es  recerca  al  
Consell  Escolar  i  proposar  un  text  que  comprenga totes  les 
sensibilitats expressades. 
Explica que la idea és recollir en un text tot el que s'ha exposat, 
les preocupacions que han sorgit  i  plantejar  la  necessitat  de 
modificar  la  norma  bàsica  de   manera  que  totes  aquelles 
modificacions  que  proposen  les  comunitats  autònomes  es 
puguen realitzar d’acord a norma. Aquest és l’esperit, finalitza 
la presidenta.  

El  Sr.  López Marinas comenta que es  tracta  d’un problema 
d’interpretació  i  atenent-se  al  que diu  la  sentència:  «  no  se 
habilita des de luego a la administración educativa  para que 
altere la ràtio ni endureciéndola ni dulcificándola». 

La presidenta del CECV planteja que quan  hi  ha un recurs 
sabem que es pot canviar el sentit de la sentència i en aquest 
cas, la sentència està recorreguda. 

Intervé el Sr. Tendero Villa, representant dels pares i mares de 
l’alumnat públic COVAPA que expressa que el Real Decret és 
molt clar al respecte, ficant un llindar per dalt en expressar: 
«com a màxim». Continua dient que en cas contrari   ficaria 
que la ràtio hauria de ser de 25. Apunta la idea d’eliminar la 
paraula «màximo». 
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El Sr. López Marinas reitera que estem davant d'una disputa 
jurídica i que com a conseller no pot aprovar-ho per les raons 
que ha exposat anteriorment.

La presidenta n’Encarna Cuenca manté que estant d’acord amb 
l’esperit  que  ve  caracteritzant  el  Consell  Escolar,  seria 
beneficiós  trobar  una  fórmula  que  incloguera  totes  les 
sensibilitats exposades.  

La presidenta de la Comissió pregunta si estarien d’acord en 
acceptar la proposta que fa la presidenta. 

Exposa la Sra. Cuenca que es tracta d’una bona solució perquè 
el Consell Escolar estaria així expressant la seua preocupació y 
realitzant a més propostes per donar solucions als problemes 
que sorgeixen.  
 
El Sr López Marinas comenta que a la fi de la seua al·legació 
hi ha un paràgraf redactat en aquest sentit.
Cuenca comenta que es pot incorporar i el llig. 

Acorden canviar del text la paraula impediment per dificultat.

Finalment el text queda redactat de la següent manera: 

«La  Comissió  de  Projectes  Legislatius  i  Planificació  de 
l'Ensenyament es manté en el seu posicionament de recomanar a 
l'Administració educativa que continue aquesta línia pel que fa a 
la baixada de ràtios.

Tot  i  estar  d'acord  amb  l'esperit  de  la  norma,  tècnicament 
aconsella que amplie la justificació del preàmbul de la norma i 
que explicite de manera clara el perquè de la incorporació de les 
localitats de l'annex i no d'altres.

A més a més, recomana que instrumente les mesures adequades 
a la seua disposició per aconseguir la modificació o derogació de 
l'article  7  del  Reial  Decret  132/2010,  de  12  de  febrer,  que 
dificulta  legalment  l'adopció  de  la  mesura  continguda  en 
l'Ordre».

La presidenta de la Comissió demana si estarien d’acord amb 
el text llegit. 
S’aprova pèr assentiment. 

Na  Maite  Monar  pregunta  si  es  tracta  d’una  recomanació 
genèrica,  a  la  qual  cosa  assenteixen  les  conselleres  i  els 
consellers. 
La presidenta de la Comissió procedeix a donar pas al tercer  
punt de l’ordre del dia. 

La Sra. Cuenca demana a la  presidenta de la Comissió poder 
fer un incís per aclarir un tema que pensa que és solucionable 
en cas d’estar d’acord les conselleres i consellers presents en 
què ho siga. 
Continua dient que d’acord amb la llei,  els consells escolars 
han de dictaminar sobre projectes de decret, mentre que el que 
ens ocupa en aquest punt és un «informe proposta que emet la 
direcció general de Formació Professional i  ensenyament de 
règim especial en relació al  projecte de  decret». 
Suggerix n’Encarna Cuenca, si estan d’acord els presents, en 
què aquest document siga substituït, en cas de tractar-se d’un 
text definitiu,  pel projecte de decret i no per l’informe i com a 
tal aprovar-ho. Continua dient que ho proposaran també a la 
Comissió  Permanent  però  el  consell  escolar  caldria  que 
tinguera  el  projecte  de  decret  per  poder-se  pronunciar 

correctament  i  dictaminar  sobre  el  que  realment  s’ha  de 
dictaminar. 
El  Sr.  Juncos  expressa  que  els  dos  informes  presentats  als 
punts 3r i 4t de l’ordre del dia són els definitius.
Els assistents estan d’acord amb el proposat per la presidenta 
del  Consell,  la  qual  demana  al  Sr.  Juncos  que  facilite  el  
projecte al Consell perquè s’incloga a l’expedient. 
Pren la paraula en Raül Juncos que comenta que els punts 3 i 4 
de  l’ordre  del  dia  estan  relacionats  i  es  podrien  tractar 
conjuntament.

Les  conselleres  i  els  consellers  estan  d’acord  i  na  Vicenta 
Rodríguez dóna pas als punts tres i quatre de l’ordre del dia. 

3. Elaboració de l’informe sobre el Projecte de Decret del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol 
de Tècnic/a Superior d’Arts Plàstiques i Disseny en Còmic, 
pertanyent  a  la  família  professional  artística  de 
Comunicació  Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la 
Comunitat Valenciana
4. Elaboració de l’informe sobre el Projecte de Decret del 
Consell,  pel  qual  s’estableix  el  currículum  dels 
ensenyaments artístics professionals corresponents al títol 
de Tècnic/a Superior d’Arts Plàstiques i Disseny en Gràfica 
Audiovisual, pertanyent a la família professional artística 
de  Comunicació  Gràfica  i  Audiovisual,  en  l’àmbit  de  la 
Comunitat Valenciana

Exposa el Sr. Juncos que els darrers tres anys han desenvolupat 
nous títols que encara que pertanyen a l’àmbit professional no 
són de Formació Professional. Es desenvoluparan via ministerial 
en el Real Decret,  estant al preàmbul com a fonament de dret. 
Continua dient que apareixeran aquest any i informa que el grup 
de treball que ha desenvolupat el currículum són professors de 
l’Escola  d’Arts  Plàstiques  i  Disseny  d’Oriola,  amb  algunes 
aportacions  del  professorat  d’Alcoi.  Introdueix  que 
l’ampliabilitat estarà per damunt del 200% i que per tant caldrà 
incorporar molts professionals dedicats tant a l’àmbit del còmic 
a l’antiga usança com al còmic via telemàtica. Continua dient 
que des de la seua direcció general estan treballant  de valent 
perquè siguen una realitat en la propera implantació, intentant 
arribar als pressupostos per al curs 19-20. 
Finalitza dient  que l’estructura és  la de projecte  de decret,  la  
mateixa que els currículums.

La Sra. Cuenca comenta que en la redacció aportada en aquests 
projectes de decret sempre apareix el masculí «drets d’autor» i 
que seria bo canviar-ho pel substantiu genèric «autoria». 
Davant l’assentiment de la Comissió, queden assumits els dos 
projectes per unanimitat. 
La  presidenta  na  Vicenta  Rodríguez  dóna  les  gràcies  als 
ponents  i  desitja  molts  èxits  per  aquests  nous  títols 
d’ensenyaments  artístics  i  professionals.  Dóna  pas  a  l’últim 
punt de l’ordre del dia. 

6. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la sessió sent les  
11.55 h

La secretaria tècnica  del CECV
              Maite Monar van Vliet 

                   Vist i plau
                           La presidenta del CECV

          Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE CONSENS DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 17 DE GENER 
DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Encarna Salvador President de la Comissió

Benjamín Velasco Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres

Màrius J. Fullana Alfonso (PARES  I MADRES ALUMNAT PÚBLIC. G. ANAYA)

Vicent Ripoll Català (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Vicenta Rodríguez Arroyo (TITULARS DE CENTRES PRIVATS EDUCACIÓ I GESTIÓ)

Suplents

Xelo Valls Gregori (PROFESSORAT PÚBLIC CC.OO.)

Persones convidades

Jacint Martínez Baldó (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS) 

Mar Alcolado (DIRECCIÓ DE CENTRES PÚBLICS) 

Antoni González Picornell (ADMINISTRACIÓN EDUCATIVA  AUTONÒMICA)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més  amunt  es  reuneixen  el  dia  20  de  desembre  de  2017  en 
segona convocatòria a les 10.30h en la sala de juntes (escala 3, 
planta baixa) de la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura 
i Esport amb el  següent ordre del dia:

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 20 de 
desembre de 2017.

2.  Proposta  d'adaptació  dels  Indicadors  del  primer  eix  del 
Decàleg.

3. Planificació de treball.
 
4. Torn obert de paraula.

La  presidenta  del  CECV,  Sra.  Cuenca  Carrión,  presideix  la 
Comissió  de  Consens  per  absència  de  la  presidenta,  Sra. 

Salvador Muñoz, i del vicepresident de la comissió, Sr. Velasco 
Onrubia.

1.  Aprovació,  si  escau,  de l'acta de la sessió del dia 20 de 
desembre de 2017

S’aprova per assentiment l’acta de la sessió anterior.

Abans d’entrar al punt 2 de l’ordre del dia, la presidenta explica 
que  el  CECV  tindrà  aviat  dues  noves  conselleres:  Màbel 
Villaescusa (directora del CEFIRE d’Educació Inclusiva) i Sefa 
Doménech Zaera (directora del CEFIRE d’FP). Informa que és 
probable que la Sra. Villaescusa s’incorpore a aquesta comissió 
aviat i afig que aquesta prepara un simposi per al 3-4 de maig on 
vol que el  CECV presente els  indicadors  del Decàleg per  als 
centres  educatius.  La  presidenta  recomana  que  es  pense  en 
aquest objectiu per tal de tenir acabats els nous indicadors per a 
la data esmentada.

2. Proposta d'adaptació dels Indicadors del primer eix del 
Decàleg
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Es treballa tot seguit sobre les propostes de reducció de l’eix 1  
que han aportat la Sra. Imma López i els senyors Jacint Martínez 
Baldó i Vicent Ripoll per a consensuar un text únic.

La consellera Vicenta Rodríguez recomana establir una escala de 
valors  d’1  a  4  en  moltes  de  les  propostes  d’acció.  La  Sra. 
Cuenca Carrión considera millor establir l’escala següent: sí, no, 
en progrés.

Es debat sobre quina de les tres propostes presentades es pot 
treballar i es decideix que siga sobre la de la Sra. Imma López,  
ja que és més clara, incorpora dins les explicacions i esdevé un 
model més fàcil i ràpid de contestar. Tot i això, es miraran tot 
seguit quines propostes d’acció hi han desaparegut per si se n’ha 
de  recuperar  o  reformular  alguna  i  es  decideix  que  les 
d’avaluació  caldrà  mantenir-les  per  fomentar  la  cultura 
d’avaluació.

S’estableix ara un debat sobre el temps que ha de dedicar un 
consell escolar a contestar tot el qüestionari.  Es diu que mitja  
hora és poc però cal evitar el cas extrem que relata la Sra. Maria  
del Mar Alcolado, succeït en el seu consell escolar: estigueren 
150 minuts i no arribaren a contestar el 30%, i amb dificultats de 
comprensió pels pares i les mares. La consellera considera que 
s’hauria de contestar a poc a poc durant un trimestre.
El conseller Màrius Fullana considera que es podria fer un text 
explicatiu a banda o recollir els dubtes sorgits: crear una mena 
de FAQ. La presidenta del CECV considera que les coses han de 
ser útils i, per això, estaria bé que Màbel Villaescusa i Manolo 
Ávila hi donaren l’última ullada als indicadors.

Un altre tema de debat és la participació de les AMPA. La Sra.  
Alcolado  i  el  Sr.  Fullana  corroboren  que  les  AMPA a  penes 
participen i costa fer-los participar en activitats d’aquesta mena. 
La presidenta, Encarna Cuenca, suggereix que cal detectar per 
què està passant. Una manera de promoure la participació seria 
explicar-los que per a esdevindre un centre inclusiu i de qualitat 
s’ha  de  fomentar  la  participació.  Una  altra  és  la  d’eliminar 
barreres per tal que la gent participe. Diu que en aquesta fase de 
simplificació es tracta de fer assequibles els indicadors; convé 
acabar la retallada i més tard es veurà si cal reduir-los més o  
implementar-los formant, per exemple, les famílies, proposta a 
què  dóna  suport  el  Sr.  Fullana.  Aquest  suggereix  que  es 
parcel·len els diferents ítems per no fer arrere la gent. La Sra. 
Alcolado  suggereix  emprar  un  llenguatge  assequible  per  tal 
d’interpretar amb facilitat els indicadors i no dedicar-hi temps.

Es configura el treball de la manera següent:
S’empra el model de proposta d’Imma López i es mira un per un 
cada punt acarant els tres models que hi ha a la taula. Es tabula i 
s’usen les minúscules en les coses que s’han de mesurar.  Els 
ponents elaboren les modificacions a l’eix consensuadament i la 

secretaria tècnica en pren nota a fi de presentar un model únic 
d’eix 1 que s’adjunta al final d’aquesta acta.

3. Planificació de treball 

S’arriba també als compromisos següents:

El  text  d’Imma López  servirà  com a  model  per  a  reduir  les 
propostes  d’acció  dels  eixos  restants.  S’agafarà  el  document 
word/odt d’Imma López i es distribuirà als ponents, i de la resta 
dels eixos, se n’eliminaran els objectius estratègics tot creant un 
llistat  de  propostes  d’acció  a  fi  de  seleccionar-ne  les  més 
adients. Aquests dos documents s’enviaran prompte als ponents 
a fi que els diferents grups puguen treballar sobre el mateix text.
S’estableix que la pròxima reunió es realitzarà l’1 de febrer on 
es duran les modificacions aplicades als eixos, i es reserva el dia 
9 per continuar amb la tasca si fera falta.

Es reparteixen els eixos entre els ponents de la manera següent: 
• L’eix 2, l’abordaran els senyors Jacint Baldó i Antoni 

González;
• L’eix 3, les senyores Imma López i Mar Alcolado
• L’eix  4,  la  Sra.  Vicenta  Rodríguez  i  el  Sr.  Alberto 

Villanueva
• L’eix  5,  l’abordaran  la  Sra.  Encarna  Cuenca  i  els 

senyors Vicent Baggetto i Vicent Ripoll

4.  Torn obert de paraula

No havent-hi més assumptes a tractar, s'alça la sessió sent les 
12.30 h.

València, 17 de gener de 2018

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

                                      
                                                Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 2/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE CONSENS DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 1 DE FEBRER 
DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Vicenta Rodríguez Arroyo (FED. ED. I GESTIÓ)

Membres del Consell Escolar

Jacint Martínez Baldó (DIR. CENTRES PÚBLICS)

María del Mar Alcolado Fenoy (DIR. CENTRES PÚBLICS)

Antoni González Picornell (ADMINISTRACIÓ  EDUCATIVA 
AUTONÒMICA)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més amunt es reuneixen el dia 1 de febrer de 2018 en segona 
convocatòria a les 10.30 h al despatx del Consell Escolar (escala 
4, porta E) de la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i 
Esport amb el  següent: 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 17 de gener 
de 2018.

2. Proposta d'adaptació dels Indicadors del segon i tercer eix 
del Decàleg.

3. Planificació de treball.

4. Torn obert de paraula .

La  presidenta  del  CECV,  Sra.  Cuenca  Carrión,  presideix  la 
Comissió  de  Consens  per  absència  de  la  presidenta,  Sra. 
Salvador Muñoz, i del vicepresident de la comissió, Sr. Velasco 
Onrubia.

1.  Aprovació,  si  escau,  de l'acta de la sessió del dia 17 de 
gener de 2018

Com que no hi ha cap esmena, s’aprova per assentiment l’acta 
de la sessió anterior.

2. Proposta d'adaptació dels Indicadors del segon i tercer eix 
del Decàleg

Es treballa tot seguit sobre les propostes de reducció dels eixos 2 
i 3 que han aportat els senyors Antoni González Picornell, Jacint 
Martínez Baldó i la Sra. Maria del Mar Alcolado Fenoy per tal 
de consensuar un text únic.
S’accepta la proposició de la consellera Vicenta Rodríguez, la 
qual  recomana  establir  una  escala  de  valors  de  0  a  4  en  les 
propostes d’acció: 0 significarà que no es fa o no es compleix. A 
més, en alguns indicadors específics s’agregarà «No procedeix». 
El  conseller  Martínez  Baldó  explica  que  ha  mantingut  els 
indicadors principals, l’estructura i n’ha eliminat els subapartats 
de l’eix 2 i, tot seguit, es procedeix a la lectura detallada i les 
esmenes, que s’hi fan de manera col·laborativa.

En acabar el document consensuat de l’eix 2 es passa a treballar 
sobre  l’eix  3  amb  les  propostes  elaborades  pel  Sr.  González 
Picornell  i  la  Sra.  Alcolado  Fenoy.  S’utilitza  de  base  el  text 
d’aquesta consellera, es revisa i es redueix encara més.
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3. Planificació de treball

En aquest punt s’arriba als acords següents.

En acabar el document dels indicadors es convidarà un assessor 
de  CEFIRE  de  l’àmbit  d’Inclusiva  a  revisar-lo  i  fer-hi 
suggeriments.

Caldrà identificar les propostes eliminades que fan referència a 
l’Administració per tal de treballar-les al CEFIRE d’Inclusiva de 
cara a l’infome final.

En la introducció dels indicadors caldrà elaborar un glossari que 
definisca alguns conceptes fonamentals que s’hi fan servir.

Es proposa estudiar en un futur l’enviament als consells escolars 
de centre i els consells escolars municipals d’un breu qüestionari 
per avaluar el grau de coneixement que tenen del CECV a fi de 
revitalitzar-los.

Hi ha també la proposta d’elaborar,  en poder,  sis vídeos molt 
breus destinats a promoure i explicar en els consells escolars de 
centre  l’emplenament  dels  indicadors,  una  vegada  se  n’haja 
terminat el procés d’elaboració i presentació. El primer tindria el 
fi de donar a conéixer el sentit dels formularis que se’ls demana 
emplenar, i els altres cinc, amb informació complementària de la 
temàtica de cadascun dels cinc eixos.

Es proposa també de mantenir els qüestionaris  complets dels 
indicadors que estan en línia per tal de poder aprofundir en la 

reflexió que facen els centres de cada eix com una bona guia. Al  
mateix  temps  s’oferirà  la  versió  abreujada  que  ara  s’està 
elaborant.

Es proposa que la reunió propera d’aquesta comissió, per tal de 
reelaborar els eixos 4 i 5, se celebre dimarts dia 13 de febrer a 
les 10 hores.

4. Torn obert de paraula 

Es determina el títol de la ponència que presentarà la presidenta 
del CECV el 22 de febrer en l’aplec de directors de Secundària a 
Elx: «Actuacions i projectes del CECV». No havent-hi més as-
sumptes a tractar, s'alça la sessió sent les 14.30 h.

València, 1 de febrer de 2018

La secretaria tècnica  del CECV

              Maite Monar van Vliet

Vist i Plau

La presidenta del CECV

                                      
                                                 Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE DICTÀMENS E INFORMES 
DEL CONSELL ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 
5 D’OCTUBRE DE 2018 

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Mercè Claramunt Diego Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Josefa Doménech Zaera (FORMACIÓ DEL PROFESSORAT)

Juan José López Marinas (CEV)

David Vento Diéguez (INSPECCIÓ EDUCATIVA)

Ferran  Garcia Ferrer (PROFESSORAT PÚBLIC (CC.OO PV))

Vicent Monroig i Climent (PROFESSORAT PÚBLIC (STEPV-IV))

Excusen assistència

Lorenzo Tendero Villa (PARES-MARES ALUMNAT (COVAPA)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades  més amunt  es  reuneixen el  dia  5  d’octubre de 
2018  a  les  10.30 h  a  la  sala  xicoteta  de  l’Ermita  de  la 
Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport, 
iniciant-se la reunió en segona convocatòria.
La Comissió de Dictàmens i Informes del Consell Escolar de la 
Comunitat  Valenciana  està  presidida  per  en  Pedro  Sigler 
Vizcaíno, representant de l’Administració.  

Ordre del dia: 

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del  dia 14 de juny 
de 2017.

2. Estudi i aprovació, si escau, de l’Informe sobre la situació 
del sistema educatiu a la Comunitat Valenciana 2015-2016.

3. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria, Actes i Dictà-
mens de 2016.

4. Torn obert de paraula.

1. Aprovació,  si escau, de l'acta de la sessió del dia 14 de 
juny de 2017

El president de la Comissió en Pedro Sigler Vizcaíno, represen-
tant de l’Administració Educativa Autonòmica, obre el  primer 
punt de l’ordre del dia demanant si hi ha cap objecció a l’acta 
del 14 de juny. S’aprova l’acta de la sessió anterior sense esme-
nes i per assentiment.

2. Estudi i aprovació, si escau, de I’Informe sobre la situació 
del Sistema Educatiu a la Comunitat Valenciana 2015-2016

El Sr. Sigler dóna la paraula a na Maite Monar, de la Secretaria 
Tècnica del Consell. La Sra Monar informa els assistents que els 
dictàmens, actes i memòries ja estan maquetats però no així l’in-
forme, més costós de fer, que s’ha d’aprovar primer per passar  
posteriorment a maquetació.
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En Pedro Sigler comenta que  l’informe 2015-2016 té l’estructu-
ra del Decàleg, tal com es va aprovar al seu moment. Troba que 
és important remarcar-ho perquè suposa un canvi substancial.

Pren la paraula el Sr. Garcia. Transmet que no ha pogut lliurar 
les esmenes abans però que pot comentar-les i passar-les després 
per escrit.
Fet l’aclariment comenta que exposarà 4 esmenes de caràcter 
genèric i  la resta que presentarà faran referència sobretot a la 
primera part del document. Les 4 esmenes de caràcter genèric a 
les que fa menció són les següents: 

1. Recuperar la denominació País Valencià. La institució que re-
presenta valora que podrien emprar aquesta denominació en el 
document sempre que siga possible.  

2.  Pel que fa a  l’ensenyament  en valencià especialment,  però 
també per altres qüestions com la distribució privada, pública o 
escolarització en educació infantil, pensen que és més adient la 
distinció  per  comarques  que  provincial.  Segons  el  Sr.  Garcia 
Ferrer, en alguns casos seria l’única manera d'analitzar correcta-
ment la situació de l’ensenyament. En el perfil lingüístic és molt 
evident i fica com a exemple la distinció entre comarques caste-
llanoparlants o valencianoparlants.

3. La tercera esmena s’ocupa de l’ensenyament per etapes. Per a 
en Ferran Garcia caldria distingir els dos cicles d’educació in-
fantil, ja que tenen característiques molt diferents. Exposa que a 
l’Informe hi ha un percentatge, el de la població escolaritzada de 
0 a 3 anys, que no apareix;  sent a més una dada que també pre -
feriria que apareguera segregada per comarques.  

4. En aquesta quarta esmena de caràcter genèric el Sr. Garcia ex-
pressa que havent vist els resultats acadèmics que s'expressen en 
la primera part de l’informe, troba a faltar la segregació per se-
xes. Afirma que en la resta d’indicadors quan s’arriba a l’infor-
me PISA sí que està reflectida aquesta variable, però en el nostre 
no apareix reflectida aquesta segregació.

Vistes aquestes quatre esmenes de caràcter genèric,  passa a des-
envolupar propostes que tenen a veure sobretot a la primera part 
del document, que és segons el conseller, és la part que més ha 
treballat.
Segons el Sr. Garcia, paga la pena no solament distingir entre 
centres públics, privats i concertats sinó introduir també la deno-
minació de centres de caràcter propi. És una característica, en 
opinió d’en Ferran Garcia,  que si  no fem nosaltres en aquest 
apartat, l’informe PISA no la fa, possiblement perquè en altres 
països no existeix.

Continua exposant que quan es fa referència a la promoció din-
tre  de l'ESO,  s’observa un canvi  de percentatge.  En primària 
l’alumnat promociona més en titularitat privada, però en l’ense-
nyament secundari obligatori (ESO) és al revés. Trobem a faltar, 
prossegueix el conseller, un indicador que faça referència a si es 
podria correlacionar aquest fet amb el traspàs de matrícula. 

Intervé na Maite Monar per aclarir si aquesta qüestió l’assenyala 
el Sr. Garcia Ferrer per aportar-la a les recomanacions de l’In-
forme o per aplicar-la en pròximes ocasions.

El Sr. Garcia Ferrer insisteix en la necessitat d’aportar dades es-
tadístiques en relació a la distinció per comarques i que si no pot 
ser en aquest informe que apareguera als següents, la qual cosa li 
donaria molta potència a l’eina d’anàlisi.
Seguidament assenyala respecte a l’etapa de  batxillerat i FP, que 
a l’Informe no apareixen percentatges totals de població que ti-
tula o no titula. Crida l’atenció, continua el Sr. Garcia, que no 
estiga la referència a tota la població. 

Pel que respecta a les recomanacions que fa el CECV considera 
que en acabar les etapes de primària, ESO, batxillerat i FP es tin-
guera en compte si s’han realitzat revisions dels concerts atenent 
a   criteris adequats.  La recomanació que pensem caldria que 
fera el CECV és que es revisara la legislació perquè aquests cri-
teris foren revisables. 

Tot seguit apunta que a l’apartat específic de l’ensenyament en 
valencià, està molt ben analitzada l’etiqueta plurilingüe. En rea-
litat, continua,  amb el nou model que tenim el més important és 
saber quin és el percentatge d’ensenyament en castellà o en va-
lencià. En aquest punt, considera, és imprescindible la distinció 
per comarques. Des de l’àmbit que representa troben que la re-
comanació que es fa que en general hem de millorar és un po-
quet laxa. A parer seu caldria recomanar els canvis legislatius i  
de  polítiques  necessaris,  perquè  es  pal·liara  aquest  defecte. 
L’alumnat castellanoparlant i els dels centres privats estan tenint 
una mancança dels seus drets lingüístics. Fa palès que quan aca-
ben l’escolarització no han tingut suficient formació en valencià. 

Per a en Ferran Garcia, l’alumnat és víctima del sistema perquè 
no han pogut escollir. 

Respecte a les llengües estrangeres vehiculars expressa que el 
CECV podria recomanar una discriminació positiva quant a la 
formació en aprenentatge de llengües, com per exemple reconei-
xement al concurs de trasllats, als sexennis, en qualsevol oferta, 
etc. 

Quant a l’informe PISA,  destaca que respecte de la resta d’es-
tats, l’estat espanyol té un alt percentatge privat front a públic i  
també el País Valencià respecte d’altres comunitats autònomes. 
Entén també que l’Administració educativa en algun moment ha 
dit que podria anar en  augment. Atenent aquesta qüestió del del 
CECV  caldria recomanar una revisió dels criteris, semblant als 
anomenats anteriorment sobre criteris d’atenció educativa res-
pecte de laborals, etc., revisar els concerts i  s’anara consolidant 
una xarxa pública que garantira els drets.

A continuació esmenta que hi ha un resultat curiós en la relació 
de repetidors. Apareix un biaix molt gran entre privat i públic. 
Caldria tindre algun indicador estadístic més, per saber per què 
ocorre aquest fet. Un que proposen des del seu sector seria saber 
si està correlacionat amb el trasbalsament de matrícula, i es pre-
gunta si les persones repetidores se’n van a la titularitat pública,  
per exemple o si aprofiten per canviar.

Pel que fa a la Formació de Persones Adultes (FPA), troben, que 
hi ha una gran declaració d’intencions però els agradaria tindre 
dades segregades per persones emigrants, aturades, perfil labo-
ral, socioeconòmic i per sexe. La seua incidència social – conti-
nua- depèn molt d’aquests indicadors, ja que s’escapa de les eta-
pes d’ensenyament reglat i de les edats obligatòries d’ensenya-
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ment. Un altre indicador general seria quanta gent sol·licita en-
trar al sistema FPA i no pot fer-ho perquè el sistema no aconse-
gueix donar resposta.  

Introdueix a continuació el tema de les condicions laborals de la 
tasca educativa. En Ferran Garcia assenyala que hi ha una obses-
sió als sindicats per distingir entre ocupació precària o temporal 
de la fixa o estable. Aquest indicador no es troba a l’informe pe-
rò que si se segregara pòdria aportar dades sobre la qualitat edu-
cativa. 

N’Encarna Cuenca intervé preguntant si la correlació es faria re-
lacionada amb els resultats acadèmics.
Respon en Ferran Garcia afirmativament i fica exemple de com 
fer-ho. No obstant això repeteix que la taxa de precarietat, amb 
independència de què es puga correlacionar o no, és important 
per conèixer com està el sistema educatiu.
 

Intervé en Vicent Monroig per distingir entre persones que no te-
nen estabilitat laboral, és a dir que no són funcionaris de carrera 
sinó persones interines i la inestabilitat que provoquen les planti-
lles pel que fa al concurs de trasllats, comissions de serveis, etc.

Per a Ferran Garcia  aquesta puntualització obliga a distingir la 
denominació entre privat i públic. En el sector públic una cosa 
és tindre un treball  temporal i  altra que la plaça siga estable.  
Ambdues coses s'haurien de valorar perquè totes dues influeixen 
en la qualitat del sistema educatiu. . En educació cal tindre en 
compte que els equips,  a més de la relació amb la comunitat  
educativa, són molt importants.

Un altre dels temes que inicia és el de la jornada lectiva. Consi-
dera que no hi ha a l’Informe una anàlisi de jornada lectiva, és a 
dir, hi ha uns mínims i màxims establerts per l’administració pe-
rò no hi ha un estudi realitzat que constate si s’acompleixen per 
comarques o titularitat.
En Vicent Monroig intervé per fer un incís sobre la precarietat 
laboral tractada anteriorment. Té a veure amb la jornada a temps 
parcial.  Nomena una dada sobre el nombre de persones que no 
estan a dedicació completa, fet que sembla va incrementant-se. 
Hi ha persones, continua el Sr. Monroig, que demanen reducció 
de jornada o bé l’administració fila prim la destinació d’hores en 
determinades places. Seguidament expressa que l’educació exi-
geix un compromís i no pot haver-hi una dedicació a temps par-
cial, sinó que ha de ser una dedicació completa. 

En successius informes es podria incorporar aquesta dada per sa-
ber si es van incrementant les jornades a temps parcial.
En Ferran Garcia comenta al respecte que aquest és també un in-
dicador laboral i que el temps parcial suposa precarietat en ocu-
pació. Exposa que les retallades en educació degudes a la crisi, 
van suposar un nombre important d’hores perdudes per l’alum-
nat i que estaria bé conèixer l’impacte i les diferències entre el 
2016 i el 2018.

En relació a política educativa continua el Sr Garcia proposant 
que per tal que els centres siguen una referència d’espai públic 
educatiu al seu entorn, caldria que estigueren oberts més temps 
durant el dia i més dies durant l’any la qual cosa suposaria una 
major dotació de personal no docent, personal de temps lliure i  
la possibilitat d’afavorir convenis amb entitats de l'entorn social 
i educatiu del centre. 

El Sr. Monroig intervé per dir que en primària hi ha molts cen-
tres que ja funcionen d’aquesta manera al ser la titularitat del 
centre municipal i pregunta si en Ferran Garcia es refereix als 
centres de secundària.

Intervé na Josefa Doménech Zaera, per afegir que des de forma-
ció del professorat, els mesos més operatius serien juliol i setem-
bre almenys pel que fa a l’FP i ensenyaments artístics PQPI. Du-
rant l’any són formacions presencials  i és al juliol quan més es  
poden aprofitar de la formació.  

El Sr. Garcia aclareix que no es referia a  la tasca del personal  
docent sinó al fet de potenciar l’obertura dels centres i als con-
venis amb institucions de l’entorn amb el centre.

Per últim en Ferran Garcia proposa que a l’apartat de  mesures i  
actuacions del CECV  caldria avançar un poquet i en comptes de 
violència per gènere, ampliar la tipificació a actituds masclistes 
LGTBI- fòbiques.

N’Encarna Cuenca pregunta si es tracta de l’apartat 10.

En Ferran Garcia respon dient que es tracta del punt Educació,  
ètica social i cívica. Apartat A convivència escolar. Entén que 
quan l’Informe tracta la violència de gènere es refereix a quan hi 
ha  una  situació  d'agressió  física,  caldria  doncs  ampliar  l'ítem 
perquè l’observatori de violència escolar estiguera atent i s’ana-
ren inventariant denúncies  d'actituds masclistes  o LGTB-fòbi-
ques.

Pren la paraula el president de la Comissió per aclarir que en 
aquest punt de l’Informe sobre la situació del sistema educatiu a 
la  Comunitat  Valenciana,  caldria  aprovar-lo  i  seria  complicat 
afegir alguna cosa. Suggereix la possibilitat d’aprovar-lo i tindre 
en compte tots els suggeriments per a propers informes.
La presidenta del CECV, pren la paraula. Exposa que la  idea 
inicial era la distribució per comarques que suggereix en la seua 
exposició en Ferran Garcia i que de fet es demanaren les dades i 
es  tornaran a demanar per a propers informes però, continua la  
Sra.  Cuenca,  sembla que és complicada l’elaboració. En ser un 
tema que afecta diversos punts de l’informe són dades que no 
seria possible afegir a hores d’ara. Per als propers es tornarà a 
consultar. 
La Sra Cuenca pregunta al Sr. Sigler si amb les dades amb què 
es compta es podria fer la comparativa pel que fa al tema sugge-
rit de canvis de matrícula. Qüestió a la qual el Sr. Sicler respon 
que per aquest informe no podria ser, però que es pot estudiar 
com abordar el tema per al proper.

En Ferran Garcia troba que hi ha consens en què les recomanaci-
ons que ha exposat són positives. Proposa que totes aquelles es-
mentades on caldria afegir indicadors i realitzar anàlisis de da-
des, s’inclogueren com a recomanacions per a futurs informes, 
mentre que les que són de valoració que el sistema hauria de mi-
llorar, afegir-les a l’informe que ens ocupa.

En aquest sentit la Sr. Cuenca fa palès que es té el suport d’altres  
informes realitzats pel CECV en els que no sols hi ha recomana-
cions sinó que s’ha creat una base de dades introduïda a un por-
tal, la qual cosa fa que s’acurten els terminis. 

El Sr. Ferran Garcia continua proposant eliminar les propostes 
que no siguen de consens  i insisteix en que siguen recomanaci-
ons per a futurs informes les que són d'anàlisis de dades i afegir 
ara les recomanacions polítiques o socials. 
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Respecte del tema plantejat pel Sr. Garcia sobre violència de gè-
nere, la Sra. Cuenca informa que es tindran més dades al mes de 
març a l’informe de masclismes quotidians. Quan a la petició de 
denominació de País  Valencià  comenta  que caldria  cercar  els 
llocs o context on tindria cabuda aquest terme a l’informe, ja que 
no és l’oficial. 

El Sr.  Baggetto comenta que País Valencià consta en el preàm-
bul de l’Estatut per a la seua possible utilització, però que quan 
calga utilitzar la denominació oficial òbviament ha d’utilitzar-se 
la que és.

El Sr. Ferran proposa fer-lo servir a les recomanacions.

Intervé el Sr López Marinas, representant de CIERVAL, el qual 
es qüestiona a quí va dirigida aquesta recomanació. I fa la refle-
xió als membres assistents que no tenim capacitat per canviar 
aquestes denominacions.
 
El Sr. Garcia respon que la recomanació va dirigida a nosaltres 
mateixos i reitera que a l’Estatut es reconeix la denominació de 
País Valencià tot i que l’oficial és CV.

El Sr. Monroig intervé per puntualitzar que seria com dir l’ex-
pressió terres valencianes.

El Sr López Marinas explicita que no està en contra que es faça 
aquesta proposta, però que la mateixa no pot tractar-se per la via 
que s’està debatent en aquest moment.

La Sra. Cuenca entén que el que vol dir en Ferran Garcia és que 
quan siga possible s’empre aquesta nomenclatura en les recoma-
nacions.

El Sr. Monroig continua dient que es tracta d’una esmena al re-
dactar el text. 

Desprès d’aquestes intervencions el SR. López Marinas,  dema-
na en Ferran Garcia si pot recordar la primera esmena que ha 
tractat a la seua exposició.

El Sr. Garcia respon que a l’esmena es demana que en els àmbits 
de denominació no oficial de l’informe,  s’utilitzara l’expressió 
País Valencià. A la qual cosa el Sr. López Marinas diu que no era 
així com la  recordava.

En Ferran Garcia comenta que l’ha perfilada segons avançaven 
les intervencions. 

La Sra. Cuenca puntualitza que en aquells espais de l’informe 
que es puga realitzar,  s’incorpore.

El Sr Monroig afegeix que pot haver-hi varietat de denominaci-
ons. 

Es tanca el tema amb la intervenció del Sr. Garcia que postil·la 
la possibilitat d’emprar altres denominacions on no calga la de-
nominació oficial.

Aborda ara la Sra Cuenca el tema de l’alumnat. Pregunta si es 
pot fer un seguiment de canvi de matrícules, a la qual cosa el Sr. 
Sicler respon que es complicat. Per a Sicler el més difícil és fer 
el seguiment individual de l’alumnat. 

En Ferran Garcia insisteix que de tot el que ha demanat el tema 
de comarques és el més important,  ja que tot el nostre sistema 
respon a estímuls i demandes comarcals, sent l’anàlisi per pro-
víncies una pantalla que oculta informació. 

N’Encarna Cuenca continua informant que el 2015 ja es va reu-
nir a Madrid amb el director d’estadística del Ministeri per trac-
tar aquest tema  i seguidament la presidenta del CECV passa a 
abordar el  tema de les  dades segregades de la FPA.

En Pedro Sigler comenta que a la plataforma d’ Itaca no hi ha 
tanta informació com es té a primària i secundària i que extreure 
aquestes dades de la FPA no és un tema prioritari.  Al que el Sr. 
Garcia respon que com a recomanació estaria bé tindre-ho en 
compte.

Pren la paraula la Sra Cuenca per comunicar que l’informe del 
pròxim any està prou avançat i que si fóra possible, s’afegiria el 
tema de les comarques.  
No obstant això, l’últim informe que caldrà presentar, pensava 
fer-lo més pràctic.  Nomena un informe que ha rebut del País 
Basc d’unes 20 pàgines que desenvolupen el que necessita el Pa-
ís Basc per millorar en educació. N’Encarna Cuenca es qüestio-
na si aquest tipus d’informe pot tindre més impacte que aquells 
que fan una anàlisi exhaustiva de dades.

En Vicent Baggetto exposa que per a possibles investigacions sí 
que fan falta dades però per a publicitar eixos polítics, adminis-
tratius o de gestió no fan  falta.

En Ferran Garcia pensa que es podria realitzar un dossier de da-
des amb les taules  pertinents  i  després  treballar un document 
més publicitari, a la qual cosa el Sr. Monroig respon que es pot 
realitzar un informe detallat del tipus que hem fet fins ara i des-
prés una altra publicació més divulgativa.

Tot i que no hi ha més temes a tractar d’aquest punt de la reunió, 
el president de la Comissió dóna per aprovat l’informe afegint 
les recomanacions.

3. Estudi i aprovació, si escau, de la Memòria, Actes i Dictà-
mens de 2016

Pren la paraula n’Encarna Cuenca informant els assistents que 
no s’ha rebut cap esmena. 
Afig, que a la memòria s’ha introduït un canvi, incorporant-se 
els suplents que per error no hi estaven.

Na Maite Monar informa que no ho ha enviat als membres de la 
Comissió  perquè estaven en procés de maquetació.

S’aprova per assentiment la Memòria, Actes i Dictàmens.

4. Torn obert de paraula

Arribats al torn obert de paraula la presidenta del CECV pren la 
paraula per informar d’una nova campanya que el Consell realit-
za  conjuntament  amb  l’Acadèmia  Valenciana  de  la  Llengua 
(AVL),  dintre de les campanyes d’arreplega de dades i foment 
de la lectura que ve realitzant el Consell. 
Seguidament  explica  que  la  campanya  que  s’està  dissenyant 
s’anomenarà «Vinyetes per a salvar el món» i que a més a més 
de participar el CECV i l’AVL, col·laborarà la Conselleria de 
Medi Ambient i Formació del Professorat. La idea, segueix la Sr. 
Cuenca, seria respectant els eixos de la Guia d’Educació Medi-
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ambiental  i  treballant  sobre els  objectius  de desenvolupament 
sostenible (ODS), demanar a l’alumnat la realització un còmic 
per a participar en un concurs, 

La Secretaria General de Formació del Professorat prepararà un 
curs amb metodologies actives en cinc seus diferents: València, 
Castelló, Alacant, Xàtiva i Sagunt. La formació versarà sobre re-
alització de i estudi del còmic a l’aula i els ODS.
Amb els treballs que arriben per al concurs, es muntarà una ex-
posició a les fires del llibre de València, Castelló i Alacant, que 
constituirà la fase provincial del concurs. Després hi haurà una 
fase autonòmica amb els guanyadors de la fase provincial del 
concurs. La campanya anirà dirigida a tots els centres no univer-
sitaris de la Comunitat. Finalment es farà una edició d’un còmic 
que contindrà els 17 ODS. La publicació s’enviaria a tots els 
centres educatius.

Al concurs a més a més, continua n’Encarna Cuenca, es recoma-
na recuperar paraules que de vegades queden en desús perquè 
els hàbits també queden en desús.  

Prossegueix Cuenca que en aquest punt l’AVL es compromet a 
estudiar la possible incorporació d’aquelles paraules que no es 
troben al diccionari.

A continuació comenta que altre objectiu que tenen marcat és la 
realització  d’una  enquesta  al  professorat  abans  de  l’inici  del 
curs, a meitat i per últim al mes de juny amb la finalitat d’analit-
zar l’impacte que la formació al professorat ha suposat en l'àm-
bit personal, professional i a l’aula. Amb aquestes dades es po-
drà aportar idees a formació del professorat sobre enfocaments i 
conscienciació al professorat sobre la necessitat d’actualitzar-se 
sobretot metodològicament.

El Sr. Monroig pregunta si la formació es farà també a l'àmbit de 
secundària.

El sr. Ferran respon que l’estructura dels CEFIRE específics són 
d'àmbit.

 Després de compartir aquesta informació la presidenta per últim 
informa  que  abans  que  finalitze  l’any  volen  deixar  acabades 
aprovades i impreses les publicacions de memòries, actes i infor-
mes fins al 2016, i durant el primer trimestre del 19 avançar els 
següents exercicis.

Sense més assumptes que tractar, el president tanca la sessió sent 
les 11.41 h. 

València a 5 d’octubre de 2018

 La Secretaria Tècnica del CECV

   M.ª. Teresa Monar Van Vliet

                                                                   Vist i plau

                                                        La presidenta del CECV   

                                                         Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018  DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE CORRESPONDÈNCIA I 
GESTIÓ DEL CONSELL ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA 
EL DIA 27 DE JUNY DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Mª Angeles Herranz Ábalos President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Manuel Ortiz Millán(CEV) (CEV)

Juan José López Marinas (CEV)

Vicent Monroig i Climent (professorat públic - STEPV)

Excusen assistència

Inmaculada Giner Fillol 
Sergio Carbonell Peral 

(professorat públic - STEPV)
(professorat privat - FSIE)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més amunt es reuneixen el dia 27 de juny de 2018 en primera 
convocatòria a les 12.00h a la seu del CECV, amb el  següent: 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació,  si escau, de l'acta de la sessió del  dia 27 de juny 
de 2017

2. Aprovació, si escau, de l'informe de correspondència corres-
ponent a l'exercici 2017

3. Aprovació,  si  escau,  del tancament econòmic de l'exercici 
2017

4. Aprovació,  si  escau,  del  pla  d'actuació  econòmica  per  a 
l'exercici 2018

5. Torn obert de paraula

A les 10.00h en segona convocatòria s'obri la sessió de la Co-
missió de Correspondència i  Gestió del Consell  Escolar de la 

Comunitat Valenciana presidida per la Sra. Mª Ángeles Herranz 
Ábalos. 

1. Aprovació,  si escau, de l'acta de la sessió del dia 27 de 
juny de 2017

La presidenta de la comissió, la Sra. Lina Herranz Ábalos, salu-
da els presents i pregunta si hi ha cap observació a l'acta anteri -
or. No havent-n'hi cap s'aprova l'acta per assentiment.

També es presenta el Sr. Julio Gómez Carbonell, que s’incorpo-
rarà com assessor tècnic docent del CECV el dia 1 de juliol, en 
substitució del Sr. Antoni de la Torre Chocano, al qual s’agraeix 
la seua tasca i dedicació els darrers dos cursos.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión explica que també l’ATD Imma 
Ròdenas i Marco acabarà el proper 31 d’agost i s’incorporarà 
una nova companya. Igualment, agraeix a Toni i a Imma la tasca 
realitzada.

2. Aprovació, si escau, de l'informe de correspondència cor-
responent  a l'exercici 2017
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La  presidenta  de  la  comissió  explica  que  en  aquest  informe 
consten tots els documents que es registren en el  CECV, tant  
d'entrades com d'eixides. Agraeix que s’haja elaborat de manera 
tan exhaustiva, ja que això facilita la seua valoració.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión aclareix que tots els documents 
referenciats estan a disposició dels membres de la comissió per a 
la seua consulta, si escau.
No havent-hi cap esmena, s'aprova l’informe de correspondència 
per assentiment.

3. Aprovació, si escau, del tancament econòmic de l'exercici 
2017

La  Sra.  Lina  Herranz  Ávalos  destaca  que  el  CECV  ha 
aconseguit finançament d’altres entitats i, per aquest motiu, ha 
treballat amb un pressupost major que el que es fa constar de  
partida.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión aclareix que s’han rebut 50.000 
euros de Bankia per al «Repensem l’FP», que s’han invertit en 
l’organització del Simposi, reunions de la Ponència, elaboració 
de la pàgina web, etc., encara que no s’ha arribat a executar tot 
l’import.
També  s’ha  rebut  una  ajuda  molt  important  per  part  de  la 
Universitat  de  València,  que  ha  assumit  les  despeses  de 
l’Informe de Lectura corresponents al seu treball.
També  l’Acadèmia  Valenciana  de  la  Llengua  ha  aportat  una 
quantitat  econòmica  important,  així  com  s’ha  encarregat 
d’aconseguir els  espais,  en relació a  l’acte  de lliurament dels 
premis i reconeixements d’«Una biografia de lectura en vídeo».

Cal  destacar  també  l’ajuda  de  l’Institut  de  la  Dona,  per  la 
implicació dels agents d’igualtat en les activitats sobre detecció 
de  micromasclismes,  i  també  del  Servei  de  Formació  del 
Professorat, quant a col·laboració i difusió de les activitats del 
CECV.

La Sra. Lina Herranz Ábalos destaca la claredat i l’exhaustivitat 
amb què estan presentades les justificacions de les despeses.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión explica el motiu pel qual hi ha 
dos informes anuals, tenint en compte que allò habitual és que hi  
haja un informe per any. El motiu és que quan començà l’actual 
CECV hi havia tasques pendents i  s’ha considerat convenient 
posar-se al dia, per tal que les recomanacions a l’Administració 
que es recullen en els informes es facen com més aviat millor.
La  Sra.  Maite  Monar  van  Vliet  destaca  que  en  el   proper 
tancament  del  2018 tornarà  a  aparèixer  l’informe 15/16 quan 
s’edite en paper, ja que el que s’ha elaborat ara és digital. Per 
tant,  s’acorda  que  en  el  document  de  tancament  que  ara  es 
presenta es canvie el nom per «Informe anual digital 15/16».
No havent-hi cap observació més, s’aprova per assentiment el 
tancament econòmic de l’exercici 2017.

4.  Aprovació,  si  escau,  del pla d'actuació econòmica per a 
l'exercici 2018

La Sra. Lina Herranz Ávalos destaca que, tot i que el curs 2018 
ja  està  avançat,  s’ha  treballat  donant  continuïtat  als  criteris 
aplicats el 2017. Es demanen disculpes en nom de la comissió 
pel  retard  a  l’hora  de  presentar  el  pla  d’actuació,  tenint  en 
compte  que  ja  s’han   realitzat  algunes  de  les  activitats  que 
apareixen recollides en el pla d’actuació en relació a coeducació, 
els premis de lectura, l’activitat al Palau de les Arts al voltant del 
8 de març, l’informe «Repensem l’FP», etc. Queda per publicar i 
presentar l’informe de lectura, l’informe anual corresponent al 
curs 16/17, les activitats amb Bankia en relació a la presentació 
de l’informe «Repensem l’FP», així com les activitats ordinàries 

relacionades  amb  la  convocatòria  de  reunions  i  assistència  a 
activitats  externes  a  les  quals  estiga  convocat  el  CECV que 
tinguen lloc fins que acabe el present any.
Queda  també  per  concretar  l’activitat  que  està  encara 
dissenyant-se i que té com a objectiu revitalitzar la funcionalitat 
i la participació dels consells escolars municipals. Quan estiga 
organitzada, tindrà també una assignació econòmica.

El Sr. Juan José López Marinas destaca  el fet que hi haja una 
previsió de despeses per al 2018 menor de l’executada  al 2017. 
La tendència general és que el pressupost es vaja incrementant 
cada curs.   

La Sra.  Encarna Cuenca Carrión explica  que es  va sol·licitar  
informació  a  l’Administració  per  tal  de  poder  realitzar  els 
informes que calia fer, en concret, sobre coeducació i lectura, i  
també  l’informe  d’FP,  que  va  sorgir  després.  Com  que 
l’Administració aquestes dades no les tenia, des del CECV es 
van  dissenyar  una  sèrie  d’activitats  per  dur  a  terme  aquesta 
arreplegada  de  dades.  En  aquest  moment,  l’arreplegada  de 
dades, que és la part més costosa econòmicament, ja està feta.  
Ara s’està treballant en l’elaboració dels informes corresponents. 
Per això la previsió de despeses és menor, perquè les activitats 
més cares ja estan pagades.
El Sr. Juan José López Marinas pregunta si  cap la possibilitat 
que s’hagen de fer activitats que puguen fer que s’incrementen 
les depeses i no estiguen, en principi, pressupostades. La Sra. 
Encarna Cuenca Carrión explica que no es pot fer una previsió 
tan ajustada perquè, per exemple, el nombre de reunions de la 
comissió permanent que s’han de fer, que són les reunions més 
costoses, depén de la quantitat de normativa que s’elabore, i això 
no  depén  del  CECV.  Per  tant,  no  es  pot  tindre  una  previsió 
exacta. Cal tenir en compte també que, tot i que es parteix d’un 
pressupost  de  90.000  euros,  s’han  pogut  fer  més  activitats 
comptant amb el finançament de Bankia, que ha aportat 50.000 
euros, i quasi 20.000 euros d’altres institucions.

El  Sr.  Juan  José  López  Marinas  comenta,  en  relació  a  les 
activitats  proposades  per  revitalitzar  els  consells  escolars 
municipals, que potser caldria fer una reunió per cada província 
en lloc de fer una reunió conjunta de tota la comunitat, per tal  
que  resulte  més  econòmic.  La  Sra.  Encarna  Cuenca  Carrión 
explica que s’havia programat una jornada per al 10 de juliol,  
juntament  amb  la  Federació  Valenciana  de  Municipis  i 
Províncies,  però  s’ha  desconvocat  per  motius  d’agenda. 
L’ajuntament de Dénia anava a fer front a una part important de 
les  despeses,  així  com  la  Federació.  Per  tant,  el  cost  per  al 
CECV anava a ser mínim.

La Sra. Lina Herranz Ávalos tanca el debat resumint les idees 
principals que s’han plantejat: la gestió econòmica és correcta i 
s’han  pogut  fer  pràcticament  totes  les  activitats  que  s’havien 
programat. La intenció és seguir amb la mateixa dinàmica.
No havent  més intervencions,  s'aprova per  assentiment  el  pla 
d'actuació econòmica per a l'exercici 2018.

5. Torn obert de paraula

El Sr. Manuel Ortiz Millán agraeix als membres de la Comissió 
la minuciositat  en l’elaboració de la documentació presentada 
per a la seua aprovació.
El Sr. Juan José López Marinas també agraeix el treball realitzat  
per la Comissió. També comenta que en l’Ordre 20/2011 d'11 
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d'abril,  de  la  Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i 
Esport, per la qual s'aprova el Reglament de Funcionament del 
Consell Escolar de la Comunitat Valenciana, s'estableix que la 
Comissió Permanent del CECV tindrà 32 membres. Mentre que 
en el Decret 164/2010, de 8 d'octubre, del Consell, pel qual es  
regula el Consell Escolar de la Comunitat Valenciana, s'estableix 
que la Comissió Permanent tindrà 40 membres. Tot i que l'Ordre 
esmentada és posterior, el Decret té un rang normatiu superior.

El  Sr.  Vicent  Monroig  i  Climent  explica  que  l’organització 
sindical  a  la  que  representa  (STEPV)  va  detectar  aquesta 
circumstància i va interposar un recurs, a partir del qual es va 
emetre una sentència.
La Sra. Lina Herranz Ávalos destaca que s’ha de parlar amb el 
Servei Jurídic per tal de buscar l’expedient d’elaboració d’eixa 
ordre  i  averiguar  si  hi  ha  alguna  sentència  que  no  s’està 
executant. Per tant, s’ha de sol·licitar un informe jurídic.
La Sra. Encarna Cuenca Carrión afirma que es posaran en marxa 
les  averiguacions  corresponents  en  relació  amb  la  qüestió 

plantejada pel Sr. Juan José López Marinas. A més, destaca que 
s’intentarà  convocar  la  pròxima  reunió  de  la  Comissió  de 
Correspondència i Gestió abans que acabe el present any.

Sense més assumptes a tractar, s’alça la sessió a les 12.45 hores.

 

València, 27 de juny de 2018

La Secretaria Tècnica del CECV

Maite Monar van Vliet

Vist i plau

La presidenta del CECV

Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ D’INNOVACIÓ DEL CONSELL 
ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 27 DE JUNY DE 
2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Lluís Miquel Segrelles Martínez President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Antoni de la Torre Chocano Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Remei Galiana Roig (Inspecció Educativa)

Ramón López Cabrera (PARES I MARES ALUMNAT - PRIVAT (FAPA))

Laura Pastor Signes (professorat privat - FSIE)

Alberto Villanueva Ahicart TITULARS DE CENTRES PRIVATS (FECEVAL)

Excusen assistència

Imma López Primo
Sergio Alonso Vila
Sonia Terrero

DIRECTORS/ES  DE CENTRES (PRIVAT)
ALUMNAT-PÚBLIC (FAAVEM)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  les  persones 
ressenyades més amunt es reuneixen el dia 6 de juny de 2018 
al despatx 956 del Consell Escolar situat a l’edifici Ermita de 
la Conselleria d'Educació, Investigació, Cultura i Esport amb 
el  següent 

ORDRE DEL DIA

1.    Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 14 
de setembre de 2017

2.     Aprovació, si escau, de les Bases per a l’estudi de la 
situació de la lectura en valencià

3.     Torn obert de paraula

       

La  presidenta  del  CECV,  Encarna  Cuenca  Carrión,  obri  la 
sessió a les 11.30h en segona convocatòria, i cedeix la paraula 

al  president  de  la  Comissió  d’Innovació,  Lluís  Miquel 
Segrelles.

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 14 de 
setembre de 2017

El Sr. Segrelles informa que no hi ha hagut esmenes a l’acta 
anterior i pregunta si se’n presenta cap a la reunió. No hi ha 
cap esmena i l’acta s’aprova per assentiment.

2.  Aprovació,  si  escau,  de les  Bases per a l’estudi  de la 
situació de la lectura en valencià

En aquest punt intervé la presidenta del CECV. Explica que 
s’han  fet  tres  informes  de  lectura  de  tres  activitats,  dues 
campanyes de lectura i una trobada de lectura en família. Els 
dos primers han sigut aprovats en comissions anteriors i ara 
falta presentar i aprovar, si escau, l’informe complet amb la 
tercera part afegida.
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El Sr. Segrelles explica que en la segona campanya el Cefire 
de  Plurilingüisme  ha  dissenyat  el  programa  del  curs  de 
formació  i  l’assessora  Míriam Civera  l’ha  impartit  en  cinc 
centres  de  formació  del  professorat  CEFIRE de  València  i 
Alacant. La idea del CEFIRE és d’estendre’l a anys posteriors 
per  l’èxit  obtingut.  Afig  que  algunes  persones  assistents  al 
curs han participat en el concurs de la campanya amb els seus 
vídeos de biografies lectores. Tot seguit demana a la comissió 
que  es  decidisca  el  procés  a  seguir  amb  aquest  informe 
presentat.

La Sra. Cuenca Carrión considera que si no hi ha esmenes a 
l’informe de lectura, aquest s’imprimiria tot fent una edició en 
carpeta semblant a l’informe Repensem l’FP.

El vicepresident del CECV, Vicent Baggetto, explica que el 
document  s’ha  treballat  a  fons  i  que  les  gràfiques  i  les 
conclusions estan en consonància. La presidenta del CECV, 
Encarna  Cuenca,  explica  que  s’ha  revisat  el  llenguatge 
coeducatiu del text, com es demanava, i s’hi han inclòs dos 
annexos: els reconeixements atorgats en la segona campanya i 
el qüestionari amb els possibles resultats dels perfils lectors, 
que es troba al web http://perfildelectura.com.

El Sr. Segrelles confirma que el qüestionari dels perfils lectors 
ha sigut validat pel CEFIRE i contrastat en més llocs. Diu que 
funciona bé.

La presidenta pregunta si la comissió aprova l’informe que du 
per títol “Bases per a l’estudi de la situació de la lectura en 
valencià”.  Els  consellers  i  les  conselleres  aproven  aquest 
informe per assentiment. Tot seguit es passa al torn obert de 
paraula  en  què  es  realitza  un  debat  sobre  propostes  i 
actuacions futures.

3. Torn obert de paraula

El conseller Alberto Villanueva intervé per argumentar que als 
col·legis no es troben bones lectures en valencià i troba que 
calen campanyes de difusió de títols de llibres en valencià per 
orientar els centres educatius.

Es  debat  la  proposta  d’Encarna  Cuenca  i  Lluís  Miquel 
Segrelles consistent a crear un espai d’interacció en línia per a 
alumnat, famílies i professorat en què els lectors i les lectores 
recomanen  títols  específics  per  a  cada  perfil,  un  espai  de 
recomanacions entre iguals per mitjà del web Perfil lector. 

El  conseller  Ramón López suggereix que els  títols  podrien 
agrupar-se  també  d’acord  a  les  edats  recomanades  i  la 
consellera  Remei  Galiana  proposa  establir  un  sistema  de 
baremació  de  lectures  per  mitjà  d’enganxines o estreles  de 
recomanacions.  Com més estreles  obtinga  una lectura,  més 
èxit  podrà  tenir.  Aquesta  idea,  diu,  prové  d’un  centre  de 
Primària de l’àrea de Bolbait o Bicorp.

Es barallen més propostes: el Sr. Segrelles parla de recomanar 
a les editorials publicar lectures fàcils des d’una perspectiva 
inclusiva,  així  com d’augmentar  les  visites  d’il·lustradors  i 
autors als centres educatius per mitjà de les editorials. També 
suggereix de parlar amb l’emissora de televisió valenciana À 
Punt per conéixer quina difusió planteja fer sobre la lectura. 
La  Sra.  Galiana  parla  de  contactar  amb  el  professor  Enric 
Queralt  de l’Escola Gavina,  que pot explicar com s’han de 
recomanar  les  lectures  entre  l’alumnat.  El  conseller  Ramón 
López  recorda  l’experiència  d’Urchillo,  escola  on  es  fa 
animació  lectora  implicant  les  famílies  i  on  les  darreres 
jornades de lectura han girat al voltant del còmic. Considera 
també que cal adaptar les lectures.

S’aborda  tot  seguit  el  tema  del  còmic.  La  presidenta  del 
CECV considera que,  malgrat que a l’informe de lectura el 
còmic apareix com a lectura del 4,5% dels enquestats, aquest 
és  una  bona  eina  per  enganxar  l’alumnat  a  la  lectura. 
L’Acadèmia  Valenciana  de  la  Llengua,  diu,  ja  ha  treballat 
l’apropament dels clàssics als còmics.

La  consellera  Sra.  Galiana  opina  que  el  còmic  facilita  la 
comprensió lectora i l’anticipació del text amb el dibuix que 
mostren  les  vinyetes.  També  informa  que  el  nivell  alt  de 
lectura correlaciona amb l’èxit escolar. Els còmics destinats al 
nivell de Primària, diu, han d’anticipar el text, igual com ho fa 
veure la pel·lícula abans de llegir la novel·la, o que la mare 
llija una pàgina abans que la llija el fill o la filla.

La Sra.  Cuenca Carrión resumeix l’exposat  fins al  moment 
com a claus per a actuar: cal fomentar les trobades amb els 
escriptors,  implicar les AMPA, i  parlar amb el president de 
l’AVL i  el  director  general  de  política  lingüística,  Rubén 
Trenzano.

Es continua el debat. La consellera Remei Galiana suggereix 
que  els  centres  haurien  de  tenir  publicat  l’horari  de 
funcionament de la biblioteca i restringir-ne l’ús només per a 
la  lectura.  El  Sr.  Segrelles  esmenta  la  idea  de  crear  un 
coordinador de biblioteca, podrien ser majors de 55 anys, per 
exemple, i la Sra. Cuenca Carrión esmenta també la proposta 
del CECV en la campanya Llegim, llegim, llegim, consistent 
en la coordinació de la persona responsable de la biblioteca de 
centre amb la persona bibliotecària del barri.

El conseller Alberto Villanueva proposa tenir en compte les 
experiències que s’han relatat per atorgar els reconeixements 
de l’any pròxim.

La presidenta del CECV exposa que la pròxima reunió de la 
Comissió permanent durà entre els diferents punts l’elecció 
del lloc per a celebrar el ple del CECV. Entre les propostes hi 
seran Alaquàs, Dénia i Xàtiva.

Com que no hi ha més assumptes a tractar, el president de la 
comissió, Lluís Miquel Segrelles, alça la sessió a les 12.45h.

València,  6 de juny de 2018
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Vist-i-plau

La presidenta del CECV              La secretària tècnica

                                                     del CECV 

Encarna Cuenca Carrión         M. Teresa Monar Van Vliet
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ACTA NÚM. 2/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ D’INNOVACIÓ DEL CONSELL 
ESCOLAR  DE  LA  COMUNITAT  VALENCIANA,  CELEBRADA  EL  DIA  21  DE 
SETEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

M.ª Isabel Villaescusa Alejo President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Mercé Claramunt i Diego Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Remei Galiana Roig (Inspecció Educativa)

Joan Cervantes Gómez (ALUMNAT PRIVAT ASVAES)

Laura Pastor Signes (professorat privat - FSIE)

Alejandro J. López Oliva (PARES I MARES ALUMNAT PRIVAT CONCAPA-CONVAL )

Ignacio Amorós Galiana (PROFESSORAT PÚBLIC STEPV)

Rosa Visiedo Claverol (UNIVERSITATS CV – PRIVAT CEU)

Mercedes Alabau Siurana (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

Excusen assistència

Lorenzo Tendero Villa 
Lluís M. Segrelles Martínez

(PARES I MARES ALUMNAT PÚBLIC COVAPA)
(ADM. EDUCATIVA AUTONÒMICA)

Invitat

Marta Tomás Pérez (PARES I MARES GONZALO ANAYA)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més amunt es reuneixen el dia 21 de setembre de 2018 a la seu 
del  CECV,  edifici  Ermita  de  la  Conselleria  d'Educació, 
Investigació, Cultura i Esport amb el  següent: 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 6 de juny 
de 2018.

2. Atenció a la sol·licitud de la Comissió Permanent d’incorpo-
rar propostes d’acció a Millorar la situació de la lectura en 
valencià. Propostes d’acció del CECV.

3. Torn obert de paraula.

La presidenta del CECV, Encarna Cuenca Carrión, obri la sessió 
a les 12.00h en primera  convocatòria i explica que actua com a 
presidenta la vicepresidenta de la Comissió la Sra. Villaescusa 
Alejo, ja que el president ha justificat l’absència.

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 6 de juny 
de 2018

No hi ha cap esmena i l’acta s’aprova per assentiment.
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2. Atenció a la sol·licitud de la Comissió Permanent d’incor-
porar propostes d’acció a Millorar la situació de la lectura 
en valencià. Propostes d’acció del CECV

La Sra. Cuenca Carrión comenta que s’ha convocat per via d’ur-
gència, ja que en el curs de la Comissió Permanent del 17 de se-
tembre el conseller García Trapiello va fer certs suggeriments,  
en concret dos . En el primer demanava que quan en l’informe 
es parla d’autors clàssics, que es parle de forma més explicita 
d’autores clàssiques de la literatura. En el segon suggeriment de-
manava fer propostes d’acció més concretes, com per exemple 
crear un banc de llibres per a pares. La Sra. Cuenca Carrión ex-
plica als consellers i a les conselleres que s’ha de buscar la for-
ma d’incorporar aquestes dues propostes  al document, però de 
forma ràpida i pràctica per a poder portar-lo al ple del 26 de se-
tembre i que allí puga ser aprovat definitivament. D’aquesta for-
ma el document, després del seu desenvolupament al llarg dels 
tres últims anys, podria fer-se públic.

La  Sra.  Galiana Roig destaca que és cert que les autores clàssi-
ques sempre han passat desapercebudes per moltes raons,  per 
tant considera que estaria bé fer visibles aquestes autores clàssi-
ques esmentant la seua presència dins de la literatura universal. 
La Sra. Cuenca Carrión indica que hi haurà que buscar en quina 
part del document s’ha d’incorporar aquesta modificació.

Quant al segon suggeriment el Sr. Pérez Sabater observa que se-
ria convenient incorporar les propostes que s’acorden en la Co-
missió dins del llistat de les recomanacions, però sense massa 
concreció, ja que qualsevol proposta podria ser incorporada i no 
tindria fi l’informe. Per tant s’arriba a l’acord de buscar en el 
text, dins de les recomanacions, on es podrien incorporar algu-
nes propostes més.

Es fa  una lectura  conjunta  dels  punts  de l’informe per  veure 
quins  es  modifiquen.  El  primer  punt  que  s’acorda  modificar, 
dins de l’1.6 de recomanacions, és la tercera recomanació i la 
seua redacció modificada quedaria de la següent forma: «Disse-
nyar i desenvolupar accions que promoguen la lectura de títols 
clàssics de la nostra tradició universal en el centre educatiu i en 
la llar, especialment d'autores clàssiques. La literatura infantil i 
juvenil, composta en bona mesura de trilogies, sagues, sèries, i 
d’autores  i  autors  prolífics  de  referència,  compleix  la  funció 
d’entretenir i ensenyar amb major o menor encert els lectors i les 
lectores  més  joves  tot  creant-los  el  gust  per  la  lectura.  Però 
l’educació literària del jovent requereix la introducció gradual de 
la literatura clàssica en una proporció més gran, sobretot en eta-
pes primerenques fent servir entre d'altres lectura fàcil, pictogra-
mes, etc.,ja que gairebé no es recomanen obres clàssiques a l’en-
senyament obligatori, si no és a partir del Batxillerat, etapa no 
obligatòria. ».

El següent punt que s’acorda modificar, dins del 2.6 de recoma-
nacions, és la quarta recomanació i la seua redacció modificada 
quedaria de la següent forma:
«Crear la funció de persona coordinadora de lectura al centre per 
orientar tots els actors participants de la comunitat educativa en 
el Pla de foment de la lectura, professorat, alumnat i família».
En el punt 3.6 de recomanacions s’acorda eliminar els exemples 
en la primera recomanació quedant de la següent forma:
«Fomentar l’ús de les pàgines web de la xarxa de biblioteques i 
llocs web especialitzats  per tal de diversificar i adequar millor 
les lectures als diferents perfils lectors».
En la segona recomanació del 3.6 s’acorda afegir una referència 
a les obres escrites per dones, quedant així:
«Augmentar els catàlegs de títols, sobretot en valencià,i visibilit-
zant les obres escrites per dones, del web eBiblio, tenint molt en 
compte les lectures que poden interessar a l’alumnat, les famílies 
i el professorat».

3. Torn obert de paraula.

La Sra. Cuenca Carrión explica que el president de l’Acadèmia 
Valenciana de la Llengua en l’acte de lliurament de premis i re-
coneixements al Palau de la Generalitat, va fer un encàrrec pú-
blic al Consell Escolar per a començar a treballar en la següent 
campanya relacionada amb la lectura. Al mateix temps el secre-
tari autonòmic de medi ambient va demanar col·laboració per a 
promocionar la Guia d’educació ambiental.  A més a més s’ha 
pensat en treballar amb còmics, ja que en l’informe es destaca 
que a molts xiquets els agrada. Per tant des del Consell Escolar, 
arreplega totes aquestes demandes i les implementa en una pro-
posta que anomena «Paraules per salvar el  món». En aquesta 
proposta estarien implicades la Secretaria Autonòmica de Medi 
Ambient, l’Acadèmia Valenciana de la Llengua i la subdirecció 
General de Formació del Professorat. El resultat de la proposta 
seria l’elaboració del següent: 

• Un còmic per a infantil.
• Dos còmics per a primària (Un de 1r a 3r i un altre de 

4t a 6é).
• Dos còmics per a secundària.

El còmic contindrà  detecció de problemes i de paraules que sal-
varien el món perquè salvarien eixe problema. Eixos problemes 
hauran d’estar vinculats als ODS (objectius de desenvolupament 
sostenible), i també s’ha de tindre en compte els 3 eixos de la 
Guia d’Acció per a l’Educació Ambiental. Educació Ambiental 
en Ruta: participació, conscienciació i acció. Els xiquets elabo-
raran un còmic que tindrà 2 o 4 pàgines. En els centres educatius 
es farà una exposició dels treballs, on s’escolliran els projectes 
que passen a la fase següent. Aquesta fase és local amb col·labo-
ració d’ajuntaments e institucions de medi ambient escollirien 
uns projectes que passarien a la següent fase. Tots els projectes 
escollits per província aniran a la fira del llibre de cadascuna de 
les tres províncies. Es votaran sempre tres. Finalment el dia 5 de 
Juny es presentaran els guanyadors i els còmics. Els còmics tin-
dran ISBN. El curs s’oferirà des del servei de formació del pro-
fessorat. La idea és fer el mateix que en el Tràiler de Lectura en  
Equip, de forma que el professorat està utilitzant metodologies 
actives a l’aula i la producció del treball final serà el còmic.

La Sra. Cuenca Carrión explica quines són les persones que in-
tervindrien en el curs. El primer seria Vicent Sebastian que seria 
l’encarregat de donar del marc global del còmic, ja que ell té ex-
periència de treballar-lo en ciències socials. La segona seria Eli-
sa Gimeno del Cefire de Torrent, que s’encarregaria de la part 
dels ODS i la tercera persona seria Joan Collado, que s’encarre-
garia de la part del còmic. Per a que el còmic tinga coherència 
narrativa Joan s’encarregarà de la creació dels personatges del 
còmic. L’idea seria fer una presentació amb Paco Roca al Centre 
del Carme un dia que tothom puga acudir.

La Sra. Villaescusa Alejo proposa a un mestre, que és dibuixant 
de còmics per  a l’associació d’alzheimer,  que li  diuen Nacho 
Golfe.

La Sra. Cuenca Carrión assenyala que fa falta ponents per a al-
guns  punts  dels  ODS,  concretament  en  educació  de  qualitat, 
igualtat de gènere i pau i justícia. Comenta a la comissió que no 
és necessari per a hui i demana a tots que pensen en candidats. 
El Sr.  Pérez Sabater comenta que des de el Cefire de Xàtiva 
s’havia  planificat  un  curs  relacionat  amb  el  còmic  per  tant 
engloben el  curs que ells havien pensat dins del proposat pel 
Consell. 
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La Sra. Cuenca Carrión pregunta als consellers i a les conselle-
res  que els pareix la proposta. Tots indiquen que el tema del cò-
mic enganxa molt als alumnes i és una forma de comunicació 
molt atractiva. Com que no hi ha més assumptes a tractar, la pre-
sidenta de la comissió, la Sra.  Villaescusa Alejo, alça la sessió a 
les 13:05h.

València,  21 de setembre de 2018

1. La secretaria tècnica  del CECV

 Maite Monar van Vliet

Vist i Plau

La presidenta del CECV

Encarna Cuenca Carrión
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ACTA NÚM. 1/2018 DE LA SESSIÓ DE LA COMISSIÓ DE JORNADES I PARTICIPACIÓ 
DEL CONSELL ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 
14  DE JUNY DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

M.ª Isabel Villaescusa Alejo President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

David Vento Diéguez (Inspecció Educativa)

José Vte. Galán Rodrigo (ADMINISTRACIÓ EDUCATIVA)

Vicent Monroig i Climent (PROFESS. PÚBLIC (STEPV))

Excusen assistència

Immaculada López Primo  
Remei Galiana Roig 
Ramón López Cabrera 
Encarna Salvador Muñoz  

DIRECTOR/ES C. PRIVATS
INSPECTORS/ES EDUCACIÓ
COVAPA
RECONEGUT PRESTIGI

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més amunt es reuneixen el dia 14 de juny de 2018, iniciant-se la 
reunió en segona convocatòria a les 9.30h, a la seu del Consell 
Escolar de la Comunitat Valenciana, a l’edifici de Cultura de la 
Conselleria  d'Educació,  Investigació,  Cultura  i  Esport,  amb 
l'ordre del dia següent: 

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió del dia 18 de gener 
de 2017

2. Disseny d’estratègies de difusió i d’aplicació dels indicadors 
del Decàleg

3. Balanç d’actuacions dutes a terme en el curs 2017/2018

4. Torn obert de paraula

S'obri la sessió presidida per la presidenta del  CECV, la Sra.  
Encarna Cuenca Carrión.

1.  Aprovació,  si  escau,  de l'acta de la sessió del dia 18 de 
gener de 2017.

S'aprova  l'acta  anterior  per  assentiment,  no  havent  rebut  cap 
esmena.

2.  Disseny  d’estratègies  de  difusió  i  d’aplicació  dels 
indicadors del Decàleg

Pren la paraula la Sra. Encarna Cuenca Carrión, presidenta del 
CECV, per explicar la proposta de la Federació Valenciana de 
Municipis i Províncies (FVMP) que ha plantejat el Sr. Manuel 
Alcaide Olmos, membre de la mateixa i també membre suplent 
del  Ple  del  CECV.  L’objectiu  de  la  FVMP és  revitalitzar  els 
Consells Escolars  Municipals,  en col·laboració amb el  CECV 
amb  una  doble  finalitat.  Per  una  part,  donar  a  conéixer  les 
activitats  que  s’estan  fent  des  del  CECV,  i  per  altra,  crear 
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sinergies  en  el  propi  territori.  La  proposta  del  Sr.  Manuel 
Alcaide  Olmos  és  organitzar  una  jornada  conjunta  i  que  el 
CECV col·labore per a dotar de contingut a aquesta jornada. 

La Sra. Encarna Cuenca Carrión explica breument el procés que 
s’ha seguit per a l’elaboració del Decàleg del CECV, atés que 
s’ha  incorporat  recentment  a  la  Comissió  el  Sr.  David  Vento 
Diéguez. En relació a cadascun dels deu eixos del Decàleg, es 
van acordar uns objectius estratègics i unes propostes d’acció. 
Es va fer una revisió del mateix des d’una perspectiva de gènere 
i  es  van  generar  uns  qüestionaris  amb  indicadors,  com  a 
ferramenta per a què els centres educatius puguen identificar i 
valorar els seus punts forts i febles en relació al funcionament 
del Consell Escolar de Centre. Es va formar un grup de treball 
integrat per directors i directores de centres educatius públics, 
privats i concertats, membres del CECV, per tal de dur a terme 
una aplicació pilot dels qüestionaris amb els indicadors. A partir  
d’aquest primer testeig, es van consensuar seixanta indicadors. 
Aquesta ferramenta estarà també disponible al web del CECV, 
per  tal  que tots  els  consells  escolars  de  centre  el  puguen fer 
servir.  Una  vegada  s’apliquen  els  qüestionaris,  es  genera  un 
informe que permet als centres identificar els aspectes que estan 
funcionant correctament i aquells que cal millorar. Va sorgir la  
necessitat  de  treballar  també  a  nivell  dels  consells  escolars 
municipals. Aleshores, la qüestió que es planteja a la Comissió 
de Jornades i Participació és decidir si s’accepta la proposta de 
la FVMP. Aquesta jornada quedaria organitzada en dues parts: 
una  primera  part,  on  es  faria  una  introducció  general  i  es 
presentarien les accions que s’estan duent a terme al CECV; i 
una segona part, en la que es faria una dinàmica d’un simulacre 
de consells escolars municipals on es treballarien els indicadors 
del Decàleg, de manera que es posarien en comú les dificultats  
trobades per tal que es puguen millorar els qüestionaris. Per tant, 
caldrà definir els destinataris, la data, el lloc, etc.  

El Sr. Galán Rodrigo pregunta quins seran els destinataris. La 
Sra.  Cuenca explica que la FVMP té un problema al respecte 
d’això,  ja  que  no  solen  tindre  resposta  de  tots  els  consells 
escolars municipals quan els convoquen per a alguna activitat. 
El Sr. Vicent Monroig i Climent explica que el curs passat la 
seua organització sindical va realitzar unes jornades comarcals, 
en col·laboració amb la FVMP, per a formar el personal tècnic 
educatiu  dels  ajuntaments,  que  formen  part  dels  consells 
escolars  municipals.  Les  dificultats  que  sorgeixen  amb  més 
freqüència estan relacionades amb l’aplicació de la normativa. 
D’altra banda, cal destacar que la normativa és de l’any 1989 i, 
per tant, cal actualitzar-la per a què s’adeqüe a la nova realitat  
del sistema educatiu.

La  Sra.  Encarna  Cuenca  Carrión  destaca  la  importància 
d’implicar els Consells Escolars Municipals en la jornada que es 
va a  organitzar,  ja  que  el  CECV podria  identificar  també les 
dificultats amb què es troben a l’hora d’aplicar la normativa, i  
així,  elaborar  un  informe  amb  recomanacions  per  a 
l’Administració  educativa,  argumentant  la  necessitat  que 
s’actualitze la normativa.
El  Sr.  Galán  Rodrigo  pregunta  si  la  FVMP  ha  fet  alguna 
proposta  en  relació  al  contingut  d’aquesta  jornada.  La  Sra. 
Cuenca  Carrión  explica  que  el  seu  principal  objectiu  és 
revitalitzar els CEM. El Sr. Monroig i Climent destaca que els 
CEM podrien ser una eina molt important com a observatoris 
per  recollir  les  necessitats  a  nivell  de tota  la  localitat.  El  Sr.  
Galán Rodrigo pregunta si els centres de Formació Professional 
d’Adults tenen representació en els CEM, tenint en compte que 
la majoria són municipals, tot i que hi ha alguns que són mixtes i  

també depenen de la Conselleria d’Educació. La Sra.  Cuenca 
Carrión contesta que no tenen representants en els CEM. El Sr. 
Monroig i Climent afegeix que s’han de replantejar els CEM, en 
el sentit que cal clarificar qui es vol que en forme part, per a què 
siguen el més inclusius i participatius possible. La Sra.  Cuenca 
Carrión planteja  si  seria  possible  preguntar  als  assistents  a  la 
jornada quins són els membres que formen el seu CEM. El Sr. 
Galán Rodrigo proposa que, atés que molts dels assistents no ho 
sabran  amb  certesa,  prèviament  a  la  data  de  la  jornada  ho 
consulten. La Sra. Cuenca Carrión afegeix que eixa és una de les 
propostes,  que  òmpliguen  eixes  dades  juntament  amb  el  full 
d’inscripció.  L’altra  proposta  és  que  òmpliguen  un  formulari 
amb aquestes dades el mateix dia de la jornada.

El Sr. Galán Rodrigo pregunta si es faran jornades informatives 
dirigides  als  CEM,  posteriorment  a  la  jornada  que  s’està 
organitzant.  La Sra.  Cuenca Carrión destaca que precisament 
eixa  és  la  finalitat,  que  els  mateixos  assistents  esdevinguen 
formadors als seus propis CEM.
En aquest punt, es fa un resum dels temes acordats, pel que fa a 
l’organització de la jornada:

Destinataris
Els  representants  i  les  representants  dels  Consell  Escolars 
Municipals

Objectius
- Revitalitzar els CEM
- Crear sinergies entre els diferents agents
-  Facilitar-los  ferramentes  per  a  l’obtenció  de  dades  sobre 
participació, des de la perspectiva d’inclusió

Organització
- 1ª sessió informativa:
Hauria  de tindre  una  durada  d’uns  90  minuts,  en la  qual  els 
presidents  i  les  presidentes  de  les  comissions  de  Consens, 
Coeducació  i  Innovació  del  CECV presenten  les  accions que 
s’estan duent a terme des del CECV.
Tot  seguit,  es  formarien  grups  de  treball.  Els  directors  i 
directores que han dut a terme l’aplicació pilot dels qüestionaris 
als  seus  centres,  dinamitzarien  els  grups  de  treball,  en  què 
s’aplicarien els qüestionaris, i aportarien propostes de canvi dels 
seixanta indicadors, fent una simulació com si foren un consell 
escolar municipal.
- 2ª sessió:
Posada en comú dels grups de treball. Els directors i directores 
que  han  estat  dinamitzant  els  grups  de  treball  traslladen  les 
propostes de canvi dels indicadors i els acords a què s’ha arribat.

Compromís que assumeixen els assistents 
Una vegada introduïts els canvis en els qüestionaris, caldrà fer 
una aplicació per completar el testeig. Així, els assistents a la 
jornada  haurien  d’assumir  el  compromís  d’aplicar  els 
qüestionaris  als  seus  CEM,  així  com  també  els  directors  i 
directores  membres  del  CECV,  que  ja  han  participat  en  la 
primera aplicació pilot, l’haurien de tornar a aplicar en els seus 
centres.  D’aquesta  manera,  es  disposarà  ja  d’una  ferramenta 
validada.

Lloc  

La  Sra.   Cuenca  Carrión  explica  que    s’han  rebut  diverses 
ofertes, de les localitats d’Alaquàs, Xàtiva i Dénia. Proposa fer 
el Ple de fi de curs a Alaquàs. Dénia podria ser una opció molt 
atractiva per animar a la participació.

El Sr. Galán Rodrigo assenyala que el contingut hauria d’estar 
prèviament  tancat  i  definit,  per  a  evitar  que  les  discussions 
siguen disperses i no se centren en els temes previstos. La Sra. 
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Cuenca Carrión destaca que serà  interessant  conéixer  tot  allò 
que no funciona correctament per incorporar-ho a un informe 
amb recomanacions per traslladar-lo a l’Administració educativa 
i tractar de millorar-ne el funcionament dels CEM.

Data

La Sra.  Cuenca Carrión explica que a l’hora de concretar una 
data s’ha hagut de tenir en compte que pogueren estar presents 
els  directors  i  directores  de  centres  que  han  dut  a  terme 
l’aplicació pilot dels indicadors. El dia 10 de juliol podien estar 
tots presents. Per tant, s’ha tancat eixa data.

Es farà un guió i s’enviarà a tots els membres de la Comissió.  
També es convidarà a tots els membres de la Permanent. Com 
que s’estructuraran els grups de treball  en cinc agents,  caldrà 
disposar de cinc persones.
La Sra.  Monar van Vliet proposa centrar-se, en la primera sessió 
informativa, en explicar tot allò relacionat amb el Decàleg del 
CECV i  amb el  qüestionari  dels  indicadors,  ja  que el  públic, 
majoritàriament  tècnics  dels  ajuntaments,  no  estaran 
familiaritzats amb tot allò relacionat amb foment de la lectura, 
coeducació, etc. La Sra. Cuenca Carrión afegeix que, en aquest 
sentit, seria també convenient facilitar les instruccions per escrit,  
perquè les puguen traslladar. Per tant, s’acorda fer-ho així.

3. Balanç d’actuacions dutes a terme en el curs 2017/2018

La Sra. Monar van Vliet fa una relació de les actuacions dutes a 
terme  durant  el  curs  2017/18  i  en  les  quals  la  Comissió  de 
Jornades ha participat:

-  29  de  setembre:  acte  de  presentació  dels  indicadors  del 
Decàleg a Oriola

-  23,  24  i  25  d’octubre:  jornades  formatives  d’igualtat  a 
València, Alacant i Castelló. 

- 10 i 11 de novembre: simposi «Repensem l’FP» a Altea

- 24 de novembre: acte de lliurament dels premis del concurs de 
rap de la campanya «RqRqR» a Vila-real

- 4 de març: musical «Invisibles, los niños del tiempo» al Palau 
de les Arts.

- 24 de març: presentació del Pla Director de Coeducació a la 
Conselleria d’Educació

-  28  d’abril:  acte  de  lliurament  dels  premis i  reconeixements 
d’«Una biografia de lectura en vídeo» al Palau de la Generalitat 
de València

- 10 de juliol: jornada formativa de la FVMP i el CECV, a Dénia

4. Torn obert de paraula

El  Sr.   Monroig  i  Climent  pregunta  quan  estarà  elaborat  el 
programa per a la jornada de juliol. La Sra.  Monar van Vliet 
contesta que la propera setmana. També afegeix que el Ple del 
CECV està previst per a la 2ª quinzena del juliol.
No havent-hi cap més intervencions, s'alça la sessió a les 10.30h.
         

València, 14 de juny de 2018

Vist-i-plau

La presidenta del CECV    La secretaria Tècnica del CECV

Encarna Cuenca Carrión       M.ª. Teresa Monar van Vliet

105



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

ACTA  NÚM.  1/2018  DE  LA  SESSIÓ  DE  LA  COMISSIÓ  DE  COEDUCACIÓ DEL 
CONSELL ESCOLAR DE LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 26 
DE NOVEMBRE DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

M.ª Isabel Villaescusa Alejo President de la Comissió

Vicepresidenta de la Comissió

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Mercè Claramunt Diego Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Antoni González Picornell (Adm. Educativa Autonòmica)

Vicent Ripoll Catalá (Adm. Educativa Autonòmica)

Antoni Pérez Sabater (Formació del Professorat)

José Gil Castellano (FETE UGT)

Mercedes Alabau Siurana (Gonzalo Anaya)

Encarna Salvador Muñoz (Reconegut Prestigi)

Beatriu Cardona Prats (STEPV)

Jacint Martínez Baldó (Director centre públic)

Excusen assistència

Inés Escoí Betoret 
M.ª Isabel Villaescusa Alejo
David Vento Diéguez 
Inmaculada Carda Isach 

(Adm. Educativa Autonòmica)
(Formació del Professorat)
(Inspectors/es d’Educació)
(Integració alum. d’altres països)

Convidada / Invitada

Alicia Villar (Universitat de València)

D'acord amb l'oportuna convocatòria, les persones ressenyades 
més  amunt  es  reuneixen  el  dia  26  de  novembre  de  2018 en 
segona convocatòria a les 11.00 h a la seu del Consell Escolar de 
la Comunitat Valenciana amb el següent

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió celebrada el 
dia 22 de novembre de 2017.
 

2. Estudi del Document 0. Informe de Coeducació. Da-
des quantitatives.

3. Presentació dels projectes “Vinyetes per salvar el 
món” i “Biblioteques en igualtat”

4. Propostes d’actuació.
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5. Torn obert de paraula.

A les 11.00 h en segona convocatòria, la presidenta del Consell  
Escolar, la Sra. Cuenca Carrión, obri la sessió explicant que serà 
ella qui farà de ponent i coordinarà la reunió, ja que la presiden-
ta i el vicepresident de la comissió excusen assistència.

1. Aprovació, si escau, de l'acta de la sessió celebrada el dia 
22 de novembre de 2017

La Sra. Cuenca pregunta  si estan d’acord amb l’acta. Tot el món 
diu que sí, per tant s’aprova per unanimitat. 

2. Estudi del Document 0. Informe de Coeducació. Dades 
quantitatives

La Sra. Cuenca presenta a la Sra. Alicia Villar del departament 
de Sociologia de la Universitat de València que serà l’encarrega-
da de coordinar l’estudi del document 0 i de l’anàlisi de dades. 
Es tracta de fer una comparativa entre les dades qualitatives i les 
quantitatives de l’enquesta RqRqR. Fa una xicoteta introducció 
sobre com és el document i fa l’advertència que els resultats de 
l’enquesta cal analitzar-los amb molta cura, no solament per la 
mostra sinó també per com estan dissenyades les preguntes. Co-
menta també que ella no va fer el disseny del qüestionari, però sí 
que s’ha encarregat d’ordenar els resultats en una matriu de da-
des,  l’organització de la qual passa a explicar. Exposa que les 
respostes  al  qüestionari  s’han organitzat  en 7  dimensions.  La 
Sra. Cuenca comenta que és important recalcar que l’enquesta la 
va contestar el professorat CIC (Coordinadors d’Igualtat i Con-
vivència). La Sra. Villar enumera les 7 dimensions que són: as-
pecte físic, seguretat, espai públic, espai domèstic, entorn forma-
tiu, relacions de parella i emocions. A partir d'ací es va fer un en-
creuament de dades, amb la variable sexe biològic per a saber el 
grau de sexisme. Una vegada analitzades les dades es va crear  
un índex agregat de cada dimensió per a veure com era la res-
posta del sexisme. Comenta també que el nombre de persones 
que ha contestat aquesta enquesta és de 900 casos, dels quals 
233 són professors i 688 alumnes. Tenint en compte a l’alumnat 
per nivells educatius i al professorat per edat s’arriba a la con-
clusió que les dimensions en què més sexisme apareix segons les 
dades analitzades són relacions de parella, seguretat i aspecte fí-
sic. Les 3 dimensions que menys sexisme presenten són espai 
domèstic, entorn formatiu i emocions. El Sr. Pérez Sabater co-
menta que li pareix estrany que en l’espai domèstic el sexisme 
siga baix i la Sra. Alabau Siurana suggereix que potser és perquè 
no s’ha fet l’enquesta amb les famílies. La Sra. Villar comenta 
que per als estudiants d'11 a 16 anys la percepció de l’espai do-
mèstic és més igualitària i per tant les tasques estan repartides de 
forma més equitativa. 

Amb aquests resultats en el punt 4 es proposaran diverses pro-
postes d’actuació que ajudaran a elaborar l’informe de coeduca-
ció per a fer una comparació de les dades qualitatives i les quan-
titatives. 

S’explica finalment que l’estudi s’ha centrat en ESO i Batxille-
rat principalment per qüestions estadístiques de la mostra. Amb 
això s’ha fet la part quantitativa de l’estudi.

3. Presentació dels projectes “Vinyetes per salvar el món” i 
“Biblioteques en igualtat”

La Sra. Cuenca recorda la campanya de lectura que es realitza  
conjuntament amb l’Acadèmia Valenciana de la Llengua (AVL) 
"Vinyetes per salvar el món" i a la qual s’han incorporat la Con-
selleria de Medi Ambient, la de Cooperació, el Col·legi de Bibli-
otecaris, la Fundació Full i l’Institut de la Dona. Comenta que la 
campanya enguany va relacionada amb els ODS (Objectius de 
Desenvolupament Sostenible). La idea és que els xiquets identi-
fiquen diferents problemàtiques del seu entorn i facen propostes 
de millora. Per a treballar això s’han utilitzat diversos blocs te-
màtics i s’han programat 5 cursos per al professorat. La idea és 
que els professors posen en marxa amb els seus alumnes les tèc-
niques apreses durant el curs i ells elaboren un còmic amb tres  
eixos que seran: conscienciació, acció i participació. Els profes-
sors triaran els còmics guanyadors que es portaran a la fira del  
llibre de cada província. Amb els guanyadors s’editarà un còmic 
final. Explica que a última hora s’ha afegit al projecte l’associa-
ció Clásicas y Modernas, incorporant el seu, que s’anomena "Bi-
blioteques en igualtat". A cada biblioteca es col·locarà una pres-
tatgeria de color violeta, en la qual es posaran els llibres que es-
tiguen escrits per dones, de forma que es visualitze la manca de 
material escrit per dones. A partir d'ací es faran propostes per 
canviar  aquesta  situació.  D’aquesta  forma el  projecte  conjunt 
passa a anomenar-se «Vinyetes i biblioteques per salvar el món» 
i es presentarà a la Biblioteca Valenciana de Sant Miquel dels 
Reis.

El Sr. Pérez Sabater pregunta  a quines biblioteques va adreçada 
la proposta, i la Sra. Cuenca li comenta que en un principi és per  
a totes, encara que s’ha de parlar amb el Col·legi de Biblioteca-
ris. El dubte és si caldria incorporar els bibliotecaris dels centres 
educatius. Es decideix també que s’ha de convidar els bibliote-
caris dels CEFIRE, ja que és la formació perfecta per ells.

4. Propostes d’actuació

La Sra. Cuenca explica que s’ha convocat els directors de centre 
per a explicar la idea que tenen des de la Universitat i li dona la 
paraula a la Sra. Villar. En primer lloc comenta que s’està elabo-
rant durant aquestes setmanes i que consistirà a fer uns tallers en 
els centres dels directors que formen part del Consell Escolar i 
estaran centrats en les 3 dimensions que estan més en perill en el  
que es refereix a sexisme segons les dades quantitatives: aspecte 
físic, seguretat i relacions de parella. Per coherència metodològi-
ca s’han escollit aquestes 3 dimensions perquè l’estudi tinga un 
lligam entre les dades qualitatives i les quantitatives. Els tallers, 
segons les 3 dimensions, s’han distribuït de la següent forma: se-
guretat i relacions personals per a ESO i aspecte físic per a Pri -
mària, encara que els títols dels tallers seran diferents. 

La Sra. Salvador pregunta per què no s’ha tingut en compte a 
Batxillerat per fer un taller i la Sra. Villar li contesta que per 
qüestions de la mostra. En el cas de Primària, encara que la mos-
tra no era gran, també es farà el taller per l'interés des del Con-
sell Escolar, ja que s’ha detectat que l’aspecte físic té molta im-
portància per als xiquets des d’edats molt primerenques. El Sr. 
Martínez Baldó comenta que en el cas del taller de Secundària 
es pot aprofitar per a fer-ho a dos nivells com per exemple 4t 
d’ESO i 1r de Batxillerat, aprofitant el desplaçament dels talle-
ristes. 

La Sra. Cuenca exposa que en el cas dels concertats es poden fer 
els tallers en els dos nivells (Primària i Secundària) i així s’ob-
tindrà més homogeneïtat. 
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El Sr. Martínez proposa fer el taller en Secundària per 3r d’ESO 
i 1r de Batxillerat. El Sr. González Picornell proposa per al seu 
centre fer el taller en 4t d’ESO i 1r de Batxillerat. 

El Sr. Ripoll Catalá comenta que per al seu centre faria el taller 
en 4t de Primària i ajuntaria 5é i 6é en un taller conjunt perquè 
són pocs alumnes. 

La Sra. Villar comenta que per la diferència en la tipologia de 
centres, els tallers aportaran una visió molt diversa de la situa-
ció, des del punt de vista qualitatiu. També cal tindre en compte 
que solament en els concertats es pot fer el taller per a diferents 
etapes i en canvi en els públics s'hauria de recórrer als adscrits.  
Quant a la distribució provisional de tallers,  en els concertats 
(La Comarcal i Col·legi Santa Maria) prefereixen fer el taller en 
Secundària i se’ls proposa fer-ho per a 3r i 4t d’ESO. 

El Sr. Martínez Baldó pregunta a la Sra. Villar quins cursos pre-
fereix per a fer els tallers quant a resultats de l’enquesta, i ella  
diu que el convenient seria fer-los per a 3r i 4t si no hi ha cap 
consideració especial. 

La Sra. Cuenca explica que es pot fer per a 1r i 3r per a poder  
veure l’evolució i a més en els concertats fer els tallers en Pri -
mària i Secundària, de manera que s'obté un estudi de com ha 
evolucionat. 

La Sra. Villar comenta que amb aquest estudi no es pot veure 
l’evolució, ja que això solament es podria fer amb un estudi lon-
gitudinal, i no és el cas del nostre informe de coeducació. També 
diu que fer-ho en diferents nivells en cada centre implica redis-
senyar els tallers i és un poc complicat pel poc temps que queda 
per a començar. Per a ella el millor seria fer un taller de relaci-
ons de parella i seguretat per a 4t d’ESO i 1r de Batxillerat, i en 
el cas de Primària el taller d’aspecte físic seria per a grups de 5é 
i 6é. Per al cas dels concertats es farà per a 6é de Primària i 4t 
d’ESO. 

Quant a la durada dels tallers s’ha pensat en una hora per a Pri-
mària i una hora i mitja per a Secundària. 

Els talleristes seran d’un perfil jove, per a poder extraure més in-
formació, ja que no hi ha tanta diferència d’edat, i una persona 
per cada taller. 

Pel que fa a l’espai on s’impartirà el taller s’ha pensat en una 
sala gran del tipus multiús o en el gimnàs amb un projector. 

La Sra. Cuenca explica que s’ha d’elaborar un document infor-
matiu sobre el taller per a repartir entre els pares i incloure tam-
bé l’autorització per a l’ús d’imatges. 

La Sra. Monar informa del possible calendari i explica que s’han 
de concretar algunes dates, però que en general ja estan tanca-
des.

5. Torn obert de paraula

No havent-hi cap altra intervenció es tanca la sessió a les 12.30 
hores.

València, 26 de novembre de 2018

La secretaria tècnica del CECV 

    

Mª. Teresa Monar Van Vliet       

                                  Vist i plau

                                                    La presidenta del CECV

 

Encarna Cuenca Carrión  

108



Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Consell Escolar de la Comunitat Valenciana Actes 2018Actes 2018

ACTA REUNIÓ DE LA PONÈNCIA “REPENSEM L’FP”  DEL CONSELL ESCOLAR DE 
LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 1  DE MARÇ DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnica Educativa

Antoni de la Torre Chocano Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Luis García Trapiello (Reconegut prestigi)

Inma Giner Fillol (Professorat públic – STEPV)

José Gil Castellano (FETE – UGT)

José Antonio Poves Espí (Formació professorat)

Ramón López Martín (Universitats CV – públic UV)

Vicente Díaz Rodríguez (FETE - UGT)

Sefa Doménech Zaera (Formació professorat)

Toni González Picornell (Administració educativa)

Domingo González Sanchis (FECEVAL)

Ramón López Cabrera (Pares i mares alumnat – públic COVAPA)

Excusen assistència

Laura Pastor Signes
Sergio Carbonell Peral

(professorat privat – FSIE)
(professorat privat – FSIE)

Invitats / Invitados

Carlos Moreno Bueno
Sonia Terrero González

(STEPV)
(COVAPA)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  l’equip  de  la  ponència 
«Repensem  l’FP»  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat 
Valenciana  es  reuneix  a  la  sala  de  l’Ermita  de  l’edifici  de 
Cultura de la Conselleria, el dia 1 de març 2018 a les 10.30h en 

primera convocatòria i a les 11.00h en segona, amb l'assistència 
dels membres de l’equip de la ponència que dalt es relacionen 
per a tractar el següent:
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ORDRE DEL DIA

1.  Aprovació,  si  escau,  de  l’acta  de  la  sessió  del  dia 
12/12/2017

2. Informe de la presidència

3. Propostes de millora de l’esborrany de la ponència d’FP

4. Actuacions futures

5. Torn obert de paraula

1.  Aprovació,  si  escau,  de  l’acta  de  la  sessió  del  dia 
12/12/2017

Es fa la lectura de l’acta de la sessió anterior i queda aprovada 
per assentiment.

2. Informe de la presidència

La Sra. Cuenca Carrión dóna la benvinguda als assistents. En 
primer lloc, explica que en una de les reunions del comité de 
seguiment amb els representants de Bankia, la Directora General 
d’FP va informar que des de la seua direcció general s’estava 
treballant per a elaborar una app. Per tant, es va valorar en una 
de  les  sessions  del  grup  de  coordinació  la  conveniència  de 
plantejar als  membres de la  ponència no fer una app des del 
CECV,  per  no  duplicar  esforços.  Per  tant,  s’acorda  no  dur 
endavant l’app.

En segon lloc,  explica les fases d’elaboració que s’han anant 
seguint, des del document base fins arribar al primer esborrany, 
que és el que s’ha de valorar en la sessió de hui.  Fruit  de la  
revisió del document base, es va seguir treballant per grups, per 
tal de fer més operativa la revisió. Tot seguit, van tenir lloc dues 
reunions del grup de coordinació,  format per la secretaria del 
CECV i els coordinadors de cadascun dels grups de treball, on 
es  va  seguir  treballant  amb  el  document  a  partir  de  l’índex 
consensuat. D’aquestes reunions va sorgir el primer esborrany, 
que incorpora també el prefaci i les introduccions: «Què sabem. 
La Formació Professional en el context europeu actual» i «Què 
necessitem. La veu de la comunitat educativa». Les propostes 
d’acció apareixen recollides en l’apartat «Què recomanem. L’FP 
que  volem»,  estructurades  en  els  tres  eixos  del  Decàleg  del 
CECV: Polítiques, Participació i Ètica, i Innovació i Orientació. 

La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que  encara  s’ha  d’afegir  al 
document una bibliografia i un glossari de termes emprats, així 
com l’apartat dels agraïments. Agraeix a tots i totes el treball i la 
implicació al llarg de totes les fases d’elaboració i revisió del 
document.

3. Propostes de millora de l’esborrany de la ponència d’FP

S’obri  el  debat  al  voltant  de  les  esmenes,  propostes  i 
suggeriments aportades per diversos membres de la ponència. 
La  Sra.  Cuenca  Carrión  dóna  la  paraula  als  representants  de 
l’STEPV,  que  han  presentat  esmenes.  Pren  la  paraula  el  Sr. 
Moreno Bueno. 

L’esmena  1 fa  referència  a  afegir  al  primer punt  de l’apartat  
Alumnat,  dins  de  Polítiques,  el  text  següent:  «Realitzar  un 
seguiment  de  l’alumnat  titulat  després  de  finalitzar  la  seua 

formació per tal de comprovar si el Cicle és útil i quins aspectes  
canviarien amb l’experiència obtinguda amb el pas del temps i 
actuar  en  conseqüència».  El  Sr.  Garcia  Trapiello  destaca  que 
aquesta era una de les funcions dels observatoris comarcals, i 
que  precisament  en  l’informe  d’FP s’està  sol·licitant  que  es 
recuperen. Opina que la qüestió fonamental d’eixa proposta és a 
qui s’atribueix la funció de control i valoració dels egressats de 
l’FP.  La  Sra.  Giner  Fillol  proposa  que  siguen  les  bosses  de 
treball que es tenen als centres i FP Empresa, que ha agrupat les  
bosses de treball de l’alumnat titulat d’FP. El Sr. Moreno Bueno 
proposa  que  quan  els  antics  alumnes  vagen  al  seu  centre  a 
recollir el títol d’FP, òmpliguen un qüestionari, que podria estar 
a ITACA o en altra plataforma, per obtenir informació concreta 
sobre la implantació dels cicles. El Sr. López Cabrera es mostra 
d’acord amb la  proposta  i  assenyala  la  dificultat  d’identificar 
l’organisme que hauria  de dur  a  terme eixa  valoració.  El  Sr. 
Poves Espí afegeix que la normativa ja contempla la revisió dels 
títols  d’FP cada  cinc  anys,  tot  i  que  això  és  un  procés  molt 
costós  i  de  vegades  es  va  retardant.  A més,  destaca  que  els 
instituts  no  poden  determinar  ni  valorar  la  implantació  d’un 
cicle,  perquè  qui  té  atribuïda  eixa  competència  és 
l’administració  educativa.  El  que  caldria  és  revisar  el  mapa 
escolar. Finalitzat el debat, la Sra. Cuenca Carrión planteja que 
tal com està redactada, la proposta resulta més àmplia. Per tant,  
proposa que es deixe la redacció com està. Els representants de 
l’STEPV la retiren.

L’esmena 2 es refereix al cinqué punt de l’apartat Alumnat dins  
de Polítiques, i es tracta de substituir «igualtat» per «equitat» i  
afegir el text «Creació de beques destinades a cobrir les despeses 
necessàries per a realitzar els estudis». La Sra. Cuenca Carrión 
explica que tot allò relacionat amb les beques ja està incorporat 
en  l’informe,  concretament,  en  la  pàgina  32.  El  Sr.  García 
Trapiello destaca que ha de ser un sistema equitatiu i igualitari. 
Finalment,  l’esmena es  transacciona mantenint  en la  redacció 
«igualtat»  i  afegint  «equitat»,  i  la  resta  de  text  proposat,  no 
s’afegeix.

L’esmena 3 fa  referència  al  tercer  punt  de l’apartat  Famílies, 
dins  de  Polítiques,  i  proposa  substituir  «equipament  d’ús 
individual  obligat»  per  «equipament  de  protecció  individual 
obligat».  El  Sr.  Moreno  Bueno  argumenta  que  es  tracta  de 
remarcar la importància que els EPI, tant de l’alumnat com del 
professorat, se’ls proporcione i no haja de suposar una despesa 
personal. La Sra. Doménech Zaera explica que la redacció de 
l’esborrany és més global,  perquè no sols parla dels EPI sinó 
també de tots els equipaments que ha d’utilitzar l’alumnat, en 
funció  del  cicle  que  estiga  realitzant.  El  Sr.  Poves  Espí 
argumenta que els EPI sols són necessaris en alguns cicles, per 
tant,  és  més  genèrica  la  redacció  tal  com  s’ha  proposat  en 
l’esborrany. Finalitzat el debat, l’esmena es retira.

L’esmena  4  es  refereix  al  tercer  punt  de  l’apartat  Centre 
educatiu, dins de Polítiques, i es tracta d’afegir el text següent: 
«Fer  un  inventari  actualitzat  dels  centres  on  s’imparteix 
Formació  Professional  i  comprovar  que  els  Cicles  Formatius 
disposen dels espais mínims que marca el currículum de cada 
Cicle i  que estan correctament dotats».  El  Sr.  Moreno Bueno 
argumenta que es tracta d’ampliar la idea, ja que abans de dotar 
els centres cal fer un inventari per saber de quina dotació parteix 
cada  centre.  El  Sr.  García  Trapiello   opina  que,  en  general, 
l’esborrany és poc concret, en el sentit que les propostes que es  
fan  no  estan  suficientment  contextualitzades  en  la  nostra 
Comunitat.  La  Sra.  Cuenca  Carrión  explica  que  la  Direcció 
General  d’FP està  realitzant  també un estudi  i  les  dades  que 
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proporcione  es  poden  completar  amb  aquestes  propostes. 
Finalitzat el debat, proposa que la redacció quede de la següent 
manera:  «Fer  un  inventari  actualitzat  dels  centres  [...]  dotats. 
Dotar tots els centres de Formació Professional [...] màxims». És 
a dir, es transacciona afegint el text proposat i canviant l’ordre 
dels enunciats.

L’esmena 5 es refereix al quart punt de l’apartat Centre educatiu, 
dins de Polítiques, i es tracta de modificar el text de la següent 
manera:  «Assessorar  i  facilitar  als  Centres  els  programes 
informàtics i equipaments actualitzats i adaptats a la realitat del 
món empresarial. Els procediments de dotació han de ser menys 
rígids i les necessitats s’han de cobrir realment». El Sr. Moreno 
Bueno  argumenta  que  si  cada  centre  es  dota  de  manera 
autònoma,  no  s’unifiquen  ni  se  centralitzen  les  compres,  de 
forma que poden resultar més costoses.  Es podrien assessorar 
mitjançant  els  CEFIRE.  El  Sr.  González  Picornell  argumenta 
que la centralització de les compres genera moltes dificultats: 
encareix les despeses, no s’adapta a les necessitats de l’entorn de 
cada centre, s’alentirien molt les compres perquè s’han de traure 
a concurs públic, etc. Una major autonomia permetria que cada 
centre poguera adaptar-se millor a les exigències del seu entorn. 
La  Sra.  Doménech  Zaera  destaca  que  l’autonomia  en 
l’adquisició dels equipaments també facilitaria la innovació, ja 
que sovint quan els materials que se sol·liciten a l’Administració 
arriben als centres, ja estan obsolets, sobretot, quan es tracta de 
programes  informàtics.  Destaca  també  la  importància  de  fer 
servir el «renting», per poder renovar amb major freqüència els 
equipaments.

El Sr. García Trapiello afegeix que aquesta qüestió  va ser molt  
debatuda al  Simposi  d’FP d’Altea,  on es  van comentar  casos 
concrets en relació a programes informàtics  que les  empreses 
exigeixen als  treballadors  que sàpien utilitzar,  mentre  que als  
centres d’FP no es treballa amb eixos programes. Afegeix que 
una  major  autonomia  requerirà  també  la  intervenció  de  la 
Inspecció Educativa, per evitar que en alguns casos es faça un ús 
inadequat d’aquesta autonomia. La Sra. Giner Fillol argumenta 
que la seua proposta també anava orientada a garantir que els 
centres  amb menor dotació econòmica no es  trobaren en una 
situació desfavorable a l’hora d’adquirir els equipaments. El Sr. 
Gil Castellano destaca que el proper 9 de març entra en vigor la 
nova  reglamentació  de  funció  pública,  i  s’haurà  de  tenir  en 
compte aquesta normativa en relació al que s’està debatent. El 
Sr.  González  Picornell  afegeix  que  en  d’altres  Comunitats 
Autònomes  on  es  té  una  major  autonomia  en  la  gestió  dels 
centres d’FP s’estan obtenint uns resultats excepcionals. El Sr. 
Moreno Bueno destaca que si des de la Inspecció educativa es 
disposara  d’una  informació  directa  de  les  necessitats  dels 
centres,  es  podrien  adoptar  mesures  conjuntes,  perquè  no  és 
operatiu  que  cada  centre  resolga  els  seus  problemes  pel  seu 
compte. Tot i això, l’esmena es retira.

L’esmena 6 es refereix al tercer punt de l’apartat «Entorn» dins  
de  Polítiques,  per  la  qual  es  proposa  afegir  el  següent  text: 
«Coordinació dels  centres  que comparteixen el  mateix entorn 
socioeconòmic  per  evitar  duplicitats  i  interferències».  El  Sr. 
Moreno Bueno argumenta que no existeix cap protocol establert 
per repartir les places que les empreses ofereixen per a realitzar 
la Formació en Centres de Treball (FCT). Caldria gestionar eixa 
demanda  de  llocs  de  treball  per  realitzar  les  FCT.  La  Sra. 

Cuenca  Carrión  introdueix  la  proposta  de  demanar  a 
l’Administració  la  creació  d’una  base  de  dades  compartida, 
dirigida tant a les empreses com als centres educatius, per tal de 
disposar de tota la informació. Aquesta ferramenta facilitaria el 
fet  d’aconseguir  una  plaça  en  una  empresa  en  funció  de  les 
necessitats  formatives  de  l’alumnat.  Podria  fixar-se  com  a 
condició per entrar en la base de dades el compromís, tant per 
part del centre educatiu com per part de l’empresa, d’assumir tot 
allò  que  l’Administració  establesca.  La  Sra.  Cuenca  Carrión 
destaca que aquesta base de dades serviria per a tot el sistema 
d’FP, no sols per a l’FP Bàsica tal com es recull a l’esborrany, ja 
que s’ha produït una errada en la ubicació de la proposta,  de 
manera que caldria incorporar aquesta idea en el segon punt de 
l’apartat «Entorn», dins de Polítiques. La Sra. Doménech Zaera 
destaca que existeix ja una plataforma anomenada SAÓ FCT per 
a la gestió  i seguiment de les FCT. La base de dades s’hauria de 
vincular a aquesta plataforma. El Sr. López Cabrera destaca la 
importància  que  els  centres  educatius  oferten  cicles  que 
responguen a la demanda real de l’entorn social i laboral. Si no, 
la base de dades seguiria  sent  poc operativa.  La Sra.  Cuenca 
Carrión explica que aquesta idea ja està recollida en l’esborrany. 
El Sr. Díaz Rodríguez opina que la  creació de la base de dades  
no és indispensable, perquè de fet la realització de les FCT que 
ja  s’estan  fent  fora  de  la  nostra  Comunitat  han  de  ser 
autoritzades pels centres i per la Inspecció educativa, i les «FCT 
Europa» també estan controlades per la Conselleria. El Sr. Poves 
Espí destaca que el principal problema que es pretén evitar és 
que l’alumnat que prové de centres educatius privats i privats 
concertats  ocupen  totes  les  places  que  s’oferisquen  en  llocs 
públics però de gestió privada, com està passant per exemple en 
alguns  hospitals.  Es  tracta  de  veure  com  es  poden  repartir 
equitativament  les  places,  i  tot  açò  es  podria  gestionar  si  es 
disposara d’una base de dades. Finalitzat el debat, s’accepta la 
proposta de la creació d’una base de dades i es retira l’esmena.

L’esmena  7  fa  referència  al  primer  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa», dins de Polítiques, i es tracta de modificar el text de 
la següent manera: «Revisar el sistema de provisió de llocs de 
treball,  tant en el cas dels funcionaris de carrera com interins. 
Tendir a un cos únic o almenys a una equiparació salarial dels 
docents en FP». La Sra. Giner Fillol matisa que per «docents» 
entenen  el  professorat  d’Educació  Secundària,  el  professorat 
tècnic  i  professorat  especialista.  El  Sr.  García  Trapiello 
assenyala que aquest debat va sorgir en les taules del Simposi 
d’FP, sobretot centrat en la provisió de llocs de treball. Es tracta 
de garantir que el docent que accedeix des d’una bossa de treball 
a un lloc d’una especialitat concreta dispose de les competències 
que requereix eixa especialitat. Per tant, proposa transaccionar 
l’esmena, eliminant la part referida a l’accés i deixant el que es  
refereix  a  la  provisió,  que  afectaria  tant  als  funcionaris  de 
carrera com als interins. El Sr. Moreno Bueno remarca que el 
que  es  proposa  és  tendir  a  un  cos  únic  o  almenys  a  una 
equiparació  salarial,  perquè  no  té  cap  sentit  que  en  les 
convocatòries  de  les  oposicions  s’exigesca  una  determinada 
titulació,  però quan s’accedeix al  lloc de treball  es  tinga una 
categoria professional inferior. La Sra. Giner Fillol opina que si 
s’elimina «revisar el sistema d’accés», l’esmena d’addició ja no 
té sentit, i per tant es deixaria sols «revisar el sistema de provisió 
de  llocs  de  treball».  El  Sr.  Díaz  Rodríguez  destaca  que  la 
provisió de llocs de treball des de la condició de funcionaris de 
carrera està regulada, de manera que més enllà de requeriments 
com la capacitació del valencià o l’anglés, la normativa a nivell  
estatal no permet fer cap requeriment més. Per altra banda, la 
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provisió de llocs de treball des de la condició d’interinitat sí que 
s’ha de millorar,  perquè no s’està acabant de tancar de forma 
adequada  la  formació  inicial  que  s’ha  d’acreditar  per  a  una 
determinada  especialitat.  Finalitzat  el  debat  al  voltant  de 
l’esmena, es retira l’addició i es transacciona la redacció de la  
següent  manera:  «Revisar  el  sistema  de  provisió  de  llocs  de 
treball, tant en el cas dels funcionaris de carrera com interins».

L’esmena  8  fa  referència  al  segon  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa», dins de Polítiques, i es tracta de modificar el text de 
la  següent  manera:  «Avaluar  de  manera  efectiva  la  tasca 
educativa i la seua gestió, com a objectiu principal de la millora 
de la qualitat educativa». S’elimina «tant per part de la direcció 
dels centres com per part  de la Inspecció educativa.» La Sra. 
Giner Fillol destaca la importància de no focalitzar l’avaluació 
sols en els docents. El Sr. García Trapiello matisa que la idea  
està lligada a l’esmena anterior, és a dir, que els equips directius 
puguen valorar la idoneïtat  d’un professor o professora en un 
lloc de treball, segons les competències que es requerisquen. El 
Sr. Baggetto i Torres argumenta que si es parla de l’avaluació de 
la tasca docent és perquè és l’única part del sistema educatiu que 
no s’avalua. Per tant, pensa que el text s’hauria de deixar com 
està  redactat.  La  Sra.  Doménech  Zaera  afegeix  que  també 
s’hauria d’avaluar la tasca dels orientadors. Finalitzat el debat,  
l’esmena es retira.

L’esmena  9  fa  referència  al  cinqué  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa», dins de Polítiques, i  es tracta de suprimir del text 
«especialment  per  al  nivell  d’FPB».  El  Sr.  Moreno  Bueno 
explica que entenen que eixa recomanació s’ha d’aplicar a tot el 
sistema de  l’FP.  El  Sr.  García  Trapiello  argumenta  que  si  es 
considera  que  es  requereix  una  atenció  especial  a  l’FPB,  no 
s’hauria  d’eliminar  aquesta  part  de  la  redacció.  L’esmena  es 
retira.

La Sra. Cuenca Carrión introdueix la idea del Job Shadowing en 
aquest punt, com a model de formació per afavorir les xarxes i la 
comunicació  entre  organitzacions  educatives  per  tal  de 
compartir  experiències  i  materials.  Seria  molt  important 
aconseguir que s’incorporara aquest model en la formació del 
professorat. Destaca que, d’acord amb l’anàlisi de les dades de 
l’impacte dels programes europeus, el Job Shadowing és  el que 
millors resultats està donant. El Sr. Poves Espí destaca que fa 
uns  anys  que  des  de  les  direccions  dels  CEFIRE  s’està 
sol·licitant a l’Administració que s’incorpore aquesta modalitat 
formativa. Caldria gestionar la substitució del professorat. El Sr. 
Díaz Rodríguez assenyala que això es podria resoldre amb una 
convocatòria. S’acorda incorporar-ho després del cinqué punt.

L’esmena  10  fa  referència  al  nové  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa»,  dins  de  Polítiques,  i  es  tracta  de  modificar  la 
redacció de la següent manera: «Ajudar al professorat, pel que fa 
a  les  modalitats  de  formació  professional  semipresencial  i  a 
distància  afavorint  la  creació  d’un  espai  on  poder  compartir 
recursos comuns i experiències». La Sra. Giner Fillol argumenta 
que la redacció de l’esborrany dóna a entendre que el professorat 
d’FP semipresencial i a distància no té clares les seues funcions, 
ni a nivell tutorial ni com a docent.  A més, destaca que en el cas 
del professorat nouvingut a un centre, existeixen protocols per 
informar-los  de  quines  són  les  seues  competències  i  com 
desenvolupar-se  en  la  plataforma  Moodle.  Per  això  s’ha 

proposat  una redacció alternativa més objectiva.  El  Sr.  Poves 
Espí  explica  que  aquesta  proposta  té  a  veure  també  amb  la 
provisió de llocs de treball, en el sentit que el professorat de les 
modalitats  semipresencial  i  a  distància  ha  de  tindre  unes 
competències i un perfil molt concret, ja que és molt important  
la tutorització contínua,  així  com l’ús  de materials  específics 
que no siguen un llibre de text pujat a la plataforma de Moodle.  
La Sra.  Giner  Fillol  destaca que no es  disposa d’un estudi  o 
dades que descriguen l’estat de la qüestió a la nostra Comunitat 
i, per tant, no es pot donar per suposat que no s’està fent bé per 
part  del  professorat  que imparteix  aquestes  modalitats.  El  Sr. 
Poves Espí destaca que, sovint,  aquestes places es cataloguen 
com a places de difícil cobertura, i acaben sent proveïdes amb 
professorat  que  no  té  la  capacitació  del  valencià  i,  sovint, 
tampoc les competències específiques que requereix eixa plaça. 
El  Sr.  López  Cabrera  assenyala  que  COVAPA  recolza  la 
intervenció del Sr. Poves Espí. El Sr. García Trapiello opina que 
caldria buscar una redacció en què ningú se sentira al·ludit pel 
fet de no fer bé la seua tasca. La Sra. Cuenca Carrión proposa 
transaccionar l’esmena amb la següent redacció: «Revisar, pel 
que fa  a  les  modalitats  d’FP semipresencial  i  a  distància,  les 
funcions del professorat i afavorir la seua formació com a tutor, 
per  tal  que puga motivar  l’alumnat,  facilitant  la  creació d’un 
espai on poder compartir recursos comuns i experiències». El Sr. 
López Cabrera opina que s’hauria de deixar el text com estava.  
El  Sr.  Poves  Espí  argumenta  que,  tal  com està  redactat,  pot  
resultar reduccionista, en el sentit que és desitjable exigir a tot el  
professorat que estiga capacitat per al seu lloc de treball, sense 
focalitzar en el professorat de les modalitats semipresencial i a 
distància.  Finalment,  s’acorda  per  unanimitat  la  redacció 
proposada per la Presidenta del CECV. 

El Sr. González Sanchis planteja una qüestió al voltant del punt 
seté de l’apartat «Tasca educativa» en Polítiques: «Remunerar 
l’alumnat que desenvolupa un treball a l’empresa». Si es refereix 
a  l’FP Dual,  hauria  d’anar  en  el  paràgraf  anterior.  S’acorda 
unificar els dos punts.

L’esmena  11  fa  referència  al  sisé  punt  de  l’apartat  «Centre 
educatiu»,  dins de Participació i Ètica,  i  es tracta de suprimir 
«etc» i  afegir  a  la  redacció:  «Crear  un punt  d’informació als 
centres i implantar assessories d’FP als CEFIRE territorials per a 
donar-li  proximitat».  El  Sr.  Poves  Espí  explica  que  ja  s’està 
implantant  l’existència  d’assessors  d’FP  a  tots  els  CEFIREs 
territorials. L’esmena es retira.

L’esmena  12  fa  referència  al  sisé  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa», dins de Participació i Ètica, i es proposa eliminar-lo. 
En  tot  cas,  hauria  d’anar  en  un  altre  punt,  i  no  en  Tasca 
educativa. El Sr. García Trapiello afegeix que, a més, pot crear 
confusió en relació a l’anterior sistema de FP1 i FP2. A més, 
qüestiona  el  significat  de  «carrera  professional»  perquè, 
actualment, l’FP de Grau Mitjà és finalista. El Sr. Poves Espí 
argumenta que aquesta proposta es va redactar en el sentit que 
l’alumnat poguera obtindre una qualificació professional, encara 
que  no  aconseguira  un  títol.  Per  exemple,  en  el  cas  de  les 
persones que porten anys treballant i volen tornar a entrar en el 
sistema d’FP.  El Sr. García Trapiello diu que està d’acord amb 
això, però no és el que es recull en eixe punt, ja que es parla de  
connexió  entre  programes  i  nivells.  El  Sr.  Baggetto  i  Torres 
proposa que el punt s’elimine del document, atés que la redacció 
no està clara i genera moltes discrepàncies. S’aprova l’esmena 
de retirar el punt.
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L’esmena 13 fa referència al primer punt de l’apartat «Entorn», 
dins  d’Innovació  i  Orientació,  i  es  tracta  d’afegir  al  text  la  
següent redacció: «Participació en concursos promoguts tant per 
empreses  privades,  com per  organitzacions  governamentals  o 
per entitats educatives. Incentivar la participació i proporcionar 
les  eines  necessàries  seria  una  manera  d’aconseguir  que  la 
investigació  avance  a  la  nostra  Comunitat».  El  Sr.  Moreno 
Bueno argumenta que la proposta es incloure altres activitats per 
a l’alumnat, i no  sols les visites a empreses. El Sr. Poves Espí 
assenyala que això ja està incorporat en el document, encara que 
en  alguns  casos  es  van  llevar  de  la  redacció  els  noms  més 
específics  de  fires,  concursos,  etc.  perquè  no  en  tota  la 
Comunitat s’anomenaven de la mateixa manera. El Sr. González 
Sanchis proposa unificar eixe punt amb el següent, modificant la 
redacció de la següent manera: «Planificar i organitzar activitats 
on l’alumnat i el professorat es relacione amb les empreses per 
saber què es demana al món laboral (visites, intercanvis, fires, 
fòrums,  etc.)  per  tractar  temes  relacionats  amb  l’FP:  futures 
ocupacions, necessitats de l’empresa, què espera l’alumnat en la 
incorporació  al  món  laboral,  etc.».  S’acorda  transaccionar 
l’esmena.

L’esmena  14  fa  referència  al  segon  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa»,  dins  d’Innovació  i  Orientació,  i  es  tracta  de 
modificar  el  text  de  la  següent  manera:  «Desenvolupar  la 
col·laboració dels Centres Educatius amb el SERVEF, facilitant 
els  elements,  dotacions  i/o  serveis  necessaris  per  al  bon 
funcionament  de  la  mateixa».  S’aprova  aquesta  redacció, 
eliminant «i/o» i deixant solament «i».

L’esmena  15  fa  referència  al  tercer  punt  de  l’apartat  «Tasca 
educativa», dins d’Innovació i Orientació, i es tracta d’eliminar 
el  text  i  introduir  una  redacció  diferent:  «Recolzament  de 
personal no docent  a l’alumnat  de l’FPB d’acord amb el  que 
preveu el Model Social Valencià». Tenint en compte que s’està 
concretant l’esmentat Model, caldrà veure quins són els termes 
concrets per referir-se a les figures professionals que han de dur 
a terme la integració. El Sr. García Trapiello assenyala que la 
normativa  estableix  clarament  quins  cossos  són  «personal 
docent».  Per  tant,  tota  la  resta  de  personal  que  actue  en  els 
centres educatius i no pertanya a aquests cossos, són «personal 
no docent». El debat de a quina conselleria queden adscrits és 
una altra qüestió. La Sra. Cuenca Carrión proposa buscar una 
redacció  alternativa  que  quede  més  clara:  «Donar  suport  a 
l’alumnat de l’FPB amb personal especialista no docent, d’acord 
amb el Model Social Valencià». S’acorda transaccionar l’esmena 
amb aquesta redacció.

L’esmena 16 fa  referència a l’apartat  «Tasca educativa»,  dins 
d’Innovació i Orientació, i es tracta d’afegir la següent proposta: 
«Caldria modificar el màster d’accés a la docència donant més 
pes a la formació pràctica i remunerada als centres educatius i 
potenciant la col·laboració amb l’entorn, tot i tenint en compte 
que el professorat ha de ser competent en qüestions relacionades 
amb la gestió emocional, la finalitat i continguts del  mòdul, la 
seua metodologia, l’atenció a la diversitat i el treball en equip». 
El Sr. Poves Espí destaca que les universitats tenen potestat en 
relació a  la  implantació  del  màster  d’accés a  la  docència.  Ja  
s’està  treballant  en  revisar  el  màster,  no  sols  pel  que  fa  als 
continguts  del  currículum,  sinó  també  el  pràcticum  que  fa 
l’alumnat als centres i la formació que ha de tindre el tutor o 
tutora  que  rep  l’alumnat  de  pràctiques,  ja  que  no  hi  ha  uns 

criteris unificats, tret del marc general que s’estableix a nivell de 
la  normativa  estatal.  El  Sr.  Díaz  Rodríguez  proposa  fer  dues 
recomanacions:  la  primera,  instar  a  l’administració  educativa 
valenciana  a  què  revise  el  model  de  formació  i  selecció  del 
professorat (siga el màster o el curs d’especialització didàctica 
per  al  professorat  tècnic);  la  segona,  instar  a  la  Conselleria 
d’Educació a què coordine les  universitats  per tal  d’acordar i 
unificar la realització del pràcticum. La Sra.  Giner Fillol  està  
d’acord amb la proposta del Sr. Díaz Rodríguez, tot i que opina 
que caldria remarcar tot allò que té a veure amb la importància 
de les competències per a la gestió emocional, de les habilitats  
socials, etc. en l’aula. La Sra. Cuenca Carrión destaca que això 
sí que està incorporat en la pàgina 31, en el seté punt de l’apartat 
«Tasca educativa», però referit als mòduls dels cicles d’FP, en 
general.  Es  tractaria  de  reflectir  el  mateix  per  al  professorat 
també.  El  Sr.  Poves  Espí  assenyala  que  eixes  competències 
s’haurien  de  contemplar  ja  des  de  la  formació  inicial  del 
professorat a les  universitats  i  facultats,  independentment  que 
després  s’incorporen  també  en  el  màster  de  formació  del 
professorat.  Finalitzat  el  debat,  s’acorda  afegir  les  dues 
propostes del Sr. Díaz Rodríguez.

En aquest punt, la Sra. Cuenca Carrión fa esment a una errada 
que apareix en la pàgina 28,  en el  punt tercer d’Alumnat,  en 
l’apartat  de  Participació  i  Ètica:  «Buscar  mecanismes  per 
incentivar  l’alumnat  a  aplicar  i  desenvolupar  metodologies 
innovadores». Hauria de posar «professorat», i caldria reubicar 
la proposta en l’apartat de Tasca educativa. Per a què quede més 
clar,  s’hauria  d’especificar  també  «crèdits  d’innovació». 
S’acorda revisar la redacció i passar-ho a Tasca educativa.
Pren  la  paraula  el  Sr.  Díaz  Rodríguez.  Proposa  completar  la 
proposta esmentada anteriorment, de manera que quedaria de la 
següent  manera:   «Buscar  mecanismes  per  incentivar  el 
professorat a aplicar i desenvolupar metodologies innovadores, 
per a promoure noves competències per a noves ocupacions». 
S’accepta la proposta. 

En segon lloc, el Sr. Díaz Rodríguez suggereix substituir el punt 
1  de l’apartat  «Centre  educatiu»,  dins  de «Polítiques»,  per  la 
següent  proposta:   «Ampliació  de  la  xarxa  de  centres  que 
ofereixen  de  forma  integrada  ensenyaments  d’FP del  sistema 
educatiu i per a l’ocupació, amb un criteri estratègic territorial 
que possibilite l’adequada accessibilitat de la ciutadania a una 
oferta formativa integrada que abaste en cada territori la majoria 
de les famílies professionals». S’accepta la proposta.

En tercer lloc, el Sr. Díaz Rodríguez suggereix substituir el punt 
8 de l’apartat  «Tasca educativa»,  dins  de «Polítiques»,  per  la 
proposta següent:  «Formar i acreditar la totalitat del professorat 
de la xarxa de Centres que ofereixen de forma integrada FP del 
sistema educatiu i  per a  l'ocupació perquè puguen exercir les  
funcions  corresponents  en  els  processos  d'avaluació, 
reconeixement  i  acreditació  de  la  competència  professional 
adquirida  per  l'experiència  laboral  i  l'aprenentatge  no  formal. 
Mantenir  obertes  anualment  i  en  totes  les  especialitats  les 
convocatòries corresponents per possibilitar a tots els ciutadans 
un procediment àgil per als processos esmentats». El Sr. Poves 
Espí destaca que açò implica una major inversió en formació del 
professorat.  La  Sra.  Cuenca  Carrión  assenyala  que  aquesta 
inversió  podria  provenir  dels  fons  europeus.  S’accepta  la 
proposta.

Finalment,  el  Sr.  Díaz Rodríguez proposa afegir  al  punt  7 de 
l’apartat  «Tasca  educativa»,  dins  de  «Polítiques»  la  redacció 
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següent: «Entendre la formació en alternança com l’FP que es 
realitza  en  períodes  de  temps  alternats  entre  el  centre  de 
formació  i  el  centre  de  treball.  Proposar  a  l’administració  la 
utilització del conveni de pràctiques no laborals per a l’alumnat 
d’FP  que  desenvolupe  un  treball  en  l’empresa».  És  una 
modalitat  de  contractació  recollida  en  la  normativa  laboral  a 
nivell  estatal  que  ja  s’està  potenciant  en  algunes  comunitats 
autònomes i que estableix els termes en què es pot remunerar 
l’alumnat. S’accepta la proposta.

Pren  la  paraula  el  Sr.  Poves  Espí  per  a  plantejar  la  següent 
proposta:  «Sol·licitar  al  Ministeri  d'Educació  i  al  Ministeri 
d'Indústria que es realitzen les  modificacions en la  normativa 
actual vigent per tal que puguen incloure's les titulacions, tant de 
Grau  Mitjà  com  de  Grau  Superior,  de  la  mateixa  Família 
Professional  d'Electricitat-Electrònica,   amb  la  finalitat  que 
puguen tenir  les  mateixes  oportunitats  i  eixides  professionals 
que  les  ja  esmentades  titulacions  de  la  mateixa  família 
professional». Atés que aquesta proposta suposaria sol·licitar la 
revisió de convenis entre diferents conselleries, la Sra. Cuenca 
Carrión proposa ajornar el debat sobre la incorporació d’aquesta 
proposta, i així disposar de més temps per revisar-ne la redacció. 
S’acorda, per tant, ajornar aquest punt.

La Sra.  Doménech Zaera assenyala  que  convindria  revisar  la 
redacció en alguns punts, tant des de la perspectiva de gènere 
com  per  fer  ús  d’un  llenguatge  més  inclusiu.  Redactarà  els 
canvis que proposa i els farà arribar per correu electrònic per a 
què s’incorporen al document.

4. Actuacions futures

La Sra. Cuenca Carrión informa que, una vegada incorporades 
totes les modificacions en l’esborrany, s’enviarà als membres de 
la ponència d’FP altra vegada per acabar de retocar el document. 
A petició dels presents, es proposa que la propera reunió siga 
dimarts o dijous.

5. Torn obert de paraula

Sense més assumptes que tractar, la Sra. Encarna Cuenca Carri-
ón alça la sessió, sent les 14.10h de la vesprada.
     

 Vist- i-Plau

La presidenta del CECV    La secretària tècnica del

                                           CECV

Encarna Cuenca Carrión    Maite Monar van Vliet
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ACTA REUNIÓ DE LA PONÈNCIA “REPENSEM L’FP”  DEL CONSELL ESCOLAR DE 
LA COMUNITAT VALENCIANA, CELEBRADA EL DIA 27  DE MARÇ DE 2018

ASSISTENTS

Encarna Cuenca Carrión Presidenta del CECV

Vicent Baggetto i Torres Vicepresident del CECV

Maite Monar van Vliet Secretaria tècnica

Immaculada Ròdenas i Marco Tècnica Educativa

Antoni de la Torre Chocano Tècnic Educatiu

Consellers i conselleres de la Comissió

Luis García Trapiello (Reconegut prestigi)

Inma Giner Fillol (Professorat públic – STEPV)

Xelo Valls Gregori (professorat públic – CCOO PV) 

Sefa Doménech Zaera (Formació professorat)

Toni González Picornell (Administració educativa)

Encarna Salvador Muñoz (Reconegut prestigi)

Ramón López Cabrera (Pares i mares alumnat – públic COVAPA)

Excusen assistència

Laura Pastor Signes
Ramón López Martín 
José Antonio Poves Espí 

(professorat privat – FSIE)
(Universitats CV – públic UV)
(Formació professorat)

Invitats / Invitados

Carlos Moreno Bueno (STEPV)

D'acord  amb  l'oportuna  convocatòria,  l’equip  de  la  ponència 
«Repensem  l’FP»  del  Consell  Escolar  de  la  Comunitat 
Valenciana es reuneix a la Sala de Juntes, escala 3 planta baixa 
de la Conselleria, el  dia 27 de març de 2018 a les 10.30h en 
primera convocatòria i a les 11.00h en segona, amb l'assistència 
dels membres de l’equip de la ponència que dalt es relacionen 
per a tractar el següent:

ORDRE DEL DIA

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del dia 1 de març de  
2018

2. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe de la Ponència d’FP

3. Torn obert de paraula

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió del dia 1 de març 
de 2018

Es fa la lectura de l’acta de la sessió anterior i queda aprovada 
per assentiment.
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2. Estudi i aprovació, si escau, de l’informe de la Ponència 
d’FP

La Sra. Encarna Cuenca Carrión inicia aquest punt de l’ordre del 
dia  explicant  breument  els  canvis  que  s’han  introduït  en 
l’informe que s’ha lliurat als membres de la ponència per a la 
seua  revisió.  S’ha  afegit  un  glossari  de  termes  extret  del 
CEDEFOP, així com també una proposta d’agraïments que s’ha 
de revisar per comprovar si cal afegir algú més. A més, també 
mostra la proposta de maquetació de l’informe, que és com un 
llibre que permet  ampliar  la  informació,  amb colors  diferents 
que identifiquen cadascuna de les parts de l’informe. Tot seguit, 
dóna pas al debat sobre les esmenes presentades per COOO – 
PV.

La Sra. Xelo Valls Gregori pren la paraula i planteja que alguns 
gràfics  no  tenen  magnituds,  cosa  que  dificulta  la  seua 
interpretació.  La Sra.  Encarna Cuenca Carrión explica  que ja 
s’està treballant per corregir eixa mancança.

La Sra. Xelo Valls Gregori proposa canviar «mercat laboral» per 
«teixit  empresarial»,  en la  pàgina 28 del  document.  S’aprova 
l’esmena.

El Sr. Luis García Trapiello proposa que les cites que apareixen 
en el prefaci de l’informe referides al CEDEFOP apareguen en 
castellà  i  no  es  traduesquen  al  valencià,  per  facilitar-ne  la  
recerca.

Pel que fa als agraïments, es debat sobre la conveniència o no 
d’esmentar els membres de la ponència, així com l’ordre en què 
haurien d’aparéixer les  persones que van participar tant  en la 
taula  marc  com  en  les  diferents  taules  de  l’«open  space». 
Finalment, es planteja respectar un ordre jeràrquic a l’hora de 
redactar la relació de persones participants. També s’acorda que 

els membres de la ponència, una vegada revisen l’apartat dels  
agraïments, comuniquen si troben a faltar alguna persona que va 
actuar com a facilitadora o presentadora en les taules de debat i  
no apareix a la llista.

La Sra. Encarna Cuenca Carrión explica que es convocarà una 
permanent per aprovar l’informe de la ponència. A més, caldria 
organitzar un Ple, al qual es convidara al Conseller, el Sr. Vicent 
Marzà,  al  Secretari  Autonòmic  d’Educació  i  a  la  Directora 
General d’FP, per tal de fer la presentació formal del document. 
En el  Ple,  a  més  de  lliurar  el  document,  s’hauria  de fer  una 
resolució del CECV per a què siga el Ple qui aprove el document 
que lliura la Permanent a l’Administració.

També s’haurà de fer la presentació formal a la seua de Bankia.

Per tant, queda aprovat l’informe d’FP.

 

3. Torn obert de paraula

Sense més assumptes que tractar, la Sra. Encarna Cuenca Carri-
ón alça la sessió, sent les 11.40h.
     

 Vist- i-Plau

La presidenta del CECV    La secretària tècnica del

1.                                             CECV

Encarna Cuenca Carrión    Maite Monar van Vliet
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